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Presentació

Este pròleg per a la Memòria de l’any 2016 voldria que servira, en primer lloc, per a donar 
les gràcies als membres del Consell Valencià de Cultura pel treball que han desplegat 
en un any que és l’últim sencer del nostre mandat (2011-2017). La idea de continuïtat, 
que és el sentit últim d’un òrgan com el nostre, d’assessorament a la Generalitat i a les 
altres institucions públiques en les qüestions culturals, es posa a prova justament en els 
primers temps de noves majories parlamentàries, que solen comportar visions, prioritats i 
accents nous en estes matèries. La nostra capacitat de donar resposta als nous reptes ha 
d’anar acompanyada, però, del sentit de continuïtat al qual també ens devem. I no és a 
fàcil a vegades fer de pont en un procés en què novetat i conservació, transmissió d’una 
herència comuna i obertura a un món que canvia, són parts constituents d’una societat 
tan viva i diversa com la nostra. En la meua opinió, i amb tota la modèstia, crec que ho 
hem aconseguit.

Esta continuïtat també es posarà a prova en la vida interna de la institució quan es duga 
a terme la renovació dels mandats dels consellers, prevista per a mitjan d’any. El nostre 
mandat de sis anys s’acaba. El diàleg entre passat i futur, entre generacions, comportarà 
inevitablement noves idees i projectes, perquè el Consell és una institució viva; però el seu 
valor per al poble del qual naix es basa en els fonaments sòlids de la continuïtat. Prova 
d’això és la Memòria que ara presentem, que voldríem que fóra un llegat pràctic per 
al futur i alhora un testimoni dels que ara passaran a formar part de la història del nostre 
Consell.

Santiago Grisolía
President
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Resum

… de l’activitat institucional del Consell Valencià de Cultura en 2016

88 reunions del Ple i Comissions ordinàries.

36 informes aprovats, el 80% per iniciativa pròpia i la resta per peticions externes.

Conjunts històrics i béns immobles singulars 10, política cultural 9, educació i investigació 2, festes i tradicions 
culturals (patrimoni immaterial) 7, qualitat ambiental 1, política museística 3, i altres 4.

4 taules redones: sobre Tirant-Quixot, Cant d’estil valencià, Dia de la Música, Homenatge al pintor Ximo 
Michavila.

2 jornades: “Marató poètic pel Dia Mundial de la poesia (UNESCO)” i “Microseminari de la resolució sobre 
Canvi Climàtic de la cimera de París COP21”.

1 Homenatge a Pilar Faus Sevilla, ex-membre del Consell Valencià de Cultura.

28 visites i actes protocol•laris en el Palau de Forcalló, entre elles 3 visites escolars.

Visita i celebració del Ple del Consell a les ciutats de Xàbia, Sagunt, Llíria i Algemesí.

29 experts i responsables de les Administracions han assessorat les Comissions del Consell.

Representació del Consell en 10 consells rectors d’entitats culturals públiques valencianes.

Lliurament de 6 Medalles d’Honor del Consell Valencià de Cultura a Ana Lluch, Editorial Bromera, 
Pilar Roig, Pep Gimeno “Botifarra”, Pilar Faus Sevilla i Mª Teresa Oller.

1 novetat editorial: Kavafis. Antologia Poètica.

72 col•legis i instituts i 1.671 alumnes han participat en el concurs escolar literari i de dibuix del 
Consell sobre les migracions humanes i la crisi migratòria, 1.095 dibuixos i 576 obres literàries. 
Els treballs s’exposaren al Centre del Carme de València.

38 col•legis i instituts i 408 alumnes han participat en el concurs literari del Consell sobre dones 
il•lustres valencianes.

25 notes de premsa enviades als mitjans de comunicació sobre les activitats de la institució i un impacte 
de 300 informacions sobre el Consell tant en premsa escrita com en edicions digitals en Internet i les xarxes 
socials.
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Observacions i recomanacions

La memòria anual de l’acció del Consell Valencià de Cultura inclou un document d’observacions 

i recomanacions en què s’apunten aspectes particulars de l’estat de la cultura que s’han tractat en el 

treball diari de la institució, però que també tendeix a replegar qüestions de caràcter més general amb una 

línia de continuïtat que va més enllà dels exercicis anuals estrictes. Enguany, el document d’observacions i 

recomanacions incideix un poc més en este segon aspecte, per la raó que el passat 2016 és l’últim exercici 

sencer d’activitat dels consellers nomenats en 2011, i les distintes comissions han volgut mostrar-nos en les 

seues activitats este sentit de continuïtat que dóna més sentit a sis anys de mandat. En els apartats següents, 

resumits tant com ens ha resultat possible, intentarem mostrar-los estos punts principals d’interés, particulars i 

generals, de l’activitat del Consell.

Sobre pressupostos i recursos econòmics per a la cultura i la investigació. El Consell Valencià de Cultura ha 

vingut observant com els anys de crisi econòmica, pràcticament una dècada, han significat en el millor dels 

casos una congelació dels recursos econòmics que les administracions i tot tipus d’institucions, públiques i 

privades, han dedicat a la cultura i a la investigació científica. Però en la majoria dels casos ha significat una 

reducció, a vegades considerable, de pressupostos, i en alguna ocasió fins i tot la desaparició d’inversions i 

de línies de treball que semblaven consolidades. 

Ara, a mesura que la situació econòmica millora i comença a ser possible eixir, en alguna mesura, de les 

estretors de molts anys, el Consell Valencià de Cultura voldria que les administracions tornaren a considerar 

la seua alta responsabilitat a l’hora de posar fi a la precarietat i a les difícils condicions de supervivència dels 

sectors culturals i científics i dels professionals que s’hi dediquen. Particularment, el Consell ha dedicat temps 

i esforços a tractar la situació de les biblioteques i la reivindicació d’una nova llei per al sector, les inversions 

en  I+D+i, l’estat d’abandó d’alguns elements del patrimoni, o la situació deficient, per falta de recursos 

financers, d’algunes infraestructures culturals o d’alguns centres d’investigació.

Al respecte, i per al Consell Valencià de Cultura, la reversió que ara es planteja del 21% de l’IVA cultural serà 

un pas en la direcció correcta, però també augmentar la dotació directa en els pressupostos per a l’acció 

cultural i la investigació científica. De manera que siga possible no solament conservar entre nosaltres el 

talent individual i els equips d’investigació que han sobreviscut als anys durs, sinó també atraure talent nou 

en les disciplines tradicionals. En el cas de les emergents, crear les condicions que facen possible consolidar 

certs ecosistemes urbans que, com s’ha vist en altres llocs, tenen una gran capacitat d’atracció, un efecte 

crida, de noves professions basades en el desenvolupament tecnològic d’alt rendiment i en nous conceptes 

culturals.

Crear les condicions perquè es donen estos espais d’excel•lència i de molt alta projecció també té a veure 

amb els instruments amb què l’Administració es dota per arribar allà on els recursos directes no arriben. Per 

això el Consell Valencià de Cultura considera que serien benvingudes dues noves lleis, una de Mecenatge, i 

l’altra de Patrimoni, que substituirien les que ara estan vigents. En el cas del Mecenatge, per a fer-la realment 

pràctica i més beneficiosa per a totes les parts, i en la del Patrimoni, que ha tingut un recorregut molt més 

llarg, per a incloure-hi nous conceptes de patrimoni i noves figures de protecció i de gestió més enllà dels 

tradicionals. 

Amb una clara connexió amb això, el Consell ha tractat amb interés els nous espais culturals que es van 
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conformant en els entorns urbans, que en alguns casos tenen a veure amb la inversió privada i que quan 

es culminen tindran la força per a canviar diversos entorns urbans i la qualitat de la vida en els barris on 

s’ubiquen. Nous espais i paisatges urbans nous, i vells espais que podran tindre més oportunitats gràcies als 

plans especials de protecció dels entorns dels béns d’interés cultural, que amplien d’una manera quasi 

radical l’espai físic i cultural de parts importants dels centres històrics. 

Estos anys de crisi també han comportat canvis, probablement decisius, en la nostra comprensió del territori, 

dels espais naturals i fins i tot en les nostres idees sobre el creixement econòmic. El Consell Valencià de Cultura 

s’ha fet ressò d’estos grans canvis de percepció social començant a estudiar les noves lleis d’ordenació 

territorial i del litoral (Castelló, Alacant, Elx, Horta de València i el litoral) que just ara comencen els processos 

d’elaboració i que apunten estes intencions; només podem desitjar que tinguen una singladura tan ràpida 

com siga possible i que arriben a bon port. 

I, així, en una altra clara connexió directa amb el que acabem d’apuntar, el Consell ha tornat a dedicar 

una part dels seus esforços a tractar la terrible realitat dels incendis forestals. L’actuació directa contra els 

incendis sempre podrà ser millorada, però només amb un treball intel•ligent i constant de prevenció els 

podrem combatre abans que es produïsquen. La prevenció té a veure inevitablement amb la gestió del 

territori i el consens amb ajuntaments i particulars, però també amb una altra visió del medi natural que 

comporta la responsabilitat individual i col•lectiva i la consideració del bosc com un patrimoni de primeríssim 

ordre.

Les societats occidentals en general, i la valenciana en particular, danyada per la crisi, ha vist créixer estos 

anys unes certes formes de violència, algunes amb relació directa amb els problemes econòmics i de 

desestructuració social, però algunes facilitades també per l’extensió i popularització de les noves formes 

electròniques de relació social: el Consell s’ha vist obligat a fer-se’n ressò, i ha treballat i mostrat la seua 

preocupació sobretot quan incideixen sobre els nostres xiquets. Per això ha demanat a les institucions 

representatives i a tot el poble a conéixer i fer respectar la Convenció dels Drets de la Infància, perquè 

considera que és una bona manera de lluitar contra l’explotació i la discriminació dels més menuts en totes 

les seues formes.

I, per acabar, però no com a última prioritat, el Consell Valencià de Cultura torna a recordar a les institucions, 

publiques i privades, i a la societat en general, que el valencià no és només un patrimoni cultural dels 

valencians de capital importància, sinó que també el nostre futur com a societat dependrà, d’alguna 

manera, de amb quina extensió i qualitat el fem servir com a instrument de comunicació entre nosaltres i per 

a entendre el món d’una manera distinta. 
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Descripció de la institució 

Naturalesa 
jurídica
El CVC és una institució de caràcter públic que forma 

part del conjunt d‘institucions que constituïxen la 

Generalitat Valenciana. 

Està compost per vint-i-un membres, elegits per majoria 

de dos terços de les Corts Valencianes i nomenats 

pel president de la Generalitat Valenciana, entre les 

persones de prestigi rellevant o de reconegut mèrit 

intel·lectual dins de l‘àmbit cultural valencià. Funcions

Seu oficial
El Consell Valencià de Cultura té la seu oficial al Palau 

de Forcalló, al barri del Carme de València.

La comesa principal del Consell és elaborar els 

informes o dictàmens i realitzar els estudis que li 

sol·liciten les institucions públiques de la Comunitat 

Valenciana. 

A més, la institució també atén peticions per part 

d‘entitats de la societat civil i tracta assumptes que 

per iniciativa pròpia considera importants per a la 

defensa i la promoció dels valors culturals i lingüístics 

valencians. 

Finalment, el Consell proposa al president de la 

Generalitat Valenciana la distinció de  persones, 

entitats o institucions que destaquen en la defensa 

i promoció de la cultura valenciana. 

Logotip del Consell Valencià de Cultura

Portada del Dictamen sobre la 
llengua, un dels treballs més importants 
del Consell Valencià de Cultura

Vestíbul del Palau de Forcalló, seu del Consell Valencià 
de Cultura. (Foto CVC)



El Consell Valencià de Cultura

13

Organització
El Ple del Consell Valencià de Cultura és l‘òrgan 

màxim de decisió de la institució; totes les 

qüestions que afecten la cultura valenciana  

estan reservades a la seua decisió. Aprova els 

dictàmens i informes que emet la institució i 

l‘avantprojecte de despeses; constituïx les 

comissions i grups de treball; i proposa al 

president de la Generalitat la distinció de 

persones i entitats que per llur treball, estudi, 

defensa o promoció de la cultura valenciana, 

se n‘hagen fet mereixedores.

El president és nomenat per Decret pel president 

de la Generalitat entre els membres del CVC. Les 

seues competències són la representació legal 

de la institució, convocar i moderar les reunions, 

dirigir els organismes i dependències del CVC, 

ordenar els pagaments i vetlar pel compliment 

dels acords del Ple i de la Comissió de Govern. 

L‘actual president del Consell és el bioquímic 

Santiago Grisolía.

El treball de consultoria del Consell es fa mitjançant 

comissions temàtiques, tant permanents com 

temporals, formades per membres de la institució. 

Actualment en té cinc de permanents: Arts, Ciències, 

Jurídica, Llegat històric i Promoció cultural. 

I en crea de temporals, en forma de grups de treball, 

segons les característiques dels assumptes sobre els 

quals s‘ha de pronunciar o considera oportú tractar.

Ple del CVC al Jardí del Palau de Forcalló.

Santiago Grisolía, president del CVC.

Sessió d’una Comissió del CVC.
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Els membres 

La composició reglamentària del CVC és de vint-i-un membres. En 2011 es renovaren la totalitat dels membres 

de la institució. 

El president de la institució és Santiago Grisolía; Ricardo Bellveser Icardo, vicepresident  i Jesús Huguet 

Pascual, secretari executiu.

Els membres de 
l’actual Consell 

Valencià de Cultura

Bellveser Icardo, Ricardo València Periodista

Ciscar Casaban, Consuelo Picanya Directora IVAM

Conejero Tomàs, Manuel Ángel València Filòleg i dramaturg. Catedràtic d'Universitat

Farnós de los Santos, Vicente Castelló Periodista

Ferrero Molina, Vicente Banyeres de Mariola Escultor. Catedràtic d'Institut

Frau Ribes, Josefa Benissa Advocada

García Asensio, Enrique València Director d'Orquesta

Giménez Muñoz, Soledad París (França) Cantant i compositora

González Móstoles, Vicente Meliana Arquitecte

Grisolía, Santiago València Bioquímic

Huguet Pascual, Jesús  Onda Escriptor

Lozano Velasco, José María Burgos Arquitecte. Catedràtic d'Universitat

Lluch i Girbés, Enric Algemesí Escriptor

Marcos Martí, Glòria València Catedràtica d'Institut

Martínez Tébar, Joaquín València Músic i professor

Muñoz Puelles, Vicente València Escriptor

Noguera Montagut, Ana Krefeld (Alemanya) Professora d'Universitat

Pérez Puche, Francisco València Periodista

Prades Perona, Luis Castelló Pintor

Quirós Palau, Martín València Metge

Roselló Ivars, Ramón Benissa Professor de la Universitat de València

Membres Lloc de naixement Professió
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Sinopsi històrica

El Consell Valencià de Cultura es va crear mitjançant la Llei 12/1985, de 30 d‘octubre, de la Generalitat 

Valenciana i es va constituir el 28 de gener de 1986. Els seus membres són nomenats per  un període renovable 

de sis anys, i, des de la seua creació fins a desembre de 2016, han format part de la institució 79 consellers, 

inclosos els actuals. En les pàgines següents es pot consultar informació sobre els antics membres de la 

institució. 

El president del Consell Valencià de Cultura és nomenat pel president 

de la Generalitat Valenciana d‘entre els membres de la institució; fins a 

desembre de 2016 la institució ha tingut tres presidents: Juan Gil-Albert 

(1986-1994), Vicente Aguilera Cerni (1995-1996) i Santiago Grisolía, actual 

president. 

El Consell Valencià de Cultura ha emés, d‘ençà que fou creat fins a 

desembre de 2016, 534 informes, abastant temàtiques tan diverses com 

ara patrimoni cultural material i immaterial, informes jurídics, toponímia 

valenciana, qüestions lingüístiques i ciència i medi ambient. 

Els dictàmens i informes del Consell tenen relació amb assumptes 

puntuals, com l‘actuació del CVC com a entitat consultora per a la 

declaració d‘un determinat Bé d‘Interés Cultural (BIC), o bé s‘ocupen 

de qüestions més generals, com el Dictamen sobre la llengua. 

El Consell Valencià de Cultura ha celebrat sessions plenàries fora de la 

seua seu a la ciutat de València; concretament, les visites realitzades fins 

ara són: Alacant, Alcoi, l‘Alcora, Algemesí, Alzira, Benicarló, Benidorm, 

Benissa, Bunyol, Callosa de Segura, Castelló de la Plana, Dénia, Elx, 

Gandia, Ibi, Llíria, Monòver, Morella, Onda, Ondara, Ontinyent, Oriola, 

Peníscola, Requena, Sagunt, Sant Mateu, Simat de la Valldigna, Sogorb, Utiel, Vall d‘Uixó, Vilafamés, 

Vilafranca, Vila-real, Villena, Vinaròs, Xàbia,  Xàtiva, Albaida, Morella i la Font d’En Carròs.

Per últim, el Consell Valencià de Cultura compta amb un catàleg de publicacions amb obres de temàtica 

diversa, com ara patrimoni arquitectònic, arqueològic, pictòric, i immaterial, tradició religiosa, literatura, 

medi ambient, historiografia, dret, gastronomia, poesia, literatura, botànica, etc. 

El Consell Valencià de 
Cultura es va crear mit-
jançant la Llei 12/1985 de 
la Generalitat Valenciana 
i es va constituir en gener 
de 1986. 

Des d‘aleshores ha tingut 
79 membres, inclosos els 
actuals, i tres presidents, 
l‘escriptor Juan Gil-Albert, 
el crític d‘art Vicente 
Aguilera i el bioquímic 
Santiago Grisolía, actual 
president. 

Fins a desembre de 2016 
la institució cultural ha 
emés 534 informes sobre 
diverses temàtiques. 
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Aguilera Cerni, Vicente 1920 / 2005 València Crític d’Art 19/12/1985 28/09/1998

Alfaro Hernández, Andreu 1929/2012 València Escultor  19/12/1985 21/03/1990

Àlvarez Rúbio, Vicent 1941 Xàtiva Advocat 
 

06/11/1995 18/07/2011

Bas Carbonell, Manuel 1942 Xàbia Bibliòfil  
 

06/11/1995 11/07/2002

Beüt Belenguer, Emili 1902/1993 València Escriptor 21/01/1992 14/08/1993**

Boronat Gisbert, José  1922/2002 Alcoi Professor de Química 21/01/1992 18/01/2002**

Buigues Carrión, Vicente 1920/1986 Dénia Oftalmòleg 19/12/1985 03/02/1986**

Calomarde Gramage, Joaquín 1956 València Catedràtic de Filosofia 13/05/1998 30/06/2000

Casp Verger, Xavier 1915/2005 Carlet Poeta 10/01/1989 11/07/2002

Colon Doménech, Germà  1928 Castelló de la 
Plana

Filòleg 10/01/1989 06/11/1995

De Soto Arándiga, Ramón 1942/2014 Valencia Escultor. Catedràtic 
d’Universitat

19/12/1985
06/11/1995
18/07/2011

21/01/1992
07/07/2011
18/10/2014

Enrique i Tarancón, Vicente 1907/1994 Borriana Cardenal de l’Església 19/12/1985 29/11/1994**

Fabregat Mañes, Amadeu 1948 València Periodista 06/11/1995 11/07/2002

Faus Sevilla, Pilar 1925/2008 València Bibliotecària 28/03/1994 09/01/1998

Ferrando Badia, Juan 1926/2007 Foios Catedràtic Dret 11/12/1985 02/12/2007**

Fuster i Ortells, Joan 1922/1992 Sueca Escriptor 11/03/1987 21/06/1992**

García Berlanga, Luís 1921/2010 València Director de cine 19/12/1985 09/01/1998

García Candau, Jordi 1951 Vila-real Periodista 30/12/1996 09/01/1998

García Esteve, Alberto 1919/1997 València Jurista 19/12/1985 10/01/1989

García Rodríguez, Amando 1934 Alcoi Catedràtic d’Universitat 21/01/1992 09/01/1998

García Sanz, Arcadi 1926/1998 Vall d’Uixó Historiador 10/01/1989 06/11/1995

Gil-Albert, Juan  1904/1994 Alcoi Poeta 19/12/1985 03/07/1994**

Giménez Julián, Emili  1932/2014 Bunyol Arquitecte 19/12/1985 21/01/1992

Guarner Pérez, Lluís 1902/1986 València Escriptor 19/12/1985 26/08/1986**

Lapiedra Civera, Ramón 1940 Almenara Catedràtic Fisica Teòrica 09/01/1998 18/07/2011

Llobregat Conesa, Enric  1941/2003 València Arqueòleg 19/12/1985 06/11/1995

Llorens Serra, Tomás 1936 Almassora Crític d’Art 10/01/1989 21/03/1990

Lloris Camps, Enedina  1957 València Cantant 09/01/1998 30/06/2000

López Piñero, José M. 1933/2010 Mula Historiador de la Medicina 19/12/1985 21/01/1992

Lozano Sanchis, Francisco 1912/2000 Antella Pintor 19/12/1985 21/01/1992

Membres
Lloc de 
naixement Professió

Naixement/
Decés Alta Baixa

Membres anteriors del CVC
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Maravall Casesnoves, José A. 1911/1986 Xàtiva Catedràtic d’Història 19/12/1985 19/12/1986**

Marín Soriano, Emili  1940 Alcoi Editor 28/03/1994 09/01/1998

Michavila Pitarch, Francesc 1948 Castelló de la 
Plana

Matemàtic Catedràtic 
d’Universitat

21/01/1992 30/12/1996

Montés Penadés, Vicente Luis 1942/2009 Ontinyent Jurista. Catedràtic 
d’Universitat

21/03/1990 06/11/1995

Montesinos García, Juan A. 1933/2014 Alacant Catedràtic Matemàtiques 11/07/2002 18/07/2011

Morant Deusa, Isabel 1947 Almoines Catedràtica Història 11/06/2004 18/07/2011

Moreno Sáez, Francisco 1942 Alacant Catedràtic d’institut 7/2011 12/2012

Morenilla Talens, Carmen 1960 València Catedràtica Filologia 11/06/2004 18/07/2011

Morera Buelti, José María 1934 València Director Teatral 02/11/1995 
11/07/2002

08/07/2002
18/07/2011

Muñoz Ibáñez, Manuel 1943 València Metge. Historiador de l’Art 09/01/1998 11/06/2004

Negueroles Colomer, Elena 1949 Alzira Pintora 7/2011 11/2012

Nieto Nieto, Justo 1943 Cartagena Catedràtic i Rector 
d’Universitat

21/03/1990 09/01/1998

Peñarroja Torrejón, Leopoldo 1954 Vall d’Uixó Catedràtic de Llengua 
Espanyola

19/12/1985 
21/01/1992

30/12/1996
21/01/1992

Pérez Gil, José 1918/1998 Caudet Pintor 11/03/1987 10/01/1989

Primo Yúfera, Eduardo 1918/2007 Puerto Mazarrón Catedràtic Ciències 08/07/2002 28/10/2007**

Ramos Fernández, Rafael 1942 Elx Arqueòleg 19/12/1985 09/01/1998

Reig Armero, Ramiro 1936 València Professor d’Universitat 10/01/1989 06/11/1995 

Reig Pla, Juan Antonio 1947 Cocentaina Bisbe de l’Església Catòlica 09/01/1998 13/05/1998

Ríos García, Isabel 1953 Castelló de la 
Plana

Filòloga 11/07/2002 18/07/2011

Rodríguez Magda, Rosa Mª 1957 València Catedràtica Filosofia 11/06/2004 18/07/2011

Sanchis-Guarner Cabanilles, M. 1944 València Llicenciat Medicina i 
Cirurgia

09/01/1998 18/07/2011

Santos, Carles 1940 Vinarós Compositor 5/2012 10/07/2012

Serrano Llàcer, Rosa 1945 Paiporta Editora 09/01/1998 23/12/2002

Simó Santonja, Vicente Luís 1932/2014 València Notari 11/03/1987 06/11/1995

Torrent i Llorca, Ferran 1951 Sedaví Escriptor 06/11/1995 11/07/2002

Valdés Blasco, Manuel 1942 València Pintor 19/12/1985 10/01/1989

Vernia Martínez, Pedro  1931/2009 Borriana Farmacèutic 19/12/1985 06/11/1995

Vizcaíno Casas, Fernando 1926/2003 València Jurista. Escriptor 11/07/2002 02/11/2003** 

Membres
Lloc de 
naixement Professió

Naixement/
Deces Alta Baixa
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Informes

Visites del CVC

Visites i actes protocol·laris

Compareixents en les sessions del 
Consell

Representació i distincions
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Reunions

Òrgan Ordinàries Extraordinàries

Ple 11 1

Comissió de les Arts 11

Comissió de les Ciències 11

Comissió de Govern 11

Comissió Jurídica 11

Comissió de Llegat 11

Comissió de Promoció Cultural 11

Grups de treball temporal 7

Visites escolars 3

TOTAL 87 1

En l’any 2016 el Consell ha realitzat 88 reunions, de les quals 78 corresponen 

al Ple i les Comissions permanents, 3 a visites de grups escolars i 7 a grups de 

treball temporals.
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Membres/Comissió GOVERN ARTS CIÈNCIES JURÍDICA LLEGAT PROMOCIÓ

Bellveser Icardo, Ricardo Vicepresident 
Vocal des 
de 29/3

President Vocal

Ciscar Casaban, Consuelo Vocal Vocal

Conejero Tomás, Manuel Ángel Vocal Vocal 

Farnós de los Santos, Vicente Vocal
Vocal des de 

29/3

Ferrero Molina, Vicente Vocal President Vocal

Frau Ribes, Josefa Vocal Presidenta

García Asensio, Enrique Vocal Vocal

Giménez Muñoz, Soledad
Vocal des 
de 29/3

Vocal 

González Móstoles, Vicente Vocal President

Grisolía, Santiago President

Huguet Pascual, Jesús Secretari

Lozano Velasco, José María Secretari Vocal

Lluch i Girbés, Enric Vocal 
Secretari des 

de 29/3 

Marcos Martí, Glòria Vocal Secretària

Martínez Tébar, Joaquín Vocal Vocal

Muñoz Puelles, Vicente Vocal Vocal Vocal 

Noguera Montagut, Ana Vocal Vocal Secretària 

Pérez Puche, Francisco Vocal Vocal Vocal

Prades Perona, Luis Vocal Vocal

Quirós Palau, Martín President Vocal

Roselló Ivars, Ramón Secretari Vocal 

Membres actuals



Memòria 2016

22

Informes

En 2016, el Ple del Consell Valencià de Cultura ha aprovat 36 informes, 

declaracions i documents, dels quals el 80% han sigut elaborats per iniciativa 

pròpia.

 

Conjunts històrics i béns immobles 
singulars (10) Política cultural (9) Educació 
i investigació (2) Festes i tradicions culturals 
(Patrimoni inmaterial)(7) Qualitat ambiental (1) 

Política museística (3) Altres (4) 
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CONJUNTS HISTÒRICS I BÉNS IMMOBLES SINGULARS
• Informe sobre el proyecto de restauración del complejo industrial “La Ceramo”, de Benicalap.

• Informe sobre la vila romana d’Els Alters (vila Cornelius) i sobre les pedreres de Buixcarró de l’Ènova..

• Informe sobre los muros y pretiles del río Turia a su paso por la ciudad de Valencia.

• Informe sobre los refugios antiaéreos en la Comunitat Valenciana.

• Declaració del Consell Valencià de Cultura sobre el Castell del Puig de Santa Maria.

• Declaració del Ple del CVC a Sagunt i sol•licitud de la concessió del Segell Patrimonial Europeu.

• Informe sobre la possible protecció dels molins de vent de la comarca de la Marina Alta.

• Informe sobre el Plan Especial de Protección del Entorno de los Bienes de Interés Cultural: Jardín Botánico, 

Templo de San Miguel y San Sebastián y Puerta de Quart.

• Informe sobre el futuro Centro Cultural Bombas Gens de la Fundación “Per Amor a l’Art”.

• Informe sobre la recuperación y el uso público del Monasterio de San Jerónimo de Cotalba, en Alfauir.

POLÍTICA CULTURAL
• Informe sobre pensiones y derechos de autor.

• Informe sobre los derechos de autor y las consecuencias de la reforma de la Ley de Propiedad Intelectual.

• Informe sobre la Poesía Valenciana actual.

• Informe sobre la Música Contemporánea en la Comunidad Valenciana.

• Informe sobre la necesidad de un Estatuto de los Trabajadores de las Artes Escénicas y Musicales.

• Informe sobre la possible creación del Sello Patrimonial Valenciano de Obras Singulares.

• Informe sobre el Pla d’Acció Territorial d’Ordenació i Dinamització de l’Horta de València (PATOD).

• Informe sobre la situació dels autors teatrals valencians.

• Informe sobre l’Avantprojecte de Llei de l’Horta de València.

EDUCACIÓ I INVESTIGACIÓ
• Informe sobre la inclusión del jazz en las enseñanzas profesionales de Música.

• Informe sobre la situación de los jóvenes investigadores.

FESTES I TRADICIONS CULTURALS (PATRIMONI IMMATERIAL)
• Informe sobre el cant de la Sibil•la.

• Informe sobre l’Escaldà de la Pansa.

• Informe sobre les pesqueres de Cingle.

• Informe sobre la possible declaració de Bé d’Interès Cultural Immaterial (B.I.C.i.) a favor de les “Normes 

de Castelló”.

• Informe sobre la possible declaració de Bé d’Interès Cultural Immaterial (B.I.C.i.) a favor de les activitats 

tradicionals de l’Albufera de València: la pesca artesanal i la navegació a vela llatina.

• Informe sobre la declaración de BIC con categoria de Bien Mueble a favor de la Cruz de Labradores o 

exaltación de la Santa Cruz, de la ciudad de Orihuela, conocida popularment como La Diablesa.

• Informe sobre la declaración de BIC amb categoria de Bé Moble a favor de la Gloriosa Ensenya d l’Oriol 

de Orihuela.
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QUALITAT AMBIENTAL
• Declaració a propòsit de la Resolució COP21 sobre Canvi Climàtic.

POLÍTICA MUSEÍSTICA
• Informe sobre una reglamentación de los Museos Valencianos.

• Informe sobre la presencia del Dibujo y la Escultura en los Museos BBAA.

• Informe sobre la adecuación tecnològica en los museus valencianos.

ALTRES
• Informe sobre las agrupacions corales en la Comunidad Valenciana.

• Acord sobre transparència institucional.

• Informe sobre la sol•licitud de reconeixement com Acadèmica de la Comunitat Valenciana de 

l’Acadèmica Valenciana de la Música.

• Informe sobre los Derechos del Niño.
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Visites del CVC

• Visita i Ple a Xàbia. 29 de març
• Visita i Ple a Sagunt. 30 de maig
• Visita i Ple a Llíria. 26 de setembre
• Visita i Ple a Algemesí. 28 de novembre

Visites i actes protocol·laris al CVC

VISITES ESCOLARS

• Visita escolar IES Ajuntament de València. Taller d’ocupació, promoció turística. 26 de gener
• Visita escolar IES Maria Carbonell. Benetússer. 20 d’abril
• Visita escolar IES Henri Matisse. Paterna. 27 d’octubre

ACTES PROTOCOLARIS
• Visita a la seu del CVC del Secretari Autonòmic de Cultura. Ple de gener. 25 de gener
• Visita de la Falla Na Jordana de València a la seu del CVC. 10 de març
• Marató poètic a la seu del CVC. 21 de març
• Reunió en la seu del CVC del Conseller de Transparència, el cap de gabinet i el Director General 

d’Assumptes Exteriors. 31 de març
• Representació dels Miracles Xiquets de Sant Vicent Ferrer al jardí del CVC. 5 d’abril
• Microseminari Comissió de les Ciències: Acord COP 21 París. Anàlisi i valoració. 6 d’abril
• Reunió en el CVC de la Fundació Princesa de Girona, per a la concessió del Premi d’Investigació 

Científica. 19 d’abril
• Entrega Medalla d’Honor del CVC a l’oncòloga Ana Lluch. 26 d’abril
• Taula redona sobre Tirant-Quixot amb motiu del IV Centenari de la mort de Miguel de Cervantes. 19 de 

maig
• Lliurament dels premis del Concurs Escolar literari i de dibuix “Les migracions humanes i la crisi 

migratòria”. Exposició dels treballs al Museu del Carme. 31 de maig
• Visites al jardí del CVC de la Universitat dels Majors. La Florida. 8 de juny
• Presentació del llibre de la institució Juan Gil-Albert, Un viaje a Filipinas de Josep Joaquim Bonet i Serra. 

21 de juliol
• Entrega de la Memòria 2015 del CVC al President de les Corts Valencianes. 13 de setembre
• Entrega de la Memòria 2015 del CVC al President de la Generalitat Valenciana. 16 de setembre
• Presentació de publicacions Tirant-Quixot d’Edicions Bromera i entrega de la Medalla d’Honor a 

l’Editorial Bromera, pel seu 30 aniversari. 3 d’octubre
• Visita al Col•legi Major de la Seda de València. 7 d’octubre
• Entrega Medalla d’Honor del CVC a Pilar Roig. 19 d’octubre
• Homenatge a Pilar Faus Sevilla, ex-membre del CVC. Dia Mundial de les Biblioteques. 24 d’octubre
• Taula redona “Cant d’Estil”. 10 de novembre
• Taula redona “Dia de la Música” i homenatge i entrega Medalla d’Honor del CVC a Pep Gimeno, 

Botifarra. 21 de novembre
• Visita Falleres Majors de València. 22 de novembre
• Presentació del llibre Kavafis. Antologia Poètica del CVC. 29 de novembre
• Entrega Medalla d’Honor del CVC a María Teresa Oller. 30 de novembre
• Taula Redona “Homenatge a Joaquín Michavila”. 13 de desembre
• Lliurament dels premis del concurs escolar “Dones il•lustres valencianes”. 15 de desembre
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Compareixents en les Comissions del 
Consell

COMISSIÓ DATA PERSONA/ENTITAT VISITANT ASSUMPTE

ARTS 11/02 Manuel Muñoz Ibáñez, president de 

la Reial Acadèmia de Belles Arts de 

Sant Carles de València.

Informar sobre la història de la Reial 

Acadèmia de Belles Arts de Sant Carles de 

València.

09/06 Manuel Olcina, director del MARQ 

d’Alacant.

Gema Sala, responsable de l’àrea 

de Didàctica del mateix museu.

Informar sobre la conveniència d’una 

reglamentació de les àrees directives dels 

museus públics

valencians.   

Exposició de la història del Museu 

Arqueològic d’Alacant (MARQ), els seus 

equipaments,

 les instal•lacions del museu i l’estructura 

institucional.

CIÈNCIES 11/01 Carlos Romá Mateo Sobre jóvenes investigadores y científicos 

en la Comunitat Valenciana.

10/02 Vicente Martínez, catedrático de 

Astronomía y Astrofísica. Universitat 

de València Estudi General (UVEG).

Sobre divulgación científica en la 

Comunitat Valenciana. Presentación del 

portal Conec.es, único portal valenciano 

de divulgación científica.

09/03 Andreu Escrivá, ambientólogo e 

investigador independiente.

Sobre la resolución sobre Cambio 

Climático de la Cumbre de París COP21, 

y sobre los jóvenes investigadores y 

científicos valencianos.

06/04 Carolina Moreno, catedrática  

UVEG.

Enrique Nieto, profesor titular UA.

Tatiana Nuño, Greenpeace. 

Bióloga.

María Josep Picó, periodista.

Andreu Escrivá, investigador 

independiente.

Sobre la resolución sobre Cambio 

Climático de la Cumbre de París COP21. 

Microseminario.
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07/09 Manuela Roldán, Jefa de Servicio 

de extinción de incendios forestales 

de la Agencia de Seguridad y 

Respuesta a las Emergencias de la 

Generalitat Valenciana.

Sobre la Campaña contra incendios 

forestales del verano de 2016

05/10 Julià Álvaro Prat, Secretario 

Autonómico de Medio Ambiente y 

Cambio Climático de la Generalitat 

Valenciana.

Sobre posibles consecuencias del cambio 

climático en la Comunitat Valenciana.

09/11 Alberto Martínez, economista. Sobre el Tratado Transatlántico de Libre 

Comercio (TTIP).

JURÍDICA 15/02 Ramón Cardo, músico y profesor de 

Conservatorio.

Vicent Castelló, profesor de la 

Universitat Jaume I de Castelló de la 

Plana, experto en materia laboral y 

Seguridad Social.

Informar sobre el Estatuto Fiscal de los 

artistas.

11/04 Vicente Alejandro March Luján, 

profesor superior de música y 

musicoterapia.

Informar sobre el reconocimiento 

académico y el sistema de salud de la 

Musicoterapia.

09/05 Albert Girona i Albuixech, secretario 

autonómico de Cultura.

Informar sobre el  Plan Estratégico Cultural 

«Fes cultura».

11/07 José María Vidal, secretario 

autonómico de Comunicación.

Informar de la situación de la RTVV y del 

archivo patrimonial.

14/11 Alicia Sellés, presidenta del Colegio 

de Bibliotecarios.

Mª Jesús Carrillo, jefa de servicio del 

Libro y Bibliotecas.

Informar sobre las Bibliotecas.

LLEGAT 05/04 Julio Badenes Almenara, cronista 

oficial del Puig de Santa María.

Informar sobre la significación histórica del 

castillo del Puig de Santa María y de su 

entorno, y la conveniencia de restaurar 

algunas partes.

PROMOCIÓ 

CULTURAL

08/02 Vicent Flor, director de la institució 

Alfons el Magnànim.

Informar sobre els eixos estratègics del seu 

projecte institucional.

07/03 Francesc Colomer, secretari 

autonòmic de Turisme i director de 

l’Agència Valenciana de Turisme.

Informar sobre les bases de la política del 

seu departament.
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08/04 Josep Lluís Galiana i Joan 

Cerveró, especialistes en música 

contemporània.

Informar sobre la situació de la música 

contemporània a València.

02/05 José Luis Pérez Pont, director del 

Consorci de Museus.

Informar sobre el projecte institucional de 

la institució.

06/06 Abel Guarinos, director de l’Institut 

Valencià de Cultura.

Informar sobre el projecte institucional de 

l’Institut Valencià de Cultura.

03/10 Josep Gregori i Gonçal López-

Pampló, director i cap d’edicions 

respectivament del grup editorial 

Bromera.

Presentació de publicacions Tirant-Quixot i 

entrega de la Medalla d’Honor a l’Editorial 

Bromera, pel seu 30 aniversari.
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Representació i distincions pròpies

Òrgans amb representació del Consell Valencià de Cultura

Institucions culturals públiques Membre representant actualment

Consell Assessor Culturarts Francisco Pérez Puche

Observatori del Dret Civil Valencià Josefa Frau Ribes

Consorci de Museus de la Generalitat Valenciana Vicente Farnós de los Santos

Consell Tècnic d’Heràldica i Vexil•logia Jesús Huguet Pascual

Consell Rector de l’IVAM José María Lozano Velasco (fins el 19-06-

2015)

Consell Assessor de Biblioteques Ana Noguera Montagut, Glòria Marcos Martí 

i Pere Maria Orts (fins el 26-02-2015)

Comité de Direcció Agència Valenciana d’Avaluació i 

Prospectiva (AVAP)

Santiago Grisolia

Comissió Consultiva d’Avaluació i Seguiment de la 

Protecció i Conservació del Patrimoni Arbori

Vicente Muñoz Puelles

Consell Assessor de la Fundació per a la Investigació de 

l’Hospital Clínic de València (INCLIVA)

Martín Quirós Palau

Consell Assessor del Llibre Vicente Muñoz Puelles
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Guardonats amb la medalla d’Honor 
del Consell Valencià de Cultura

Entrega Medalla d’Honor del 

Consell Valencià de Cultura a la 

doctora Anna Lluch

26 d’abril

Entrega Medalla d’Honor del 

Consell Valencià de Cultura a 

l’Editorial Bromera

3 d’octubre

Entrega Medalla d’Honor del 

Consell Valencià de Cultura a la 

restauradora Pilar Roig

19 d’octubre
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Entrega Medalla d’Honor del 

Consell Valencià de Cultura a 

Pilar Faus Sevilla 

24 d’octubre

Entrega Medalla d’Honor del 

Consell Valencià de Cultura a 

Pep Gimeno Botifarra 

21 de novembre

Entrega Medalla d’Honor del 

Consell Valencià de Cultura a 

Mª Teresa Oller 

30 de novembre
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Publicacions

3

Kavafis, Antologia Poètica
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Publicacions

Kavafis, Antologia Poètica.

Títol Kavafis, Antologia Poètica

Autor Pròleg i traducció al castellà de Ramón Irigoyen. 

Traducció catalana de Carles Riba i Alexis E. Solà.

Col·lecció Fora Col•lecció

Llengua Grec, Valencià i Castellà

Mides 17 x 24 cm

Pàgines 216

ISBN 978-84-482-6111-5
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3

PALABRAS PREVIAS

TODOS, de algún modo, somos un poco griegos.
La antigua Grecia, que abarcaba la Grecia continental, las islas y 

las numerosas colonias, fue la cuna de la civilización occidental y el lu-
gar de nacimiento de la democracia, la filosofía, los uegos límpicos, 
la literatura occidental, la historiografía, la ciencia política, la comedia, 
la tragedia y los principios básicos de la ciencia y la matemática.

Como científico, no ha dejado de admirarme la brillante eclosión 
de físicos, matemáticos, astrónomos y otros pensadores jonios que, en-
tre los años 600 y 400 a. de C., sentaron las bases de la ciencia: Tales, 
Anaximandro, Hipócrates, Empédocles, Demócrito, Anaxágoras, Pitá-
goras, Arquímedes, Aristóteles, Euclides

En el siglo  a. de C., un científico griego llamado Eratóstenes, 
que vivía en la ciudad egipcia de Alejandría, descubrió la curvatura de 
la tierra y calculó con precisión su circunferencia, simplemente mi-
diendo las longitudes de las sombras en diferentes puntos. Es un logro 
que todavía asombra.

Palabras de uso com n como alergia, ciprés, clorofila, dilema, Eu-
ropa, euforia, farmacia, idea, ilogramo, mecánica, pulmón, utopía, 
síntoma, son de origen griego.  lo mismo ocurre con muchas palabras 
de uso cotidiano en mi profesión, que es la bioquímica  la misma bio-
química, en ima, proteína, glucosa

n día, comentando con un miembro del Consell Valenci  de Cul-
tura, mi amigo Vicente Mu o  Puelles, el drama de esos pueblos, como 
Grecia, que, tras haber tenido un largo pasado glorioso, se ven tratados 
desconsideradamente por los poderes económicos, y obligados a acep-
tar condiciones y sacrificios durísimos, en nombre de una austeridad de 
eficacia discutible, me dijo
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–Te traeré un libro que te gustará, porque habla un poco de eso, de 
la gloria perdida. Es un libro de poemas de Kavafis, un griego que vivió 
en Alejandría.

Me acordé, claro de Eratóstenes y de sus mediciones de sombras.
Vicente me prestó la antología y la leí. Había poemas íntimos, sen-

suales, y también otros sobre historia, que para mí eran los más intere-
santes. No trataban sobre los grandes momentos históricos, sino sobre 
lo que ocurrió después, cuando esos momentos habían pasado.

En este sentido, me gustaron sobre todo Esperando a los bárbaros, 
Termópilas, El dios abandona a Antonio o Ítaca.

Pienso en el antiguo esplendor de Alejandría, ciudad fundada por 
Alejandro el Magno y sede de la famosa biblioteca, y en la ciudad que 
Kavafis reflejó con tanta elegancia en sus poemas, abocada a una deca-
dencia inevitable.

 Hoy me satisface enormemente prologar esta antología de 
Constantino Kavafis, publicada por varias instituciones y entidades va-
lencianas, y deseo que su lectura les sea tan provechosa como lo ha sido 
para mí.

SANTIAGO GRISOLÍA
PRESIDENTE DEL CONSELL VALENCIÀ DE CULTURA
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PRÓLOGO
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Annexos

Annexos

Informes

Memòria de gestió interna

Treballs premiats al concurs escolar
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Annexos

   
  Palau de Forcalló 
  Museu, 3  
  46003 València 
  www.cvc.gva.es 
   cvc@gva.es 
 
   

1 
 

Informe sobre el proyecto de restauración del complejo industrial “La 

Ceramo” , de Benicalap  
Autor: Comissió de Promoció Cultural 
Aprovació: Ple, 22 de desembre 2016 

 

 
 

PROPÓSITO 
 
La Comisión de Promoción Cultural del Consell Valencià de Cultura tiene establecida una línea 
de trabajo destinada a obtener información sobre los principales proyectos culturales que están 
en preparación en la ciudad de Valencia. Corresponde el turno en este caso al complejo 
industrial La Ceramo, en otro tiempo dedicado a la fabricación de cerámicas artísticas y 
decorativas y ahora, tras unos años de abandono, rescatada por el Ayuntamiento con el fin de 
ubicar en ella proyectos de vocación cultural, se espera que a partir del año 2019. 
 
HISTORIA DE LA EMPRESA Y SU PRODUCCIÓN 
 
Los fundadores de la industria La Ceramo fueron los empresarios José Ros y Surió (1841-
1928) y Julián Urgell y Pubill (1854-1900). De familia procedente de Castellón el primero y de 
Cataluña el segundo, se dedicaron a la restauración de muebles y a la construcción de 
carruajes, respectivamente, hasta coincidir en este proyecto. 
 
Los datos que obran en los archivos Municipal y del Reino, indican en el año 1888 se solicitó 
licencia municipal para instalar una fábrica de cerámicas, dotada de hornos de cocción, en el 
Camino de Burjassot, barrio de Benicalap, de la ciudad de Valencia. Al año siguiente, las obras 
de la nueva industria estaban en marcha y para su gestión se había configurado la empresa 
Ros y Urgell. 
 
Con el paso del tiempo, la propiedad quedó exclusivamente en manos de la familia Ros, que la 
mantuvo activa hasta los últimos compases del siglo pasado, momento (1992), en que el 
conjunto quedó cerrado y empezó a estar sometido a procesos de abandono, deterioro y 
vandalismo. 
 
La principal característica de La Ceramo fue la producción de cerámicas vidriadas, 
manufacturadas con tornos y métodos de barnizado acordes con la tradición de la alfarería 
musulmana. La calidad de sus fabricados hizo que fueran solicitados para los edificios tan 
característicos del modernismo valenciano como el Mercado de Colón (19169 y la Estación del 
Norte (1917), así como el Mercado Central (1928) el Ayuntamiento y el edificio de "La Isla de 
Cuba", en San Vicente-plaza de la Reina. También pueden hallarse elementos procedentes de 
La Ceramo en el palacete de Ayora, los Jardines de Monforte o La Finca Roja. Docenas de 
modelos de aplicaciones cerámicas de la empresa están presentes en balcones, balaustradas, 
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cresterías, fachadas, cornisas, remates y otros adornos de muchas casas que caracterizan el 
paisaje urbano de Valencia. 
 
En el campo de las cerámicas artísticas y decorativas, la empresa hizo que el llamado Jarrón 
de las Gacelas, procedente de la Alhambra, fuera característico de su producción. Su 
participación en ferias, certámenes y exposiciones internacionales fue siempre galardonada. La 
historia de la empresa alberga tanto la existencia de fabricados suyos en museos de diversos 
países europeos como el paso por el despacho y taller de Benicalap personalidades 
internacionales interesadas por sus productos, como la emperatriz Elizabeth, "Sissi", de 
Austria. 
 
LOS VALORES DE LA CERAMO 
 
El historicismo neomudéjar, característico del momento en que fue levantado el complejo 
industrial, es el estilo dominante en la fachada del edificio industrial, dotada de un peculiar aire 
oriental.  
 
Las instalaciones interiores no responden a esos mismos modelos decorativos; pero sí debe 
señalarse la existencia de unas pinturas murales, la pervivencia de no pocos elementos 
mecánicos del taller de alfarería y, sobre todo, el valor de los hornos, sobre los que en los 
últimos años se centraron los principales temores, ahora ya despejados. Los años en que el 
conjunto ha estado en desuso han acarreado algunos deterioros y pérdidas, pero por fortuna 
no ha habido daños irreversibles. 
 
PROTECCIÓN 
 
Gracias a no pocas presiones de la opinión pública y de colectivos vecinales y ciudadanos, el 
Ayuntamiento de Valencia ha ido impidiendo que el deterioro de La Ceramo fuera a más y que 
el grado de protección, no previsto en el PGOU de 1988, se fuera introduciendo. Las pequeñas 
intervenciones para conservación datan ya del año 1995, poco después del cierre de su 
actividad. 
 
Con todo, la operación decisiva fue la que se cerró en 2014, cuando el Ayuntamiento de 
Valencia expropió la titularidad del conjunto por 2'4 millones de euros (inclusión en el 
inventario municipal de bienes 25/09/2015). Se iniciaron entonces tanto unas negociaciones 
con las propiedades colindantes como un proceso de aumento de la protección, que la nueva 
administración municipal ha continuado e incrementado. 
 
Según información facilitada desde la delegación municipal de Desarrollo Urbano, en estos 
momentos se está "tramitando una modificación puntual del PGOU que permita calificar como 
Bien de Relevancia Local (BRL) la parte de los hornos que en la actual ficha se mantiene como 
edificable. De esta manera trasladaremos la edificabilidad (3.800 m2) a otra parcela y a través 
de una permuta con sus propietarios toda la fábrica será BRL y se rehabilitará para usos 
públicos en su totalidad". 
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PROYECTO DE RESTAURACIÓN 
 
La ampliación de la ficha del catálogo del BRL permitirá ampliar la protección a todo el 
conjunto y afianzar el proyecto de restauración integral. Según se nos ha informado desde el 
departamento municipal de Desarrollo Urbano, "los trabajos que están a punto de concluir han 
consistido en acondicionar algunas zonas en peor estado para garantizar su seguridad y en los 
trabajos arqueológicos previos, documentando todo el material existente".  
 
Tras las excavaciones arqueológicas se ha hecho el preceptivo inventario y se han guardado 
los hallazgos hasta el momento de la rehabilitación de la fábrica. También se han restaurado 
las pinturas murales existentes en una de las dependencias. 
 
PROYECTO CULTURAL 
 
En la actualidad se redactan los pliegos para poder licitar, en 2017, el proyecto de 
rehabilitación. El proyecto municipal pretende una rehabilitación integral financiada y realizada 
a través de varias anualidades, con la idea de poder comenzar a utilizar el complejo en el año 
2019. La inversión total se calcula que puede ser superior a los dos millones de euros. 
 
Aunque no hay un proyecto definido en este campo, el concejal del área de Desarrollo Urbano, 
Vicente Sarriá, ha sugerido un uso del conjunto de carácter público y sociocultural ligado con la 
tradición cerámica de la empresa y más concretamente con los estilos neomudéjares que 
caracterizaron a la firma. Para ello se cuenta con el asesoramiento y la colaboración del Museo 
Nacional de Cerámica González Martí. 
 
Entre los contenidos de futuro se aventura la posibilidad de que figuren: un taller para la 
elaboración de cerámica, una sala de exposiciones para piezas cedidas temporalmente por el 
Museo González Martí, y una sala destinada a la propia historia de la fábrica. 
 
CONCLUSIONES 
 
El Consell Valencià de Cultura celebra que los esfuerzos realizados por la administración 
municipal estén ampliando el grado de protección del complejo industrial La Ceramo, hayan 
desarrollado tareas de consolidación y abran la puerta a un proyecto completo de 
rehabilitación, que en su día dará paso a un proyecto sociocultural vinculado con la tradición 
cerámica del complejo industrial. 
 
El Consell Valencià de Cultura anima al Ayuntamiento de Valencia a proseguir sus esfuerzos en 
el proceso de rehabilitación de La Ceramo hasta ver culminado el proyecto que se configura. Al 
mismo tiempo, señala que la continuidad de esfuerzos de las diversas administraciones es el 
camino perfecto para realizar proyectos que forzosamente se extienden a lo largo del tiempo. 
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El Consell Valencià de Cultura estima que este futuro centro cultural, ligado al de Bombas 
Gens, no lejano, puede configurar una atractiva ruta en el área norte de la ciudad. 
 
El Consell Valencià de Cultura espera que la colaboración con el Museo Nacional de Cerámica 
González dé los mejores resultados en un proyecto cultural que se centrará en la ricas 
tradiciones cerámicas valencianas. 
 
Este informe se remitirá al protocolo habitual, incluyendo en este caso al Ayuntamiento de 
València. 
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Informe sobre la vila romana d’Els Alters (vila Cornelius) i sobre les 

pedreres de Buixcarró, de l’Ènova  
Autor: Comissió de Llegat Històric 
Aprovació: Ple, 22 desembre 2016 

 

 
 
Antecedents.- 
 
El Consell Valencià de Cultura des de l’any 2003 que va tenir notícies de l’aparició d’uns indicis 
arqueològics a la partida d’Els Alters de l’Ènova, al costa del cementeri municipal, ha estat 
interessat en tot el procés de recuperació i estudi del jaciment, i a més de visitar l’indret va 
manifestar davant l’autoritat municipal i l’autonòmica la necessitat de redreçament d’un espai 
tan singular. 
 
Referències històriques i procés recuperatiu.- 
 
El jaciment romà va aparèixer de manera fortuïta en 2003 durant els treballs realitzats per a la 
construcció de l’AVE a la partida d’Els Alters, al mateix costat del cementeri de la població de 
l’Ènova. 
 
Es va fer una excavació d’urgència que va donar com a resultat una datació al voltant del 65-
75 d. C., una reocupació al llarg del segle V, una superfície a estudiar d’uns 3.000 metres 
quadrats, el nom del propietari de la vila, Publius Cornelius Iunianus i unes restes materials, 
entre les quals destaquen una inscripció votiva del propietari, en marbre de la pedrera veïna 
del Buixcarró, una placa d’un fris que representa una vinya, una escultura en marbre blanc que 
representa una escena de cacera, un fragment de capitell corinti, un fragment d’un mosaic 
policrom amb un motiu animal, un vas de ceràmica africana que reprodueix un cap de moltó, 
diverses agulles d’os, monedes, fitxes de jocs i contrapesos de telar. 
 
Acabada d’excavació d’urgència, els tècnics d’ADIF van protegir el jaciment amb una malla 
geotèxtil i van soterrar el perímetre amb terra. A continuació es va construir una tanca de 
filferro reforçat per tal d’impedir l’accés a la zona excavada. Posteriorment, s’hi van incorporar 
uns cartells explicatius amb alguna errada informativa sobre les ma  de la via Augusta.  
 
El material excavat, després d’un procés de restauració, va ser exposat en 2014 al Museu de 
Prehistòria de València i, posteriorment, traslladat al museu de l’Almodí de Xàtiva on ara 
mateix és visitable. La direcció del museu no sap de certes, a hores d’ara, si el material 
exposat romandrà de manera definitiva a les sales d’aquest museu. 
 
Quant al jaciment i a la seua possible re-excavació, no hi ha massa perspectives perquè caldrà 
una gran inversió econòmica que una població menuda com l’Ènova no pot assumir i les 
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institucions autonòmiques i estatals tampoc no estan, ara per ara, com per a despeses 
extraordinàries.  
 
Les darreres visites dels membres dels CVC constaten que el jaciment manté la tanca de 
filferro i els cartells, encara que una miqueta difuminats pel temps. Com és natural, les herbes 
cobreixen la superfície coberta de terra. 
 
Quant a les pedreres de Buixcarró, situades a la partida dels Francs de l’Ènova, a uns 500 
metres de la vila romana, també van ser propietat de Publius Cornelius Iunianus i al llarg de 
l’Edat Mitjana es van convertir en unes de les pedreres de marbre més importants d’Europa. 
Ara mateix, bona part de perímetre està soterrat davall dels tarongers i la part visible, també 
en bona part, està coberta per matossars i deixalles. Aquesta part de la metalla o pedrera té 
diferents braços d’explotació. S’hi pot veure una capelleta tallada en la roca i s’hi va trobar una 
cunya de ferro de 20 cm de llargària i nombrosos fragments ceràmics. De tant en tant, alguns 
grups de xiquets i de xiquetes del moviment scout fan jocs per aquest indret. No consten 
malifetes, però caldria protegir el lloc d’alguna manera.  
 
Conclusions.- 
 
1. Seria convenient que els panells, que tan encertadament va col.locar ADIF explicant 
clarament la Vila Cornelius durant les obres de recuperació de l’espai, es tornaren als colors 
originals, ja que les inclemències meteorològiques han fet perdre intensitat. 
 
2. També seria convenient que al panell on es descriu la Via Augusta es rectificaren dos errors. 
El primer consistiria a col·locar Sebelaci abans de Ad Noulas -o siga després d’Ildum- i 
rectificar el nom d’Ad Noulas que al cartell apareix com Ad Novias, per error evidentment. 
 
3. La importància de la pedrera de marbre del Buixcarró propicia que es projecte una 
recuperació, tant de la part més neta com de la que està farcida d’enderrocs, mitjançant un pla 
de restauració que permeta una visió d’un conjunt singular i transcendent de l’origen de 
materials de les obres romanes de la zona. 
 
4. Cas de no existir, seria convenient elaborar un pla de seguretat que afectara a l'espai de la 
tanca de filferro deteriorada de Vila Cornelius i també al desnivell que dóna a la pedrera de 
Buixcarró. 
 
Este informe s’enviarà al protocol habitual i a l’ajuntament de l’Enova i ADIF. 
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Informe sobre los muros y pretiles del río Turia a su paso por la ciudad 

de Valencia  
Autor: Comissió de Llegat Històric i Artístic 

Aprovació: Ple, 29 febrer 2016 
 

 
Antecedentes 
 
En la sesión del 12 de enero de la Comisión de Legado Histórico Artístico del CVC, se presentó una 
información por la que se advertía del estado de deterioro en el que se hallan actualmente algunos 
elementos históricos de muros y pretiles del río Turia a su paso por la ciudad de Valencia.  
 
Estos pretiles son una obra tan singular como descomunal, sin precedente ni equivalentes directos en toda 
España, y muy pocas comparables en el resto de Europa, ya que se trata de algo más de trece kilómetros y 
medio de una obra continua, uniforme, con barandal, aceras, bancos de descanso y casalicios de 
homenaje, todo ello de sumo interés, cuya finalidad era la de encauzar el río y proteger de inundaciones y 
riadas la ciudad y los arrabales o barrios cercanos al lecho del río. 
 
La Comisión del Legado Histórico Artístico del CVC, a partir de la antedicha información, detectó que esta 
obra, impulsada por la Junta de Murs e Valls, histórica Fàbrica de Murs e Valls y Fàbrica Nova del Riu1, se 
encuentra descuidada en algunos tramos, deteriorada por causa del vandalismo, grafittis, deterioros por 
actos violentos, por el paso del tiempo o por negligencia oficial.  
 
Información minuciosa sobre esta junta nos la proporcionó el notable jurista del barroco valenciano Josep 
LLop (1630-1685), doctor en derecho civil y canónico, catedrático de griego de la Universidad, que en 1673 
fue insaculado obrero de la Fábrica de Murs i Valls como repre entante del e tamento real. n u libro “De 
la institució, gobern politic i juridic, observancies, costums, rentes y obligacions dels oficials de les il.lustres 
fàbriques vella dita de Murs e Valls i nova, dita del Riu de la insigne, lleal i coronada ciudtat de Valencia” 
(1679) nos dejó una copiosa legislación y reglamentación de la Fábrica, sus actividades, recaudaciones, 
legislaciones y tareas. 
 
Los pretiles comprenden, aparte de las obras propiamente decorativas, las antiguas, concentradas en lo que 
fue Paseo de la Pechina, otra piezas destacables, sobre todo en la proximidad de los cinco puentes, o sea 
no sólo los barandales sino también rampas, escaleras, trompas de ángulo y obras de talla pétrea, como 
bancos y los ornatos que caracterizaron la parte que por uno de ellos se llamó de la Pechina. 
 
Este pretil, más aguas arriba de la orilla derecha, es alto, con obra de mampuesto y con escasas bolas, 
irregularmente puestas.  
 
 
 

                                                           
1. Se recordó cómo para cubrir sus gastos la ‘Fàbrica Nova o del riu’ puso una nueva carga fiscal  sobre la 

carne, una ‘sisa’ de dos dineros por libra de ternera y toro y un dinero por libra de carne de cabra y dos para la de 
carnero y cabrito. El impuesto lo pagaban los carniceros mayores según los cabezas de ganado sacrificado. 
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Elementos descuidados o en peligro. 

 
1.- El frontón de Lo rat penat.- Entre los elementos en los que se aprecian descuidos se encuentra 

el llamado Frontón de “Lo rat penat”, próximo al Puente 9 de Octubre. Se trata de un monumental adorno 
pétreo con forma de banco, entre cuya sillería han crecido hierbas y 
matas que están desencajando sus partes y sufre también los 
efectos de acciones vandálicas, como son arañazos con un hierro, 
puntas de llaves o clavos, con los que se pretende realizar 
inscripciones espontáneas. Se aprecian también grafittis con 
pintura por spray. 
 
 
 
Banco de los magistrados.- Entre los puentes de Campanar y 

el Puente 9 de Octubre, está el banco barroco de piedra, que según la tradición era el que servía de asiento 
a los magistrados de la Junta de Murs i Valls para 
registrar el paso de la madera que desde el Alto Turia 
hacían descender los madereros por el río para ir a 
parar al embarcadero cercano a la Puerta de los 
Serranos. En el respaldo posterior del banco se lee 
1756. 
 
 
 
 
 

El banco se encuentra manifiestamente dañado por el tiempo que 
ha ido arrasando la piedra, daño al que también contribuyen los 
hierbajos que crecen entre sus sillares y en la base y 
especialmente la parte final de la bancada que incluso se ha 
separado del conjunto del banco que se encuentra situado más o 
menos frente a la antigua cárcel de mujeres (hoy Colegio 9 de 
Octubre). Frente al banco, el pretil del río forma una especie de 
balcón o mirador sobre el cauce del Turia.  
 
 

 
 

Bancos de piedra.- Uno de los signos distintivos de los pretiles del río, es la proliferación de bancos 
de piedras, ya bien adosados a los mismos pretiles o bien adosados a los puentes con intención de servir 
de descanso a los paseantes. Una parte de ellos están pintarrajeados con grafittis, pero muestra especial 
preocupación los bancos que en su momento fueron apartados para la construcción de entradas y salidas 
del río, accesos modernos y otros servicios o menesteres, que han quedado abandonados en el río y sufren 
un grave proceso de deterioro,  mucho más notable que el del resto de la construcción. Fueron quitados de 
sus sitios y abandonados bajo el muro sin ninguna atención. Son todos ellos del siglo XVII. 

 



Annexos

57

   
  
 
 
   

3 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Muros y pretiles.- En general, tanto los muros como los pretiles y bancos, en numerosas partes del 
recorrido, están pintarrajeados con grafittis y manchurrones que deterioran gravemente el conjunto. 
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Conclusiones.- 
 
A la vista de lo anterior, la Comisión del Legado Histórico Artístico del CVC considera que: 

1.- Habría que aplicar las exigencias de protección que un bien patrimonial protegido como el de los 
muros, pretiles y puentes del río Turia a su paso por la ciudad de Valencia, exigen para su defensa y 
protección integral. 

2.- En consecuencia, debería establecerse un plan de limpieza de graffitis, pintadas, suciedades y 
crecimiento de hierbas en la fábrica de los muros y pretiles del río. 

3.- Que se reparen y devuelvan a dónde mejor corresponda los bancos hoy apartados y 
abandonados en el cauce del río, acción que debe atender también a los que estando en su lugar sufren 
evidente deterioro. 
 
Copia de este informe se remitirá a la Conselleria de Educación, Investigación, Cultura, y Deporte, a la 
Consellería de Justicia, Gobernación y Reformas Democráticas, al ayuntamiento y la diputación de 
Valencia, a la FVMP y a los grupos parlamentarios de las Cortes Valencianas. 
 
 



Annexos

59

   
  Palau de Forcalló 
  Museu, 3  
  46003 València 
  www.cvc.gva.es 
   cvc@gva.es 
 
   

1 
 

Informe sobre los refugios antiaéreos en la Comunitat Valenciana  
Autor: Comissió de Llegat Històric 

Aprovació: Ple, 25 gener 2016 
 

 
ANTECEDENTES 
 
En 2004, el Consell Valencià de Cultura, consciente de la importancia de nuestro Patrimonio 
Histórico Militar, y en sintonía con las políticas de conservación, excavación y conversión en 
museos de los espacios de guerra que actualmente se aplican en todo el mundo: el valle de 
Shenandoa en los Estados Unidos; Normandía, Verdún y el Somme en Francia; Ypres y los 
campos de Flandes en Bélgica; los Museos de la Resistencia en Italia; la Ruta del Terror de 
Berlín y los campos de concentración repartidos por el centro y el este de Europa, empezó a 
ocuparse de una serie de temas relacionados con  la Guerra Civil Española (1936-1939), el 
Museo Militar, los cuarteles de la Alameda de Valencia, los refugios antiaéreos y la 
conservación de las fortificaciones, trincheras y otras edificaciones defensivas. 
 
Y es que, a medida que nos alejamos cronológicamente de aquel conflicto, parece imponerse 
un afán de comprensión más científico, riguroso y global, que no termina con el enfoque 
historiográfico sino que también abarca la perspectiva patrimonial y arqueológica. 
 
En aquel momento, Francia e Italia ya contaban con una completa y activa protección integral, 
que incluye tanto medidas legales como efectos normativos, de los sistemas y las 
construcciones defensivas de la II Guerra Mundial y otros conflictos bélicos. 
 
En España, sin embargo, cuando el Consell Valencià de Cultura abordó el tema, ese criterio 
conservacionista no se había impuesto. Tanto la arquitectura bélica conservada como los 
principales espacios históricos de la contienda carecían de protección legal, por lo que estaban 
expuestos al deterioro y al saqueo. Tampoco existían políticas decididas de divulgación y de 
conversión de los escenarios de la contienda en centros de interpretación o museos. 
 
Hoy ese escenario ha cambiado, al menos en parte, sobre todo en algunas comunidades 
autónomas y en algunos ayuntamientos, como los de Castejón del Puente (Huesca), Almedinilla 
y Luque (Córdoba), Lopera (Jaén), Arganda del Rey y los pueblos de la Sierra de Guadarrama 
(Madrid), los del Campo de Gibraltar, Martinet (Lleida), etc.., que de forma aislada y con gran 
esfuerzo han recuperado trincheras, refugios o fortines, para convertirlos en Bienes de Interés 
Cultural e incrementar su valor patrimonial, histórico y turístico. Dicho esfuerzo ha cobrado una 
mayor dimensión con los proyectos de conversión en museos de escenarios bélicos tan 
conocidos como los que nos han quedado de las batallas del Ebro, Brunete, Belchite, Teruel, 
etc. 
 
Cabe mencionar en particular el inventario exhaustivo que la Dirección General del Patrimonio 
del Gobierno Vasco está llevando a cabo de todos los restos que han sobrevivido del Cinturón de 
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Hierro de Bilbao, formado por las defensas construidas durante la guerra, y el conjunto de 
organizaciones, englobadas dentro del programa de actuación Memorial Democràtic, de la 
Generalitat Catalana, que integran los llamados Espais de Memòria:  Xarxa d’Espais de Memòria 
de Catalunya, Museu Memorial de l’Exili (MUME), Consorci Memorial dels Espais de la Batalla de 
l’Ebre (COMEBE), Centre d’estudis de la Batalla de l’Ebre (CEBE), Museo de Gandesa, etc. 
 
En la Comunitat Valenciana, y como consecuencia del proyecto europeo Paisajes de Guerra 
(Landscapes of War), en el que el CVC tuvo parte activa, ya en 2009 la Conselleria de Cultura 
de la Generalitat Valenciana empezó a inventariar la red de fortificaciones que envuelve la 
ciudad del Turia desde el Puig hasta Riba-roja como primer paso para la protección de este 
patrimonio histórico como Bien de Relevancia Local (BRL) o Bien de Interés Cultural (BIC). 
Algunos ayuntamientos, a veces con la ayuda de la Agència Valenciana del Turisme, han 
efectuado actuaciones de limpieza, consolidación y señalística de estos bienes. Y conviene 
destacar los casos de Alicante y Alcoi en la Comunitat Valenciana, que han convertido en 
centros de interpretación algunos de sus refugios antiaéreos. 
 
Dado que en los últimos años se descubren o revalorizan en diferentes poblaciones numerosos 
refugios, y al debate existente sobre la idoneidad de acondicionarlos para otros usos, la 
Comisión de Legado Histórico y Artístico acordó en su sesión del 6 de octubre de 2015 
actualizar los informes ya aprobados al respecto. 
 
INFORMES ANTERIORES SOBRE EL PATRIMONIO HISTÓRICO MILITAR 
 
Los informes que el CVC ha emitido sobre el patrimonio histórico militar de la Guerra Civil son 
los siguientes: 

1) Informe sobre la conservación del Patrimonio Histórico Militar de la Guerra Civil 
(1936-1939), aprobado el 20 de diciembre de 2004. Para la redacción de este 
informe, el CVC contó con las comparecencias de Albert Girona Albuixech, profesor 
de la Universidad de Valencia; Edelmir Galdón, jefe de la Sección de Difusión 
Cultural de la Consellería de Cultura y estudioso del tema, y el coronel D. Ángel M. 
Adán García, director del  Museo Histórico-Militar de Valencia. 

2) Informe sobre los refugios de la Guerra Civil, con mención particular de los de la 
ciudad de Valencia, aprobado el 23 de julio de 2007. Dicho informe se redactó a 
instancias de la Asociación de Vecinos y Comerciantes Amics del Barri del Carme, 
que solicitó que el CVC emitiera un informe sobre la importancia cultural de los 
refugios y lo hiciese llegar al ayuntamiento, y nos dio cuenta de la existencia de dos 
refugios antiaéreos en el barrio, el de la calle Serranos, que está cerrado, y el de la 
calle Alta, esquina con Ripalda, que es utilizado como casal fallero. 

3) El 25 de noviembre de 2008, el CVC emitió un Informe sobre la línea defensiva El 
Puig-Los Carasoles, que aconsejaba que dicha línea defensiva fuese declarada Bien 
de Interés Cultural, bien como Conjunto Histórico o como Lugar Histórico, para 
disfrutar de la debida protección. 

4)  Además, desde 2006 a 2009, el CVC coordinó, en colaboración con la Federación 
Valenciana de Municipios y Provincias (FVMP), la catalogación de los escenarios 
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históricos vinculados a la guerra en la Comunidad Valenciana, en el seno del 
proyecto europeo Paisajes de guerra (Landscapes of War), cuyo acto final, durante 
los días 28 y 29 de mayo de 2009, tuvo lugar en Valencia. 

5) En 2011 emitimos un informe titulado Informe sobre los refugios de la Guerra Civil 
en la Gran Vía de Valencia, que se aprobó el 27 de junio de ese año. Dos de esos 
refugios habían sido redescubiertos recientemente, con motivo de la remodelación 
de los andenes interiores de la Gran Vía de Marqués del Turia, que durante la guerra 
se llamaba Buenaventura Durruti. Uno se encontraba enclavado entre las calles 
Jorge Juan y Conde Salvatierra, y otro entre las calles Pizarro y Gregorio Mayans. 
Estos dos refugios son gemelos del que se desenterró en 2007, con motivo de las 
obras de la línea T2 del metro, y que está en la Gran Vía Germanías, entre las calles 
Cádiz y Sueca. 
 

REFUGIOS ANTIAÉREOS EN LA COMUNITAT VALENCIANA 
 
Citamos de nuestro informe de 2007: 

«La superioridad aérea del bando sublevado, gracias a la ayuda de Alemania e Italia, 
hizo que las energías y el presupuesto del Gobierno republicano tuvieran que concentrarse en 
la protección de los ciudadanos contra los bombardeos. La Junta de Defensa Pasiva, creada en 
septiembre de 1936, se esforzó en la construcción y habilitación de refugios y todo tipo de 
fortificaciones. 

»En febrero de 1937, la ciudad de Valencia solo contaba con 73 locales preparados, con 
una capacidad aproximada de unas 20.000 plazas. La mayoria se encontraban en locales 
céntricos, como el Ateneo o el Monte de Piedad. De los refugios del centro, el de las calles 
Lauria-Colón era el mayor, con una capacidad de unas mil personas. 

»Dos años después, en febrero de 1939, la Junta de Defensa Pasiva afirmaba contar 
con un total de 173 locales, entre refugios construidos y sótanos habilitados, con capacidad 
para unas 40.000 personas, el 12% del total de la población de la ciudad, estimada en 
318.144 personas, y un coste en torno a los 20 millones de pesetas de la época. 

»Un informe elaborado en 2002 por el presidente del Colegio de Arquitectos de 
Valencia, Francisco Taberner, ofrece cifras aún mayores y documenta la existencia en la ciudad 
de 258 refugios, ocultos en su mayor parte por obras de edificación posteriores. 

»Los proyectos de refugios presentados en el Ayuntamiento durante la guerra incluían 
una memoria técnica y planos a escala de planta, alzado y secciones. Tres arquitectos firmaron 
la mayoría de esos proyectos: Luis Costa Serrano, arquitecto municipal, Antonio Gómez Davo y 
José Luis Testor Gómez. Los sindicatos CNT y UGT se encargaban de la construcción, y se 
llevaba un control escrupuloso del dinero, los materiales, los jornales y el tiempo empleado en 
cada refugio. 

»Por lo que se refiere a su distribución, los había por toda la ciudad y sus pedanías. 
Puede hablarse de una mayor concentración en el centro histórico, pero también se han 
localizado en Ruzafa, en el entorno de la calle Sagunto, en Campanar, en Patraix y en los 
Poblados Marítimos, como el de la calle Escalante, en la Malvarrosa. 
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»Cabe resaltar que muchos refugios fueron construidos en los patios y jardines de los 
centros escolares, como el Cervantes, el Luis Vives, el Grupo Escolar Balmes, que podía 
albergar unos mil niños, y el del Asilo de la Lactancia. 

»En cuanto a la construcción en sí, algunos contaban con una superestructura de 
protección elevada, sobre el nivel del suelo, como el de la calle Alta o el de la plaza de 
Pestagua, frente a las Atarazanas, que también fue durante un tiempo casal fallero. Otros, 
como el del instituto Luis Vives, tenían una pequeña entrada y una superestructura de 
protección a ras del suelo. 

»La distribución interior era variada, aunque existen dos modelos básicos: con galerías 
abovedadas, como el del Luis Vives, y con pilares dispuestos en una sala más o menos 
cuadrangular, como el de la calle Alta. 

»Casi todos los refugios valencianos se mantuvieron en pie durante la Segunda Guerra 
Mundial, pero a partir de los años 50 empezaron a ser demolidos. Con frecuencia, la 
demolición fue parcial. Se derribaba sólo la parte superior, caso de existir, y las dependencias 
quedaban intactas bajo el asfalto. Eso ha permitido redescubrir algunos que no estaban 
documentados o cuyo recuerdo se había perdido, como el del Luis Vives o el del Grupo Escolar 
Balmes. 

»De los refugios construidos en suelo público, sólo unos pocos se mantienen accesibles. 
En ninguno, sin embargo, se ha realizado una actuación que permita el acceso regular de 
visitantes. 

»Particularmente destacable, por sus dimensiones excepcionales y su buen estado de 
conservación, es el refugio del instituto Luis Vives, donde Francisco Taberner, ya mencionado, 
considera que podría ubicarse un interesante espacio museístico sobre la Guerra Civil en 
Valencia. 
 
Cabe mencionar que en la actualidad dicho refugio puede visitarse con facilidad, previo 
contacto con el personal del instituto Luis Vives, y es cedido habitualmente para actos 
culturales.  
 
Desde que redactamos nuestros informes algunos refugios de la ciudad de Valencia se han 
convertido en bienes de relevancia local, y se encuentran en la categoría de espacio de 
protección arqueológica. Sin embargo, salvo en el caso del instituto Luis Vives, sigue sin 
haberse realizado una actuación que permita el acceso regular de visitantes, como sí ocurre, 
en cambio, en otras ciudades, como veremos a continuación. 

 
REFUGIOS ANTIAÉREOS EN OTRAS POBLACIONES DE LA COMUNITAT VALENCIANA 
 
Alicante 
En la ciudad de Alicante hubo más de un centenar de refugios antiaéreos públicos, entre 120 y 
180 según las fuentes, pero en los informes municipales aparecen 96. En estos informes se 
reseñan datos como la localización, la estructura, la extensión y las dimensiones de los 
refugios. En muchos casos se indican los nombres de las plazas o calles donde se hallaban las 
entradas. Se conservan una cincuentena de croquis. 
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Con dicha información, un equipo del COPHIAM (Conservación del Patrimonio Histórico-
Artístico Municipal), dirigido por el arqueólogo Pablo Rosser, elaboró en 2003 una serie de 
fichas de casi todos los refugios, dentro del Plan Especial de Protección Arqueológica 
(P.E.P.A.), así como un plano de Alicante en el que se señalan los lugares concretos o 
aproximados donde se encuentran 94 de estos refugios. Esas fichas y ese plano se están 
utilizando ahora para intentar encontrar el lugar exacto donde se hallan estos subterráneos, 
reabrir sus entradas, inspeccionarlos y, a ser posible, rehabilitarlos para abrirlos al público. 
 
Después del catálogo elaborado por el COPHIAM han aparecido o se ha conocido la existencia 
de varios refugios más, como el situado en el sótano de la actual sede universitaria, en la 
avenida Ramón y Cajal, cubierto por una gruesa capa de hormigón. O el que se encuentra en 
el subsuelo del patio de la Comandancia de la Guardia Civil. 
 
En el año 2010 se descubrió un refugio en las entrañas del Benacantil, en la ladera bordeada 
por la avenida de Jaime II, durante las obras de acondicionamiento de ese terreno como 
parque urbano. Al finalizar esas obras, el refugio quedó tapado nuevamente, si bien fue 
registrado con una referencia topográfica, y se colocó una trapa para facilitar el acceso. 
 
Otros refugios corrieron peor suerte, como el que discurría por el subsuelo de la avenida de 
Alfonso el Sabio, que desapareció del todo ya había sido afectado por la construcción del 
colector  cuando se construyó el aparcamiento subterráneo. O como el refugio que fue 
descubierto en el paseo de Campoamor en 2007, durante las obras de construcción del 
Auditorio, que fue destruido. 
 
En el catálogo del Ayuntamiento, el refugio antiaéreo que había bajo la avenida de Alfonso el 
Sabio aparece con el número 48 y se informa de que fue terminado en 1938, con capacidad 
para 400 personas. Y el también desaparecido en el paseo de Campoamor figura con el 
número 37, situado en las casas de Beneficencia donde había dos entradas , entre dicho 
paseo y la avenida de Jijona, construido en 1937, con una extensión de 167 metros cuadrados 
y capacidad para acoger entre 800 y 1000 personas. 
 
En la actualidad, se han elegido una serie de refugios para hacer obras de rehabilitación y 
reabrirlos al público. De ellos, ya se ha abierto el situado bajo la plaza Séneca, que se muestra 
en la página web del Ayuntamiento, y que ha abierto sus puertas de martes a sábado, con 
horario de mañana y tarde, con una entrada general de 2 euros y una reducida de 1,50 euros. 
En Alicante hay también un centro de interpretación de los refugios antiaéreos. 
 
Aunque este breve informe solo atañe a los refugios antiaéreos, cabe mencionar las líneas 
defensivas que surcaban todo el litoral, de donde han desaparecido la inmensa mayoría de los 
búnkeres. Hay casos notables como el de Monforte del Cid, que se propone restaurar siete 
búnkeres militares para obtener rendimiento turístico. 
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Alcoi 
Las instalaciones fabriles de Alcoi y su elevada producción bélica convirtieron la ciudad en un 
objetivo importante para la aviación italiana. Además, Alcoi tenía en su interior una central 
hidroeléctrica que proveía de fuerza motriz a las factorías de la comarca. Era plaza militar, ya 
que albergaba en su casco urbano un cuartel de infantería con guarnición permanente. Alojaba 
dos hospitales militares: el Sueco-Noruego y el Hospital núm. 2, ubicado en el edificio de la 
Beneficencia. Contaba con dos estaciones ferroviarias, que enlazaban con Valencia, Gandía y 
Villena, por donde llegaban materias primas y salía el material bélico que fabricaban las 
industrias, así como mercancías y convoyes militares. Por otra parte, la carretera que 
atravesaba la ciudad era un importante nudo interior de comunicaciones que unía Valencia y 
Alicante. En su recorrido salvaba tres angostos barrancos, gracias a tres puentes de valor 
estratégico: el de María Cristina, Sant Roe y la Petxina. 
 
De ahí que, nada más empezar la guerra, la Junta de Defensa Pasiva tomase la determinación 
de construir una serie de refugios antiaéreos. Se hicieron de todo tipo: colectivos, particulares 
y fabriles y, en cuanto a las técnicas, de galería y excavados a cielo abierto. Entre estos 
últimos destacan el del paseo de Cervantes y los de las plazas de la Mare de Déu y Emili Sala. 
Se conocen al menos 25 refugios, de los cuales el más notable es el del paseo de Cervantes, 
diseñado por el arquitecto Gonzalo Payá Vilaplana en septiembre de 1938 para albergar a 1166 
personas. Está abierto al público desde 2006, contiene una exposición sobre la guerra en la 
ciudad y constituye un importante reclamo turístico. Hay salas dedicadas a la Aviación 
Legionaria Italiana, que se desplazaba desde Mallorca para bombardear; a la crónica diaria de 
los bombardeos; a la vida en los refugios; a los heridos y refugiados que llegaban de otras 
regiones.  
 
Castellón 
Hasta marzo de 1937 no hay ninguna referencia sobre refugios en Castellón. El bombardeo del 
crucero Baleares el 23 de marzo de 1937 fue el detonador que hizo que las autoridades 
castellonenses se preocuparan de la situación. 
 
Se construyeron 43 refugios públicos y unos 300 privados. Los públicos eran unas galerías 
subterráneas, excepto 7 que eran de hormigón. En el Grao los refugios eran superficiales, 
debidos a las condiciones del terreno. Las galerías se construían a 18 metros de profundidad, 
ya que a 20 metros aparecía el agua. 
 
A finales de 1937 ya empezaron a surgir dificultades para obtener hierro y cemento. Las 
construcciones se retrasaban y el Ayuntamiento tuvo que recurrir a donaciones populares para 
recaudar fondos. El último acuerdo municipal, el 7 de junio de 1938, menciona la paralización 
de la construcción de refugios por los peligros de la aglomeración de tierras. 
 
Los refugios públicos estaban preparados para recibir entre 100 y 200 personas, los mayores 
hasta 1000. Se situaron en: calle Mayor, plaza Sixto Cámara, plaza Clave, calle San Roque, 
calle Teodoro Izquierdo, calle Navarra, plaza Cuartel, calle Fola, calle Gobernador; plaza 
Tetuán, plaza de la independencia, calle Félix Breva y calle Vilarroig Temprado. Los 
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particulares tenían una capacidad entre 20 y 150 personas, excepto el de la calle Dolores 
Ibárruri, actual calle Cavallers, con capacidad para 350 personas. 
 
Tras la guerra, la mayoría de las entradas de los refugios quedaron tapiadas. El refugio de la 
Plaza del Rey se destruyó, y su interior se aprovechó para construir el actual parking. Durante 
los años 50, la preocupación por los hundimientos de la plaza Tetuán y  la Avenida del Mar 
hicieron que algunos se consolidasen y reforzasen. A mediados de la década de los años 70, y 
tras un período de olvido, se redescubrieron varios, en los bajos de lo que ahora son la plaza 
Santa Clara, la plaza Tetuán bajo el edificio de Correos  y la de la Independencia. Este 
último, el conocido como de La Farola, es el mayor de los encontrados. El refugio antiaéreo del 
IES Ribalta se encuentra en relativo buen estado y es uno de los que podría utilizarse para 
otros usos. La trampilla de entrada a las galerías se encuentra junto a la sala de profesores. 
Este mismo año de 2015, el refugio antiaéreo de la plaza Tetuán fue escenario de un 
homenaje a las víctimas de la guerra. 
 
En la provincia de Castellón hay también 22 refugios contabilizados en la Vall d'Uixò, 36 en 
Segorbe y se han localizado en Betxí, Burriana o Vila-real, entre otros municipios. 
 
En Onda, que durante algún tiempo estuvo en primera línea del frente y formó parte de la 
línea defensiva XYZ, la población civil construyó un refugio en la calle Cervantes, otro en el Plá, 
para comunicarlo con el del Rabal, y otro en la Sinagoga, para unirlo con uno empezado en la 
plaza Sant Cristofol. En la cueva de Algepsar, bajo el Castillo, llegaron a cobijarse 5000 
personas. Durante unas excavaciones realizadas en 2006 fue encontrada la entrada a un 
refugio en el Plá, junto al edificio del Ayuntamiento de Onda. 
 
Provincia de Valencia 
En Sagunto, los bombardeos empezaron en marzo de 1937. La Gestora Municipal Antifascista 
propuso construir refugios antiaéreos, pero los proyectos oficiales se sucedieron en 1937 y 
1938 sin resultado. Muchos saguntinos construyeron sus refugios particulares antiaéreos. 
Después, a medida que los bombardeos iban aumentando, la mayoría de la población empezó 
a huir a los pueblos de los alrededores. Había un refugio en la esquina del antiguo sindicato de 
riegos en la calle San Francisco y otro en la calle En Jou. También servía de refugio una cueva 
grande en la calle Valencia, que hacia esquina con la calle Ben Montel. Había otra cueva de 
menor capacidad en la calle de Vista Alegre. En la fábrica del Puerto había otros refugios, cerca 
de las denominadas casas de Menera. 
 
Al sur del puerto de Sagunto, dicho sea de paso, se mantienen gran parte de las plataformas de 
las baterías y otras instalaciones defensivas. Cullera y Denia aún albergan centros defensivos, y 
en las arenas de El Saler permanecen algunas instalaciones, sin duda las más complejas de las 
citadas, del sistema de defensa del puerto de Valencia. 
 
En Cullera se construyeron cuatro refugios antiaéreos durante la guerra. El acceso a uno de 
ellos está construido bajo el mercado y tiene dos galerías. La Galería I ha sido habilitada para 
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narrar, de manera gráfica y didáctica, el contexto histórico de la Guerra Civil Española y la 
guerra en Cullera. La entrada cuesta dos euros. 
 
Hay otras muchas poblaciones donde se conservan refugios de importancia, como el hallado en 
2003 en Benimámet, al hacer unas reparaciones en el servicio de conducción de aguas. Dicho 
refugio contiene una serie de dependencias unidas entre si por túneles que superan los 50 
metros de longitud, y a decir de los conocedores del lugar desemboca en la Feria de Muestras, 
donde antiguamente se encontraba un polvorín. Su entrada se encuentra en el cruce de las 
calles Felipe Valls y Santiago Lope. El acceso al subterráneo se realiza por una escalera de 
veinte peldaños. Al parecer, en Benimámet existen otros refugios en la plaza de Luis Cano, la 
plaza de la Tienda y en Carolinas. 
 
CONSIDERACIONES 
 
En su informe de 2004, el CVC recordaba que, «aunque [la Comunitat Valenciana] cuenta con 
un patrimonio mueble e inmueble de la guerra muy rico (aeródromos rurales, trincheras y 
bunkers, refugios antiaéreos urbanos, fortines en zonas costeras, fábricas de armamento, 
Museo Militar de Valencia, etc...), todavía se carece de una conciencia [insistimos en que nos 
referimos a 2004] de lo que representa su valor histórico, patrimonial, arqueológico y 
económico». 
 
Pese a los avances conseguidos en la recuperación de ese patrimonio, aún no existe ningún 
inventario general completo de los restos patrimoniales de la guerra civil, y solo una parte 
ínfima del conjunto goza de alguna protección y reconocimiento oficial, ya que pocos 
ayuntamientos han declarado Bienes de Relevancia Local los elementos presentes en su 
municipio. 
 
CONCLUSIONES 
 
 A fin de conocer el patrimonio histórico militar de la guerra civil y divulgarlo como se merece, 
el Consell Valencià de Cultura propone: 

1) Que se lleve a cabo un inventario general de dichos restos patrimoniales, o que se 
complete si se está haciendo. 

2) Que los refugios antiaéreos de la Comunitat Valenciana que reúnan mejores condiciones, 
algunos de los cuales ya han sido declarados Bienes de Relevancia Local (BLR), en base 
a su valor patrimonial y estado de conservación, y también por su valor histórico y 
simbólico, sigan siendo habilitados para diferentes usos, principalmente didácticos y 
culturales, siempre que cumplan la normativa de seguridad, de forma que constituyan 
un recordatorio de su importancia en la salvación de muchas personas durante la 
guerra, y un símbolo de la nueva cultura del entendimiento y la paz. 
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EL CVC enviará este informe al Ajuntament de València, a la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, a la Federació Valenciana de Municipis i Províncies, a la Agencia 
Valenciana de Turisme, a las Universidades Valencianas públicas y privadas (Departamentos 
correspondientes: Historia Contemporánea, etc.), a las Diputaciones Provinciales, a los grupos 
parlamentarios y a cualquier organismo que se considere competente en la materia. 
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Declaració del Consell Valencià de Cultura sobre el Castell del Puig de 

Santa Maria  
Autor: Comissió de Llegat Històric i Artístic 

Aprovació: Comissió de Govern, 18 de juliol de 2016  
 

 
 
El Castell del Puig de Santa Maria és un patrimoni històric i antropològic al qual els valencians 

no podrien renunciar sense perdre un dels elements fonamentals que els unixen i els 

identifiquen com a poble. Des del segle XI, tothom que va pretendre conquistar València i el 

seu Regne va haver de començar per apoderar-se d’este element defensiu. Des del comte 

Berenguer Ramon II i el rei de Saragossa Mustain, passant pel rei lleonés Alfonso VI o pel 

castellà Pedro el Cruel. El Cid, en 1094, va situar el seu campament base en el castell de 

Cebolla o Juballa, com en deien llavors, i des d’ell es va ensenyorir de València durant un 

temps. Va ser Jaume I qui, seguint una tàctica similar a la del Cid, després de prendre el 

castell, dit en aquell moment d’Enesa, va aconseguir conquistar València i el seu Regne. Des 

del moment que el rei Jaume va designar el Castell del Puig com a centre seu d’operacions, la 

fortalesa va ser lloc d’encontre dels musulmans valencians amb els nous pobladors que venien 

amb l’exèrcit i que anaren expandint-se fins a definir el que som els valencians del segle XXI. 

 

La consciència històrica del poble valencià s’enfortix si sap conservar els elements patrimonials 

de la seua constitució. En este sentit, el Consell Valencià de Cultura estima que la recuperació 

del Castell del Puig de Santa Maria és un deure ineludible, ja que parlem dels orígens de la 

nostra identitat i de la nostra història  

 

El Consell Valencià de Cultura considera que les restes, torres, murs, dependències, etc., 

d’este castell que encara emergixen per tot el seu perímetre podrien ser recuperats, excavats i 

consolidats a fi que puguen ser admirats pels visitants. Esta fortalesa no representa un passat 

obsolet, sinó un llegat que ha arribat fins als valencians del tercer mil·lenni i que estem 

obligats a preservar.  
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Declaració del Ple del CVC a Sagunt i sol·licitud de la concessió del 

Segell Patrimonial Europeu  
Autor: Comissió Jurídica 

Aprovació: Ple a Sagunt, 30 maig 2016 
 

 
 

Una vegada més, el Consell Valencià de Cultura torna a la ciutat històrica i patrimonial de 
Sagunt, en esta ocasió per a celebrar una sessió del seu òrgan màxim, el Ple.   

El CVC vol reafirmar, amb la presència col·legiada dels seus membres, el valor cultural del 
conjunt dels béns patrimonials de Sagunt, tant per la seua vinculació a la memòria de la 
civilització occidental com per la seua riquesa intrínseca.   

Així ho vam fer constar en una ponència de gener de 2001, en la qual evidenciàvem la 
complexitat del conjunt monumental, depòsit cultural que comprén des de la cultura ibèrica 
fins al procés de desindustrialització, i que s’estén des del Castell al Port Vell, amb la Via 
Augusta, el pont romà, el poblat medieval, el Camí Vell de la Mar, les restes de la indústria 
siderúrgica, etc. Elements imprescindibles de la nostra memòria històrica.   

En aquell informe, el CVC va sol·licitar que totes les administracions públiques, des del Govern 
espanyol a la Generalitat Valenciana i les institucions implicades, prengueren mesures per a 
garantir la conservació i la difusió d’este complex monumental, elaborant un pla de treball per 
a solucionar les deficiències, el deteriorament i la falta d’aprofitament cultural.  

Hui, en maig del 2016, ens congratulem de l’aprovació per unanimitat de les Corts Valencianes 
de la Declaració de Capital Valenciana de la Romanització per a Sagunt. Es tracta, com saben, 
d’una iniciativa que va partir de persones rellevants del món cultural i patrimonial, associacions 
saguntines, col·lectius culturals, i del mateix ajuntament com a representant de la ciutadania 
de Sagunt. Una iniciativa que va comptar des del principi amb el suport del Consell Valencià de 
Cultura, i que hui ratifica i a la qual s’adherixen el conjunt dels membres del seu Ple.  

Considerant la unanimitat institucional i social reunida entorn del patrimoni saguntí, i el seu 
valor incalculable, este Consell Valencià de Cultura sol·licita la declaració de Segell de 
Patrimoni Europeu per al conjunt monumental de la ciutat de Sagunt.  

El Segell de Patrimoni Europeu és una iniciativa de la Unió Europea que té com a objectiu 
relacionar el patrimoni amb el desenrotllament sostenible de les regions, i difondre el 
coneixement de la riquesa que suposa la diversitat per a les generacions futures.  
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Poden optar al Segell de Patrimoni Europeu els monuments, els llocs arqueològics, 
subaquàtics, naturals, industrials o urbans, els llocs de memòria, els paisatges culturals, el 
patrimoni contemporani o el patrimoni immaterial, associats a un lloc, que hagen exercit un 
paper fonamental en la història d’Europa, de la integració europea o de la Unió.  

El Segell de Patrimoni Europeu s’atorga tenint en compte els tres criteris següents: un valor 
europeu simbòlic, un projecte que promoga la dimensió europea, i un pla de treball definit.  

Considerem que la llarguíssima història de Sagunt, l’antiga Arse, que va exercir un gran paper 
com a escala en la ruta comercial que enllaçava la costa meridional de la Gàl·lia amb la costa 
septentrional d’Ibèria, on hi havia poblacions fundades per colons grecs, i el seu passat com a 
punt d’encontre de variades cultures, la seua importància en la història europea i el seu 
valuosíssim conjunt històric industrial són mèrits suficients per a optar al guardó.  

Espanya té només quatre Segells Patrimonials: el Cap Finisterre, el Monestir de Yuste, l’Arxiu 
de la Corona d’Aragó i la Residsncia de Estudiantes de Madrid. 

CONCLUSIÓ: 

Considerant el gran valor patrimonial de la ciutat de Sagunt i la seua llarguíssima història, i 
vista l’actual unanimitat institucional i social reunida entorn de la Declaració de la Capital 
Valenciana de la Romanització, este Consell Valencià de Cultura proposa al Govern valencià 
que pose en marxa els tràmits per a sol·licitar que s’atorgue al conjunt monumental de Sagunt 
el Segell de Patrimoni Europeu. 
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Informe sobre la possible protecció dels molins de vent de la comarca 

de la Marina Alta  
Autor: Comissió de Llegat Històric 

Aprovació: Ple a Sagunt, 30 maig 2016 
 

 
 
ANTECEDENTS 
 
La visita que el Consell Valencià de Cultura va fer el passat 29 de març de 2016 a la vila de 
Xàbia, i la sessió plenària celebrada a la seu consistorial, ens va permetre conéixer de prop el 
particular interés dels membres de la corporació, i de moltes persones de clara inclinació per 
l’estima del patrimoni, per la defensa i la preservació dels molins de vent que continuen 
existint, tant al terme municipal com a la comarca de la Marina Alta, per tal de donar-los valor 
per la seua història i per tal de remarcar l’atractiu cultural i turístic que ja tenen. 
 
Per iniciativa i demanda del senyor alcalde de Xàbia, Josep F. Chulvi Español, feta de manera 
pública i solemne al saló de sessions de l’Ajuntament al nostre president, Santiago Grisolía, la 
Comissió de Llegat Històric i Artístic va emprendre la redacció del present informe sobre els 
trenta-set molins de vent que podem trobar actualment a la Marina Alta. 
 
MOLINS, LA CULTURA DEL GRA I DEL PA 
 
Per a la comarca de la Marina Alta, el molí de vent es una construcció característica d’especial 
valor patrimonial, històric i etnològic. Junt als riuraus, els molins de vent configuren un 
testimoni del passat que ens assenyala l’importància que la comarca va tindre, entre el segles 
XV i XVIII, com a productora de blat. 
 
Peça fonamental de la cultura tradicional del gra i del pa, el molí de vent està associat a 
l’esforç de la supervivència i ens parla d’un temps on les complicacions del transport, quan no 
les guerres, obligaven cada comarca a ser autosuficient. La farina –el pa—ha estat l’aliment 
bàsic dels valencians al llarg de la història. 
 
Un molí de vent es un enginy o màquina, ubicat dins d’una torre de pedra d’uns set o huit 
metres d’alçària, preparat per a moldre el cereal i per custodiar-lo. Solia tindre la planta baixa 
destinada a custòdia, càrrega i descàrrega, i una planta alta on quedava ubicada la mola del 
molí, la guarda dels ferraments i un lloc per al descans del moliner.  
 
La màquina dels molins de vent de la Marina Alta, situada a la cambra alta del molí, estava 
configurada per quatre grans antenes, d’uns cinc o sis metres cadascuna, recobertes de tela. 
Les antenes donaven moviment a un eix que, per rodes dentades, movia la mola del molí. Al 
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més alt hi havia obertures dirigides al quatre punts cardinals. Les antenes podien ser 
orientades per a aprofitar millor la força del vent. 
 
L’edifici moliner tenia a la planta baixa una porta d’accés; una escala adossada al mur portava 
a les cambres superiors. La planta baixa era utilitzada com a magatzem; hi havia conductes 
que feien baixar el blat. Actualment no es conserva ninguna maquinària original completa, 
encara que en queden restes i, sobretot, grans moles dels vells molins. 
 
Els molins de vent de la Marina Alta, en la seua majoria, depenien del duc de Dénia, senyor 
natural del territori, com está documentat abundantment. Varen perdre la supremacia en el 
segle XVIII, quan la possibilitat d’instal·lar molins hidràulics al riu de Xaló o Gorgos va fer inútil 
l’esforç de pujar i baixar a les altures on se situaven els de vent. 
 
Dels trenta-set molins de la Marina Alta dels quals en queden restes o memòria escrita, se’n 
conserven sobretot les edificacions principals, fortes construccions cilíndriques, o 
troncocòniques, de pedra, amb finestres. D’alguns se’n conserva només l’estructura de l’edifici; 
alguns han conservat la planta alta; tots, en la pràctica, varen perdre el sostre, que era de 
fibra natural o de fustes, que en algún cas de bona reconstrucció ha estat refet. 
 
ELS MOLINS DE LA MARINA ALTA 
 
Xàbia.- A Xàbia hi ha documentats dotze molins de vent dels segles XIV a XVIII. Onze dels 
molins s’alineen, d’oest a est, a uns 190 metres d’alçària sobre la mar, a la plana de Sant 
Jeroni, al Montgó. Els molins nasquéren per a aprofitar els vents de llebeig que bufen amb 
gran freqüència. Un dels molins està datat en 1397, i és considerat el més antic de la 
Comunitat Valenciana. Està vinculat al monestir dels Jerònims que hi ha en les proximitats. 
 
Els atres molins estan pràcticament alineats al larg d’un camí que voreja la plana, amb unes 
fantàstiques vistes sobre la badia de Xàbia. Dos d’estos molins son públics i els altres nou es 
troben dins de finques particulars. Per fortuna, encara que molts varen assolar-se en anys 
d’incúria, en els últims temps s’han recuperat satisfactòriament, gràcies, sobretot, a l’activitat 
de l’Associació Xàbia Viva, que ha treballat de forma voluntària per recuperar-los. Estos molins 
són accessibles; hi ha un bon camí de passeig i bona informació sobre ells en el lloc. 
 
A Xàbia hi ha un altre molí de vent, el de la Safranera, en el carrer del mateix nom. 
 
Pedreguer.- Visibles des de la carretera i en ocasions confosos amb torres de guaita, 
Pedreguer té al seu terme dos molins de vent del segle XIV, utilitzats pels veïns per a fer la 
seua farina. Els dos molins estan situats en un tossal a l’entrada del poble: són visitables i de 
nit es troben il·luminats. 
 
Jesús Pobre (Dénia).- A Jesús Pobre hi ha tres molins de vent del segle XVIII, situats dalt del 
Tossal dels Molins. Com els de Pedreguer, han perdut el sostre i només conserven l’estructura 
exterior. 
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Gata de Gorgos.- Entre la urbanització Monte Pedreguer i Gata, aïllats per l'autopista, hi ha dos 
molins dalt d'un tossal amb les mateixes característiques dels de Pedreguer. 
 
Teulada.- A Teulada, al camí de Castellons, podem trobar el denominat molí de Castellons, un 
dels cinc molins de vent que hi havia a la zona antigament, segons està documentat. 
 
Benissa.- A la partida del Collado de Benissa es troben els molins més alts de la comarca, a 
300 metres sobre el nivell del mar. Són de l’any 1850, foren construïts en l’època de 
decadència dels que funcionaven a la comarca. Són quatre molins de vents, dels quals en 
queden tres en peu. 
 
Calp.- Torre del Molí. A Calp hi ha un molí de vent diferent; és l’unic de la comrca situat vora 
mar. És la Torre del Molí o Molí del Morelló, construït sobre els fonaments d'una torre de guaita 
del temps de Felip II. Té uns set metres d'alçària,  és de dos plantes i base circular i fou 
construït en el segle XIX. És possible reconstruir les característiques de la instal·lació. 
 
LA CULTURA DELS MOLINS DE VENT 
 
Des de l’Algarve portugués, a l’oest, fins a Creta, les Illes Jóniques i Xipre, a llevant, més de 
deu mil molins de vent ens parlen d’una cultura antiga en la qual la indústria de l’home ha 
estat aplicada per a traure aigua de les profunditats de la terra, dessecar salines i moldre blat i 
altres cereals  aprofitant la força gratuïta i neta del vent. 
 
No és habitual que es presenten vinculades estes velles cultures molineres en els manuals de 
turisme ni tampoc en els d’etnologia. Però és ben fàcil constatar que tots els molins de vent 
del sud d’Europa es concentren en un paral·lel geogràfic coherent, que va des del 37º al 40º 
aproximadament, i configuren un magnìfic patrimoni cultural, arquitectònic i etnogràfic que 
voreja la costa nord de la Mediterrània i dóna molta similitud al paisatge de pobles ben 
allunyats entre si, que tingueren contactes comercials i culturals en els temps antics. 
 
Fent un rápid repàs podem trobar estes realitats. 
 
PORTUGAL.- L’Algarve i l’Alentejo conserven nombrosos molins de vent, la gran majoria 
restaurats. Convertits en símbols del paisatge del sud de Portugal, es fàcil comprovar que 
actualment són reconvertits en cases rurals o apartaments i que se’n continuen construint de 
nous sense res a veure amb l’ofici de la molineria. Al parc natural de Ria Formosa se’n cita un, 
antic, que funciona encara correctament. La cultura del molí es fa present a Madeira i a les 
Açores, on les veles són triangulars com a les Balears i a Grècia.  
 
ITÀLIA.- Tant a Sicília com a Sardenya i al sud d’Itàlia abunden els antics molins de vent, 
respectats com a peces clau del paisatge rural. Se n’han reconstruït molts. Els molins sicilians 
de les salines de Marsala, a Trapani, formen part de l’estampa de l’illa. 
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GRÈCIA.- Des de Corfú a Mykonos i Santorini, la cultura del molí de vent està unida al 
paisatge de Grècia i les seues illes. A la vall de Lasithi són especialmente interessants uns 
molins menuts d’extracció d’aigua, dels quals n’hi ha uns 5.000 en funcionament. També els 
molins de vent tradicionals estan presents a Rodes, Creta i Xipre. Protegits, és comú que 
siguen reconstruïts i fins i tot que se’n façen de nous, sense màquina, destinats a mantindre 
l’estampa tradicional turística. 
 
ESPANYA.- A Espanya hi ha molins de vent en pràcticament totes les regions, encara que els 
més abundants i populars són els de Balears, Múrcia i la Manxa. Poden trobarse’n, encara que 
són poc nombrosos, a Catalunya, a les Canàries i a Andalusia. 
 
MÚRCIA.- A la regió murciana es va fer un inventari de molins de vent, concentrats en la seua 
majoria al Camp de Cartagena, l’any 1982. N’hi ha més de dos-cents, dels quals la majoria es 
dedicaven a l’extracció d’aigua. Protegits per la Llei de patrimoni de la Regió de Múrcia, alguns 
estan sent restaurats amb pressupost regional. 
 
MALLORCA.- A les Illes Balears hi ha abundància de molins de vent a Mallorca, a Eivissa i a 
Formentera. Només al voltant de Ciutat de Mallorca n’han estat catalogats més de mil, ubicats 
en cases de camp. Estan protegits com a elements del patrimoni històric industrial. La finalitat 
és l’extracció d’aigua de pous. Encara que n’hi ha, a les Illes són minoria els dedicats a fer 
farina. Els esforços de l’Associació d’Amics dels Molins de Mallorca van ser recompensats amb 
el Premi Europa Nostra de l’any 1995. El perfil clàssic de molts paisatges de les Illes va 
directament unit als molins que, encara que no funcionen, han estat reconstruïts amb teulada, 
antenes i la part exterior dels seus mecanismes. 
 
LA MANXA.- Gràcies a l’escena cervantina de la lluita de Don Quixot amb els molins de vent, 
la Manxa ha fet una profitosa promoció del seu turisme basant-se, en bona part, en el paisatge 
dels molins de vent. Se n’han reconstruït molts a Conca, Albacete, Toledo i, sobretot, Ciudad 
Real. Dels més de 500 molins de vent conservats a la regió, n’hi ha nou que conserven la 
maquinària original. Hi ha un constructor especialista en maquinària de fusta que seguix els 
dissenys antics. 
 
Tot i que s’han fet estudis generals sobre els molins de vent –especialmente notables són els 
de Krüger i Caro Baroja—, no hi ha iniciatives de promoció globalitzadora dels molins de vent 
de la Mediterrània o del Sud d’Europa. 
 
LA PROTECCIÓ VALENCIANA 
 
Jaume Buigues i Vila y Joaquim Bolufer, gràcies al suport del Servici d’Etnologia de la 
Conselleria de Cultura de la Generalitat Valenciana varen fer, entre els anys 1990 i 1993, un 
“Inventari de molins de vent del País Valencià” que va rebre, després, algún detall afegit; però 
que, hui per hui, és l’unic instrument oficial de què disposem sobre estes construccions. 
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La normativa de protecció del patrimoni cultural valencià estima que els molins de vent poden 
estar catalogats i protegits dins de l’epígraf “Espais etnològics d'interés local”, que “Són aquells 
paratges, construccions o instal·lacions o conjunts seus vinculats a la cultura, a les formes de 
vida tradicionals i a les activitats pròpies i representatives del seu àmbit local, comarcal o 
provincial”.  
 
Segons la normativa vigent, “amb caràcter general tenen esta consideració els elements 
següents, a què es referix la disposició addicional cinquena de la Llei 4/1998, del Patrimoni 
Cultural Valencià: els pous o caves de neu, o neveres, les ximeneres de tipus industrial de 
rajola d'abans de 1940, els antics molins de vent, les barraques de la comarca de l'Horta de 
València i els plafons ceràmics exteriors anteriors a 1940”. 
 
Tots el pobles de la comarca de la Marina Alta tenen declarats els seus molins de vent i han 
reservat per a ells, com indica la normativa, la condició de Béns de Rellevància Local. No 
obstant això, caldria valorar si la singularitat d’estes peçes del patrimoni de tots el valencians 
no les fa mereixedores d’una declaració no ja més protectora sinó de més rellevància 
autonòmica, amb la finalitat de facilitar altres mesures de promoció i presentació turística dels 
molins de vent. En este cas, la comparació de les iniciatives valencianes amb les que prenen 
altres autonomies, o altres països, podria indicar-nos que els valencians tal volta som lents, o 
fins i tot reservats, a l’hora de subratllar l’estima pel nostre patrimoni cultural. 
 
De tota manera, volem assenyalar que és la iniciativa privada, la societat civil, la que està més 
requerida de prendre decisions de restauració, o també de rehabilitacions, de caràcter turístic 
o cultural, dins de l’evidència que la iniciativa pública ni pot ni deu fer-ho tot. Les associacions 
i fundacions, el voluntariat, la col·laboració veïnal, han donat molt bons resultat en la 
restauració d’alguns molins de la Plana de Xàbia i és convenient que continuen els esforços per 
a conservar els que queden a la comarca. 
 
El Consell Valencià de Cultura, després del seu plenari del 29 de març de 2016 a Xàbia, recull 
la demanda del senyor alcalde de la Vila, que es fá ressó d’un creixent dessig de les entitats 
culturals de la comarca de la Marina Alta, i transmet a la Consellería d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esports la conveniència d’estudiar la millora de la protecció patrimonial otorgada als 
Molins de Vent de la Marina Alta per possar l’èmfasi en el seu valor històric, paisajístic i 
etnològic. 
 
CONCLUSIÓ 
 
El Consell Valencià de Cultura considera imprescindible que continue la tasca tutelar i 
protectora de les entitats privades i públiques de la Marina Alta sobre el molins de vent, i la 
promoció turística i cultural dels seus valors. 
 
El present informe serà traslladat a (protocol habitual) 
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BIBLIOGRAFIA. 
És molt recomanable consultar la web  
http://www.auntirdepedra.com/2010/11/els-molins-de-la-marina-alta.html 
que dóna informació per a arribar als molins i, al final, una guia molt completa de tots els 
molins hidràulics del riu Xaló. 
--“Els molins de vent del País Valencià. Notes documentals” de Joaquín Bolufer Marqués, del 
Museu Arqueològic i Etnogràfic de Xàbia, presentat al Congrés de Molins de Vent celebrat l’any 
2003. Recull prou complet de notícies històriques, documentals, iconogràfiques, fotogràfiques i 
d’inscripcions sobre el molins. 
-- “Origen y expansión de los molinos de viento en España” de José Ignacio Rojas-Sola y Juan 
Manuel Amezcua-Ogayar, preparat amb motiu de l’any Cervantes.  
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Informe sobre el Plan Especial de Protección del Entorno de los Bienes 

de Interés Cultural: Jardín Botánico, Templo de San Miguel y San 

Sebastián y Puerta de Quart  
Autor: Comissió Promoció Cultural 

Aprovació: Ple Algemesí, 28 novembre 2016 
 

 
 
Índice 
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II Análisis del documento 
 
III Valoraciones 
 
Anexo 
 
I 
Introducción 
 
Como pusimos de relieve en el Informe de esta Institución, de Mayo de 2014, sobre el Anterior 
Plan de Protección de los BB.II.CC. de València, en el que se abordaba exclusivamente la 
llamada Zona Central de Ciutat Vella, la salvaguarda de los bienes patrimoniales de valor 
arquitectónico acumula un siglo de sucesivas elaboraciones, desde la primigenia o fundacional 
calificación de Monumentos histórico-artísticos pertenecientes al Tesoro Artístico Nacional, 
originada en los años veinte del pasado siglo. Consolidada por la Ley de 1933, con frecuencia 
se vio sustentada en valores monumentalistas y acompañada por normativas casticistas o 
académicas. Su vigencia alcanza hasta los años ochenta en que adquiere un notable desarrollo 
y en los que se acumula un número importante de declaraciones protectoras.  
 
A lo largo de estos años, desde la primera protección como BIC en nuestra ciudad que tuvo 
como objeto la Seu, en 1931, se han acumulado 55 declaraciones sean de carácter 
individualizado en un edificio, de mayor o menor complejidad, sean sobre recintos urbanos 
como los cascos históricos de las formaciones urbanas asimiladas en el XIX como Benimaclet, 
los Poblados Marítimos o Campanar, entre otros. 
 
Esta protección amparada en la ley del Estado se vio pronto alcanzada por otras de tipo 
urbanístico, derivadas de las leyes autonómicas que imponían a los redactores de los planes, 
en su inmensa mayoría los Ayuntamientos, la preservación de los núcleos históricos, la 
elaboración de catálogos de protección dando paso a otras miradas sobre el patrimonio 
edificado, de carácter omnicomprensivo, estructural, urbano. El proceso parece culminar con la 
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incorporación de los valores paisajísticos en la formulación de juicio proteccionista, a raíz de 
los contenidos del Convenio de Florencia, que impregnan prontamente la normativa 
autonómica. 
 
II 
Análisis del documento 
El presente apartado trata de exponer lo descrito i escrito por los redactores extrayendo de un 
texto preciso y copioso aquellos aspectos que pueden resultar significativos a los efectos de la 
emisión del presente informe, tenida cuenta la naturaleza y cometidos estatuarios de la 
Institución que lo emite. 
 
Ámbito del Plan  
 
Abarca parcialmente los barrios del Carmen y de Velluters en Ciutat Vella; parte del barrio del 
Botánico en Extramurs; y parte del barrio de Campanar que incluye la parte superior del cauce 
del río Turia entre el puente de las Glorias Valencianas y el puente de las Artes.  
Es el área urbana que rodea los BB.II.CC Portal de Quart, Templo Parroquial de San Miguel y 
San Sebastián, y Jardín Botánico y forma parte del Conjunto Histórico de Valencia reconocido 
desde 1993 como BIC.   
 
Se compone de dos sectores: el este, con dos zonas: la interior o Quart Intramuros y la 
exterior o Ronda Ciutat Vella.; el oeste, Quart extramuros, en el que se encuentran la iglesia 
de San Miguel y San Sebastián y el Jardín Botánico.  
 
Determinaciones de Plan de Movilidad Urbana Sostenible  
 
La aprobación del Plan de Movilidad Urbana Sostenible en 2013 puso en vigor un conjunto 
amplio de determinaciones entre las que destacan, a nuestros actuales efectos, la propuesta 
de creación de 6 grandes itinerarios de preferencia peatonal principales y 2 itinerarios 
complementarios y que están comprendidos parcialmente dentro del ámbito del presente 
PEP‐EBIC 03. Son los itinerarios principales “Torres de Quart‐Complejo Nou d’octubre” y “IVAM, 
Palau de Congressos, Benimàmet”. Necesariamente el Plan especial de protección deberá tener 
en cuenta sus características.  
 
Naturaleza del PEP Entornos de BB.II.CC  
 
Señalan los redactores la doble naturaleza de estos instrumentos de ordenación y protección: 
“El Plan Especial de Protección de los Entornos de los BB.II.CC tiene una naturaleza 
ambivalente: por un lado es un instrumento de ordenación urbanística, lo que se manifiesta en 
que su objeto principal sea la protección urbanística de los Bienes de Interés Cultural y de su 
entorno, pero por otro no deja de ser un instrumento normativo de carácter sectorial en el que 
se desarrolla o materializa el régimen de protección que se desprende para el entorno de 
protección desde la Ley de Patrimonio Cultural Valenciano.  
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La definición de los entornos procede de la legislación patrimonial, es la propia legislación 
patrimonial la que recurre a los instrumentos de la legislación urbanística para la protección de 
los bienes afectados. Los entornos de protección de los monumentos están formados por dos 
elementos raíces fundamentales, los bienes inmuebles y los espacios libres, plazas y viarios, 
elementos caracterizados todos ellos por determinadas relaciones de colindancia con los bienes 
de interés cultural, y por una serie de relaciones de orden perceptivo, por lo tanto, sensoriales, 
que se interpretan desde un punto visto subjetivo, sin que ello quiera decir que no puedan ser 
sustantivadas objetivamente”.  
 
Objetivos del PEP Entornos de BB.II.CC 
 
El objetivo primordial radica en la regulación patrimonial, urbanística y paisajística de los 
bienes inmuebles y espacios que integran el entorno de protección de los siguientes BB.II.CC: 
 Jardín botánico, templo de san Miguel y san Sebastián y Portal de Quart. 
 
Instrumentaciones urbanísticas y paisajísticas   
 
Sobre la edificación el Plan propone:  
1.Mantenimiento de las alineaciones existentes en todo el ámbito 2. Reducción de las alturas 
permitidas en edificaciones recayentes a las calles Guillem de Castro y Quart, con objeto de 
mejorar la percepción del Portal de Quart 3. Reducción de las alturas permitidas en la 
edificación con objeto de mejorar la percepción y contemplación del BIC Jardín Botánico. 
 
Sobre la revisión y modificación de los entornos de protección se han estimado los criterios de 
inclusión siguientes:  
1.Parcelas que limitan directamente con la que ocupa el bien, y en las que cualquier 
intervención que se realice pueda afectarlo visual o físicamente.2. Parcelas recayentes al 
mismo espacio público que el bien y que constituyen el entorno visual y ambiental inmediato y 
en el que cualquier intervención que se realice pueda suponer una alteración de las 
condiciones de percepción del bien.3. Espacios públicos en contacto directo con el bien y que 
constituyen parte de su ambiente inmediato, acceso y centro del disfrute exterior del mismo.4. 
Espacios, edificaciones o cualquier elemento del paisaje urbano que, aun no teniendo una 
situación de inmediatez con el bien, afecten de forma fundamental a su percepción. 5. 
Perímetros de presunción arqueológica, susceptibles de hallazgos relacionados con el BIC o con 
la contextualización de su relación territorial. 
 
Sobre la definición de las cuencas visuales se parte de que la visibilidad se determina mediante 
la identificación de los recorridos escénicos, vías de comunicación, caminos tradicionales, 
senderos o similares, núcleos de población, áreas de gran afluencia y lugares estratégicos. La 
llamada distancia baja determina el umbral de nitidez, es decir, la distancia en la que los 
elementos se perciben con toda su capacidad volumétrica. y se establece en los 300 m.  
 
Sobre los Niveles de Protección, se adoptan los determinados en la ley 5/2014,: 1. General 
integral: cuando los valores apreciados se presentan de manera generalizada en el elemento o 
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conjunto; 2. General parcial: cuando los valores apreciados se presentan sólo en algunas 
partes del elemento o conjunto catalogado;3.General ambiental: cuando lo que se pretende 
conservar del elemento o conjunto son algunas de sus características morfológicas que forman 
parte de la escena.; 4.General tipológica: cuando lo que se pretende conservar son algunas 
características tipológicas del elemento o conjunto. 
 
Sobre las Intervenciones y Obras permitidas el Plan considera las de   Mantenimiento, las de 
Rehabilitación, las de Restauración, las de Acondicionamiento y las de Eliminación.  
 
Aspectos competenciales. 
 
A partir de la aprobación del PEP‐EBIC 03, de conformidad con lo previsto en la normativa 
patrimonial, los ámbitos del Plan señalados como de "especial trascendencia", requerirán 
autorización previa de la administración competente en materia de cultura, para actuaciones 
que sean clasificadas como "intervenciones de trascendencia patrimonial".   
 
III 
Valoraciones 
 
Es doctrina compartida en el ámbito de la protección patrimonial, y así se recoge en el 
documento que analizamos, que el plan debe procurar tres objetivos: la protección del bien, la 
regulación de su entorno, sea colindante o recayente al mismo espacio público, y la ordenación 
de ese mismo espacio público y del perceptivo del bien protegido. 
 
Por otro lado, la protección incorpora la regulación urbanística de las edificaciones incluidas en 
los entornos de bien y alcanza a la ordenación de espacio público tanto por lo que hace a la 
utilización del viario, la circulación rodada incluida, el ajardinamiento, los trazados de 
instalaciones urbanas o la señalización de todo tipo. 
 
La acumulación de tales criterios remodela en muchos casos los iniciales trazados de los 
entornos de protección de los bienes y aumenta decidamente la capacidad de regulación al 
incorporar a la patrimonial originaria, normas y leyes de contenidos urbanísticos, que afectan a 
los usos del suelo y a los parámetros de la edificación, así como las paisajísticas que amplían la 
cuenca visual o perceptiva. Esta incorporación normativa dota de otro perfil a la protección, 
que resulta novedosa y tal vez fructífera, en la medida de la capacidad de gestión de las 
autoridades locales. Señalemos en este sentido que la protección contemporánea, llamémosle 
de este modo a la que alienta en el Plan especial que analizamos, lleva a formular propuestas 
de rehabilitación urbana integradas de sectores urbanos completos, algunos de suma 
importancia en la Ciudad, 
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IV 
Conclusiones 
 
En conclusión, el CVC, sin perjuicio del detallado escrutinio de los contenidos, que excede a los 
cometidos propios, considera que la redacción del Plan Especial de Protección de los Entornos 
de los Bienes de Interés Cultural de Valencia: 
 
Primera. 
Significa una consistente adaptación de la originaria protección patrimonial de los bienes a la 
normativa vigente, resultado de la incorporación de novedosos elementos doctrinales que, 
como el paisaje, los dotan de mayor protección. 
 
Segunda. 
Actualiza inclusivamente las operaciones urbanas de la Reforma Interior del XIX y del XX y sus 
arquitecturas, al incorporarlas a la protección de los BIC. 
 
Tercera. 
Modifica el marco de referencia de las intervenciones en la Ciudad sean públicas o privadas, y 
establece una redelimitación competencial, delimitando la autonómica a los BIC y bienes de 
especial trascendencia, y dejando el resto de los ámbitos en favor de la municipal. 
 
Por todo ello el CVC se pronuncia positivamente sobre su formación, redacción y contenidos.  
 
 
Este informe será remitido según el protocolo habitual. 
 
Anexo 

O-02 c ENTORNOS 
DE PROTECCIÓN.pdf 
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Informe sobre el futuro Centro Cultural Bombas Gens de la Fundación 

“Per Amor a l’Art”  
Autor: Comissió Promoció Cultural 

Aprovació: Ple Algemesí, 28 novembre 2016 
 

 
 
PROPÓSITO 
 
De entre las nuevas iniciativas culturales y sociales de la Comunidad Valenciana hemos elegido 
este mes la que lleva por nombre genérico Bombas Gens, futuro centro cultural y social que 
estará a cargo de la Fundación Per Amor a l'Art. Desde que en septiembre de 2014. esta 
Fundación adquirió el antiguo conjunto fabril, lo está sometiendo a un proceso de restauración 
y adaptación, con el objetivo de comenzar a funcionar, escalonadamente, a partir del año 
2017, con diversos propósitos. 
 
LA FUNDACION 
 
La Fundación Per Amor a l'Art fue constituida en mayo de 2014 y está presidida por José Luis 
Soler. Es vicepresidenta Susana Lloret. 
 
Se encarga de las tareas de restauración y adaptación del antiguo complejo industrial el 
arquitecto Carlos de Miguel, responsable, entre otros proyectos, de la ampliación del Palau de 
la Música de Valencia, y del Centro Cultural El Musical del Cabanyal. 
 
La Fundación cita como fuente de su acción, la labor desarrollada por el Centro de Acogida San 
Francisco de Asís, de Palma de Gandía, actividad que les movió a la creación de la entidad.  
 
La Fundación menciona entre sus principios el deseo de "actuar para mejorar nuestro entorno" 
y proyecta hacerlo "destinando recursos humanos y materiales a atender a los más 
necesitados, especialmente niños en situación de vulnerabilidad; investigar y divulgar sobre la 
enfermedad de Wilson y otras enfermedades raras y/o que afecten especialmente a la infancia, 
y contribuir al incremento de la sensibilidad artística en la sociedad, conectando personas, 
coordinando esfuerzos y colaborando con los demás". 
 
LA INDUSTRIA BOMBAS GENS 
 
La fábrica de Bombas Hidráulicas Carlos Gens SL es un edificio fabril situado en la ciudad de 
Valencia, en los números 54 y 56 de la avenida de Burjassot, esquina a la calle de Reus. El 
complejo ocupa toda una manzana y consta, principalmente, de tres naves industriales y de 
una edificación de representación, del año 1930, con fachada a las calles citadas, que se debe 
al arquitecto Cayetano Borso di Carminati en 1930.  
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En la avenida, junto a las instalaciones industriales, se encuentra la antigua vivienda de la 
familia propietaria, configurada como un palacete. La decoración de la fachada principal, en las 
líneas del "art decó", recuerda los chorros de agua, en relación con la actividad de la empresa 
propietaria, fabricante de sistemas de bombeo. 
 
Desde el cese de la actividad a finales del siglo XX, las instalaciones quedaron sin uso y 
abandonadas, lo que fue causa de deterioro. En 2003 se gestionó la declaración protectora de 
Bien de Relevancia Local, aunque sin éxito. También se formuló un proyecto de hotel con 
centro comercial, que no llegó a realizarse. El complejo padeció vandalismo, derrumbamientos 
parciales e incluso un incendio. Fue objeto de varias ideas y proyectos hasta la adquisición por 
parte de la Fundación Per Amor a l'Art, que ha puesto en marcha la restauración y la 
adaptación del conjunto para sus proyectos, que incluyen una vertiente pública además de 
usos privados. Aunque la cifra no es oficial se estima que el precio de compra fue de tres 
millones de euros. 
 
El pasado 28 de enero de 2016, el pleno del ayuntamiento de Valencia aprobó someter a 
información pública la modificación puntual del Catálogo Estructural de Bienes y Espacios 
Protegidos: Ficha BRL Antigua Fábrica Bombas Gens (Avda. Burjassot nº 54), con nº de 
expediente .- E-03001-2015-000123-00. 
 
EL FUTURO COMPLEJO 
 
Según los planes trazados por la Fundación, las cuatro naves principales estarán dedicadas al 
centro de arte, y junto a una de ellas y el antiguo edificio de la gerencia, se levantará el centro 
de día, al que se podrá entrar por la puerta principal. Las previsiones indican que acogerá a 
niños y adolescentes, de entre 6 y 16 años, en riesgo de exclusión social procedentes de la 
zona de Marxalenes. La antigua casa de la familia propietaria se está adaptando como sede 
futura de la Fundación. También se ubicará en el complejo el Centro Coordinador del Equipo 
Wilson, dedicado al estudio de esta rara enfermedad. 
 
 Además del centro de día y la sede de la Fundación, el complejo integrará salas dedicadas a 
colecciones y exposiciones de arte, dotadas de las condiciones de conservación, temperatura y 
seguridad exigibles en los museos, ya que la finalidad es mantener una exposición permanente 
de las obras de la colección propiedad de la Fundación y también realizar exposiciones 
temporales mediante intercambio y préstamo de piezas. La Fundación posee de una colección 
artística de unas 1.300 obras, en su mayoría contemporáneas, con una notable dotación de 
fotografías. La responsable de esa actividad será Nuria Enguita.  
 
Esos distintos usos se quieren hacer compatibles con un proyecto de restaurante que ha sido 
confiado a Ricard Camarena (una estrella Michelin) que tiene varios restaurantes en la ciudad. 
Por otra parte, todos los espacios libres del complejos estarán ajardinados y distribuidos en 
terrazas y zonas de convivencia. 
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LA BODEGA 
 
En el pasado mes de octubre, los trabajos de rehabilitación que se realizan en el jardín situado 
en la parte trasera, cerca de la calle de Doctor Machí, han dado como resultado la localización 
de una interesante bodega subterránea, de la que no se tenía noticia. 
 
Los arqueólogos la han datado a finales del siglo XV o principios del XVI. Está construida 
fundamentalmente de ladrillo. Tiene 39 metros cuadrados de superficie, una altura de unos 
tres metros y se ha conservado muy bien, con sus bancos, una pequeña balsa a incluso ha 
aparecido una tinaja. Los técnicos la asocian a la Alquería de Cometes, que estuvo ubicada allí 
hasta su derribo en el siglo XVII. Junto con la bodega se han recuperado restos procedentes de 
la alquería derribada, de modo que es abundante la información que se dispone a través de 
azulejería, pavimentos y restos de vajillas. 
 
Aunque por el momento no se ha decidido la función que la bodega podrá tener en el futuro, 
dentro del complejo cultural, la Fundación ha anunciado salvación y rehabilitación, sin duda 
alguna, así como la puesta a disposición de las visitas del público, asociándola, si es posible, a 
la historia antigua del barrio y a otras alquerías de la zona. 
 
FASES DEL PROYECTO 
 
El proyecto de rehabilitación avanza sin dificultades: se han consolidado las techumbres y se 
trabaja en las distintas partes del proyecto arquitectónico. Todo indica que en primavera de 
2017 abrirá sus puertas si bien tiene prevista una entrada en servicio de sus instalaciones por 
fases. Las naves dedicadas a exposiciones abrirán en primer lugar; más tarde lo hará el centro 
de día, cuyos servicios se planifican mediante contactos con los centros escolares de la zona. 
 
CONCLUSIONES 
 
- La Fundación valenciana Per Amor a l'Art está llevando a cabo un satisfactorio proyecto de 
rescate de patrimonio industrial, que dará como resultado, en breve plazo, el nacimiento de 
una nueva iniciativa cultural, de especial interés, porque aunará objetivos sociales, científicos y 
culturales, al tiempo que animará la vida social y el atractivo cultural y turístico de un 
importante barrio de la ciudad de Valencia. 
 
- Al tiempo de que se congratula por todo ello, esta comisión de Promoción Cultural del Consell 
Valencià de Cultura subraya el proyecto de la citada Fundación Per Amor a l'Art en el complejo 
de Bombas Gens, como un interesante ejemplo de mecenazgo, útil para otras iniciativas 
privadas en la Comunitat Valenciana. 
 
Este informe se enviará al protocolo habitual, además de a la Fundació Per Amor a l'Art. 
Avenida de Burjassot, 54. 46009 Valencia 
 
 



Annexos

85

   
  Palau de Forcalló 
  Museu, 3  
  46003 València 
  www.cvc.gva.es 
   cvc@gva.es 
 
   

1 
 

Recuperación y uso público del Monasterio de San Jerónimo de 

Cotalba, en Alfauir  
Autor: Comissió de Llegat Històric 

Aprovació: Ple, 24 d’octubre de 2016 
 

 
 

ANTECEDENTES 
 
En la comisión de Legado Histórico y Artístico del Consell Valencià de Cultura se ha propuesto, 
como una de las líneas de trabajo de la temporada 2016-2017, el estudio de una serie de 
bienes culturales protegidos por la Ley de Patrimonio, de índole privada o pública, para 
conocer mejor su estado, la marcha de las tareas de restauración y mantenimiento que se 
puedan estar realizando en ellos y, eventualmente, los progresos que se puedan estar 
introduciendo en materia de uso y disfrute público del bien cultural en cuestión. 
 
Como una pieza muy destacable del patrimonio histórico y artístico de los valencianos hemos 
elegido en primer lugar el Monasterio de Sant Jeròni de Cotalba, en Alfauir, comarca de la 
Safor, del que pueden obtenerse interesantes observaciones y conclusiones. 
 
HISTORIA  
 
El Monasterio de Sant Jeroni de Cotalba  fue fundado en 1388 por el Duque Real Alfons el Vell, 
que quiso reunir en el paraje a los monjes jerónimos anteriormente asentados en  el desierto 
del cabo de San Antonio, en término de Xàbia. El secuestro y posterior rescate de la 
comunidad por piratas berberiscos, en 1376, hizo que el duque Alfons, también duque de 
Dènia, decidiera un asentamiento más seguro en La Safor.  
 
En 1385 nació un pequeño cenobio y, más tarde, en el llamado Tossalet de Cotalba, empezó a 
edificarse el monasterio actual, objeto de numerosas transformaciones y ampliaciones hasta el 
siglo XVIII, donde fue prácticamente reconstruido tras los daños causados por los terremotos 
de 1644 y 1745. 
 
Cotalba fue uno de los monasterios más cultos y ricos del Reino de Valencia y es, en la 
actualidad, uno de los mejor conservados, en tanto que ha estado habitado desde la 
exclaustración del siglo XIX. 
 
En el Anexo Nº 1 se incluye los datos principales de la historia del monasterio. 
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PROPIEDAD 
 
La familia Trenor, de origen irlandés, después de la Desamortización, cuando quedaron 
desiertas las subastas que el Estado hizo de la propiedad del monasterio,  arrendó en 1835 las 
tierras y compró los derechos de aguas. Poco después, en 1848, compró la finca agrícola, de 
unos dos millones y medio de metros cuadrados, y el monasterio de Sant Jeroni de Cotalba. En 
principio ubicó allí una explotación citrícola y residencias familiares que siempre han estado 
habitadas. 
 
La finca ha sido propiedad, sucesivamente, de Federico Trenor Bucelli,  Federico Trenor 
Palavicino, y María Jesús Trenor Mascarós, baronesa de Alacuás. Y siempre ha habido en ella 
obras de reconstrucción, en la iglesia, los lagares, el acueducto, y el aula capitular, capilla 
dedicada ahora a la Virgen de la Salud. Desde mayo de 2005 el monumento es visitable y 
desde 2009 en activas obras de rehabilitación.  
 
GEOGRAFIA Y PROTECCIÓN 
 
El Monasterio de Sant Jeròni de Cotalba está situado en el municipio de Alfauir y asentado en 
la Vall de Vernissa, al que confluyen cinco municipios de La Safor: Alfauir, Ròtova, Castellonet 
de la Conquesta, Almiserà y Llocnou de Sant Jeroni.  
 
Alfauir tiene 460 habitantes y algo más de 6 kilómetros cuadrados de superficie. El monasterio 
ocupa el área norte del término. El Ayuntamiento tiene declarado Bien de Interés Cultural el 
conjunto monacal. DOCV 10/06/1994.  
 
Además están protegidos en el municipio estos otros bienes: 
- Torre de Alfauir. DOCV 4/03/2010. 
- Castillo de Palma. Protegido desde 22.04.1949. BOE 5/5/1949. 
Por otra parte, la localidad de Alfauir fue declarada “Municipio Turístico de la Comunidad 
Valenciana” por decreto 30/2010, de 5 de febrero del Consell. 
 
MISION DE LA PROPIEDAD 
 
La familia propietaria está resuelta a continuar las tareas de restauración y recuperación del 
monasterio, así como está impuesta de la necesidad de potenciar y divulgar los valores 
culturales y artísticos que encierra. Su objetivo central es "que se convierta en un referente 
turístico y cultural de la Comunidad Valenciana" a través del incremento de visitantes, la 
ampliación de la actual oferta cultural y la continuidad de la serie de conferencias y conciertos, 
de música clásica, contemporánea y jazz, que celebran desde hace nueve temporadas, a lo 
largo del verano, con éxito destacable. 
 
Entre los objetivos que la propiedad expone se encuentran, a largo plazo, la rehabilitación 
integral del monasterio para convertirlo, de modo integral, en un centro cultural, social y 
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turístico. En cuanto a las tareas de recuperación arquitectónica y artística que han de llevar al 
objetivo final, destacan: 
 
‐ Llevar a cabo las intervenciones necesarias más urgentes en la estructura del edificio. Para 
ello hay que realizar una planificación de las rehabilitaciones a largo plazo que nos marque las 
prioridades. Se está preparando actualmente la primera fase; Plan Especial en tramitación, 
Plan Especial de Protección en tramitación, con Catalogo y Fichas; avance de la primera 
actuación del Plan Director. 
‐ Fin de la redacción del Plan Especial de Monasterio, para lo que se ha firmado un convenio 
con el Ayuntamiento de Alfauir. 
- Se proponen, además, realizar un estudio de Integración Paisajística y un Plan de 
Participación Ciudadana. 
Desde el año 2009 se han realizado una serie de intervenciones de las que se da detalle en el 
anexo número 2. 
 
RESTAURACIÓN 
 
La propiedad ha facilitado toda suerte de datos para la redacción de este informe. Entre ellos 
se encuentran, en detalle, todas las intervenciones arquitectónica y artísticas realizadas en los 
últimos cinco años, en las que no faltan las ayudas y apoyos oficiales, singularmente de la 
Generalitat. 
 
Así mismo, el informe del que disponemos, incluye el detalle de las principales patologías 
arquitectónicas que deben ser tratadas y las prioridades que se aplicarán en los trabajos 
técnicos. Debemos destacar que la dirección facultativa del equipo de restauración está 
desempeñada por el doctor arquitecto Dn. José Barrera Puigdollers. A su dirección se debe el 
muy interesante Power Point sobre lo hecho y lo proyectado en el recinto, material que se 
adjunta a este informe, también como anexo.  
 
VISITAS CULTURALES 
 
En el año 2007, el monasterio recibió unos 4.000 visitantes. La paulatina promoción de sus 
contenidos, una apertura a la celebración de congresos, reuniones y eventos sociales ha hecho 
que ese número crezca de forma paralela, de año en año. Durante 2014, Sant Jeròni de 
Cotalba tuvo 6.545 visitantes. Una cifra que, en 2015, casi se dobló, al llegar a los 12.446. Las 
cifras de 2016 no se han cerrado pero serán sin duda mayores. 
 
El monasterio recibe visitantes de la Comunidad y de toda España; pero sus gestores 
subrayan, sobre todo, las visitas del turismo francés, inglés, holandés, austriaco, alemán y 
desde hace un tiempo, también del turismo ruso. En cuanto a visitas de grupos destacan las de 
escolares, colegios, institutos, grupos de la tercera edad y asociaciones y colectivos de toda 
índole. 
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En la actualidad el Monasterio está incluido en diferentes rutas culturales y turísticas: Ruta de 
los Monasterios, Ruta dels Clàssics y la Ruta de los Borja. Se realizan visitas conjuntas del 
Monasterio junto con el Palau Ducal de Gandía. Los programas de conciertos pueden ir 
combinados con cena dentro del monasterio y con visita a sus dependencias. 
 
CONSIDERACIONES 
 
A la vista de estos datos y de los que se contienen en la abundante documentación facilitada 
por los gestores, tanto del programa de restauraciones como del desarrollo cultural del 
monasterio, este Consell Valencià de Cultura puede hacer las consideraciones siguientes: 
 
-- El proceso de rehabilitación y restauración del monasterio de Sant Jeròni de Cotalba sigue 
un ritmo satisfactorio, con una muy destacable dirección técnica, a cargo del doctor arquitecto 
Dn. José Barrera Puigdollers, lo que hace concebir un próximo horizonte de recuperación 
integral. 
 
-- La gestión y los objetivos de la propiedad se estiman muy adecuados para el tiempo 
presente, dado que hace previsión tanto de la imprescindible apertura al público, prevista en la 
normativa, como de una actividad cultural y social que, al mismo tiempo, ayuda a sostener o 
aliviar las cargas que suponen el mantenimiento de un conjunto de tal envergadura e 
importancia histórica y artística. 
 
Este informe se enviará a las entidades de costumbre, así como a la propiedad y a los 
ayuntamientos del entorno del monasterio. 
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ANEXO NÚMERO 1: PRINCIPALES INTERVENCIONES 
 

 colaboración con la 
propiedad y Ajuntament d ’Alfauir, para acondicionamiento de la sala de proyección “la 
Garrofera” y producción del audiovisual “Cotalba, una historia de reyes”, finalizado en 
febrero de 2009. 

 ayuda de la 
Diputación de Valencia, junto con la propiedad y el Ajuntament d’ Alfauir en 2014‐2015. 

e Diputación, 
Agencia Valenciana de Turismo, en colaboración con propiedad y Ayuntamiento Alfauir, 
en 2015. 

 Patrimonio para 
intervención de consolidación estructural en Capilla Virgen de la Salud. 

 intervención en 
“Mejora accesibilidad de los recursos turísticos”, a la Agencia Valenciana de Turismo, en 
colaboración con Ayuntamiento Alfauir y propiedad. 

; Intervención en “Estabilización y refuerzo estructural del 
cuerpo Sur y Este del Monasterio”, en redacción. 

 de Protección del 
Monasterio”, en tramitación. 

salvamento arqueológico de las criptas principales del 
Monasterio; Cripta de la dinastía de los March. Con autorización de Consellería de 
Cultura, DGP, 2016. 
 

ANEXO Nº 2. PRINCIPALES FECHAS DE SU HISTORIA 
 
1374.‐ Visita de tres monjes, antiguos eremitas de la Plana de Xàbia a Avignon para 
solicitar de Gregorio XI la fundación de un monasterio en ese lugar.  
1375.‐ Finalización de las obras.  
1376.‐ Secuestro y cautiverio de los monjes por piratas berberiscos. Pago del rescate 
por Don Alfonso de Aragón. 
1385.‐ Autorización del Obispo de Gata para trasladarse a Cotalba 
1388.‐ Licencia del Obispo de Valencia para trasladar el monasterio de la Plana a 
Cotalba. Predicación de San Vicente Ferrer. 
1393.‐ Donación al Convento de la fuente del pie del Castillo de Palma, denominada de 
Canelles. 
1401.‐ Fundación del monasterio de la Murta, en Alzira, por la comunidad de Cotalba. 
1412.‐ Muerte de Alfons el Vell. Importantes donaciones. 
1485.‐ Iniciación de las obras del acueducto, desde la fuente de Batlamala. 
1491.‐ Finalización de las obras del acueducto. 
1497.‐ Realización Claustro superior, panda sur. 
1608.‐ Construcción de un nuevo Lugar en sustitución de Rafelet de Bonamira. Nace 
Lloc Nou de Sant Jeroni. 
1609.‐ Expulsión de los moriscos.  
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1639.‐ Gran terremoto en la zona que destruye partes del monasterio. 
1644‐ Gran terremoto que destruye parte edificación. 
1683‐1698 Construcción Edificio Atrio Iglesia como contrafuerte 
1689 ‐ Construcción del Transagrario por Francisco Padilla y de la Capilla Mayor, hoy 
derruida. 
1690.‐ Realización del cuerpo añadido de atrio de acceso Iglesia. 
1691.‐ Cubrición de los claustros, que estaban de tela vana. 
1683‐1704, Se ordena comenzar los claustros altos, panda norte y oeste, con trabajos 
menores, pero incorporando cierto estilo barroco. 
1701.‐ Elevación y ampliación del Horno y Molino y Pórtico de los Pobres 
1712.‐ Elevación de Molino para almacenar seda. 
1724.‐ Derribo del antiguo Hospital interior, e inicio de construcción al norte. 
1731.‐ Realización de Celda Prioral en primera planta, de Torre prioral. 
1737.‐ Levantamiento de cuerpo del este para realizar celdas. 
1738.‐ Arrendamiento de los derechos señoriales de la Comunidad. 
1739.‐ Prolongación de celdas en Torre Prioral y espacios inmediatos. Construcción del 
nuevo noviciado. Prolongación de celdas sobre terraza (espacio bajo cubierta del ala 
oeste). 
1745.‐ Gran terremoto que arruina parte de la edificación. 
1744‐1755.‐ Reconstrucción claustro panda norte en ruina 
1753.‐ Realización de Capilla Virgen de la Salud en patio sur‐este. 
1758.‐ Realización Capilla Mayor junto a la Virgen de la Salud. 
1762.‐ Derribo de bóvedas y cambio de cubiertas en la iglesia.  
1773.‐ Renovación del Refectorio y del Coro de la Iglesia. 
1785.‐ Adquisición de órgano. 
1787.‐ Añadido a la celda Prioral. Ampliación accesos caballería.  
1791.‐ Se cierra la admisión de monjes. 
1795.‐ Se añade el pórtico adosado del Patio sobre la fachada original. 
1802.‐ De nuevo se admite la incorporación de nuevos monjes. 
1819.‐ Limitan la Comunidad a 30 monjes. 
1820.‐ Primera exclaustración. Inventario de bienes y efectos. 
1834.‐ El gobierno liberal de Martinez de la Rosa prohíbe la admisión de nuevos monjes. 
1835.‐ Arrendamiento de los terrenos por la familia Trenor. 
1846.‐ Adquisición del Convento, las tierras anexas y los derechos de agua por la 
familia Trenor. 
1880.‐ Inicio de restauración de la Arcada por Federico Trenor y Bucelli 
1890.‐ En esta década se incendia la Capilla Virgen de la Salud y Capilla Mayor 
demoliéndose y dañando el presbiterio de la Iglesia. 
1900.‐ Reparaciones en esta década de daños en iglesia, modificación cubierta 
presbiterio, modernización de canalizaciones y redes. 
1910.‐ En esta década se realiza el Jardín Romántico y otras mejoras interiores. 
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Informe sobre pensiones y derechos de autor  
Autor: Comissió Jurídica 

Aprovació: Ple, 29 febrer 2016 
 

 
 

ANTECEDENTES 
 
A lo largo de su existencia, el Consell Valencià de Cultura ha debatido ampliamente sobre los 
derechos de propiedad intelectual, que atañen no solo a las obras literarias y artísticas, sino 
también a las de carácter científico.  
 
En septiembre de 2011 se emitió un informe titulado Sobre propiedad intelectual y tecnologías 
digitales, y el 25 de enero de 2016 aprobamos un informe titulado Sobre los derechos de autor 
y las consecuencias de la reforme de la Ley de Propiedad Intelectual. 
 
El asunto que ahora reclama nuestra atención es de plena actualidad. Hasta finales de 2012, 
músicos, escritores, pintores, fotógrafos, cineastas y otros creadores artísticos podían percibir 
su pensión de jubilación y compatibilizarla con su trabajo creativo. El Estado encontraba así 
una vía para ingresar recursos, puesto que ese trabajo estaba sujeto a la correspondiente 
retención por IRPF, y por derivación, la sociedad se beneficiaba de una labor sustentada en 
una dilatada experiencia. 
 
En marzo de 2013, el Gobierno aprobó el Real Decreto Ley 5/2013, de «medidas para 
favorecer la continuidad de la vida laboral de los trabajadores de mayor edad y promover el 
envejecimiento activo», en virtud del cual se permite trabajar a los jubilados y compaginarlo 
con el cobro de la pensión, pero sólo cuando los ingresos generados por esa actividad sean 
inferiores al salario mínimo interprofesional. En coherencia con ello, cualquier persona mayor 
de 65 años que esté cobrando una pensión de jubilación, no puede realizar ninguna actividad 
artística ni ninguna aportación a la cultura que tenga un valor superior a 9.172,80 euros 
anuales brutos (SMI para el 2016), ya que, de lo contrario, pierde su derecho al cobro de la 
pensión. 
 
Cabe mencionar que esa actividad artística incluye no solo artículos, conferencias, cursos, 
premios y anticipos, sino también los derechos de autor de las obras realizadas antes y 
después de la jubilación, que las editoriales liquidan anualmente. 
 
CRONOLOGÍA DE LOS HECHOS 
 
En noviembre de 2015, organizaciones culturales y entidades de gestión como ACE (Asociación 
Colegial de Escritores), CEDRO (Centro Español de Derechos Reprográficos), SGAE (Sociedad 
General de Autores y Editores) y VEGAP (Visual Entidad de Gestión de Artistas Plásticos) 
suscribieron un manifiesto en el que se solicitaba al Gobierno que modificara la legislación, a 
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fin de que se permitiese a los creadores compatibilizar la percepción de pensiones con los 
rendimientos del trabajo derivados de su actividad creativa.  
 
El escrito fue entregado el pasado 6 de noviembre al Ministerio de Educación, Cultura y 
Deporte, así como al de Empleo y Seguridad Social. En él se instaba, además, a que se 
detuviese la campaña informativa que pide a los autores que opten entre renunciar a su 
pensión y seguir cobrando la remuneración por el desarrollo de su actividad creativa. Y se 
decía que las consecuencias de la aplicación eran claras. Citamos textualmente:  

«1) Un daño de proporciones incalculables al desarrollo intelectual de nuestro país, 
impidiendo que nuestros autores puedan seguir aportando en una etapa de su vida en la que el 
grado de madurez, experiencia y sabiduría puede ser volcado en mejorar una sociedad cada 
vez más necesitada de peso intelectual. 

«2) Una desprotección de los creadores, especialmente aquellos con menores rentas 
que no pueden complementar sus pensiones no contributivas con el fruto de su conocimiento. 

«3) Un descenso de la contribución a la Hacienda Pública. Si los creadores dejan de 
producir, también dejarán de contribuir a las arcas públicas.» 
 
En enero de 2016 empezó a trascender en los medios de comunicación que varios autores 
españoles estaban siendo investigados por cobrar, además de su pensión, por otros conceptos 
derivados de su trabajo creativo, por encima del salario mínimo interprofesional. A algunos se 
les había retirado la jubilación y habían tenido que pagar las cantidades correspondientes a su 
pensión durante los últimos cuatro años. 
 
Ante esa situación de alarma social, escritores y profesionales creativos españoles se 
manifestaron y agruparon en la plataforma por una jubilación creativa Seguir Creando, puesta 
en marcha por las entidades de gestión de derechos de autor. Los objetivos inmediatos que la 
plataforma se plantea son: 

1) Solicitar la suspensión de las inspecciones ya abiertas y paralizar los actuales procesos 
puestos en marcha por la Seguridad Social. 

2) Iniciar un proceso de negociación con los partidos políticos y con la Administración 
Pública para modificar la regulación actual sobre esta materia (RDL 5/2013, 
Reglamento IRPF, etc). 

3) Trabajar en el diseño de una nueva normativa, más ambiciosa, que recoja la 
especificidad del sector. 

 
Actualmente forman parte de la plataforma Seguir Creando: 
Visual Entidad de Gestión de Artistas Plásticos (VEGAP); Sociedad General de Autores y 
Editores (SGAE); Asociación Colegial de Escritores de España (ACE); Plataforma en Defensa de 
la Cultura; Centro Español de Derechos Reprográficos (CEDRO); Federación de Músicos 
Asociados (FEMA); Foro de Asociaciones de Guionistas de Audiovisual (FAGA); Asociación 
estatal de compositores para el audiovisual (MUSIMAGEN); Asociación de Autores Literarios de 
Medios Audiovisuales (ALMA); Federación de Compañías de Danza (FECED); Junta de Autores 
de Música (JAM); Asociación de Grupos de Música Antigua (GEMA); Associació d’Escriptors en 
llengua catalana (AELC); Asociación de Autores Científico-Técnicos y Académicos (ACTA); 
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Asociación de Traductores, Correctores e Intérpretes de Lengua Vasca (EIZIE); Asociación de 
Escritores en Lingua Galega (AELG); Euskal Idazleen Elkartea (EIE),  Asociación Colegial de 
Escritores de Cataluña (ACEC) y Asociación de músicos profesionales españoles (AMPE). 

 
CONSIDERACIONES 
 
La situación planteada por la aplicación de RDL 5/2013 difiere de la de otros países de la Unión 
Europea, como Alemania, Austria, Chequia, Chipre, Estonia, Finlandia, Francia, Hungría, Italia, 
Liechtenstein, Luxemburgo, Noruega, Polonia, Portugal, Reino Unido y Suecia, donde, una vez 
cumplida la edad mínima de jubilación –es decir, se excluyen los casos de jubilación 
anticipada–, es posible acumular el cobro de la pensión de jubilación con el ejercicio de una 
actividad laboral o profesional, sin que exista un límite para los ingresos obtenidos por dicha 
actividad. 
 
Además, la medida, esto es no poder compatibilizar la pensión con los derechos de autor, 
supone un agravio comparativo para los miembros de este sector respecto a otros jubilados 
que, por ejemplo, sí pueden compatibilizar la pensión con rendimientos obtenidos de sus 
inversiones en Bolsa, rentas de alquiler, ingresos por figurar en consejos de administración o 
dividendos por pertenecer a sociedades. 
 
Por otra parte, cabe observar que: 

1) Muchos autores esperan el momento de su jubilación para desarrollar plenamente su 
actividad creativa y expresiva, hasta entonces condicionada por su necesidad de 
ganarse el sustento con otras labores. Buena parte de las obras de autores relevantes 
han sido escritas después de cumplir los 65 años. 

2) Dado que los derechos de autor que se siguen cobrando anualmente suelen 
corresponder a obras realizadas con anterioridad a la edad de jubilación, los autores 
padecen una suerte de penalización retroactiva. 

3) La administración, que se muestra tan rigurosa con los creadores a la hora de retirarles 
la pensión, los penaliza por compatibilizarla con otros cobros, pero no considera la 
posibilidad de devolverles las cotizaciones abonadas durante tantos años, que pasan a 
las arcas del Estado sin ofrecer una mínima compensación. 

4) Las liquidaciones de derechos anuales que las editoriales pagan a los autores son 
actividades estrictamente legales, con la correspondiente retención y declaradas ante 
Hacienda, por lo que no cabe infracción alguna. Salvo en casos excepcionales, se trata 
de cantidades muy pequeñas. 

5) Podría parecer que se censura la capacidad intelectual y creativa de las personas 
mayores jubiladas, condenándolas al silencio o a desarrollar su actividad a escondidas, 
y se castiga a la sociedad en conjunto privándola de su talento y sus conocimientos. 

6) También podría parecer que se transmiten dos mensajes muy negativos: que las 
personas dejan de ser útiles cuando llegan a la edad de jubilación, y que la Cultura, el 
Arte y la Ciencia no son objetivos en los que valga la pena invertir individual y 
socialmente. 
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CONCLUSIONES 
 
El Consell Valencià de Cultura no puede permanecer ajeno a la inquietud de los creadores 
españoles y valencianos, que ven amenazada su supervivencia al final de sus vidas. Por ello: 

1)  Manifiesta, una vez más, la enorme importancia de la cultura, de los creadores y de 
las industrias culturales, tanto para la historia de un país como para el 
conocimiento, la instrucción y el disfrute de sus habitantes. 

2) Aboga por la compatibilidad de la percepción de las pensiones de jubilación con los 
rendimientos del trabajo derivados de la actividad creativa. 

3) Requiere a las autoridades competentes para la apertura de un proceso de diálogo 
con los autores y las organizaciones autorales, que permita encontrar una solución 
justa para quienes, al finalizar su vida laboral activa, aún quieren aportar su talento 
al acervo cultural y científico-técnico de nuestra sociedad. 

 
EL CVC enviará este informe al Ministerio de Educación, Cultura y Deporte, a la Conselleria 
d’Educació, Investigació, Ciència i Esport, a la Conslleria de Justícia, Governació i Reformes 
Democràtiques, a la Federació Valenciana de Municipis i Províncies, a las Universidades 
Valencianas públicas y privadas, a todas las entidades de gestión colectiva y a los grupos 
parlamentarios. 
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Informe sobre los derechos de autor y las consecuencias de la reforma 

de la Ley de Propiedad Intelectual  
Autor: Comissió Promoció Cultural 

Aprovació: Ple, 25 gener 2016  
 

 
ANTECEDENTES 
 
A lo largo de su existencia, el Consell Valencià de Cultura ha debatido ampliamente sobre los 
derechos de propiedad intelectual, que atañen no solo a las obras literarias y artísticas, sino 
también a las de carácter científico. 
 
En septiembre de 2011, el impacto de la llamada revolución digital, que ha supuesto un gran 
cambio de los modelos de creación, promoción, venta y difusión de los productos culturales a 
escala planetaria, y las medidas legales planteadas en España para garantizar los derechos de 
los creadores, en particular la entonces denominada ley Sinde, más tarde conocida como ley 
Sinde-Wert, llevaron al CVC a emitir un informe titulado o e p op e  tele t l  
te olog s g t les. En esto nos anticipamos a la propia ley, aprobada el 1 de marzo de 2012. 
 
Posteriormente, la revisión del texto refundido de la Ley de Propiedad Intelectual (TRLPI), en 
vigor, salvo algunas disposiciones, desde el 1 de enero de 2015, y las serias dudas que la Sala 
de lo Contencioso-Administrativo del Tribunal Supremo ha planteado ante el Tribunal de 
Justicia de la Unión Europea, sobre la adecuación de esta reforma legal a la legislación 
comunitaria, en concreto a la directiva 2001/29, situación que deja en el aire la tramitación del 
texto, ha llevado a la Comisión de Promoción Cultural del CVC a reincidir en el tema. 
 
Para la elaboración de este informe, los ponentes han contado con la comparecencia de las 
siguientes personas: 
 
Adriana Moscoso del Prado, secretaria general del Instituto Autor de la SGAE, que compareció 
el 5 de octubre de 2015 y dejó en la institución un PowerPoint titulado os os e  l    
los etos e los e to os g t les e  to o l e e o e to . 
 
Magdalena Vinent, directora de CEDRO, que compareció el 2 de noviembre de 2015 y dejó en 
el CVC un PowerPoint titulado  po   eso leg l  l  o  e to es  e to es. 
 
Beatriz Panadés, directora adjunta de VEGAP, entidad de gestión de los artistas plásticos, que 
compareció el 3 de diciembre de 2015 y posteriormente envió al CVC un texto titulado 

o o es e l  e  e p op e  tele t l e es s p  l  o  t st . 
 
El presente informe, que solo pretende ser un acercamiento a un tema de permanente 
actualidad y a llamar la atención sobre algunos aspectos del mismo, se ha redactado en base a 
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los textos y las explicaciones de las comparecientes, así como a los textos legislativos. Se 
incluyen, por considerarlos de interés general, comentarios que figuraban en el informe 
anterior. Sin duda volveremos a ocuparnos del tema, tan pronto dispongamos de nuevos datos 
y parámetros.      
 
LA SUBSISTENCIA DE ARTISTAS Y CIENTÍFICOS 
 
Para asegurar su subsistencia, la actividad cultural, tanto la artística como la científica, ha de 
ser remunerada. Durante mucho tiempo, a lo largo de la historia, los artistas han dependido, 
para su mantenimiento, del mecenazgo en sus diversas formas: estatal, eclesiástico o privado. 
Han producido obras encargadas para una ocasión o necesidad particular, o bien destinadas a 
satisfacer los gustos de determinados grupos o individuos: una institución ciudadana, una 
corte, un gremio o un comerciante acaudalado. Eso es válido tanto para la Acrópolis de Atenas 
como para las catedrales góticas en toda Europa o los frescos de la Capilla Sixtina. 
 
Otras veces, el artista se autofinanciaba. Era alguien que tenía otros ingresos, que le permitían 
dedicarse al arte. Lo mismo cabe decir de los científicos, que durante gran parte de la historia 
fueron personas con suficientes medios para financiar sus propias investigaciones o bien 
dependieron del aporte económico y de la aprobación de mecenas o instituciones, públicas o 
privadas. 
 
Pese a depender de los encargos, muchos artistas del pasado se quejaban de la pérdida de 
libertad individual que acarreaba la financiación institucional. Esto empezó a ocurrir sobre todo 
durante los siglos XVI y XVII, cuando la consideración intelectual y social del artista empezó a 
mejorar. Puede decirse que, cuando los artistas empezaron a librarse de los imperativos del 
mecenazgo, fue para someterse a los condicionantes del mercado, no menos exigente. En la 
Holanda del siglo XVII, por primera vez en la historia del arte, los pintores empezaron a 
producir obras para ser vendidas en las subastas o en los mercados artísticos. 
 
La dependencia de los encargos no terminó, pero dejó de ser la única fuente de ingresos del 
artista. Por poner un ejemplo, la mayor parte de las obras de Rembrandt fue probablemente 
pintada por encargo, pero muchas de las obras salidas de su mano que nos han llegado, 
incluyendo sus numerosos autorretratos, fueron ejecutadas por gusto o para satisfacer las 
posibles demandas del mercado. Lo mismo puede decirse, por citar otro ejemplo, de Goya, 
pintor oficial de la corte española que aceptaba todo tipo de encargos, pero que reservaba su 
obra más personal para sí mismo. Cabe afirmar, en líneas generales, que cada artista intenta 
sobrevivir como persona, adaptándose a las circunstancias en las que vive, al tiempo que 
explora nuevas posibilidades creativas, de las que ignora si le permitirán subsistir. 
 
En épocas más recientes, el mecenazgo institucional conserva su importancia, y hay obras 
relevantes, desde el Guernica de Picasso, fruto también de un encargo, hasta la cúpula de 
Barceló para la sede de la ONU en Ginebra, que no existirían sin él. La situación, sin embargo, 
ha cambiado, en el sentido de que se espera que el artista dependa del público. 
Independientemente de su calidad intrínseca, pintores, escultores, músicos, escritores y 



Memòria 2016

98

   
  
 
 
   

3 
 

cineastas pueden conseguir la aceptación general, que les garantizará unos medios de 
subsistencia razonables y hasta en algunos casos óptimos, o bien fracasar por falta de 
reconocimiento público y apoyos. 
 
DERECHOS DE AUTOR 
 
El concepto de autoría individual empezó a desarrollarse en la antigua Grecia hacia el año 700 
a. C., pero la protección legal de la propiedad intelectual, esto es, la propiedad que el autor de 
una obra intelectual posee sobre ella, aunque haya pasado a manos de un usuario, es 
posterior. Fue con motivo de la invención de la imprenta, que permitía la distribución y copia 
masiva de las obras, cuando surgió la necesidad, ya a mediados del siglo XV, de proteger estas 
obras no solo como objetos materiales, sino como fuentes de propiedad intelectual. En el 
mundo hispánico suele considerarse que fue Antonio de Nebrija, redactor de la t  

stell  e impulsor de la imprenta en la Universidad de Salamanca, el primer autor en 
reclamar derechos de autor. 
 
Más tarde, los autores, que en su mayor parte escribían bajo el sistema de mecenazgo, 
utilizado también por la mayoría de los científicos, se encontraron con una serie de problemas 
a la hora de tratar con los editores de obras, que solían ser también los libreros e impresores. 
Podían recibir un estipendio a cambio de una edición de determinado número de ejemplares, 
pero, si su propiedad intelectual no era reconocida y el libro era un éxito, se encontraban con 
que el mismo editor podía imprimir más ejemplares por su cuenta, y otros editores también, 
incluso en otros países, sin que él pudiera obtener ningún beneficio adicional. Para subsistir y 
continuar escribiendo y publicando, en ausencia de la legislación correspondiente, se veía 
obligado a seguir dependiendo de la benevolencia de sus mecenas. 
 
En cuanto al teatro, los autores de la época de Shakespeare vendían sus obras a un tanto 
alzado, y la compañía se las quedaba en propiedad para representarla cuantas veces quisiera, 
y también con los derechos de publicación, si esta llegaba a tener lugar.  
 
Surgió, pues, la necesidad de otorgar a los autores el derecho a controlar las tiradas de sus 
libros, y de impedir que editores no autorizados los imprimiesen sin rendirles cuentas. 
 
Suele considerarse que el llamado Estatuto de la Reina Ana, aprobado por el parlamento inglés 
en 1710, fue la primera norma sobre propiedad intelectual de la historia. Esta ley establecía un 
plazo de cobro de op g t de 14 años, renovable por una vez si el autor se mantenía con 
vida, es decir un máximo de 28 años de protección. 
 
Con el tiempo, ese plazo se fue modificando. Surgieron conceptos nuevos, como el de dominio 
público, esto es la situación en que quedan las obras literarias, artísticas o científicas al expirar 
el plazo de protección de los derechos patrimoniales exclusivos, o el de post o te  to s, 
que es el plazo que ha de transcurrir tras la muerte del autor para que sus obras sean de 
dominio público. 
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Hay que tener en cuenta, sin embargo, que los derechos que prescriben son los patrimoniales, 
pero nunca los morales, que consisten básicamente en la autoría. Por otra parte, cada país 
desarrolló esos conceptos, que se ampliaron a las obras derivadas adaptaciones y 
traducciones, por ejemplo, y a otros campos al principio, las obras musicales o 
arquitectónicas no estaban incluidas  y formuló sus legislaciones. 
 
Básicamente puede decirse que en la actualidad los derechos de autor tienen dos componentes 
que ya hemos mencionado: los económicos y los morales. Los económicos son un derecho de 
propiedad que está limitado en el tiempo y que puede ser transferido a otra persona para su 
explotación, como cualquier otra propiedad. Los derechos que los autores conceden a los 
editores provisionalmente, por un plazo de tiempo, son de ese tipo. Están conceptuados para 
que el autor o sus propietarios puedan extraer un provecho económico de su obra, y por lo 
común incluyen el derecho a autorizar la reproducción de la misma en uno u otro formato. 
 
En cambio, la protección de los derechos morales se basa en la consideración de que una obra 
de creación es de algún modo la expresión de la personalidad de su autor. Por tanto, esos 
derechos son personales e intransferibles, salvo mediante testamento. Los derechos morales 
varían de un país a otro, pero básicamente incluyen la autoría y el derecho a impedir 
distorsiones o mutilaciones de la obra. 
 
El derecho europeo continental incide más en el derecho personal del autor, fundado en una 
forma de identidad entre este y su creación. En cambio, el derecho anglosajón, o o o  l , 
presta más atención al op g t  y se fija menos en los derechos morales del autor que en sus 
derechos patrimoniales sobre la obra. 
 
Fue Beaumarchais quien fundó en Francia, en 1777, la primera organización para promover el 
reconocimiento de los derechos de los autores, pero hubo que esperar hasta 1791 para que la 
Asamblea Nacional aprobara la primera Ley de derechos de autor. 
 
En la actualidad los derechos de autor están protegidos internacionalmente por la o e  
e e  p  l  p ote  e l s o s l te s  t st s y otros tratados similares. Una 

agencia vinculada por contrato a las Naciones Unidas, la Organización Mundial para la 
Propiedad Intelectual (OMPI), se encarga de los derechos de autor y las patentes. 
 
Para su nacimiento, los derechos de autor no precisan de ninguna formalidad, es decir, no 
requieren de la inscripción en un registro o en un depósito de copias. Los derechos de autor 
nacen con la creación de la obra, que se convierte inmediatamente en propiedad del autor. 
 
La idea básica, que las comparecientes expresaron en sus intervenciones, es que la propiedad 
intelectual es un incentivo para los creadores que beneficia a toda la sociedad, en la medida en 
que proteger la creatividad es proteger la economía del conocimiento desde sus fundamentos. 
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LA LEGISLACIÓN ESPAÑOLA 
 
Nuestro sistema legal garantiza la propiedad intelectual del autor, o en caso de obra colectiva 
de los autores. Ello implica también los derechos de explotación. En caso de litigio por 
problemas derivados de la propiedad intelectual, los tribunales civiles se encargan de resolver 
el conflicto, normalmente mediante la figura del resarcimiento de los daños y perjuicios 
causados. En casos de plagio se reconoce al titular del derecho. 
 
La vigente Ley de Propiedad Intelectual (LPI) data del 11 de noviembre de 1987. Tras algunas 
reformas y la aprobación de varias leyes especiales, en 1996 se llevó a cabo, mediante el Real 
Decreto Legislativo 1/1996, de 12 de abril, una refundición que ya ha sido objeto de 
modificaciones posteriores por las Leyes 5/1998, 19/2006, 23/2006, 10/2007 y 21/2014, y 
parcialmente derogada por la Ley 3/2008, relativa al derecho de participación, esto es el 
derecho del autor de toda obra plástica o gráfica a percibir del  vendedor, en una subasta, una 
participación en el precio de reventa. En 2008 este derecho fue retirado de la LPI. 
 
En este breve informe se alude principalmente, como ya hemos dicho, a la revisión del texto 
refundido de la Ley de Propiedad Intelectual (TRLPI). 

 
LAS ENTIDADES DE GESTIÓN COLECTIVA 
 
Las sociedades o entidades de  gestión colectiva son organizaciones creadas por leyes de 
propiedad intelectual o por acuerdos privados para el manejo colectivo de los derechos de 
autor y derechos conexos. Dichas entidades gestionan los derechos patrimoniales o conexos de 
titulares de propiedad intelectual como autores o intérpretes. En España se han constituido 
como asociaciones de titulares de derechos de propiedad intelectual, y requieren la 
autorización del Ministerio de Educación, Cultura y Deporte para funcionar como tales. 
 
En la actualidad, según la información facilitada por el propio ministerio, hay ocho entidades de 
gestión, que representan a los siguientes titulares de derechos: 
 
Los autores: SGAE (Sociedad General de Autores y Editores), CEDRO (Centro español de 
derechos reprográficos), VEGAP (Visual entidad de gestión de artistas plásticos) y DAMA 
(Derechos de autor de medios audiovisuales). 
 
Los artistas, intérpretes y ejecutantes: AIE (Artistas intérpretes o ejecutantes, sociedad de 
gestión de España y AISGE (Artistas intérpretes, sociedad de gestión). 
 
Los productores: AGEDI (Asociación de gestión de derechos intelectuales) y EGEDA (Entidad 
de Gestión de Derechos de los productores audiovisuales). 
 
Como se ha dicho, de estas ocho entidades de gestión SGAE, CEDRO y VEGAP han 
comparecido en la Comisión de Promoción Cultural. Las tres han manifestado una absoluta 
coincidencia en sus planteamientos.  



Annexos

101

   
  
 
 
   

6 
 

  
RESUMEN DE LAS COMPARECENCIAS 
 
La sra. Moscoso del Prado, secretaria general del Instituto Autor de la SGAE, dividió su 
intervención en dos partes. En la primera se refirió a los cambios que introduce la reforma del 
texto refundido de la LPI, y en la segunda habló sobre los retos del entorno digital y el 
mercado único. En cuanto a la reforma de la LPI, destacó las novedades referentes a la 
revisión del concepto de copia privada, en particular la compensación con cargo a los 
Presupuestos Generales del Estado. Explicó también la compensación a favor de editores y 
otros titulares, por parte de los agregadores de contenidos como Google News, esto es el 
llamado Canon AEDE, en referencia a la Asociación de Editores de Diarios Españoles, o Tasa 
Google regulación de un límite a los derechos de autor, en virtud del cual se autoriza a los 
prestadores de servicios electrónicos de agregación de contenidos la puesta a disposición del 
público de fragmentos no significativos de contenidos divulgados en publicaciones periódicas o 
en sitios web de actualización periódica, a cambio del pago de una compensación equitativa 
irrenunciable y que ha de gestionarse necesariamente a través de las entidades de gestión , 
así como el canon a las Universidades y Centros de Investigación  También habló 
extensamente sobre el refuerzo de las potestades de la Sección Segunda  de la Comisión de 
Propiedad Intelectual, órgano adscrito a la Subdirección General de Propiedad Intelectual del 
Ministerio, y sobre el aumento del control de las Entidades de Gestión, a las que se aplica un 
detallado régimen de obligaciones ligadas a sanciones muy estrictas. Comentó la Disposición 
final cuarta del texto refundido, en la cual se hace alusión al carácter transitorio de esta 
reforma, y a la necesidad y promesa de reforma integral de la Ley de Propiedad Intelectual. 
Expuso asimismo las críticas que se hacen a la ley desde todos los sectores: regulación muy 
confusa, conceptos jurídicos indeterminados, falta de consenso y de asesoramiento a la hora 
de la elaboración, desajuste con el derecho comunitario, etc. En conjunto, aumento de la 
inseguridad jurídica. De ahí que las Entidades de gestión hayan recurrido. 
 
En la segunda parte de su intervención, la sra. Moscoso del Prado resaltó las cifras y los datos 
esenciales de las industrias creativas y culturales (CCIs) en Europa. En 2012 dichas industrias 
produ eron una acturación de  ,  , lo ue e uivale al ,  del I  de la E  Ese is o 
año, la cifra de empleos del sector alcanzó las 7.060.000 personas, lo que equivale al 3,3% de 
la población activa de la UE. Explicó, además, que las industrias culturales son una excelente 
inversión de futuro, porque se hallan en rápido crecimiento y constituyen la tercera fuente de 
empleo en la UE, por detrás solo de la construcción y las actividades relacionadas con la 
alimentación. Proporcionan empleo al 19% de los menores de 30 años. 
 
En resumen, las CCI representan una contribución fundamental e indispensable para la 
creación de empleo y el crecimiento en la UE. Y los derechos de autor constituyen el pilar 
fundamental de las CCI. Solo  su protección efectiva puede asegurar la sostenibilidad del 
sector. 
 
Las obras creativas constituyen, por otra parte, el motor de la economía digital. Para los 
intermediarios de Internet, los contenidos culturales son clave a la hora de atraer y mantener 
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a los consumidores en sus plataformas. El 56% de los europeos utiliza Internet para fines 
culturales. 9 de los 10 vídeos más vistos en YouTube están relacionados con la música. El 90% 
de los consumidores ven contenidos audiovisuales a través de Internet, incluyendo películas, 
programas de TV y VOD ( eo o  e  o Vídeo bajo demanda). 
 
El uso de esos contenidos crece de forma constante, pero los ingresos que el mercado digital 
proporciona a los creadores siguen siendo marginales. Youtube, servicio de alojamiento de 
vídeos, obtiene cuatro veces más visitas que todos los demás servicios legales combinados. 
Eso favorece la desincentivación de los negocios legales, ya que los intermediarios ofrecen los 
mismos servicios sin responsabilidad, y se produce una competencia desleal entre quienes 
cumplen con la legalidad y quienes la incumplen. 
 
Así pues, si queremos un mercado saludable para las CCI urge reequilibrar la transferencia de 
valor en relación con los intermediarios online. Por una parte, los consumidores desean 
acceder a las obras creativas desde cualquier lugar y a cualquier hora, a precios asequibles, y 
por otra los creadores quieren mantener una remuneración equitativa, para seguir invirtiendo 
y creando. Para satisfacer sus intereses sin perjudicar a los autores, los consumidores pueden 
acudir a servicios con licencias paneuropeas o mundiales en línea. Las EGC que ofrecen ese 
licenciamiento multiterritorial tienen una especie de pasaporte, que ha de cumplir 
determinadas capacidades técnicas relativas a las bases de datos, las capacidades de 
información y facturación electrónica, y el reparto a los titulares de derechos en un cierto 
plazo. Otra solución es revisar la legislación y favorecer una estrategia digital para el mercado 
único europeo, a fin de reducir las diferencias entre los distintos regímenes nacionales de 
derechos de autor y conexos, y permitir un acceso online más amplio a las obras a través de la 
UE. 
 
En su comparecencia del 2 de noviembre, la sra. Vinent presentó CEDRO. Se trata, como 
sabemos, de una sociedad de gestión de los derechos de autores y editores, creada en 1988, 
que representa y da apoyo a los intereses legítimos de autores y editores, y se ocupa de 
facilitar y promover sus obras en España y el resto del mundo. Cuenta con 20.626 socios 
autores y 1986 socios editores. Tiene dos modalidades de recaudación: la colectiva obligatoria 
y la voluntaria. La primera se aplica a las copias privadas, a la llamada remuneración 
universitaria y a los préstamos de las bibliotecas públicas. La segunda se materializa en la 
concesión de licencias anuales, en el pago por uso y en el l pp g (servicio de selección de 
artículos o recortes de prensa efectuada por empresas especializadas por encargo de sus 
clientes). 
 
Hasta 2011, los derechos de compensación por copia privada se cobraban en forma de canon 
aplicado a algunos soportes de grabación (CD, DVD, casetes, reproductores MP3...) y 
grabadoras (cámaras fotográficas, grabadoras de CD/DVD, fotocopiadoras...), y la recaudación 
alcanzaba los 115 millones de euros anuales. Tras la supresión del canon digital y su 
sustitución por una compensación a los autores con cargo a los Presupuestos Generales del 
Estado (PGE), la recaudación por este concepto ha bajado hasta los 5 millones de euros 
anuales. Sin embargo, las empresas tecnológicas no han aplicado la supresión al precio de sus 
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productos. CEDRO y las demás entidades de gestión colectiva han recurrido la decisión 
administrativa. En consecuencia, el Tribunal Supremo ha manifestado sus dudas sobre si la 
directiva 2001/29 de la Unión Europea permite un sistema de compensación a cargo de los 
presupuestos, y ha consultado al Tribunal de Justicia de la Unión Europea (TJUE) al respecto. 
Mientras el TJUE responde, la LPI ha quedado en el aire. 
 
En cuanto a la remuneración universitaria, se han obtenido sentencias favorables a CEDRO 
contra los centros que en principio se negaron a pagarla, y en la actualidad se espera llegar a 
un acuerdo inminente con ellos. Las tarifas sobre los préstamos bibliotecarios están regulados 
por el RD 624/2014. La información sobre licencia colectiva voluntaria se encuentra en la 
página www.conlicencia.com, desde la cual se puede contratar. La recaudación por este 
concepto ha aumentado en los últimos años. 
 
En su intervención del 3 de diciembre de 2015, la sra. Panadés presentó la VEGAP como una 
sociedad que gestiona los derechos de autor de los creadores visuales: pintores, escultores, 
fotógrafos, ilustradores, diseñadores, videoartistas, net-artistas, arquitectos, etc. Creada en 
1990 antes era la SGAE quien se encargaba de esos derechos , representa en España a más 
de cien mil autores de todo el mundo y es miembro de pleno derecho de la Confederación 
Internacional de Sociedades de Autores y Compositores (CISAC). Tiene suscritos contratos de 
representación recíproca con treinta y nueve sociedades de autor de otros países, que 
aparecen recogidas en la página www.vegap.es. 
 
La VEGAP gestiona derechos exclusivos, como la reproducción y la comunicación pública, y 
derechos compensatorios, como la participación debida a las autores en las operaciones de 
reventa de sus obras. Ha suscrito un acuerdo con CEDRO para la gestión de los derechos 
reprográficos, y con la SGAE para los derechos de copia privada de audiovisuales. 
 
Como las demás comparecientes, la sra. Panadés considera que la revisión del texto refundido 
de la Ley de Propiedad Intelectual ha generado una nueva ley precipitada, con un calendario 
sin justificación y un contenido incorrecto. Dicha ley prevé siete reglamentos para su desarrollo 
en un año, de los cuales hasta ahora solo se han aprobado tres. Ha servido, a su entender, 
para poner límites a los derechos exclusivos, y consagra la libertad de los ciudadanos de 
obtener contenidos indiscriminadamente. Con el sistema antiguo (2001-2006) se aplicaba un 
canon que pagaban los fabricantes de aparatos reproductores. Después de la modificación, la 
compensación se ha cargado a los presupuestos del Estado. El resultado es que los fabricantes 
de aparatos reproductores se han ahorrado el canon, pero no han bajado los precios, y que el 
Estado ha dejado de percibir los impuestos que ingresaba con cargo a las cantidades 
recaudadas por las sociedades de gestión. También se ha producido una intervención sobre las 
tarifas a televisiones y a establecimientos de hostelería que impone el Estado, en contra del 
derecho exclusivo de negociación de los autores. 
 
La sra. Panadés considera que los autores de la creación visual se encuentran particularmente 
discriminados en varios aspectos del texto refundido, como la llamada Tasa Google, 
autorización y compensación irrenunciable de la que se excluye a las obras de los creadores 
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visuales que aparecen incorporadas en los contenidos utilizados por los prestadores de 
servicios electrónicos referidos, o el articulado referente a la obra colectiva, del que dice 
expresamente: «Es necesario mejorar la redacción del actual articulo 8, de manera que de 
forma expresa se afirme que las obras de la creación visual que se incorporen en las obras 
colectivas, no se funden en la misma, pudiéndose atribuir separadamente el derecho de autor 
al creador de estas obras de la creación visual, con independencia del derecho que 
corresponda a la persona natural o jurídica que edite o divulgue bajo su nombre la obra 
colectiva, pues una cosa es los derechos que sobre esa obra colectiva correspondan a esa 
persona natural o jurídica y otra cosa bien distinta son los derechos patrimoniales y morales 
que corresponden al autor de la obra plástica, de la fotografía o de la ilustración concreta única 
y autónoma que esté reproducida en esa obra colectiva». Del mismo modo, señala una 
discriminación en el derecho de cita, ya que en el apartado primero del artículo 32 del TRLPI se 
establece que las obras protegidas de naturaleza escrita, sonora o audiovisual solo pueden 
reproducirse de forma fragmentada, mientras que las de carácter plástico, gráfico, figurativo o 
análogo pueden reproducirse íntegramente. En el texto redactado a instancias del CVC, la sra. 
Panadés indica otras muchas deficiencias del TRLPI. 
 
VEGAP tiene convenios con todos los museos, como el IVAM, que fue pionero en este sentido, 
y acuerdos con revistas un pago anual único, por ejemplo , así como en los ámbitos cultural 
y científico técnico. En cuanto a la copia privada, están a la espera, como otras EGC, de la 
sentencia del Tribunal de Justicia Europeo. 
 
La compareciente también informó sobre los servicios asistenciales que la entidad presta a los 
artistas y sobre la redistribución de la recaudación entre los afiliados. 
  
ASPECTOS DE LA REVISIÓN DEL TEXTO REFUNDIDO DE LA LPI 
 
En su declaración de objetivos, la Ley 2172014, de 4 de noviembre, por la que se modifica el 
texto refundido de la Ley de Propiedad Intelectual y la Ley de Enjuiciamiento Civil, manifiesta 
que aspira a adaptar la vigente LPI a los cambios sociales, económicos y tecnológicos que se  
han venido produciendo en los últimos años, y a trasponer al ordenamiento jurídico español 
una serie de directivas del Parlamento Europeo y del Consejo, relativas al derecho de autor. 
 
El TRLPI ofrece, en primer lugar, una profunda revisión del sistema de copia privada. Modifica 
el concepto de compensación equitativa por copia privada, reduciendo los casos en 
que existe derecho a dicha compensación privada y manteniendo que la compensación 
equitativa a la que se refiere el artículo 31.2 se realizará anualmente con cargo a la Ley de 
Presupuestos Generales del Estado. Ese precepto remite a lo establecido reglamentariamente 
en lo relativo al procedimiento de determinación de la cuantía y al procedimiento de pago de 
dicha compensación. También se prevé que el pago se realizará a través de las entidades de 
gestión de derechos de propiedad intelectual, para lo que se modifica el art. 25 TR LPI 
(Compensación equitativa por copia privada). 
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Cabe observar que esta norma se ha aprobado aun habiéndose dictado Auto del Tribunal 
Supremo de 10 de septiembre de 2014, por el que se suspende la resolución del recurso 
contencioso-administrativo interpuesto contra el RD 1657/2012, de 7 de diciembre, que regula 
ese procedimiento para el pago de la compensación por copia privada con cargo a los 
Presupuestos Generales del Estado. 
 
El TS plantea en dicho Auto  dos cuestiones prejudiciales relativas a la interpretación del art. 
5.2.b) de la Directiva 2001/29: en primer lugar, si la compensación vía Presupuestos 
Generales del Estado permite asegurar que el coste sea soportado por los usuarios de las 
copias; y en segundo lugar, si dicha compensación puede verse condicionada por los límites 
presupuestarios establecidos para cada ejercicio, pudiéndose, en su caso, desequilibrar los 
intereses de los titulares de los derechos de autor y los usuarios de copia privada. 
 
Por otra parte, el TRLPI establece en qué casos no se precisa autorización del autor para 
la reproducción de obras ya divulgadas, sin perjuicio de su derecho a la compensación 
equitativa, y se especifican los supuestos excluidos del límite de copia privada, de tal modo 
que ya no solo estarán excluidas las bases de datos electrónicas y los programas de 
ordenador, sino todas aquellas obras que se hayan puesto a disposición del público con arreglo 
a lo convenido por contrato, de tal forma que cualquier persona pueda acceder a ellas desde el 
lugar y momento que elija. 
 
Se actualiza, además, el régimen aplicable a las reseñas realizadas por servicios 
electrónicos de agregación de contenidos, especificándose que la puesta a disposición del 
público por terceros de cualquier imagen, obra fotográfica o mera fotografía divulgada en 
publicaciones periódicas o en sitios Web de actualización periódica, ha de estar siempre sujeta 
a autorización, y estableciéndose que no será precisa esa autorización para «la puesta a 
disposición del público por parte de prestadores de servicios electrónicos de agregación de 
contenidos de fragmentos no significativos de contenidos, divulgados en publicaciones 
periódicas o en sitios web de actualización periódica y que tengan una finalidad informativa, de 
creación de opinión pública o de entretenimiento», pero estableciéndose en este caso una 
compensación equitativa que se impone a dichos agregadores de contenidos. Es la denominada 
Canon AEDE o Tasa Google, que ha generado tanta polémica. 
 
Cabe recordar que el Tribunal de Justicia de Unión Europea ha dictado recientemente una 
resolución, de fecha 21 de octubre de 2014, por la que establece que el simple hecho de incluir 
en una página web el enlace a un vídeo de libre acceso publicado en otra página no vulnera los 
derechos de autor sobre dicho vídeo. Señala así el TJUE que el simple hecho de que una obra 
protegida y libremente accesible en una página de Internet sea insertada en otra página web 
por medio de un enlace que utiliza la técnica de la transclusión no puede considerarse como 
comunicación al público, en la medida en que la obra en cuestión ni se transmite a un público 
nuevo ni se comunica utilizando una técnica específica, diferente de la utilizada por la 
comunicación original. 
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En el ámbito de las universidades y centros de investigación, el TRLPI amplía, para las 
obras o publicaciones, impresas o susceptibles de serlo, la excepción en defecto de 
autorización o de actos referidos a contenidos sobre cuyos derechos el centro usuario sea a su 
vez titular, siempre de acuerdo con el contenido del artículo 5.3.a) y 4 de la citada Directiva 
2001/29/CE, del Parlamento Europeo y del Consejo, de 22 de mayo de 2001, aunque dicho 
uso ene iciado de la e cepción devengar  un derec o irrenunciable a percibir de los 
centros usuarios una remuneración equitativa, que se hará efectiva a través de las entidades 
de gestión , gestionado actual ente por CE , lo ue constitu e el deno inado  ta i n 
polémico Canon a las Universidades. 
 
Otros aspectos principales del TRLPI, igualmente criticados, son  el establecimiento de nuevos 
mecanismos de supervisión por parte de las Administraciones Públicas de las SGCCl, 
y la creación, ante el aumento de riesgos de vulneración de los derechos de propiedad 
intelectual, consecuencia de la implantación intensiva de las nuevas tecnologías, de 
instrumentos de reacción, como acciones y medidas cautelares urgentes. 
 
Hay otras muchas novedades del TRLPI, ya comentadas anteriormente. 
 
PENSIÓN Y DERECHOS DE AUTOR 
 
En relación con los derechos de autor en España, conviene reflexionar sobre un suceso 
reciente. Una serie de organizaciones culturales como ACE, CEDRO, SGAE y VEGAP han 
suscrito un manifiesto en el que se solicita al Gobierno que modifique la legislación que aprobó 
en 2012, a fin de que se permita a los creadores compatibilizar la percepción de pensiones con 
los rendimientos del trabajo derivados de su actividad creativa.  
 
El escrito fue entregado el pasado 6 de noviembre al Ministerio de Educación, Cultura y 
Deporte, así como al de Empleo y Seguridad Social. En él se insta, además, a que se detenga 
la campaña informativa que pide a los autores que opten entre renunciar a su pensión y seguir 
cobrando la remuneración por el desarrollo de su actividad creativa. 
 
Esa situación, según el presidente de ACE, Manuel Rico, es exclusiva de España, pues no 
ocurre en ningún otro país de la UE. Además, supone un agravio comparativo respecto a otros 
jubilados que, por ejemplo, «sí pueden compatibilizar la pensión con rendimientos obtenidos 
de sus inversiones en Bolsa». 
 
El texto del manifiesto es el siguiente: 

«Desde 2012, cualquier profesional de la creación mayor de 65 años que desee 
continuar desarrollando su actividad tiene dos opciones: 

«a) Cobrar su pensión pero renunciando entonces a percibir una retribución por sus 
cursos, artículos, conferencias y a los derechos de autor que su obra le genere, si con ello 
supera en ingresos el SMI anual bruto; 
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«b) Continuar aportando su conocimiento, fruto de su experiencia a lo largo de los años 
o percibiendo los derechos de autor que legítimamente le corresponden, pero renunciando 
entonces a su pensión contributiva y no contributiva. 

«A pesar de las graves dificultades económicas que el sector creativo ha atravesado en 
los últimos años en nuestro país, el Gobierno penalizó y cercenó la actividad creadora que a 
todos beneficia. 

«Las consecuencias de su aplicación son claras: 
«1) Un daño de proporciones incalculables al desarrollo intelectual de nuestro país, 

impidiendo que nuestros autores puedan seguir aportando en una etapa de su vida en la que el 
grado de madurez, experiencia y sabiduría puede ser volcado en mejorar una sociedad cada 
vez más necesitada de peso intelectual. 

«2) Una desprotección de los creadores, especialmente aquellos con menores rentas 
que no pueden complementar sus pensiones no contributivas con el fruto de su conocimiento. 

«3) Un descenso de la contribución a la Hacienda Pública. Si los creadores dejan de 
producir, también dejarán de contribuir a las arcas públicas.» 

Por todo ello, las asociaciones exigen: 
 «a). La compatibilidad de la percepción de pensiones con los rendimientos del trabajo 
derivados de la actividad creativa. 

«b) El cese inmediato de  la campaña puesta en marcha por el Ministerio de Empleo y 
Seguridad Social, que insta a los afectados a que elijan entre continuar manteniendo una vida 
intelectualmente activa o su pensión de jubilación. 

«c) La apertura de un proceso de diálogo con las organizaciones autorales que permita 
encontrar una solución justa para quienes, al finalizar su vida laboral activa, aún quieren 
aportar su talento al acervo cultural y científico técnico de nuestra sociedad. 

«d) Que en virtud de un proceso de reflexión y análisis del sector  el e o o e o 
e s lg  e l s s el  e e e se e  e  o  que permita compaginar el 

desarrollo social y creativo con los derechos sociales y laborales de todos. 
En Madrid, a 6 de noviembre de 2015» 

 
Cabe añadir que el SMI anual bruto, esto es la cantidad que el autor no debería rebasar por la 
suma de sus derechos de autor, artículos, cursos y conferencias, está actualmente en torno a 
los   
 
Puede parecer que se trata de un tema menor, que solo afecta a los autores, pero en realidad 
nos atañe a todos, porque en un sentido u otro todos estamos vinculados a la creación. 
 
CONCLUSIONES 

1) El CVC considera que el acceso a la cultura debería potenciarse de forma libre 
y general, tanto con fines educativos y formativos como de ocio y 
entretenimiento. Este acceso, sin embargo, debe hacerse de forma legal, 
respetando siempre los derechos de propiedad intelectual, que son derechos 
históricos adquiridos y que son y han sido la base del sustento de 
generaciones de artistas, escritores y científicos. 
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2) En relación con la revisión del texto refundido de la Ley de Propiedad 
Intelectual (TRLPI) y el amplio rechazo generado, creemos que, dada la 
enorme importancia de los temas que trata: la cultura, las industrias 
culturales y su peso económico, debería haberse redactado de acuerdo con los 
creadores, las sectores culturales y las entidades de gestión cultural. 

3) En vista de que el propio texto anuncia una profunda revisión en el plazo de 
un año, y de que su aplicación está pendiente de la decisión del Tribunal de 
Justicia de la Unión Europea y de la resolución del recurso presentado por las 
sociedades de gestión cultural ante el Tribunal Constitucional, manifestamos 
nuestro deseo de que la nueva redacción del texto refundido tenga en cuenta 
dichos dictámenes, refleje los intereses del mundo de la cultura y de los 
creadores, y garantice el mantenimiento de los derechos de autor. 

4) Confiamos también en que, tras la redacción de esa nueva revisión de la ley 
que ha de suceder necesariamente a la actual, se haga un esfuerzo 
pedagógico post lege, para explicar su aplicación y, de paso, contribuir a 
sensibilizar a los ciudadanos en general sobre el valor y el esfuerzo de la 
creación artística. 

 
 
EL CVC enviará este informe al Ministerio de Educación, Cultura y Deporte, a la Conselleria 
d’Educació, Investigació, Ciència i Esport, a la Federació Valenciana de Municipis i Províncies, a 
las Universidades Valencianas públicas y privadas, a todas las entidades de gestión colectiva y 
a los grupos parlamentarios. 
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Informe sobre la Poesía Valenciana actual  
Autor: Comissió de Promoció Cultural 

Aprovació: Ple, 25 gener 2016 
 

 
 

I.- Antecedentes 
 

En diferentes ocasiones, el Consell Valencià de Cultura ha prestado atención a la singularidad 
del momento que está viviendo la creación poética valenciana, que se está consolidando como 
una de las manifestaciones culturales más vivas del panorama español.  
 
Así lo expresó en la Declaración sobre el Día Mundial de la Poesía, que se aprobó en la 
Comisión de las Artes del 6 de marzo del 2014, a propuesta de los consejeros Ricardo 
Bellveser y Ana Noguera, señalándose en aquella ocasión que la poesía valenciana “se ha 
convertido en una llamada de atención a la importancia del pensamiento, la reflexión y la 
crítica como bases de la construcción de sociedades más cultas y solidarias”. 
 
El Consell Valencià de Cultura se sumó a esta celebración, para reflexionar sobre la 
importancia y visibilización de la poesía valenciana, cuya destacada actividad cultural se 
expande en innumerables espacios públicos y privados de nuestro territorio, organizados en 
torno a asociaciones poéticas o tertulias, valiéndose de lecturas, presentaciones de libros y de 
manifestaciones poéticas. 
 
Con la voluntad de que estas reflexiones se convirtieran en un estímulo para que la poesía siga 
siendo una actividad cultural viva, dinámica y creativa, el CVC dio un paso más y organizó un 
encuentro entre poetas valencianos que se celebró en el Palau de Forcalló el pasado 25 de 
noviembre del 2015, bajo la propuesta titulada “La poesia valenciana: ahir, hui i demà” 

 
II.- Propuesta 
 

En la sesión del 8 de junio de 2015 de la Comisión de Promoción Cultural, los consejeros 
Ricardo Bellveser y Ana Noguera presentaron una propuesta titulada “La poesía en Valencia” 
en la que se recordaba que en la Comunidad Valenciana y en especial en la ciudad de Valencia 
“se est  i ien o es e a e unos a os una i o tante e e es en ia e os u os  
aso ia iones ite a ias  es e ia ente o a as a ia a ea i n  a i u a i n o ti a”. 

“ a a a i i n  onso i a i n e u os o ti os ––se decía–– e i e entes esti os  os 
e a ta entos uni e sita ios  os esti a es  as anto o as  as e ito ia es  as e tu as  os 
e ios  as i e as  os u a es a te nati os o o en uent os o ti os  as e e i e   un 

sin n e a iones ontinuas que est n onso i an o un a a o ti o  que est  e inien o a 
a en ia o o un e e ente u tu a  na iona  en este esti o”, todo ello sin apenas patrocinios ni 

mecenazgos públicos, actividad sobre la que el CVC no debía permanecer ajeno y por ello se 
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proponía realizar un acto público que con carácter indicativo, podría titularse “La poesía 
valenciana: ayer, hoy y mañana”. 

En la sesión de la Comisión del 6 de julio, se presentó una triple propuesta de 
‘formatos’ del acto, y escogió celebrar una sesión de recopilación de información sobre el 
status questionis de la poesía valenciana en las dos lenguas estatutarias.  
 

III.- Justificación  
 

La jornada debía servir también para que el CVC entrara en contacto con los diferentes 
sectores de la poesía valenciana, hiciera de intermediario entre ellos, y utilizara su prestigio 
cultural como fomento y promoción de este sector literario. 
 
Así pues, el 5 de octubre del 2015 se aprobó la siguiente propuesta: 

- Se constituiría la mesa con cinco ponentes, que tuvieran la más amplia 
representatividad, tanto de modelos poéticos como lingüisticos. 

- El público serían invitados seleccionados del mundo poético con el fin de 
complementar a la mesa y establecer un debate poético solvente. 

 
Sabiendo que la existencia de muchas organizaciones y entidades que cuentan con una 
acreditada experiencia y actividad poética, pero dada la limitada capacidad temporal y espacial 
del CVC, la Comisión de Promoción Cultural consideró lo más adecuado que la mesa estuviera 
constituida por representantes de las siguientes entidades y asociaciones:  
 
 1. –– Asociación Valenciana de Escritores y Críticos Literarios  (CLAVE).  
 2. –– Tibar l’Arc. La antología de referencia de la poesía y los poetas valencianos 
contemporáneos en valenciano, con especial atención a los más jóvenes.  
 3. –– Concilyarte, es, con toda probabilidad, la asociación ciudadana de mayor actividad 
e incidencia de cuantas hay en estos momentos en la CV. Su pulso organizador está tan 
reconocido que la mayor parte de los escritores y poetas en castellano y en menor medida 
pero también en valenciano.  
 4. ––Experta en la materia. Alba Fluixà ha realizado, a petición del CVC, un primer 
informe sobre la poesía valenciana en valenciano.  
 5. ––Talleres poéticos de nuestras Universidades Las Universidades públicas 
valencianas, disponen de Talleres de creación poética de apreciada actividad.  
 Como complemento a los cinco grupos propuestos en el apartado anterior, debería 
invitarse igualmente a otras asociaciones, para que pudieran intervenir en el debate-coloquio. 
Fueron convocados: 

a) La Buhardilla, Asociación Valenciana de Escritores. Presidenta, Teresa Espasa. 
b) Ateneo Republicano Blasco Ibáñez. Presidenta, Isabel Oliver y secretario, Celestino 

Álvarez Cienfuegos. 
c) ALCAP. Asociación Castellonense de Amigos de Poesía. Presidenta, Rosa María Vilarroig. 
d) El limonero de Homero. Blas Muñoz, Vicente Barberá y Antonio Mayor. 
e) Asociación Valenciana de Amigos de la Poesía. Presidenta: Encarna Beltran-Huertas 

López o Manuel Vélez. 
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f) Torrent de Paraules.  Presidenta, Patricia Cuenca. 
g) Además de numerosos poetas representantes del panorama de la poesía valenciana. 

La invitación a la sesión, presidida por el presidente del CVC, se hizo extensiva al resto de 
asociaciones, organizaciones, revistas y foros valencianos de Internet de carácter cultural y 
preferentemente, poético.  

 
IV.- Sesión de debate  
 

El 25 de noviembre de 2015, en el Consell Valencià de Cultura se celebró una mesa redonda el 
presidida por el consejero Ricardo Bellveser, vicepresidente de la institución, y compuesta por 
Alba Fluixà, Alfons Navarret, por parte de la poesía en valenciano, Mila Villanueva y Juan Luis 
Bedins, por la castellana, y Pilar Verdú como representante de los talleres de las 
Universidades. 
 
Al presente informe se adjuntan las cinco intervenciones de los ponentes, y también una 
comunicación presentada por Marcelo Díaz, sobre la poesía en Castellón, y que de un modo 
resumido vinieron a señalar:  

1) Alba Fluixà (Experta en gestión cultural): Destacó el cambio en el panorama editorial. 
Antes, la única forma de publicar era recibir un premio; ahora, algunas editoriales han 
decidido apostar por la poesía con costes más económicos y menores tiradas, lo que ha 
generado una promoción de autores jóvenes  desconocidos. Esta moderna eclosión de 
libros y revistas poéticas ha sido posible por la aparición de un gran número de 
creadores, pero también gracias a las nuevas tecnologías, que permiten un 
abaratamiento de la edición, nuevas formas de difusión (como recitales, veladas 
poéticas, festivales). 

Esto ha tenido un efecto positivo: la aparición de jóvenes poetas, como una 
entrada de aire fresco en el panorama literario; la efervescencia de la poesía en 
valenciano; el activismo poético (recitales, giras, proyectos interdisciplinares, contacto 
con el público, programas de radio); la consolidación de nuevos festivales con formatos 
interdisciplinares y colectivos; y la diversa actividad cultural que se genera en torno a la 
presentación de un poemario. 

Destacó también el uso de las redes sociales de Internet, que se han convertido 
en un medio para divulgar la obra, iniciar debates, o anunciar cualquier evento, 
multiplicando así el efecto llamada de cualquier recital o presentación.  

Como conclusión, señaló que esta eclosión editorial hace que no se pueda hablar 
de un estilo generacional al uso, sino de un conjunto de voces nuevas que pretenden 
expresar su visión personal. Un panorama poético muy rico que todavía está en 
crecimiento y desarrollo. 

 
2) Mila Villanueva (Presidenta de Conciliarte): Señaló que, en su opinión, hace 4 ó 5 

años que estalló una primavera poética, de la que han surgido más de 40 asociaciones, 
estilos diversos, temáticas diferentes, y nuevas formas de expresión poética como la 
poesía en la calle, experimental, iniciativas sociales y solidarias, etc. Las influencias en 
la poesía surgen de fenómenos sociales como la crisis, las nuevas tecnologías, la 
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inmigración y la interdisciplinaridad e integración de culturas. Vivimos en una época 
convulsa y, por tanto, de necesidad poética; escribimos sobre los problemas que nos 
rodean. 

La poesía valenciana está inmersa en el actual panorama español, ya que 
también en otras ciudades se vive esta explosión (Barcelona, Málaga, Granada, 
Santander, País Vasco, …) lo que favorece el intercambio y conexión con poetas de 
otras ciudades y comunidades.  

Pero también, Valencia se ha convertido en una referencia para poesía de otros 
lugares: como recitales por Ciudad Juárez, en homenaje al pueblo de Angrois o la 
celebración del Día de las Letras Gallegas. 

Esta explosión poética nos lleva a una fase heterogénea, tanto de creatividad 
como en la apertura a otras disciplinas artísticas o con la aparición de nuevos 
escenarios. Así pues, encontramos la poesía inmersa en lugares no habituales como 
museos o restaurantes, al tiempo que las librerías desarrollan una actividad poética 
frenética, o poetas jóvenes que utilizan las nuevas tecnologías para la expresión y 
difusión de la poesía. 

En definitiva, para Mila Villanueva, el futuro de la poesía pasa por la integración 
de disciplinas y culturas, la apertura, la tolerancia, la urbanización y el paso a nuevas 
formas de comunicación. La poesía, como dice el poeta Antonio Colinas “es el lenguaje 
de todos los tiempos”. 

 
3) Alfons Navarret (Antólogo de Tibar l’Arc). Además de cómo poeta, ha intervenido 

como autor de la antología en valenciano Tibar l´Arc, desde el conocimiento que su 
trabajo le ha proporcionado sobre las nuevas tendencias poéticas valencianas, de 
signos muy diversos, que en conjunto forman lo que ha calificado de “nuevo 
eclecticismo”. 

Recordó que la transición democrática propició la aparición de escritores en 
lengua valenciana, pero aquel fenómeno, en lugar de consolidarse, fue apagándose. 
Ante las mayores dificultades de publicar y de conectar con el público, los autores 
fueron cerrándose en sí mismos, lo que provocó también la crisis de las editoriales que 
no arriesgaron por la poesía, y menos en valenciano, quedando sólo los premios (con 
un carácter siempre subjetivo) como el único elemento de visibilidad. 

Por ello, destacó que no hay conciencia de que se haya producido en otras 
épocas una riqueza tan grande (de musicalidad, simbolismo, ritmo, formas, temáticas) 
como la época actual. 

Denunció la tradicional falta de poesía femenina en las antologías, que contrasta 
con el hecho de que más del 50% de lectores sean mujeres. Las mujeres no hacen 
poesía “para mujeres”, sino para todo el público; en cambio, se asocia que las 
antologías de mujeres deben dirigirse “para la mujer”.  

En su opinión, habría que romper con la invisibilidad de la mujer como poeta y 
con el subjetivismo poético dejando libertad al lector para realizar su elección. 

Como conclusión, destacó que nos encontramos ante una perspectiva optimista 
en relación al futuro de nuestra poesía.  
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4) Pilar Verdú (Polimmia222. Universitat Politécnica de Valencia): Como representante de 
los talleres de las Univesidades, Verdú habló de la experiencia de Polimnia222, el taller 
de poesía de la Universidad Politécnica de Valencia creado en 2002 por Elena Escribano. 
Tan sólo este taller recibe 30 alumnos por año, siempre con lista de espera, recogiendo 
alumnado de distintas disciplinas. 

Por otra parte, al igual que el resto de intervinientes, destacó la gran variedad 
de escenarios que fomenta la poesía escénica (galerías de arte o estudios de 
arquitectura); la enorme diversidad de temas; y la aparición de revistas y festivales. 

En relación a la particularidad del taller Polimnia222, hay que destacar varias 
características: en el taller se combina la parte práctica de los trabajos de los asistentes 
con conocimientos teóricos sobre las herramientas del lenguaje; las personas que se 
inscriben son de formación diversa, lo que ofrece una amplia riqueza, sobre todo, 
temática;  el taller ha convocado a más de cincuenta de los mejores poetas en lengua 
española; la exigencia del taller ha revertido en una alta calidad, que ha sido 
reconocida en una importante cosecha de premios.  

 
5) Juan Luis Bedins (Presidente de CLAVE): Intervino como presidente de la asociación 

valenciana CLAVE (Asociación de escritores y críticos en lengua castellana. En primer 
lugar, repasó la historia y evolución de las asociaciones valencianas de escritores de los 
últimos treinta años. En su opinión, la característica principal de la poesía en Valencia 
es su eclecticismo; aunque en algún momento haya predominado más alguna 
tendencia, como poesía de la experiencia, la de la diferencia, la nueva sentimentalidad, 
la cuántica, etc, ha predominado un eclecticismo, ya que ninguna tendencia ha 
destacado sobremanera sobre las otras. Actualmente, conviven muchas tendencias, 
muchas estéticas y estilos de hacer poesía y de entenderla. 

Bedins hizo una descripción de las actuales asociaciones poéticas: Agrupación 
literaria Amigos de la Poesía; Poesía del Mediterráneo; Poetas Unidos; Asociación 
Tertulia Literaria La Buhardilla; Associació d´escriptors en llengua catalana; Asociación 
Valenciana de escritores en lengua castellana; Unió d´escriptors del País Valencià; 
Instituto de Estudios Modernistas; Asociación Literaria Amigos de la Poesía de Castellón 
(Alcap); Poetas sin sofá; Verba Manet; Argila de l´Aire; El sueño del Búho; Ateneo 
Blasco Ibáñez; Torrent de Paraules; Amigos de la poesía de Silla; Fundación Manaut; A-
Rimando; Asociación Cultural Concilyarte; El limonero de Homero; Aula de poesía del 
Ateneo; Asociación Poética Caudal; La Regadera; Polimnia 222; Asociación Valenciana 
de Escritores y Críticos Literarios (Clave). 

 
Al final de las intervenciones y del coloquio, el también poeta y vicepresidente del CVC, 
Ricardo Bellveser, lanzó la propuesta de crear una federación de asociaciones poéticas 
valencianas, que, manteniendo la identidad y singularidad de cada una de ellas, permitiría unir 
esfuerzos de cara a la promoción y difusión de la poesía, coordinar actividades, sumar 
públicos, establecer lazos más sólidos con las administraciones, así como unir esfuerzos para 
poder celebrar un Festival Poético Anual en Valencia que permitiera que se visibilizara el 
potencial valenciano y se proyectara.  
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También surgieron otras propuestas como disponer de un espacio multicultural conjunto o la 
necesidad de unir los dos mundos literarios: el de la poesía en valenciano y la poesía en 
castellano, que reforzaría y enriquecería nuestro panorama cultural. 

 
V.- Análisis de la poesía en la actualidad 
 

Para esta sesión y con la singularidad de tratarse de una aportación que se expresa desde la 
experiencia de los movimientos poéticos en Castellón de la Plana, Marcelo Díaz y Pedro Gómez 
Simón, aportaron un informe cuyo documento completo se adjunta al informe del CVC, pero de 
un modo resumido es oportuno señalar algunas de sus ideas: 
 
Creyeron que el momento en el que se encuentra la poesía, hoy en día, en nuestro medio 
social y cultural, está llena de dinamismo, vida, expansión, implantación poética rica, plural, y 
que ha salido de lo que antes era un reducto de minorías. Tiene una extensión mayor, tanto 
por su ejercicio como porque llega a más población y más variada. 
 
Hay muchos y buenos poetas y mucha y buena poesía caracterizada por: 

A.- Diferentes modos de interpretar la difusión de la creación poética: desde la forma 
tradicional y más conocida, como libros, revistas o recitales; desde las redes sociales, de forma 
más fácil, más extensiva e inmediata; la difusión escrita, la publicación, se ha convertido en un 
hecho menos difícil que antes, de manera que el formato libro se ha multiplicado; otras 
maneras y otros lugares para mostrar la poesía que ha tomado formas variadas y en constante 
renovación. Ha cobrado especial relevancia el nuevo formato juglar de recitado ante otras 
personas, con público, en la calle, bares, espacios de la ciudad, teatros, festivales, encuentros, 
jornadas, jams... 

 
Además aparecen otros rasgos nuevos, como la teatralidad, la musicalidad, el sonido, la 
armonía fónica por sí misma y otros aspectos. 

B.- La propia creación literaria: El tema, los temas, son plurales. No hay una poética 
dominante. 

C.- El lenguaje, el idioma, la lingüística, han aumentado su capacidad expresiva de 
manera amplia con lo que la poesía cumple uno de sus objetivos más loables, como es la 
ampliación y rejuvenecimiento de la propia lengua y aporta riqueza mental y emotiva, lo que 
está consolidando a la poesía como el metalenguaje que puede ayudar a explicar más al ser 
humano, que se mueve en un lenguaje reducido. Y constituye, como siempre ha ocurrido, un 
pensamiento que tiene componentes de testimonio, defensa de lo intrínsecamente humano y 
de presentimiento. 

 
CONCLUSIONES 
1) El CVC estima que sería de gran utilidad que con auspicio institucional, se celebrase 

en Valencia un Festival Poético anual, que canalizara los esfuerzos privados que 
realizan las distintas asociaciones y entidades culturales, y convocara a relevantes 
poetas nacionales e internacionales, actividad que colocaría a Valencia en el lugar de 
prestigio que se merece. 
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2)  Atendida que la idea nuclear que concluyó el encuentro fue la posible creación de 
una Federación de asociaciones valencianas de poesía, se propone que desde el 
propio CVC, se inicie la redacción de un borrador de las bases del proyecto, para 
que sea trasladado a las distintas asociaciones en consulta de su opinión y valorar la 
posibilidad de avanzar en tal proyecto. 

3) Ante las observaciones y propuestas formuladas por los ponentes y asistentes a las 
Jornadas, el CVC considera que se debe celebrar otras sesiones destinadas 
exclusivamente al recitado de poesía por distinguidos poetas valencianos en ambas 
lenguas.  

4) Valorada la altura discursiva de las ponencias y la fuerza de la experiencia de reunir 
sectores diferentes, tanto estética como lingüísticamente, se propone la edición en 
una publicación propia del CVC que reúna las ponencias íntegras, y que sea 
distribuida a las distintas asociaciones literarias valencianas.   

 
El presente informe se trasladará al departamento adecuado de la Conselleria de Cultura 
(Subsecretaría o Dirección General), a las asociaciones literarias y poéticas tanto las 
participantes en la Jornada como a las que no para que lo hagan llegar a sus asociados, al 
ayuntamiento de Valencia, a la FVMP y a los Grupos parlamentarios de las cortes Valencianas.  
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Informe sobre la Música Contemporánea en la Comunidad Valenciana  
Autor: Comissió Promoció Cultural 

Aprovació: Ple, 27 Juny 2016 
 

 
 
ANTECEDENTES: 
 
Desde el Consell Valencià de Cultura siempre se ha defendido la idea de que las distintas 
expresiones artísticas han de ser escuchadas, apoyadas y atendidas en sus necesidades y a ser 
posible, han de ser acompañadas en su desarrollo para que encuentren su espacio social, 
educativo y cultural en nuestra Comunidad. 
 
La música ha sido motivo de múltiples informes, análisis y actividades pues este Consell es 
consciente de que supone uno de los pilares culturales y sociales en los que se sustenta la 
sociedad valenciana. 
 
Por ello es importante tomar conciencia del estado real en que se encuentran las diferentes 
variantes de la música en la Comunidad Valenciana. 
 
Los diversos estilos musicales gozan de diferente presencia y atención y, en el caso del género 
que nos ocupa,  la música contemporánea o también llamada de nueva creación, en la 
actualidad está prácticamente ausente de estudios, ciclos y conciertos.  
 
No hace muchos años, el CVC, siempre preocupado por la música actual, colaboró con RTVE 
Música (sello discográfico ya desaparecido) y el Excmo Ayuntamiento de Madrid, que aportaba 
la Banda Sinfónica Municipal de Madrid y a su director el Maestro Enrique García Asensio, en 
las grabaciones discográficas de obras de compositores valencianos que habían ganado el 
premio “Maestro Villa” de composición musical de obras originales para banda. 
 
No obstante, el hecho de que artistas valencianos hayan tenido interés de dar a conocer la 
producción de los compositores contemporáneos, su poca presencia en estos últimos años ha 
supuesto una débil repercusión en los ámbitos sociales y culturales de nuestra comunidad, 
careciendo por tanto de la implantación debida en nuestra la sociedad y quedando, poco a 
poco, relegada. 
 
JUSTIFICACIÓN: 
 
Para entender mejor por qué este género ha sufrido esta merma, debemos analizar las causas 
que le han hecho quedarse fuera de los espacios que le corresponderían y que, como 
consecuencia, ha imposibilitado que exista un lugar donde puedan escucharse composiciones 
de autores contemporáneos,  y que los repertorios de las orquestas de la comunidad no hayan 
estado abiertos a los nuevos compositores, ni siquiera a los valencianos. 
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Tampoco en este tiempo ha habido ciclos, ni conciertos estables donde este estilo de música 
pudiera escucharse. Por todo ello, este género se ha visto claramente mermado en sus 
posibilidades y ha sufrido un franco retroceso que ha perjudicado tanto a los autores y 
compositores como a directores y músicos,  y, por supuesto, al público amante de este 
singular y actual estilo. 
 
En este panorama ha habido una única salvedad, por otra parte muy elogiable, el Festival 
Ensems que ha sobrevivido, a pesar de los recortes, convirtiéndose en el  último refugio del 
que ha podido gozar la música contemporánea.  
 
Es de rigor destacar que en la nueva edición del Festival Ensems que comenzó su 38º edición 
el pasado mes de abril y que acabará en Julio, se hace una apuesta más clara para que la 
música de nueva creación tenga más visibilidad y cuente con más oportunidades.  
 
Además, este año, el mencionado Festival consta de un ciclo de varios meses en el Palau de la 
Música, donde se originó y donde vuelve a estar, contando con piezas de autores 
contemporáneos, incluso estrenos de autores valencianos. 
 
Pero aun así quisiéramos hacernos eco de las necesidades que la música contemporánea, y los 
autores y músicos que la desarrollan, tiene en la actualidad pues creemos que ha de tener 
mayor difusión  y su presencia no ha de ser  esporádica y  excepcional si no cotidiana.  
 
Ante esta situación se ha considerado conveniente entrar en contacto con los profesionales de 
este estilo musical, para analizar la problemática que les acontece y  poder atender mejor sus 
muchas necesidades.  
Ellos nos han puesto en contacto con su realidad, además de hacer una reflexión  sobre las 
causas de dicha situación y las posibles soluciones que puedan haber.   
 
A la Comisión de Promoción Cultural del pasado día 8 de abril asistieron los músicos expertos 
D. Joan Cerveró y D. Josep Lluís Galiana. 
 
Joan Cerveró es director de orquesta y profesor del Conservatorio de Castellón, responsable 
del Máster de Música Contemporánea en la Universidad Politécnica, y experto en la 
interpretación de música contemporánea. Fundador y director del Grupo Instrumental de 
Valencia. También Director Musical del Ballet de Teatres de la Generalitat.  Compositor con 
numerosos premios. Ex director del Festival de Música Contemporánea Ensems.  
 
Josep Lluís Galiana es saxofonista, compositor y musicólogo. Experto en improvisación libre 
y creación electroacústica. Ha sido gestor cultural. Secretario de la Asociación de Música 
Electroacústica de España. Ha sido también profesor en diferentes conservatorios de la 
Comunidad Valenciana. 
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EXPOSICIÓN: 
 
Los dos expertos hicieron una exposición de la situación que seguidamente procedemos a 
recoger, de manera sucinta, intentado plasmar en este informe las ideas que puedan ayudar a 
entender el contexto en el que se encuentra  la música contemporánea en nuestra Comunidad, 
y conocer las propuestas que ellos, como expertos, consideran que son las adecuadas para 
sacar a la música contemporánea de su parálisis. 
 
Ambos comparecientes coinciden en lamentarse de la grave situación actual que atraviesa la 
creación musical contemporánea y el arte sonoro de nuestro tiempo: la  falta de atención por 
parte  de las instituciones públicas que deriva en la carencia de apoyos y subvenciones, la falta 
de existencia de públicos interesados y la necesaria promoción e implicación para que dicho 
estilo musical vuelva a  resurgir. 
 
Pero también ambos hicieron profundas reflexiones, empezando por la controvertida 
denominación del “género, estilo, estética, escuela o simplemente etapa histórica de la música 
clásica occidental, de la música seria, de la música culta, de la de nueva creación”. Se 
preguntaron sobre la conveniencia de pasar página a la controversia de utilizar el concepto de 
"contemporáneo" asociado al de música o al del arte en general.  Incluso hablaron del 
necesario cuestionamiento sobre qué ha sido y ha supuesto la música contemporánea y a 
quién interesa realmente.   
 
En la comparecencia también hubo lugar para la autocrítica, incluso para reflexionar sobre la 
repercusión que la crisis económica ha tenido sobre la música, haciendo desaparecer 
festivales, subvenciones y ayudas, y analizaron que puede ser una oportunidad para 
reorganizar las relaciones públicos-privadas.  
 
En su discurso se preguntaban  “por qué no hay un público atraído por la creación musical 
contemporánea y qué parte de responsabilidad tenemos en esto.” Cuestiones que quedaron en 
el aire pero que vale la pena atender desde el propio colectivo para encontrar soluciones a este 
desencuentro. 
 
Acompañaron su exposición con datos acerca de la poca presencia de la música 
contemporánea en las diferentes instituciones musicales de la Comunidad, ni en la Orquesta de 
Valencia, ni en la Sinfónica de Castellón o en la OSA de Alicante. No suele programarse obras 
de autores autóctonos, que estén en activo o que hayan fallecido, ni suelen interpretarse obras 
compuestas en los últimos sesenta años. En su opinión, este hecho constituye una anomalía 
artística, una mala política cultural musical, y una falta de interés por la creación que 
perjudicará nuestro patrimonio futuro. 
 
Una de las consecuencias más significativa es que los mismos estudiantes de música 
desatienden e ignoran la música contemporánea. 
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Los señores Cerveró y Galiana también nos informaron sobre la reciente  creación de una 
nueva plataforma compuesta por autores, intérpretes e interesados en la música 
contemporánea, con la que van a intentar difundir, fomentar y mejorar el estado de este estilo 
en nuestra Comunidad.  
 
PROPUESTAS: 
 
En este informe, se recogen las propuestas que esta plataforma ha hecho llegar al CVC. 
 
Estas propuestas están agrupadas en tres bloques: 
 
1.- Temporada estable de música de nueva creación. 
El acercamiento a la música de nueva creación por parte de la sociedad pasa en primer lugar 
por una mayor visibilidad. Un elemento esencial sería la existencia de una temporada estable 
de música de nueva creación en un espacio propio de referencia donde el público se pueda 
identificar con ella.  
 1.1. Temporada estable: Programar una temporada anual, en la que tuvieron cabida 
todas las expresiones artísticas que en ella se engloban, y que tuviera la participación regular 
de creadores e intérpretes valencianos.  
 1.2. Espacio de referencia: Un espacio adecuado para el desarrollo de esta 
temporada, que cuente con todas las necesidades técnicas que se requieren para los varios 
tipos de músicas de nueva creación. Este espacio también podría utilizarse para otras 
actividades relacionadas con la difusión de la música de nueva creación (conferencias, talleres, 
cursos, fondo de documentación…). Además, el espacio podría albergar un registro de todas 
las obras que se están creando para mantener nuestro patrimonio y favorecer la investigación 
en este ámbito.  
 
2.- Colaboración de auditorios y festivales de la Comunidad Valenciana para 
incentivar la creación.  
 2.1. Red de colaboración entre auditorios y festivales de la CV. Paralelamente a 
la temporada estable en el espacio de referencia preparado para esa finalidad (que podría 
estar en la ciudad de Valencia para una mayor conectividad), es necesario para una mayor 
difusión de la música de nueva creación en todo el territorio de la Comunidad la colaboración 
con los distintos auditorios existentes en el territorio. Así se garantizaría una mayor 
transversalidad y proximidad en la difusión de la música de nueva creación a nivel comarcal. 
Esta colaboración tendría la ventaja adicional de posibilitar un mayor acercamiento de todos 
los actores involucrados en la música de nueva creación, fomentar la retroalimentación y 
compartir los posibles gastos de forma que se obtengan sinergias en la programación y 
difusión.  
 2.2. Incentivos para la creación, programación y difusión de música de nueva 
creación de los compositores valencianos: un programa de incentivos a los auditorios y 
festivales pertenecientes a la red, buscando siempre una proporcionalidad entre el repertorio 
histórico y la nueva creación en las programaciones estables. Estos incentivos podrían tener 
tres tipos de destinatarios: dirigirse directamente a los auditorios y festivales que programan 
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música de nueva creación de compositores valencianos; - compositores a los que se encargan 
nuevas obras para su estreno en los centros de la red; - intérpretes que tocan obras de 
compositores valencianos de música de nueva creación (sean estrenos o no). 
 
3.- Potenciar la publicidad y difusión de nuestras creaciones y maneras de hacer 
música o de tratar el sonido por parte de la administración.  
4.- Buscar e incentivar convenios con entidades privadas en las programaciones.  
5. Llevar a cabo un seguimiento y evaluación de las propuestas para mejorarlas y 
hacerlas más efectivas.  
 
CONCLUSIONES Y RECOMENDACIONES 
 
La música contemporánea se encuentra en un momento especialmente delicado debido al 
progresivo abandono que ha sufrido, que la ha relegado del panorama musical. 
 
Este Consell Valencià de Cultura considera necesario encontrar los mecanismos adecuados 
para que tanto los autores como los intérpretes de este estilo, que es la música de hoy, tengan 
un espacio y unas oportunidades de creación, trabajo y desarrollo. 
 
Siendo conscientes de que se están dando los primeros pasos para redibujar el panorama de la 
música contemporánea en la Comunidad Valenciana, con la oportunidad que se le ha dado a 
los autores valencianos dentro de la  actual programación del Festival Ensems, aportamos 
algunas consideraciones que pueden ayudar a dinamizar este importante sector cultural. 
 

1. Profundizar en el cumplimiento de la Ley Valenciana de la Música sobre la promoción y 
la programación de la música actual, especialmente de los creadores valencianos, así 
como cumplir con los  estatutos de las instituciones musicales, Palau de la Música y 
Palau de les Arts, los cuales tienen por ley el mismo mandato. 
 

2. Instar al recién creado Instituto Valenciano de Cultura a que analice la viabilidad de las 
diferentes propuestas del colectivo de músicos y autores de música de nueva creación. 
 

3. Fomentar, promocionar y difundir la música contemporánea, desde los diferentes 
organismos públicos, implicando a escuelas de música, conservatorios y universidades 
para que desde la enseñanza pueda apreciarse y valorarse este singular género.   
 

4. Impulsar la creación de un centro de documentación de registros de todas las obras de 
los creadores valencianos, con el fin de disponer de una catalogación de nuestro 
patrimonio musical y favorecer así la investigación y poder llegar a hacer el mapa de las 
músicas actuales de la Comunidad Valenciana. 
 

5. Fomentar la creación de plataformas sonoras alternativas para la producción de música 
actual, además de las oficiales ya existentes, colaborando con todo tipo de entidades 
públicas o privadas. 
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Este informe se enviará al protocolo habitual, al Instituto Valenciano de Cultura, a la 
Plataforma de Músicos Contemporáneos, y a los comparecientes. 
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Informe sobre la necesidad de un Estatuto de los Trabajadores de las 

Artes Escénicas y Musicales  

(Vot particular Sr. Lozano) 
Autor: Css. Arts i Jurídica 

Aprovació: Ple, 27 Juny 2016 
 

 
ANTECEDENTES 
 
El Consell València de Cultura insiste reiteradamente en la defensa de la cultura como uno de 
los pilares principales de nuestra sociedad, y ve en ella tanto un factor económico y productivo 
como un hacedor de valores que fomenta la cohesión social. 
 
Pero las condiciones para que la actividad cultural se desarrolle como profesión son poco 
favorables. La crisis económica, los recortes presupuestarios, la subida del IVA al 21%, o la 
pérdida de poder adquisitivo de los ciudadanos han incidido muy negativamente sobre la 
cultura española y la valenciana, que en algunos sectores ya se encontraban en una situación 
difícil. 
 
Durante estos últimos años, se ha producido una caída constante de puestos de trabajo en el 
ámbito de la cultura. Muchas de las personas afectadas se han dedicado a otras profesiones y 
han tenido que renunciar a la actividad y creación artística. La parálisis de la industria cultural 
incide en un sector que aporta más del 4% del PIB de España, pero, sobre todo, y lo que, a 
nuestro parecer, es más esencial, hace peligrar los procesos de innovación y creación artística, 
que son nuestro patrimonio futuro. 
 
Por una parte, los profesionales de la cultura asisten con preocupación a un goteo continuo de 
pérdida de espectadores debido, fundamentalmente, a las restricciones que produce la crisis. 
Por otra, se enfrentan a unos cambios tecnológicos que modifican las formas de consumo 
cultural.  
 
Si la subsistencia para los profesionales de la cultura ya es difícil en estas circunstancias, hay 
que añadir la precariedad, la inestabilidad y la incomprensión laboral en la que se ven 
inmersos. El marco legislativo español ha ignorado las especificidades del “artista”, tanto en las 
normativas laborales como fiscales.  
 
Es por ello por lo que este CVC quiere llamar la atención sobre una situación crónica a la que 
se enfrentan los profesionales del sector cultural y desea advertir de la necesidad de un 
cambio de modelo que ayude a consolidar el trabajo cultural y ofrezca estabilidad y garantías 
para la creación y la innovación artísticas. 
 



Annexos

123

   
  
 
 
   

2 
 

Este informe se enmarca en los últimos trabajos realizados que son: el Informe sobre los 
derechos de autor y las consecuencias de la reforma de la ley de propiedad intelectual, 
aprobado en el pleno de enero del 2016, y el Informe sobre pensiones y derechos de autor, 
aprobado en el pleno de febrero del 2016. Asimismo, el CVC ha manifestado la necesidad de 
impulsar la cultura y la ciencia como ejes productivos de la sociedad, así como la urgente 
reforma de la Ley del Mecenazgo Español. 
 
JUSTIFICACIÓN 
 
Poco a poco, las demandas y reivindicaciones de los profesionales de las artes escénicas han 
ido consolidándose en una propuesta de “Estatuto del Artista”, un documento que pretende 
modificar el estatuto laboral y fiscal de estos. Se trata de defender la libertad del creador, 
generando garantías jurídicas y sociales y considerando que tienen un estatus 
estructuralmente diferente. 
 
La percepción social ha ido modificándose en los últimos años, hasta el extremo de que la 
consecución de una nueva legislación para los profesionales de la cultura se ha convertido en 
un objetivo político. En las pasadas elecciones de diciembre del 2015, pudimos comprobar que 
todos los partidos políticos llevaban en sus programas, de forma más o menos extensa, la 
elaboración de un “Estatuto del Artista”. 
 
Estamos, pues, ante una circunstancia novedosa que implica el compromiso político de abordar 
este problema crónico y atemporal que se produce en las artes escénicas.  
 
Por ello, el CVC a propuesta de la comisión jurídica y en colaboración con la comisión de artes, 
quiere contribuir a estas reflexiones a través del siguiente informe. Para su elaboración se ha 
consultado abundante documentación, y además, se han tenido en cuenta las comparecencias 
en la Comisión Jurídica, el pasado 15 de febrero del 2016, de D. Ramón Cardo, músico y 
profesor del Conservatorio Superior de Música “Joaquín Rodrigo” de Valencia, y D. Vicente 
Castelló, profesor de la Universitat Jaume I de Castellón y experto en materia laboral y 
seguridad social. 
 
Los comparecientes hablaron de la precariedad de los contratos laborales, de la discontinuidad 
del trabajo, del IVA excesivo, e incluso de las dificultades que en muchas ocasiones propician 
verdaderos “fraudes de ley”, así como de que las posibles soluciones dependen exclusivamente 
de una voluntad política de abordar las modificaciones legislativas necesarias, asumiendo, en 
primer lugar, el valor esencial de la cultura y de los artistas como patrimonio social. 
 
ORIGEN DEL ESTATUTO DEL ARTISTA 
 
Los artistas españoles del espectáculo consideran que, después de muchos años de 
precariedad y olvido, han conseguido plasmar y hacer oír sus reivindicaciones como 
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profesionales mediante la redacción de una propuesta de Estatuto (1), que aborda cuestiones 
como la necesidad de una formación continua, la valoración de horas no remuneradas en su 
tarea creativa, las dificultades para la contratación de espectáculos, la situación del trabajador 
intermitente, y la falta de cotizaciones para asegurar una estabilidad económica e incluso su 
derecho a la percepción de pensiones contributivas. 
 
Para la elaboración de este “Estatuto del Artista”, es necesario tener en cuenta la 
Recomendación relativa al Estatuto del Artista, aprobada por la Conferencia General de la 
UNESCO el 27 de octubre de 1980 en Belgrado, así como el Convenio de la UNESCO sobre la 
Protección y Promoción de la Diversidad de las Expresiones Culturales del 20 de octubre de 
2005. En el Preámbulo de dicho Convenio se establece la necesidad de incorporar la cultura 
como elemento estratégico a las políticas de desarrollo nacional, y se reconoce la importancia 
de la cultura para la cohesión social; el carácter imprescindible de la libertad de pensamiento, 
de expresión y de información para hacer posible el nacimiento de las expresiones culturales 
de las sociedades; y el papel esencial que la creatividad cultural juega en el progreso de la 
sociedad en general. Entre los derechos de los Estados se menciona el derecho a adoptar las 
medidas pertinentes para proteger y promover la diversidad de las expresiones culturales en 
sus territorios, que pueden consistir, entre otras, en medidas para apoyar a los artistas y a 
todos los que participen en la creación de expresiones culturales. 
 
En el 2006, el Parlamento Europeo aprobó la resolución 2006/2249 sobre el estatuto social de 
los artistas, en el que instaba a los países que componen la Unión Europea a desarrollar una 
ley para los profesionales del arte contemporáneo que incluya un estatuto especial, que aborde 
las relaciones laborales, la seguridad social, la fiscalidad, la movilidad internacional y los 
derechos de autor, entre otros asuntos. 
 
Sin embargo, la base fundamental del Estatuto del Artista la configura el concepto de 
“intermitencia”, como característica principal del medio cultural y artístico del ámbito escénico. 
Este concepto, que define el carácter estructural de la actividad artística músicos, actores, 
coreógrafos, etc.), proviene de la legislación francesa, sobre la que se basará esencialmente la 
propuesta defendida por los profesionales españoles.  
 
PROBLEMÁTICA SOBRE LA QUE SE PRETENDE ACTUAR  
 
La situación que a continuación se describe no solo se refiere a los artistas, sino también, a 
algunos profesionales (técnicos de sonido e iluminación, montadores, escenógrafos, directores 
de escena, dramaturgos, coreógrafos, compositores, etc.) cuyas tareas están  vinculadas a la 
creación artística y a su difusión, por lo que sus condiciones laborales, fiscales,… son 
absolutamente iguales a los artistas escénicos. 
  
Aunque cada ámbito artístico presenta problemáticas diversas y el nivel de regulación 
existente es distinto, la normativa tanto laboral (incluidas Seguridad Social y normativa 
sindical) como fiscal específica, o bien es inexistente, o bien presenta importantes deficiencias. 
                                                           
1 INFORME PARA UNA PROPUESTA DE ESTATUTO DEL ARTISTA Y DEL AUTOR. Julio 2007 
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Por lo tanto, sería adecuado establecer un marco normativo que contemple la discontinuidad 
en la actividad remunerada como rasgo común a todos ellos, y que al mismo tiempo sea 
eficiente y fácil de cumplir por parte de todos los implicados, sin perjuicio del necesario control 
de la Administración Pública. Otros sectores profesionales que también contemplan la 
discontinuidad en su actividad, sí disponen de regulación; pero, además, los artistas aportan 
un legado (grabaciones-registros de audio-video, entrevistas, etc), que constituye y construye 
un patrimonio cultural. Los artistas nutren el entramado cultural de un país, por tanto, su base 
de cotización debería estar adaptada, valorada y regulada a esas características. 
 
PROBLEMÁTICA LABORAL Y DE SEGURIDAD SOCIAL 
 
De conformidad con el Estatuto de los Trabajadores y el Real Decreto 1435 / 1985, del 1 de 
agosto, la relación entre el organizador de un espectáculo público y el artista, tanto si se trata 
de actividades directamente desarrolladas ante el público como si están destinadas a la 
grabación para su posterior difusión, tiene carácter de relación laboral especial. 
  
Se califica como relación laboral, dado que generalmente concurren las características propias 
de este tipo de relación (sometimiento a las directrices y las instrucciones del organizador del 
espectáculo, exclusividad, etc.).  
 
No obstante, es práctica usual en el sector del espectáculo el recurso a la prestación de 
servicios en régimen mercantil (retribución previa presentación de factura, con retención del 
Impuesto sobre la Renta de las Personas Físicas e Impuesto sobre el Valor Añadido), 
fundamentalmente, por los trámites que comporta la conclusión de un contrato laboral por un 
corto periodo de tiempo (actuaciones puntuales), incluidas las obligaciones formales que 
deriven de ello en materia de Seguridad Social, en concreto:  
 

1. Altas y bajas con un día de diferencia. 
 

2. Ingreso por parte del empresario de la cuota empresarial por, frecuentemente, una 
única actuación.  

 
La falta de afiliación a la Seguridad Social que conlleva esta práctica comporta también la falta 
de protección de los trabajadores-artistas, por ejemplo, en caso de accidente durante la 
actuación.  
 
Para intentar reducir los inconvenientes que derivan de estas situaciones irregulares, las 
actuaciones se contratan mayoritariamente a través de cooperativas de artistas. En otros 
casos, se califican como docentes actuaciones que no lo son, para evitar el gravamen del 
Impuesto sobre el Valor Añadido.  
 
Así mismo, en los casos en que se realiza correctamente la contratación laboral, la 
discontinuidad en la afiliación a la Seguridad Social que deriva de su intermitencia comporta 
una falta de protección de los trabajadores-artistas del mundo del espectáculo  durante los 
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períodos de no actuación (no se remuneran los ensayos ni el tiempo de desplazamiento), así 
como una reducción de las cuantías de las prestaciones que incluyen la variable de días 
cotizados para su cálculo.  
 
También es frecuente que en el último momento se produzcan sustituciones que no se 
traducen en una modificación de la otra ya tramitada.  
 
Falta una definición del lugar de trabajo (generalmente los ensayos se hacen en el domicilio 
particular) con el fin de establecer cuándo se trata de un accidente laboral, por ejemplo.  
 
Es usual el recurso a la subcontratación de los artistas por intermediarios del empresario 
organizador, hecho que dificulta el control del cumplimiento de la normativa vigente.  
 
PROBLEMÁTICA FISCAL 
 
Impuesto sobre el Valor Añadido 
 
Como consecuencia de la práctica irregular de no firmar contratos laborales, resulta que los 
artistas tienen que facturar al empresario sus servicios con el 21% de Impuesto sobre el Valor 
Añadido. No obstante, dado que no están dados de alta como trabajadores autónomos porque 
no llevan a cabo realmente prestaciones de servicios por cuenta propia (la Inspección de 
Trabajo está desestimando las solicitudes que se presentan en este sentido), no pueden 
ingresar a Hacienda los importes percibidos en concepto de Impuesto sobre el Valor Añadido, y 
por lo tanto incurren en infracción susceptible de sanción.  
 
Impuesto sobre la Renta de las Personas Físicas.  
 
La normativa vigente no prevé ninguna desgravación fiscal, en el caso de rendimientos del 
trabajo, por inversiones en instrumentos, equipos complementarios, utilización de estudios y 
otros materiales necesarios para el ejercicio de la profesión, a pesar del coste elevado de los 
mismos en proporción a los ingresos que normalmente obtienen los artistas.  
 
En cambio, la normativa vigente considera sujetos al Impuesto sobre la Renta de las Personas 
Físicas los complementos salariales (por vestuario, herramientas de trabajo...) que pueden 
percibir los artistas, con esta finalidad, por parte de los empresarios.  
 
La irregularidad de los rendimientos propia de este tipo de actividad no se tiene 
suficientemente en cuenta ni en la regulación de las retenciones (que no se regularizan en 
función de los ingresos hasta un año después) ni en la posibilidad de aplicación de reducciones 
a determinados rendimientos del trabajo, en caso de discontinuidad en su obtención.  
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OTRAS CUESTIONES  
 
Además de los cambios necesarios sobre la legislación en materia de derechos laborales, 
fiscalidad, cotizaciones a la Seguridad Social, el colectivo de Artistas y trabajadores de la 
Cultura plantea otra serie de cuestiones destinadas a mejorar la consideración social de los 
profesionales y del conocimiento artístico 
 
Es necesario proceder a la reordenación de los estudios reglados y no reglados; garantizando 
la calidad de la enseñanza musical y artísticas en los estudios obligatorios de primaria y 
secundaria; reconocimiento de los estudios artísticos en todos los niveles educativos (los 
profesores deberían ser profesionales titulados, o artistas de reconocido prestigio y trayectoria 
acreditada); dedicando especial atención a la regulación de los nuevos formatos profesionales; 
reconocimiento oficial de la formación académica en el extranjero; coordinación en la definición 
de las competencias curriculares y en la planificación de las enseñanzas.  
 
También parece muy importante regular el intrusismo profesional, y mejorar la eficacia en la 
concienciación y lucha contra el fraude y la piratería, especialmente a través de Internet, y 
extender el plazo de protección de los derechos de los intérpretes y ejecutantes. 
 
RECOMENDACIONES y PROPUESTAS 
 

1. Es necesario abordar la modificación de la normativa laboral y de Seguridad Social, 
teniendo en cuenta los modelos de los sistemas establecidos en países de nuestro 
entorno, como Francia, que han sido valorados positivamente por los profesionales, sin 
perjuicio de que se valoren también tanto las peculiaridades del ordenamiento jurídico 
español, entendiendo, como dicen los expertos, que se trata más de un problema de 
voluntad y de decisión política que de un problema técnico.  
 
En este sentido, parece recomendable la asunción por parte de la Administración 
Pública de un papel más activo en el seguimiento del sistema de cotización a la 
Seguridad Social de los profesionales del espectáculo y la reducción de la burocracia 
que implica el sistema vigente en los casos del trabajo discontinuo. 
 
Los artistas nutren el entramado cultural de un país, por tanto, su base de cotización 
debería estar adaptada, valorada y regulada a esas características. 
 

2. Respecto a las cuestiones que afectan a la relación de los artistas del espectáculo con 
los otros agentes del mundo cultural, tanto privados como públicos, una vía para 
establecer pautas de actuación es la elaboración y suscripción por parte de todos los 
implicados de códigos de buenas prácticas, convenios marco o cartas de derechos 
aplicables a los contratos concretos. Su cumplimiento debería ser valorado por la 
Administración Pública en la concesión de ayudas. Este podría ser un primer paso de 
cara a abordar y solucionar parte de la problemática existente. 
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3. Es necesario modificar la normativa respecto a la propiedad intelectual, dada su 
importancia para los creadores, tal como se reconoce en el Convenio de la UNESCO 
sobre la Protección y Promoción de la Diversidad de las Expresiones Culturales, del 20 
de octubre de 2005, sobre todo si tenemos en cuenta la importancia creciente de los 
derechos de propiedad intelectual y de imagen como fuente de ingresos para los 
artistas, que aumentará en consonancia con el desarrollo tecnológico que genera la 
desvinculación entre la creación y su soporte material y, en consecuencia, la posibilidad 
de explotación indefinida de la creación artística. Dado que una de las vertientes de la 
problemática en materia de propiedad intelectual y derechos de imagen es la imposición 
a los artistas de su cesión abusiva, este podría ser otro de los puntos a incluir en la 
valoración por la Administración Pública en la concesión de ayudas.  
 

4. En materia de formación de los profesionales de las artes escénicas, sería necesaria la 
coordinación de los departamentos competentes, es decir, el de Cultura y el de 
Educación, mediante la creación de una comisión de estudio conjunta, para realizar 
propuestas encaminadas a:  
 

a. Mejorar la regulación de las enseñanzas artísticas escénicas en la línea del resto 
de países de nuestro entorno. 
 

b. Introducir más presencia y mejoras en la formación artística escénica (música, 
teatro, danza, etc.) dentro de la educación básica que todo ciudadano ha de 
recibir. De esta manera los nuevos ciudadanos serán más conscientes de la 
importancia del arte, fortaleciendo así la consideración social de los artistas. 
 

c. Actualizar y modernizar el itinerario de las enseñanzas musicales en los 
conservatorios (elemental, profesional y superior). 

 
5. Para conseguir estos objetivos, además de las reformas legales propuestas, las 

instituciones públicas deberían llevaran a cabo políticas coordinadas e integrales más 
activas de promoción, difusión y concienciación, así como una ordenación de las 
enseñanzas de artes escénicas equiparable a la que existe en el resto de países 
europeos.  

 
Este documento será enviado al protocolo habitual, a los Rectorados de las Universidades 
Públicas Valencianas, al Ministerio de Cultura y Educación, al ISEACV (Instituto Superior de 
Enseñanzas Artísticas de la Comunitat Valenciana), a los Directores de los Conservatorios 
Superiores y Profesionales de Música, Danza, Arte Dramático e la Comunitat Valenciana, a la 
M.I. Academia de la Música Valenciana, a la Federación de Sociedades Musicales de la 
Comunidad Valenciana, a la AAPV (Asociación de Actores y Actrices de la Comunidad 
Valenciana), a la APDCV (Asociación de Profesionales de Danza de la C.V.), a los CEFIRE, a los 
colaboradores y comparecientes, y a aquellas personas que así lo soliciten. 
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VOTO PARTICULAR ACERCA DEL INFORME “SOBRE LA NECESIDAD DE UN ESTATUTO 
DE LOS TRABAJADORES DE LAS ARTES ESCÉNICAS Y MUSICALES” 
 
En el Pleno del Consell Valencià de Cultura del día 27 de junio de 2016, he votado en contra 
del documento de referencia y deseo, además, dejar constancia del voto particular que se 
desprende de la siguiente manifestación: 
 
1. El Informe de referencia es impreciso en sus antecedentes, justificación y origen, y contiene 
numerosas valoraciones subjetivas, así como una innecesaria y discutible argumentación en 
asuntos tan complejos como la problemática (sic) laboral y de seguridad social, y fiscal. 
 
2. Las denominadas recomendaciones y propuestas, a modo de conclusiones, se reparten de 
forma indiscriminada en aspectos laborales y de seguridad social (1), contractuales o 
administrativos (2), de propiedad intelectual y de imagen (3), y de formación (4), en cierta 
medida alejados de la argumentación anterior y –a mi juicio- más alejados todavía de las 
atribuciones, funciones y objetivos de este CVC, por cuanto invaden responsabilidades 
legislativas de terceros extraordinariamente complejas y, en el caso de la formación, de la 
autonomía universitaria y educativa en general. 
 
Por todo ello, he manifestado en el Pleno que considero este Informe inexacto en los 
términos en que ha sido redactado, y he propuesto –sin éxito- que fuera retirado 
antes de su votación. 
 
Por lo que, en aplicación del art. 14 del Reglamento del CVC en concordancia con el art.25 de 
la Ley 12/1985, elevo y razono el presente VOTO PARTICULAR. 
 
En Valencia, a 27 de junio de 2016 
 
José María Lozano Velasco 
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Informe sobre la posible creación del Sello Patrimonial Valenciano de 

Obras Singulares  
Autor: Css. Llegat Històric 

Aprovació: Ple, 27 Juny 2016 
 

 
 

ANTECEDENTES 
 
Con frecuencia, el Consell Valencià de Cultura, como institución consultiva de la Generalitat 
Valenciana, ha elaborado informes sobre el patrimonio cultural valenciano y la necesidad de 
difundirlo, protegerlo y recuperarlo. En todas sus comisiones informativas, y en particular en la 
de Legado Histórico y Artístico, se han promovido figuras o niveles de protección de bienes 
culturales, entornos y manifestaciones culturales de todo tipo, y se ha recomendado su 
consideración como bienes de interés cultural en todas sus clases. 
 
Creemos, como dice el preámbulo de la Ley 4/1998 de 11 de junio del Patrimonio Cultural 
Valenciano, que «El patrimonio cultural valenciano es una de las principales señas de identidad 
del pueblo valenciano y el testimonio de su contribución a la cultura universal. Los bienes que 
lo integran constituyen un legado patrimonial de inapreciable valor, cuya conservación y 
enriquecimiento corresponde a todos los valencianos y especialmente a las instituciones y los 
poderes públicos que los representan». 
 
En España, la competencia para la tutela del Patrimonio histórico está descentralizada en las 
Comunidades Autónomas, por lo que muchas de ellas han desarrollado su propia legislación y 
propiciado la creación de nuevas figuras de protección: lugar de interés etnológico, lugar de 
interés industrial, zona patrimonial, santuarios de la memoria, etc.   
 
A nivel europeo, una figura patrimonial de reciente creación es la del Sello Patrimonial Europeo 
(European Heritage Label, EHL). Se trata de una acción puesta en marcha por la Decisión 
1194/2011/UE del Parlamento Europeo y del Consejo, de 16 de noviembre de 2011, 
encaminada a poner en valor el patrimonio común de los pueblos de Europa y reforzar el 
sentimiento de pertenencia a la Unión Europeai. 
 
Su rango de aplicación es muy amplio e incluye espacios naturales, submarinos, arqueológicos, 
industriales o urbanos, monumentos, paisajes culturales, santuarios de la memoria, bienes y 
objetos culturales y patrimonio inmaterial. Constituye una medida complementaria de otras 
iniciativas, como los Itinerarios Culturales del Consejo de Europa o el Patrimonio Mundial de la 
UNESCO, y presenta un valor añadido, basado en la contribución de los sitios seleccionados a 
la historia y la cultura europeas, incluida la construcción de la Unión. 
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En este sentido, conviene recordar que el Consell Valencià de Cultura propuso, en el Pleno del 
pasado mes de mayo, la concesión del Sello Patrimonial Europeo a la ciudad de Sagunto, por 
sus muchos valores históricos, patrimoniales y artísticos. 
 
En una línea semejante, la Comisión Jurídica y Reglamentaria del CVC propone la 
consideración de una nueva categoría patrimonial, la de obra singular, que afectaría a obras 
concretas y emblemáticas de creadores valencianos o extranjeros, conocidos o anónimos, 
existentes en el territorio de la Comunitat Valenciana o fuera de ella, que puedan considerarse 
contribuciones valencianas a la cultura universal o que hayan ayudado a difundir el nombre de 
la Comunitat Valenciana más allá del territorio físico de la misma. 
 
Una figura con esas características permitiría focalizar la atención, así como resaltar, promover 
y facilitar el conocimiento de dichas obras y el acceso a ellas. A las obras singulares 
seleccionadas podría concedérseles un Sello Patrimonial Valenciano, a semejanza del Sello 
Patrimonial Europeo. De este modo iría formándose una lista o un registro virtual de obras 
dispares, representativas o dignas de interés en diferentes campos o disciplinas, que podría 
engrosarse a lo largo del tiempo con una regularidad preestablecida, como ocurre en los 
Estados Unidos en relación con los registros de obras singulares cinematográficas o sonoras. 
 
Cabe insistir que el énfasis se pondría principalmente en la promoción y el acceso a las obras 
singulares, más que en la conservación de las mismas, cuya garantía correspondería a los 
regímenes de conservación ya existentes.   
 
Una iniciativa de este tipo permitiría un mejor conocimiento y estudio de las obras propuestas. 
Por citar un ejemplo, la consideración del pasodoble Valencia, de José Padilla Sánchez (1889-
1960), al centenario de cuyo nacimiento se asoció la UNESCO en 1989ii, nos ha permitido 
conocer un film mudo de 1926 titulado precisamente con ese nombre, Valenciaiii.    
 
Cabe añadir que el conjunto de esas obras singulares, que podrían ser propuestas por un 
comité de expertos, conformaría una especie de relato de la historia de la Comunitat 
Valenciana y sus aportaciones a la cultura europea y universal, y se reafirmaría la relación con 
Valencia de obras situadas en otros lugares. 

 
LA PROTECCIÓN DE LA OBRA SINGULAR CINEMATOGRÁFICA Y SONORA EN LOS 
ESTADOS UNIDOS 
 
En los Estados Unidos existen al menos dos registros de obras singulares en Estados Unidos, el 
Registro Nacional de Cine (en inglés, National Film Registry)iv, y el Registro Nacional de 
Registros Sonoros (en inglés National Recording Registry)v. Ambos registros, el 
cinematográfico y el sonoro, se guardan en la Biblioteca del Congreso de Estados Unidos. 
 
El Registro Nacional de Cine es una selección de películas que realiza la Junta Nacional de 
Conservación de Cine para que sean conservadas en la Biblioteca del Congreso. El registro fue 
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establecido por la Ley Nacional de Conservación del Cine de 1988, que fue renovada por Actas 
del Congreso en 1992, 1996, 2005 y nuevamente en octubre de 2008.  
 
El Registro Nacional de Cine selecciona cada año veinticinco películas «cultural, histórica o 
estéticamente significativas» para que sean preservadas. Las selecciones anuales muestran la 
diversidad del patrimonio cinematográfico estadounidense, y contribuyen a aumentar la 
conciencia de la necesidad de su preservación. Para ser elegible para el registro, la película 
debe tener al menos diez años de antigüedad. 
 
El registro incluye desde clásicos de Hollywood a películas huérfanas. La película no requiere 
ser un largometraje o haber sido expuesta comercialmente para su elección. El registro 
contiene película de actualidades, cine mudo, cine experimental, cortometrajes, películas sin 
derechos de autor, cine serial, películas caseras, documentales, cine independiente y películas 
para televisión. Hasta la lista del 2015, hay 675 películas conservadas en el registro. 
 
Por su parte, el Registro Nacional de Registros Sonoros fue creado en el año 2000, mediante la 
aprobación por el Congreso de los Estados Unidos de la Acta de Preservación de los Registros 
Sonoros Nacionales (National Recording Preservation Act). 
 
Los registros sonoros preservados en el Registro son seleccionados por un comité consultivo de 
veinte miembros, formados por músicos, musicólogos, archiveros y representantes de la 
industria del disco. Se consideran significativos según los criterios culturales, históricos y 
estéticos, o por considerarse representativos de la vida en los Estados Unidos. 

 
CONSIDERACIONES 
 
La consideración de obra singular no debería referirse solo a la obra en sí, sino a todo el 
material de creación (bocetos, guiones, diarios) y de valoración crítica (referencias y 
vicisitudes históricas) que la acompaña. Se trataría de conocer la obra concreta en 
profundidad, para mejor difundirla. Así, de paso, se contribuiría a conservar el material adjunto 
y facilitar su acceso al público. 
 
En el caso de que la iniciativa de crear el Sello Patrimonial Valenciano de Obras Singulares 
prosperase, quizá convendría designar un número de esas obras anualmente, como se hace en 
los Estados Unidos con las películas y los registros sonoros que se consideran meritorios. 
 
Dada la disparidad de las obras singulares y su dispersión en otros países, no cabría hacer un 
depósito físico de las mismas, pero sí virtual. 
 
CATÁLOGO DE OBRAS SINGULARES, A TÍTULO ORIENTATIVO 
 
Entre otros muchos objetos y lugares, y solo a título orientativo, cabría incluir en el catálogo 
de obras singulares: la Cueva de la Araña de Bicorp, y la escena de la recolección de la miel, 
obra maestra del arte rupestre levantino, que se encuentra in situ; el guerrero de Moixent, 
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pequeña figura de bronce de origen ibérico, expuesta en el Museo de Prehistoria de Valencia; 
la Dama de Elche, que está en el Museo Arqueológico Nacional; el Apolo de Pinedo, que se 
encuentra en el Museo de Prehistoria de Valencia; el retablo del Centenar de la Ploma, obra de 
Marçal de Sax, que se encuentra en el Victoria & Albert Museum, en Londres; el plano del 
padre Tosca (1704), que se conserva en el Museo Histórico Municipal; la estación Grand 
Central, de Nueva York, con sus bóvedas de ladrillo patentadas por el valenciano Rafael 
Guastavino (1842-1908), denominado El arquitecto de Nueva York; Calabuig (1956), de Luis 
García Berlanga, con todo el material relacionado; el pasodoble Valencia, obra de José Padilla 
(1899-1960), que ha llevado el nombre de Valencia por todo el mundo y del que existen 
numerosísimas grabaciones, desde Emma Liebel y Mistinguett a Bing Crosby, Carlos Gardel, 
Luis Mariano o Plácido Domingo; la Declaración del Genoma existente en la Sala de Plenos del 
Consell Valencià de Cultura. 
 
Una lista ideal podría incluir, además, el vaso ibérico de los guerreros de Lliria; el mosaico 
romano de las Musas; algunas piezas notables de cerámica; la Acequia Real del Xúquer; algún 
cuadro emblemático de José de Ribera (1591-1652), como El lisiado; el esqueleto completo de 
megaterio del Museo de Ciencias Naturales, traído de Argentina por el valenciano Rodrigo 
Botet (1842-1915); algún cuadro particularmente emblemático de Joaquín Sorolla (1863-
1823); el cartel publicitario de la piscina de las Arenas (1930), de Josep Renau (1907-1982), 
etc. 

 
CONCLUSIONES 
 

1) El Consell Valencià de Cultura considera que sería conveniente crear el Sello 
Patrimonial Valenciano de Obras singulares, que se concedería a obras concretas y 
emblemáticas de creadores valencianos o extranjeros, conocidos o anónimos, 
existentes en el territorio de la Comunitat Valenciana o fuera de ella, que puedan 
considerarse contribuciones valencianas a la cultura universal o que hayan ayudado 
a difundir el nombre de la Comunitat Valenciana más allá del territorio físico de la 
misma. 

2) Considera también que el conjunto de esas obras singulares conformaría una 
especie de relato de la historia de la Comunitat Valenciana y sus aportaciones a la 
cultura europea y universal, lo que reafirmaría la relación con Valencia de obras 
situadas en otros lugares, y ayudaría a estudiar y conocer mejor su influencia. 

3) El Consell Valencià de Cultura se ofrece a ser la institución que seleccione y 
proponga la concesión de ese Sello Patrimonial Valenciano de Obras singulares, y a 
encargarse de su difusión a través de la red. 

4) El Consell Valencià de Cultura insta a la Generalitat Valenciana a poner en marcha el 
procedimiento necesario para constituir ese Registro del Sello Patrimonial 
Valenciano de Obras singulares. 

 
Este texto, en caso de aprobarse, se enviará a la Generalitat Valenciana y a otras instituciones, 
según el protocolo habitual.  
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i http://www.mecd.gob.es/mecd/cultura-mecd/areas-cultura/patrimonio/mc/patrimonioeur/sello-de-
patrimonioeur/presentacion.html 
ii http://unesdoc.unesco.org/images/0008/000833/083338s.pdf 
iii http://www.imdb.com/title/tt0017509/ 
iv https://www.loc.gov/programs/national-film-preservation-board/film-registry/ 
v https://www.loc.gov/programs/national-recording-preservation-board/about-this-program 
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Informe sobre el Pla d’Acció Territorial d’Ordenació i Dinamització de 

l’Horta de València (PATOD)  
Autor: Comissió de Promoció Cultural 

Aprovació: Ple, 24 d’octubre 2016 
 

 
 

ÍNDEX 
 
Antecedents 
 

1) Administratius : Publicació en DOGV 
2) De cultura territorial: Dictamen CVC 
3) De política territorial 

a) Estratègia Territorial de la Comunitat Valenciana. Àrea Funcional 
b) Pla d’Acció Territorial de Protecció de l’Horta 2010 

 
Pla d’Acció Territorial d’Ordenació I Dinamització de l’Horta 2016 
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ANTECEDENTS 
 

1. Administratius  : Publicació en DOGV 
 

La Conselleria d’Habitatge, Obres Públiques i Vertebració del Territori per resolució de 23 de 
juny obri un període de tres mesos per sotmetre a consulta i participació i informació pública la 
proposta de Pla d’Acció Territorial d’Ordenació i Dinamització de l’Horta de València, mitjançant 
la publicació al DOCV de 12 de juliol de 2016. 
 
En la Resolució s’exposen detalladament els antecedents de planejament del document que ara 
se sotmet a informació pública i participació. 
 
El document inicia la trajectòria pública a l’any 2008, redactat per un equip multidisciplinari 
sota la tutela de l’eminent paisatgista Steinitz, de la Harvard University, amb la denominació 
de Pla d’Acció Territorial  de Protecció de l’Horta i el seu objectiu era “compatibilitzar la 
protecció de les àrees de valor amb un desenvolupament urbà i socioeconòmic sostenible, 
creant un àrea metropolitana d’excel·lència ambiental, un model de desenvolupament sota 
pautes de sostenibilitat”. 
 
Rep en un primer moment l’informe de l’Òrgan Ambiental preceptiu per posteriorment ser 
exposat al públic i finalment obté la Memòria Ambiental  Favorable en 2009 i torna a exposició 
pública en 2010 per assolir determinades exigències normatives de tramitació. Des d’aleshores 
no es registra cap activitat administrativa relativa al document en qüestió. 
 
En 2015 l’Òrgan Ambiental revalida la Memòria Ambiental de 2009. Una vegada reformades 
certes matèries, vist el temps passat, i actualitzada la documentació territorial i incorporats els 
canvis legislatius en matèria de Territori, Urbanisme i Paisatge, fonamentalment l’aprovació de 
la LOTUP en 2014, se sotmet a nou procés d‘informació pública. 
 

2. De cultura territorial: Dictamen del Consell Valencià de Cultura de 2000 
 
En maig de 2000 el Consell Valencià de Cultura, en sessió plenària va emetre el Dictamen 
sobre la conservació de l’Horta de València. Les línies que ara es reprodueixen reflecteixen una 
anticipació ben notable per les matèries de protecció del medi ambient, de l’Horta en aquest 
cas, i per la participació ciutadana i que han estat seguides, amb major o menor proximitat i 
encert, per les administracions a partir de l’any 2008 i que culminen amb aquest Informe 
sobre el nou document urbanístic.  
 
Paga la pena la reproducció de les Observacions. Deia aleshores el CVC: 
OBSERVACIONS  
Primera . L’Horta de València és un territori bàsic sotmès en les últimes dècades a les 
pressions provocades per l’expansió de València i de la major part de poblacions de la comarca 
i pel canvi del tipus de creixement urbanístic, que ara implica la fragmentació de terres, amb la 
ruptura paisatgística i els problemes de parcel·lació consegüents.   
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Segona. És necessari actualitzar els nostres coneixements sobre l’estructura de l’Horta, amb 
parts no homogènies i més o menys vertebrades, sobre els seus límits reals, sobre la 
demografia del sector productiu, les expectatives de creixement, les alternatives econòmiques, 
el patrimoni a protegir, etc.  
Tercera. És necessari un pacte social que coordine els diversos interessos (necessitat de sòl 
urbanitzable per a actuacions d’interès general, rendibilitat de la terra, interessos urbanístics 
dels municipis, etc.), i és necessària la creació d’un organisme supramunicipal i 
interinstitucional capaç de resoldre problemes de dispersió de competències.  
Quarta. La sostenibilitat de l’Horta fa imprescindible la planificació dels cultius per tal de crear 
una marca de qualitat, una denominació d’origen; la millora de les infraestructures productives 
i de les comercials --per les quals la ciutat territorial que ja és València pot continuar sent el 
primer mercat de la seua horta--; i la formació de les noves generacions en una gestió 
moderna de la terra i dels seus productes.   
Cinquena. Cal estudiar la viabilitat de formes no tradicionals d’explotació dels recursos 
existents, com ara el turisme, les activitats pedagògiques, etc. Com a primera mesura, es 
demana que l’Agència Valenciana de Turisme elabore una ruta de l’Horta que tinga en compte 
la importància d’elements com el Tribunal de les Aigües i la xarxa de sèquies, tan vinculats a la 
pervivència dels usos agrícoles d’este medi i que per ells mateixos són béns patrimonials la 
conservació dels quals exigeix aplicar mesures urgents.  
 

3. De política territorial 
 

Sembla oportú fer un memoràndum de les actuacions anteriors al Pla d’Acció Territorial 
d’Ordenació i Dinamització de l’Horta, objecte d’aquest informe, per poder finalment arribar a 
conclusions degudament fonamentades. 
 

a. Estratègia Territorial de la Comunitat Valenciana: Àrea Funcional 
 

Redactada en 2008 per un amplíssim equip multidisciplinari sota la direcció del reputat 
urbanista Peter Hall, fou aprovat en 2013  amb la voluntat de ser “l'instrument que defineix el 
model territorial de la regió de València capaç d'integrar les polítiques sectorials amb projecció 
en el territori, tenint en compte les amenaces i oportunitats del nostre context extern, 
de promoure accions impulsores de canvis en el territori, d’establir directrius per a la gestió de 
tot el sòl no urbanitzable al temps que delimita els àmbits adequats per a la planificació de 
caràcter subregional. Consisteix en una visió territorial, 25 objectius estratègics, 400 
propostes, 100 objectius avaluats per indicadors i 1.600 accions d'intercanvi en el territori, així 
com un conjunt d'orientar les pautes de desenvolupament urbà i territorial”. Declara concebre 
la Comunitat Valenciana com el “ territori amb la millor qualitat de vida de l'arc mediterrani 
europeu”. 
 
Las àrees funcionals del territori han de ser utilitzades com àmbit intermedi de planificació 
territorial. Entre les àrees que distingeix com a territoris específics objecte de planificació 
territorial mitjançant PAT, figura l’Àrea funcional de València, de la qual diu: " La València de la 
infraestructura verda té quatre elements ambientals que l'individualitzen en relació amb altres 
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àrees metropolitanes europees: el Front marítim, l’Horta, el Riu Túria i L' Albufera “ i afegeix 
que “que l’Horta de València és un gran connector territorial fonamental per a la viabilitat 
ambiental conjunta d'aquest espai central de la regió de València i és una de les moltes raons 
per què la seua conservació és una prioritat i posada en valor a través del Pla d’Acció 
Territorial de Protecció de l’Horta ". 
 
En aquells moments s’havien mamprès els treballs d’elaboració de l’esmentat Pla que tindrà la 
trajectòria que tot seguit s’exposa. 
 

b. Pla d’Acció Territorial de Protecció de l’Horta 2010 
 

La Llei 4 / 2004, de 30 de juny de Gestió del Territori i Protecció del Paisatge (LOTPP) ja 
reconeix l’Horta, per primera vegada en un document normatiu urbanístic, com a espai 
d’acreditats valors ambientals, històrics i culturals i estableix la necessitat de la seua protecció 
a través d'un pla d'acció territorial, que el 2008 és exposat al públic i que després de la seua 
exposició pública i anàlisi per l’Òrgan Ambiental, d’acord amb la Llei estatal de 2006, torna a 
informació pública al 2010.  
 
Els elements essencials esmentats que configuren un espai mereixedor de tan específica 
valoració normativa com ara l’Horta poden ser sintetitzats, segons el criteri unànime 
d’historiadors, geògrafs i urbanistes en quatre trets: 

 La seua estructura històrica material: sèquies i camins, nuclis de poblaments, 
edificacions aïllades i auxiliars. 

 Una gestió de l’aigua mil·lenària i singular com ara el Tribunal de les Aigües, junt amb 
la Sèquia de Moncada i el Canal del Túria. 

 Una activitat agrícola canviant que produeix un paisatge mutant. 
 Un valor afegit com és la configuració d’un paisatge periurbà que gaudeixen els 

urbícoles, fonamentalment,  que haurien de compensar o minimitzar les tendències de 
la desaparició de la producció agrícola.  

 
La Llei esmentada establia una sèrie d'objectius bàsics i primaris que calia contemplar en el 
document, i per donar compliment a ells el PATP Horta va dissenyar un règim d'intervenció 
estructurada en tres línies estratègiques: 
Estratègia 1. Definir un model de protecció de l'Horta i el seu paisatge característic, basat en el 
sistema d'espais oberts del paisatge de l’Horta de València i la sostenibilitat dels usos agrícoles 
tradicionals.  

”Les estructures hidràuliques de regadiu, la trama viària, el patró de poblament o la 
parcel·lació tradicional són, d‘una part, peces clau de l’Horta mateixa i, d’altra, 
elements patrimonials que la societat valenciana en el seu conjunt té l’obligació de 
conservar i el privilegi de disfrutar”. 

Estratègia 2. Generar sinergies Ciutat-Horta per enfortir la seua integració i la generació de 
valor afegit per ambdós tipus d'hàbitat.  

“La incorporació de noves activitats i servicis complementaris en l’Horta contribuirà a 
l’increment de les rendes agràries i, en definitiva, a la seua pervivència”. 
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Estratègia 3. Definir un programa d'intervenció pública, que contribuïsca al manteniment d'una 
activitat agrícola sostenible, basat en la generació de valor afegit a la producció agrícola i en 
noves activitats econòmiques, a més de possibles ajuts públics.  

“El model de manteniment de l’Horta com a espai agrari que planteja el present PATP té 
como una de les seues peces clau que es produïsca un efectiu rescat de les plusvàlues 
que es generen sobre l’Horta i que una part d’elles recaiga sobre els qui la mantenen en 
producció”. 

 
Resulta adient senyalar que el PATP Horta encara el problema de la pervivència de l’Horta a 
partir, entre altres, de la “internalització pels àmbits urbans dels costos ambientals que implica 
la protecció de l’Horta, vista que la qualitat de vida de València i del municipis  del voltant 
depèn d’ella i no a l’inrevés”. 
 
La protecció de l’Horta d’acord amb el que s’ha referit en especial a la primera estratègia, 
presenta una greu confrontació amb els creixements residencials, industrials o terciaris 
enfortida per l’extensió de la xarxa viària conseqüent. Així, a més de la reducció de sòl agrícola 
es produeix la fragmentació de les àrees conreades, la conurbació del nuclis poblacionals o 
d’activitat i la consegüent pèrdua de valor del paisatge.  
 
Els casos més greus assenyalats en la Memòria Ambiental del primer document com 
incoherents amb els objectius de qualitat, i que es posen de relleu al plànol adjunt, es referien 
al Nou Accés Nord a València, conegut com a corredor comarcal ; la nova infraestructura de 
transport, que afecta a la zona d’horta protegida entre Benimàmet i Campanar, a l'oest de 
València i a l’est de Paterna i Quart de Poblet, zona inclosa en el PORN del Túria ; el 
desdoblament de la carretera de Barcelona a l'est de Meliana; i els creixements dels Poblats 
del Sud. 
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Zonificació I xarxa viària del PATP Horta, 2010 
 
Afegia , a més,  que certs elements gaudien de poca credibilitat ambiental i eren qualificats 
com a greument conflictius amb els objectius  ambientals o, en un to menor, susceptibles 
d’estudi alternatiu, com ara: 
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 La Via Parc Nord, que passarà per les hortes de Foios, Alfara del Patriarca, Moncada, 
Massarrojos, Rocafort, Godella i Burjassot, que tenien  l'índex més alt de protecció (H1) 
atorgat pel propi PATP Horta. 

 La Ronda Litoral Nord d’accessos al port, per connectar al sud amb la V-30 amb 
innombrables servituds generades en el seu camí, amenaçant la trama urbana d’El 
Cabanyal, Canyamelar i el Cap de França. 

 El Cinturó viari nord, que bordejaria l’àrea de la Universitat Politècnica; la Ronda de 
l'Alboraia i Tavernes Blanques sobre hortes de la major protecció H1. 

 La Ronda de Faitanar que passaria pels termes de Xirivella, Picanya, València i Paiporta, 
tota ella també sobre hortes H1.  

 
És oportú afegir finalment que el PATOD Horta  es desenvolupa en absència d’una planificació 
de l’àrea funcional que reclama l’Estratègia Territorial de la Comunitat Valenciana, la qual cosa 
afebleix i , fins i tot,  pot deixar sense efecte les estratègies assenyalades tot i que l’Horta és 
una part de l’Àrea Metropolitana en què veritablement s’hi troba als efectes de tota mena. 
 
PLA D’ACCIÓ TERRITORIAL D’ORDENACIÓ I DINAMITZACIÓ DE L’HORTA DE 
VALÈNCIA 
 
Com ha estat assenyalat a l’inici d’aquest informe, l’activitat de planificació de l’Horta va 
romandre aturada des de l’any 2010 fins que en 2015 el nou Consell obtingué la validació de la 
Memòria Ambiental emesa en 2009 i d’aquesta manera, reelaborat com a conseqüència dels 
canvis físics i normatius apareguts en l’interval, al mes de juny d’enguany, el Consell torna a 
exposar un Pla d’Acció Territorial que ara es denomina d’Ordenació i Dinamització, els trets del 
qual descriurem tot seguit. 
 
Hi ha una forta continuïtat en l’equip redactor, els mètodes de treball i la conceptualització del 
territori que roman dividit en un àmbit estricte -el delimitat pels recs de les sèquies del 
Tribunal de les Aigües, la Sèquia de Moncada i el Canal del Túria- i un àmbit ampliat que 
comprén 45 municipis de l’àrea metropolitana. 
 
També la Diagnosi Territorial roman sense alteracions: les causes del deteriorament de l’Horta 
són la pèrdua de l’activitat agrícola per la baixa productivitat i la difícil competitivitat en una 
economia globalitzada, la  contaminació de les aigües, la imparable pressió urbanística i la 
manca de relleu professional dels agricultors. 
 
Els mals territorials que pateix el territori de l’Horta són deguts essencialment a la pressió 
urbanística originada pels creixements residencials o d’altres tipus que produeix una forta 
fragmentació a causa de l’execució de nombroses xarxes viàries de diversos nivells, del que es 
deriva el deteriorament i la pèrdua del paisatge. 
 
També s’ha estat produint un deteriorament del patrimoni cultural, format essencialment per 
les infraestructures hidràuliques, els camins i les  arquitectures associades al cultiu i l’habitatge 
rural.  
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El renovat PAT declara com a propis els següents objectius: el primer i fonamental, la millora 
de les rendes dels agricultors i de les empreses agràries; en segon lloc, l’eficiència dels serveis 
i les infraestructures ; en tercer, l’impuls a la comercialització dels productes de l’Horta; en 
quart,  compatibilitzar activitats terciàries complementàries en l’Horta sense interferir en 
l’activitat agrària quotidiana, i  per últim,  garantir la sostenibilitat de l’activitat productiva en 
harmonia amb la conservació del seu patrimoni ambiental i cultural. 
 
Manté les tres categories de protecció del sòl en orde creixent d’acord amb l’estat de 
conservació del suport físic. 
 
Al plànol següent hom pot apreciar les consideracions que s’exposen tot seguit. 

 
                                                                         
                                                                            Proposta de Zonificació PATODH 2016 
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El punt més destacat alhora que concret és l’eliminació dels creixements conurbadors i 
d’eixample, com ara el sector de la UPV o els associats a nuclis existents, que, tot plegat, 
condueix a la pràctica congelació dels sòls ja aprovats.  
 
En paral·lel i amb la mateixa intenció d’evitar la fragmentació i la destrucció de sòl agrícola, es 
procedeix a l’eliminació de la xarxa viària qualificada en el PAT anterior com greument 
conflictives o susceptibles d’estudi alternatiu i de les àrees en estudi, potencialment contràries 
als objectius : la Ronda de Tavernes Blanques a Alboraia, la de Godella i Moncada fins a 
Meliana , el desdoblament de la carretera de Barcelona a l’est de Meliana , la Via litoral de 
enllaç amb V30, la Ronda de Quart a Xirivella i Alaquàs, entre altres. 
 
Juntament amb el PAT, estrictament dit, s’hi introdueixen unes mesures de gestió del sòl i els 
aprofitaments urbanístics emparats en l’anunciat Avantprojecte de Llei de l’Horta que presenta 
alguns aspectes destacats: 
 
D’una banda,  introdueix una sèrie d’instruments nous de gestió urbanística que “contribuiran 
a la recuperació dels seus àmbits més degradats. El sector i l’enclavament de recuperació de 
l’Horta de València es defineixen com una nova classe de sòl, als efectes de la seua gestió 
urbanística, expressament dissenyat per a incentivar la regeneració d’espais abandonats i 
degradats de l’Horta. Els àmbits on major aplicació tindrà aquest instrument és en la interfície 
ciutat-horta i en les zones de concentració d’edificacions disperses “. 
 
Cal dir que en el moment de redacció d’aquest text la informació accessible a la pàgina de la 
Generalitat ( www.habitatge.gva.es/va/horta ) conté simplement un díptic relatiu a 
l’Avantprojecte de Llei de l’Horta, document que és purament orientador i que manca de les 
característiques normatives necessàries.  
 
Per últim , senyalem que el PATOD Horta es redacta al mateix temps que el  Pla d’Acció 
Territorial Metropolità, actualment en tràmit, i que incorpora el PAT  íntegrament. 
 
CONCLUSIONS 
 
Primera. 
L’esforç de la societat valenciana per la protecció del paisatge resultant de l’activitat econòmica 
ancestral de les hortes periurbanes, està fent-se present amb penes en el camp urbanístic i 
administratiu. Des de més de dos dècades abans és un clam social la urgència de protegir 
l’Horta. El CVC, amb una clara percepció de la matèria ja en 2000, i diversos col·lectius han 
estant fent-se presents pressionant les institucions de govern perquè duguen a terme mesures 
concretes de protecció, si més no, d’un bé d’interès cultural de caràcter tan singular a la conca 
mediterrània. 
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Segona 
Les administracions han donat resposta tardana però estimable mitjançant diverses formes de 
planejament, cap de les quals ha arribat a port a data d’avui. L’esforç del Consell a l’any 2008 
per dur endavant un document protector i de gestió, fou dut a terme amb saviesa i 
coneixement encara que malauradament no va prosseguir malgrat ser portador de gèrmens 
profitosos per al futur de l’Horta. 
 
Tercera 
L’actual Consell ha recuperat els plans anteriorment enllestits, corregint les contradiccions que 
hi havia i estaven ja detectades, enfortint les línies protectores, fonamentalment. En el camp 
de les classificacions de sòl es poden trobar les majors de les novetats: s’hi han eliminat 
xarxes viàries greument conflictives amb la protecció de l’Horta i també creixements mancats 
de fonament urbanístic o seriosament agressius al medi i el paisatge. Totes aquestes mesures 
gaudeixen de consideració per la seua coherència amb els objectius de qualitat fixats 
inicialment en el document. 
 
Quarta 
Hi ha, però, un conjunt de mesures que pertanyen més estrictament al camp de la gestió que 
sota l’aixopluc de l’anunciat Avantprojecte de Llei de l’Horta proposen la creació d’un ens 
gestor del territori, on tindrien lloc diversitat d’institucions públiques o privades. S’hi anuncien 
també conceptes de compensació de cessions urbanístiques que pertanyen a l’estricta 
disciplina urbanística. I , finalment,  es proposen mesures de compensació econòmica a 
l’activitat agrícola per part dels que gaudeixen del paisatge com a part de la ciutat, és a dir,  
dels ciutadans metropolitans. 
 
Manca en aquest capítol l’afinament i detall tècnic que hi aportarà previsiblement 
l’Avantprojecte de Llei de l’Horta anunciat i que , òbviament, hauria de haver-se enllestit i 
presentat a  l’exposició i participació pública abans que el PATOD que hem informat, per 
estrictes raons metodològiques.  
 
Aquest informe es remetrà d’acord amb el protocol habitual. 
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ANNEX 
 
Dictamen del Consell Valencià de Cultura de 2000 
 
“L’Horta de València és una estructura complexa…Per això, com a primera mesura 
d’aproximació al seu estudi, el Consell Valencià de Cultura ha considerat imprescindible 
consultar les opinions dels diversos sectors i instàncies implicats, amb els resultats següents:  
Els elements productius: Reial Sèquia de Montcada, Tribunal de les Aigües.  
Per als agricultors propietaris de la terra, el problema és l’escassa rendibilitat de l’agricultura, 
agreujada pel minifundisme. El minifundisme fa l’Horta especialment vulnerable a la pressió 
urbanística i a les altres causes de la seua progressiva desaparició. La solució passaria pel 
suport econòmic institucional --inversions en infraestructures hídriques i  en camins, ajudes a 
la creació d’una agricultura amb marca de qualitat, etc-- i per impulsar l’agrupament de terres.   
Les administracions : Conselleria d’Agricultura, Conselleria d’Obres Públiques, Conselleria de 
Medi Ambient, Ajuntament d’Alboraia.  
A part d’assenyalar la pressió urbanística, tant de la ciutat de València com de la resta de 
poblacions de l’Horta, com a principal factor de destrucció del medi agrícola, els representants 
dels organismes consultats coincideixen a constatar la complexitat del problema. L’Horta és 
una entitat humana històrica, socioeconòmica, cultural, de gran complexitat. Per tant, la seua 
continuïtat demana estratègies de coordinació d’interessos divergents: un pacte social que 
possibilite la planificació global, i un organisme supramunicipal i interinstitucional per a superar 
els problemes de dispersió de competències i garantir l’execució dels acords i les disposicions 
sobre este assumpte.  
D’altra banda, s’assenyala la conveniència d’estudis per a determinar els elements de l’entorn 
protegibles com a béns culturals, com pot ser el cas de la xarxa de sèquies 
Els científics: Universitat de València, Grup Cabanilles de defensa de l’Horta de València.  
La desaparició de l’Horta no solament representaria la desaparició d’una “cultura”, sinó també 
conseqüències ecològiques indesitjades. D’altra banda, els motius pels quals la ciutat necessita 
l’Horta han canviat, com ha canviat el concepte espacial de la ciutat, que ara comprén l’àrea 
metropolitana --amb què l’Horta ja no és el medi en què se situa la ciutat, sinó part 
constituent d’ella.   
Es necessita una actualització dels coneixements sobre l’estructuració de les diferents parts de 
l’Horta, ja que no es tracta d’una entitat homogènia, per mitjà d’estudis interdisciplinars.   
Es demanen mesures fermes de protecció expressa, ordenació territorial i un pla 
supramunicipal de desenvolupament de l’Horta.  
 
OBSERVACIONS  
Totes les institucions i grups consultats coincideixen en els grans problemes: la pressió 
urbanística de la ciutat i dels pobles de l’Horta sobre els seus medis rurals immediats; el baix 
atractiu econòmic relatiu de l’agricultura --molt inferior al de la venda de la terra.   
També totes coincideixen a no veure cap solució que no passe per un pacte social.     
Però un pacte social necessita l’objectivació d’interessos comuns de la ciutadania, i això 
representa un canvi cultural. La funció del Consell Valencià de Cultura en este assumpte és 
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contribuir, en la mesura de les seues possibilitats, a este canvi cultural que faça possible la 
consideració general de l’Horta com un bé de tota la població de la comarca, hi inclosos 
naturalment els veïns de la capital, i, més enllà, de tots els valencians.  
Primera  
L’Horta de València és un territori bàsic sotmès en les últimes dècades a les pressions 
provocades per l’expansió de València i de la major part de poblacions de la comarca i pel 
canvi del tipus de creixement urbanístic, que ara implica la fragmentació de terres, amb la 
ruptura paisatgística i els problemes de parcel·lació consegüents.   
Segona  
És necessari actualitzar els nostres coneixements sobre l’estructura de l’Horta, amb parts no 
homogènies i més o menys vertebrades, sobre els seus límits reals, sobre la demografia del 
sector productiu, les expectatives de creixement, les alternatives econòmiques, el patrimoni a 
protegir, etc.  
Tercera  
És necessari un pacte social que coordine els diversos interessos (necessitat de sòl 
urbanitzable per a actuacions d’interès general, rendibilitat de la terra, interessos urbanístics 
dels municipis, etc.), i és necessària la creació d’un organisme supramunicipal i 
interinstitucional capaç de resoldre problemes de dispersió de competències.  
Quarta  
La sostenibilitat de l’Horta fa imprescindible la planificació dels cultius per tal de crear una 
marca de qualitat, una denominació d’origen; la millora de les infraestructures productives i de 
les comercials --per les quals la ciutat territorial que ja és València pot continuar sent el primer 
mercat de la seua horta--; i la formació de les noves generacions en una gestió moderna de la 
terra i dels seus productes.   
Cinquena  
Cal estudiar la viabilitat de formes no tradicionals d’explotació dels recursos existents, com ara 
el turisme, les activitats pedagògiques, etc.Com a primera mesura, es demana que l’Agència 
Valenciana de Turisme elabore una ruta de l’Horta que tinga en compte la importància 
d’elements com el Tribunal de les Aigües i la xarxa de sèquies, tan vinculats a la pervivència 
dels usos agrícoles d’este medi i que per ells mateixos són béns patrimonials la conservació 
dels quals exigeix aplicar mesures urgents.  
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Informe sobre la situació dels autors teatrals valencians  
Autor: Comissió de les Arts 

Aprovació: Ple a Llíria, 26 setembre 2016 
 

 
 
1. Antecedents 
 
Des del Consell Valencià de Cultura sempre s'ha prestat especial atenció a la idea que els 
diferents sectors i camps d'expressió artística han de ser tinguts en consideració i han de ser 
ateses les seues necessitats específiques per tal de poder millorar la situació particular de cada 
un d'estos àmbits de creació i dels seus professionals. 
 
Les arts escèniques han estat objecte d'informe en diferents ocasions, des de plantejaments de 
caràcter més general o més particular. En este sentit, el CVC ha dut a terme informes com ara, 
entre els més recents, l'Informe sobre la situació de les indústries culturals del sector del llibre, 
de les arts escèniques i audiovisuals, aprovat el 29 d'abril de 2014, o l'Informe sobre 
l'ensenyament i estructura de l'Escola d'Art Dramàtic de València, aprovat el 25 de maig de 
2015. En relació a l'objecte d'este informe, els dramaturgs valencians, el qual es troba a 
mitjan camí entre les arts escèniques i la literatura, podem recordar també les aportacions de 
l'Informe sobre la creació d'un Centre de les Lletres Valencianes o d'un Centre Valencià de les 
Lletres, aprovat el 30 de març de 2015, l'Informe sobre la situació actual de la literatura i la 
lectura en valencià, aprovat el 27 d'abril de 2015, o l'Informe sobre traduccions de valencià a 
altres llengües o d'altres llengües a valencià, aprovat el 28 de setembre de 2015. 
 
Amb este informe volem acostar-nos a un sector concret com és el dels dramaturgs o 
escriptors de teatre i veure els problemes i les necessitats que este sector planteja i les 
possibles mesures que es podrien posar en marxa. Així, enmig d'un context de crisi, com el 
viscut durant els últims huit anys, i conscients de la difícil situació de les arts escèniques, 
dediquem un informe a un dels col·lectius que més afectat s'ha vist i que, per tant, necessita 
de mesures que permeten millorar la seua situació. Per este motiu, es va presentar una 
proposta d'informe a la Comissió de les Arts del mes de maig i, posteriorment, ens vam posar 
en contacte amb l'Associació Valenciana d'Escriptores i Escriptors de Teatre (AVEET)1 per tal de 
conèixer de primera mà la situació del col·lectiu i les mesures que caldria implementar per a la 
millora de les condicions. L'AVEET ens va fer arribar el document “Línies d'actuació del teatre 
públic per a la promoció, producció i visualització local, nacional i internacional de les nostres 
dramaturgues i dramaturgs”. A més, van enviar el document “Al·legacions, suggeriments i 
observacions d'AVEET a la modalitat d'ajudes a la creació literària escènica de CulturArts”, un 
document de 29 de febrer de 2016 adreçat a CulturArts de cara a la convocatòria d'ajudes de 
l’any 2016. 

                                                           
1 L'AVEET compta amb més de quaranta membres de tot el territori valencià i de diferents generacions. Per a 
accedir a més informació sobre l'AVEET i els seus membres es pot consultar la seua pàgina web: www.aveet.eu. 
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2. La situació actual dels dramaturgs valencians 
 
Cal tindre en compte que estem parlant d'un col·lectiu d'artistes que es mou entre el territori 
de les arts escèniques i el de la literatura, per la qual cosa els problemes existents en els dos 
àmbits incideixen en ells. A més, una part dels escriptors de teatre també acostumen (o 
acostumaven) a treballar per al sector audiovisual. En eixe sentit, el tancament de 
Radiotelevisió Valenciana també ha sigut un factor que ha repercutit de manera negativa en la 
situació. 
 
Respecte al sector escènic, els autors de teatre s'han vist afectats principalment per les línies 
de producció, que han atés més els textos clàssics que no la creació actual, a més de per la 
reducció de projectes públics portats a terme durant les últimes temporades a causa de la 
crisi. No obstant això, el suport a la dramatúrgia valenciana actual, més enllà de la crisi, no ha 
sigut un element central en la definició de les línies de producció pública. Per això és important 
que la producció pública, sobretot des de la Subdirecció de Teatre i Dansa de l'Institut Valencià 
de Cultura, definisca i concrete una línia de producció teatral a partir de textos escrits per 
autors valencians, amb atenció a les diferents generacions, estils o llenguatges dramatúrgics i 
a la llengua.  
 
Així, la producció i la programació del sector públic ha de tendir a un equilibri entre les 
propostes de teatre clàssic, les de teatre contemporani, les de d'autors en actiu i les de nous 
autors. També des d'un punt de vista estilístic, ha de tendir a oferir diferents maneres 
d'entendre i de crear teatre, amb especial atenció als nous llenguatges i a les propostes mes 
arriscades, que difícilment tenen cabuda en el sector privat. La producció també ha de fer 
encàrrecs a autors per tal que, amb el suport del sector públic, puguen oferir propostes 
artísticament més arriscades i que necessiten d'un volum de producció que el sector privat no 
sempre pot permetre's. Parlem, doncs, de la necessitat de producció, coproducció i 
programació que conformen temporades dissenyades amb temps i que mostren coherència 
artística al voltant de l’escriptura teatral valenciana actual, amb propostes que estiguen el 
temps necessari en cartell i amb l'estímul de bones promocions que atraguen nous públics per 
al teatre valencià.  
 
La referència a la llengua es fa necessària ja que, si observem el que ha vingut passant, la 
majoria d'estrenes de textos d'autors valencians ha estat de textos en castellà. Creiem que 
s'ha de tendir, si més no, a un equilibri en la presència de les llengües, sobretot si tenim en 
compte que en el sector privat l'oferta majoritària es concentra en propostes en castellà. Per 
este motiu, les administracions públiques han de mostrar una especial sensibilitat cap a 
l'autoria en valencià. 
 
Un altre fenomen que s'ha donat en el sector és la progressiva incorporació de les dones com a 
escriptores teatrals. Es tracta d'un fenomen relativament recent, ja que no és fins als últims 
anys de la dècada dels noranta del segle XX quan comencem a trobar autores que han pogut 
anar consolidant la seua trajectòria. Ara bé, en els últims deu anys, hem assistit a una aparició 
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d'autores i creadores escèniques que ha canviat la situació. Tot i això, si es miren les 
produccions o les programacions públiques i les edicions de textos, difícilment trobem textos 
escrits per dones.2 Per tot el que acabem d'exposar, cal que hi haja una atenció a esta nova 
situació i que, des de les administracions, es done un suport a la visibilització de les 
escriptores de teatre.3 
 
3. Principals idees del document “Línies d'actuació del teatre públic per a la 
promoció, producció i visualització local, nacional i internacional de les nostres 
dramaturgues i dramaturgs” de l'AVEET 
 
El document presentat per l'AVEET s'estructura en 7 apartats que tracten sobre: 

a) la creació de comissions de lectura,  
b) la selecció de textos per ser produïts, 
c) els laboratoris i les residències de creació, 
d) la revisió del teatre clàssic i la creació d'un repertori valencià, 
e) l'aposta pel teatre valencià contemporani,  
f) la visibilització i projecció nacional i internacional, 
g) edició i foment de la lectura teatral. 

 
Tot seguit revisem les idees principals que sobre cada un d'estos aspectes l'AVEET planteja: 

 
a) Sobre les comissions de lectura, l'AVEET considera un objectiu prioritari la formació de 
comissions de lectura de textos dramàtics per als centres de producció teatral. No oblidem que 
este tipus de comissions ja existeixen des de fa anys en altres centres teatrals d'àmbit estatal i 
autonòmic. La composició d'este tipus de comissió hauria de ser diversa i estar conformada no 
només per professionals o especialistes teatrals, sinó també per professionals o especialistes 
en altres disciplines artístiques, així com per espectadors o aficionats al teatre. En este sentit, 
l'AVEET expressa el seu oferiment a les administracions per a participar en el disseny d'estes 
comissions.  

 
b) Sobre la selecció de textos per ser produïts, l'AVEET exposa que les comissions de lectura 
haurien d'estar obertes a rebre tot tipus de textos d'autoria valenciana. La pròpia selecció per 
temporada aniria conformant una línia coherent on tingueren cabuda dramaturgues i 
dramaturgs de diferents generacions i estils. En la creació d’este cànon hauria d'entrar l'autoria 
nascuda amb el Teatre Independent (Anys 70-80), en Companyies Privades (anys 90) i en 
Circuits Alternatius (sales i festivals, anys 2000). Així, les dramaturgues i dramaturgs de més 
àmplia trajectòria podrien experimentar nous reptes creatius i els de menys trajectòria 
consolidar el seu treball. Els textos triats podrien ser inèdits però també revisions actualitzades 
d'altres ja estrenats fora o dins del nostre territori. També podrien ser encàrrecs de la mateixa 

                                                           
2 L'única producció pública que ha incorporat el text d'una autora va ser El cuarto paso (2006), una producció de 
Teatres de la Generalitat Valenciana que incorporava una peça breu de Rosa Molero. Per a més informació sobre la 
situació de les dones dramaturgues es pot consultar l'article de R. X. Rosselló (2014  “ s all  de la i terpretació  
nuevas creadoras en el teatro ale cia o actual”, Telondefondo, núm. 19, pp. 83-107 [Disponible en línia]. 
3 Mentre estàvem preparant este informe, s'ha anunciat que l'Institut Valencià de Cultura produirà un text de Lola 
Blasco (Alacant, 1983). 
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institució a partir de temàtiques concretes o adaptacions d'altres gèneres literaris d'autoria 
valenciana. No cal oblidar tampoc tots aquells textos premiats o que hagen rebut ajudes per 
part de les institucions per a la seua escriptura. 

 
c) Sobre els laboratoris i residències de creació, i conscients de la situació econòmica actual, 
l'AVEET considera que el teatre públic ha d'aprofitar sinergies amb altres projectes que, en el 
cas que tractem, involucrarien altres espais o festivals públics i privats. Es podrien obrir així 
línies de treball per a laboratoris en sales alternatives però també en altres sales amb línies 
més comercials, ja que les dramaturgues i dramaturgs han de poder participar de tots els 
models de teatralitat que ofereixen els diversos espais. Estos laboratoris o residències 
ajudarien, així mateix, a fer tot este treball en unes condicions laborals dignes per part dels 
creadors. A més, els laboratoris han de ser un mitjà de formació, d'investigació i de 
descobriment de nous talents, sense oblidar la necessitat d’impulsar accions de formació dels 
autors a partir de tallers i cursos amb figures de prestigi nacional i internacional. 

 
d) Sobre la revisió del teatre clàssic i la creació d'un repertori valencià, l'AVEET vol posar 
atenció en una tasca dramatúrgica poc explorada al nostre territori més enllà de propostes 
privades i, puntualment i de manera irregular, públiques. Les nostres dramaturgues i 
dramaturgs estan formats per a fer traduccions, adaptacions i/o versions de textos clàssics. 
Alguns d'ells ja han tingut algunes experiències i altres haurien de començar a tindre eixa 
oportunitat. És amb este tipus de treballs on l’autoria s'acosta a la tradició teatral i fa créixer el 
seu propi estil, a més, aporta la seua pròpia visió en col·laboració amb la direcció d'escena. 
Així, l'AVEET considera que s'han de potenciar estos processos de treball, habituals en altres 
parts de l'Estat i del món. 

 
e) Sobre l'aposta pel teatre valencià contemporani, segons l'AVVET, és fonamental que als 
escenaris públics hi haja un ventall de propostes més ampli, que mostre la riquesa 
intergeneracional d'una dramatúrgia, la valenciana, que ha anat creixent, més enllà de les 
dificultats, al llarg dels darrers 50 anys. D'altra banda, és necessari que les dramaturgues 
estiguen presents de manera regular i normalitzada. Igualment, l'aposta ha de ser pel teatre 
valencià en valencià, una llengua poc present als escenaris públics en moltes temporades. El 
mateix que s’ha exposat per al teatre clàssic és vàlid per a la textualitat contemporània 
internacional. La dramatúrgia valenciana pot encarregar-se de la traducció i/o versions d'esta 
autoria i obres. És urgent també normalitzar la presència del teatre més innovador fet a 
Europa i a la resta del món. Són referents necessaris no només per als professionals sinó 
també per al públic. 

 
f) Sobre la visibilització i projecció nacional i internacional, si bé es pot afirmar que alguns dels 
nostres dramaturgs han aconseguit projecció nacional i internacional i alguns dels seus textos 
han sigut traduïts, editats i produïts en altres països, l’AVEET considera que amb una mínima 
atenció a este aspecte per part de les administracions els resultats podrien ser més destacats. 
Per això, no només s'ha d'aconseguir que les produccions pròpies giren pel circuit local, també 
s'ha d'aspirar que ho facen per l’estatal i l’internacional. Així, la projecció internacional s'ha de 
potenciar donant suport a gires d'espectacles d’autoria valenciana amb capacitat per arribar a 
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altres països. D'altra banda, també cal animar a la traducció i edició de textos d'autors 
valencians a diferents llengües, si més no en format electrònic. Segons l'AVEET, es tracta 
d'una línia de treball prou econòmica que, amb una bona organització, podria tindre molt bons 
resultats de cara a la projecció internacional dels autors. 
 
g) Sobre l'edició i foment de la lectura teatral, l'AVEET planteja la necessitat d'aprofitar el nou 
Pla Valencià de Foment de la Lectura i del Llibre per a animar a la ciutadania a apropar-se a la 
lectura teatral i a les seues particularitats. Sens dubte, augmentar els índexs de lectura de la 
població faria possible que les editorials tingueren mes atenció a l'edició de teatre. Des d'este 
objectiu general, seria necessari dissenyar una sèrie d'activitats destinades a lectores i lectors 
de diferents edats per a familiaritzar-se amb la lectura i l’escriptura de textos dramàtics. En 
este sentit, caldria impulsar la formació de lectors de teatre des del sistema educatiu, les 
associacions culturals i les institucions, adreçada a totes les franges d'edat, amb clubs de 
lectura, dramatitzacions, tallers d'escriptura... La literatura dramàtica contemporània, sobretot 
la de caràcter menys comercial, necessita d'una formació que no sempre la ciutadania està 
rebent. En este sentit, també contribuiria a este objectiu donar un major suport des de les 
diferents institucions culturals i d’investigació a l’estudi i a la difusió editorial i mediàtica dels 
nostres autors i autores. 
 
Igualment, caldria fixar acords amb diferents editorials per a potenciar l'edició de les  obres 
d'autors valencians en les seues col·leccions o dissenyar noves col·leccions amb el segell del 
teatre públic o coeditades amb editorials privades.4 Junt amb les editorials, s'hauria de 
reflexionar sobre els criteris de selecció de textos i els potencials de cada col·lecció per atendre 
els diferents públics a què es vol arribar o la manera i els formats per a fer accessibles estes 
col·leccions de teatre. Així mateix, encara que comptem amb alguns premis de textos 
dramàtics i amb certa tradició de donar a conèixer els textos a través de lectures 
dramatitzades, es podria augmentar la seua presència com a formes d’estimular la creació i 
millorar la difusió dels textos i autors teatrals.  
 
4. Sobre l'Ordre anual d'ajudes al teatre i la modalitat d'ajudes a la creació literària 
escènica  
 
Un instrument ben rellevant per al sector escènic és l'Ordre d'ajudes o subvencions que, des 
de la Conselleria de Cultura, es va posar en marxa fa ja molts anys, amb una convocatòria de 
caràcter anual. Dins esta ordre trobem una modalitat dedicada a la creació de textos teatrals. 
Esta modalitat va arribar a comptar amb una partida de 25.000 €, però la crisi la va reduir a 
5.000 l'any 2013. En els últims anys hi hagut un augment de la partida (10.000 el 2014 i 
12.000 el 2015), però caldria, dins de la disponibilitat, anar augmentant està quantitat, si més 
no, en relació als augments que es donen en altres modalitats de l'Ordre d'ajudes. Una major 
quantitat permetria, a més, ampliar el número d'ajudes atorgades, amb la qual cosa es podria 
beneficiar més autors i propiciaria una major producció textual. En este sentit, en la recent 
convocatòria, publicada al DOCV del 3 d'agost de 2016, la quantitat assignada a esta modalitat 
                                                           
4 e se oblidar la ecessitar d editar també traduccions del repertori internacional, un àmbit al qual també poden 
dedicar-se els nostres dramaturgs. 
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ha estat fixada en un màxim de 24.000 euros, per a un total de 8 ajudes.5 Sobre el pagament 
de les ajudes, i fent-nos eco de les propostes presentades per l'AVEET a CulturArts, es creu 
convenient que un 50% de l'ajuda es lliure en el moment de la concessió de l’ajuda i un altre 
50% en el moment de la presentació del text definitiu. 
 
També seria desitjable que la convocatòria d'ajudes es publicara al començament de cada 
any, i no com ha estat passant en els últims anys. En la convocatòria caldria fixar un període 
raonable perquè els autors pogueren preparar amb temps suficient els seus projectes de 
textos, ja que en algunes ocasions el temps fixat per a la presentació de la documentació ha 
sigut especialment reduït, la qual cosa dificulta que els projectes es puguen treballar en les 
condicions adequades. En cap cas, s'hauria de demanar, com així també planteja l'AVEET, el 
text complet en el moment de sol·licitar l'ajuda. Este plantejament fa que les ajudes acaben 
tenint l'aparença d'un concurs més que no la d'ajudes a projectes de creació textual, els quals 
es duran a terme posteriorment gràcies a l'ajuda rebuda. Per a les comissions avaluadores la 
possibilitat de presentar un projecte o un text complet també provoca una situació molt 
desigual a l’hora de valorar les diferents propostes que són presentades. 
 
Seria convenient que s'assegurara en les bases un mínim d'ajudes a nous autors. A més, seria 
recomanable que en les bases es tinguera en compte la perspectiva de gènere i que les 
autores, habitualment amb menys trajectòria que molts autors, no es veieren perjudicades. 
També s'hauria de fixar en les bases una divisió de les ajudes d'acord amb les llengües 
cooficials, una mesura que contribuiria a la promoció de l'escriptura en valencià.  
 
Finalment, seria fonamental redefinir els objectius d'esta modalitat d'ajuda, ja que en molts 
casos els textos sorgits de les ajudes no mereixen una atenció posterior per part de 
l'administració, ni en forma de producció ni d'edició. En eixe sentit, seria necessari emmarcar 
les ajudes en un programa més ampli de suport a la creació teatral contemporània valenciana, 
en la qual els textos objecte d'ajuda tingueren la possibilitat de ser estrenats pel teatre públic 
i/o editats, programats en els espais públics si són estrenats des del sector privat o buscar 
fórmules de coproducció amb altres institucions o empreses. 
 
Sobre les valoracions que l'AVEET planteja, cal fer constar que en la Resolució d'1 d'agost de 
2016 s'ha tingut en compte el criteri d'igualtat quant a les dos llengües oficials i un criteri de 
discriminació positiva respecte a la condició de dona. Ara bé, respecte al primer aspecte, seria 
convenient que es fixara de manera explícita que les ajudes es distribuiran al 50% tenint en 
compte la llengua en què són escrites les obres. Respecte al segon, la redacció que es 
presenta al document (“La condició de dona fins a un màxim de 10 punts”) planteja seriosos 
dubtes sobre una correcta aplicació, ja que es parla de “fins a”.  
 
 
 

                                                           
5 “Resolució d'1 d'agost de 2016, del president de CulturArts Generalitat, per la qual es convoquen subvencions per al 
foment de les arts escèniques per als sectors teatral i circense, durant els mesos de gener a desembre de 2016”, 
publicada al DOCV, núm. 7843, de 3 d'agost de 2016. 
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5. Conclusions i recomanacions 
 
El CVC arriba a les següents conclusions i recomanacions: 
 
1) La necessitat de donar un major suport als nostres autors i autores teatrals, per la qual 
cosa caldria que les diferents administracions que tenen competències en matèria teatral 
posen en marxa, de manera coordinada, línies de treball i iniciatives que ajuden a la creació de 
textos i a la difusió dels dramaturgs valencians, tant dins del territori valencià i a la resta de 
l'Estat com a nivell internacional. 
 
2) Respecte a la producció i coproducció d'espectacles i a la selecció dels textos, caldria que les 
institucions o teatres públics crearen comissions de lectura especialitzades que assessoraren 
els gestors públics en les línies de producció i en la tria dels textos. 
 
3) Pel que fa a les ajudes al teatre, el CVC valora molt positivament l'increment en l'assignació 
de la modalitat dedicada a la creació de literatura escènica. Ara bé, considera que en esta 
modalitat no s’haurien d’ajuntar el concepte de projecte i el de text complet i que caldria 
convocar, a parts iguals, les ajudes en funció de la llengua. 
 
4) Quant a la lectura i a l'edició de textos teatrals, a part de les mesures generals del Pla 
Valencià de Foment de la Lectura i del Llibre, es considera necessari fixar accions específiques 
per a la lectura i el llibre teatral, per a la qual cosa seria important estimular les relacions i les 
activitats entre les institucions, les editorials i el món educatiu i associatiu.  

 
Aquest informe serà enviat al protocol habitual i, a més, a l'Associació Valenciana d'Escriptores 
i Escriptors Teatrals (AVEET).  
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Informe sobre l’Avantprojecte de Llei de l’Horta de València  
Autor: Comissió Promoció Cultural 

Aprovació: Ple Algemesí, 28 novembre 2016 
 

 
 
ÍNDEX 
 
I Antecedents 
 
II Objectius  
 
III Conclusions 
 
Annex 
 
I  
Antecedents 
 
Administratius. 
 
Amb data 6 d’octubre de 2016 la Conselleria d’Habitatge, Obres Públiques i Vertebració del 
Territori sotmet a audiència ciutadana i per tant s’inicia el pla de participació pública i 
d’informació pública de l’Avantprojecte de Llei de l’Horta de València. 
 
El Ple del Consell Valencià de Cultura celebrat a Llíria en el proppassat mes de setembre 
acordà, amb coherència amb l’emissió de l’informe sobre el Pla d’Actuació Territorial  
d’Ordenació i Dinamització de l’Horta de València, PATODH, instat per la susdita conselleria, 
emetre també informe sobre l’anunciat Avantprojecte de Llei de l’Horta de València, i 
encarregà a la Comissió de Promoció Cultural la tasca corresponent.  
 
L’anàlisi de l’avantprojecte de Llei de l’Horta que encetem tractarà de basar-se en dues 
consideracions de mètode: en primer lloc, esbrinar si els objectius que pretén gaudeixen de la 
necessària consistència, és a dir, si no són contradictoris entre si i, en segon lloc, si el mitjans 
que proposa per assolir-los són coherents, es a dir, si són adequats per aconseguir els fins 
previstos. Consistència I coherència són les eines de l’anàlisi present, sense perjuí d’un 
escrutini detallat dels continguts, el qual no forma part de les comeses pròpies del Consell 
Valencià de Cultura. 
 
Marc cultural i legal. 
 
Cal assenyalar, en primer lloc, la forta continuïtat de les presents actuacions proteccionistes de 
l’Horta, en relació a l’inicial Pla d’Actuació Territorial de Protecció de l’Horta, PATPH, on els 
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elements bàsics de futur, com ara la necessària Llei de l’Horta i la creació d’un Ens Gestor 
específic, estaven reconeguts i desenvolupats amb cert rigor, i ara tant en el PATOD com en el 
present Avantprojecte, ocupen un lloc medul·lar. 
 
Cal dir, però, que la internalització dels costos del manteniment de l’Horta a càrrec de la 
població urbana, aspecte essencial de la viabilitat econòmica de l’Horta, no ha estat 
arreplegada en el text de l’Avantprojecte mentre que el PATPH deia: “...la base econòmica de 
finançament dels agricultors ha de partir de l’ avaluació de l’Horta com a  externalitat 
urbanística...” 
 
Per arribar al present text l’ordenació del territori i la urbanística de la Comunitat Valenciana 
ha fet un llarg recorregut que sintetitzem: 
 
En primer lloc es va produir el Dictamen del Consell Valencià de Cultura sobre la conservació 
de l'Horta de València de maig de 2000 i de la iniciativa legislativa popular a través de la 
proposició de Llei reguladora del procés d’ordenació i protecció de l'Horta de València com a 
espai natural protegit en 2004, que va suscitar un gran consens en tots els agents socials de la 
Comunitat Valenciana. 
 
L’Estratègia Territorial de la Comunitat Valenciana, aprovada pel Decret 1/2011, del Consell, 
fou la segona passa del recorregut quan va proposar la protecció i dinamització de l'Horta de 
València com una actuació prioritària per a la consecució d’un model territorial sostenible i 
resilient als efectes del canvi climàtic i de la seguretat alimentària. 
 
En fi, la Llei 5/2014, de 25 de juliol, d’Ordenació del territori, urbanisme i paisatge serví 
d’empara al Pla d’Acció Territorial d’Ordenació i Dinamització de l’Horta de València. 
 
II  
Objectius. 
 
L’Exposició de motius de la Llei és ben explícita quan expressa les raons de ser de 
l’Avantprojecte : 

”Com és àmpliament reconegut per la comunitat científica, l'Horta de València 
constitueix un dels paisatges agraris més rellevants i singulars del món mediterrani. És un 
espai de valors productius, ambientals, culturals, històrics i paisatgístics acreditats, mereixedor 
d’un r i de protecci i dina it aci ue en arantisca la recuperació i pervivència per a les 
generacions futures. 
 Aquest paisatge productiu i cultural de valor incalculable està seriosament amenaçat de 
desaparici per la pressi de l’activitat ur an stica les in raestructures de o ilitat i la ateixa 
crisi i l’a andona ent de l’activitat a r ria 

er aix es plante a una Llei de l’Horta de al ncia ue arreple ue l’esperit del
dictamen del Consell Valencià de Cultura sobre la conservació de l'horta de València de maig 
de 2000 i de la iniciativa legislativa popular a través de la proposició de Llei reguladora del 
proc s d’ordenaci i protecci de l horta de al ncia co a espai natural prote it en ue
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va suscitar un gran consens en tots els agents socials de la Comunitat Valenciana. I aquesta 
realitat no és una altra que la preservació de l'horta com un sistema productiu, ambiental i 
cultural integrat.” 
 
Certament l’informe citat  deia en temps primerencs: 
... n se on lloc considere ue les orts alencianes i el overn valencià tenen la capacitat 

necessària per a definir i aplicar urgentment un marc legal amb la legislació espanyola i 
l’europea en vi or i si conv a noves nor es  per a la creaci d’un or anis e
supramunicipal i interinstitucional que elabore i implemente un pla de protecci de l’Horta de
València que nasca del màxim consens social possible i busque garantir la viabilitat dels usos 
a r coles i derivats d’este edi hu productiu .  
 
Hi ha, doncs, una amplia coincidència entre els objectius de la Llei i l’esperit i lletra de 
l’esmentat informe d’aquesta institució, lliurat a l’any 2000. 
 
Capítols temàtics. 
 
En el primer capítol de l’Avantprojecte de la Llei de l’Horta de València s’exposen amb claredat 
els objectius de la Llei: preservació, protecció, recuperació i dinamització de l'Horta de 
València.  
 
Per assolir-ho la Llei tractarà, en primer lloc, de definir els elements constitutius de l’Horta; en 
segon, d’establir normatives per a la preservació activa així com un marc d’usos compatibles 
que donarà pas a un PAT;  en tercer, crearà un ens de gestió de l’activitat econòmica de 
l’Horta, i acabarà amb un conjunt de mesures de caire netament urbanístic. Són novetats 
respecte de la tradició de planificació territorial la incorporació de mesures de preservació 
activa i la formulació d’un ens de gestió de l’activitat econòmica. 
 
El segon capítol aborda la geografia física, econòmica i humana de l’Horta de València en 
definir els elements que en formen part, estructurals, morfològics o de patrimoni, a més 
d’afirmar la inviabilitat de l’Horta sense unes condicions de vida dignes per als agricultors. En 
són els següents: les persones que es dediquen a l'agricultura; el Tribunal de les Aigües de la 
Vega de València, la Reial Sèquia de Moncada i la resta de comunitats històriques de reg; el sòl 
d’alta capacitat agrològica; el patrimoni hidràulic i l'aigua; el patrimoni arquitectònic, 
arqueològic i etnològic; el patrimoni natural (fauna i flora); la xarxa de camins i sendes 
històrics; l’estructura i parcel·lació de l’Horta de València; l’activitat agrària; i tot element de 
caràcter material i immaterial el manteniment del qual siga necessari per a fomentar els 
senyals d’identitat i el sentiment de pertinença a aquella. Respecte dels clàssics elements 
urbanístics ( infraestructurals i de zonificació i règim d’usos), aquest document n’inclou altres 
de jurídics, com ara els diversos tribunals de les aigües, i morfològics, molt en particular la 
parcel·lació agrícola, vinculada al reg i determinant del paisatge. 
 
L’ordenació del territori conforma el capítol tercer de la Llei, que preveu la formulació i 
l’aprovació pel Consell d’un pla d’acció territorial, un instrument d’ordenació supramunicipal a 
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què s’han d’adaptar els plans urbanístics dels municipis que integren l’àmbit de l'Horta. 
Proposarà un règim jurídic per als sòls de l'Horta com a protegits i de compatibilitat dels 
distints usos i activitats que puguen implantar-se per a mantindre l'Horta com a espai 
productiu, i preservar els seus inqüestionables valors, béns i serveis per al conjunt de la 
societat. Cal dir que sobre aquest document el CVC ha emès recentment un Informe específic, 
vist que s’exposà el PATOD Horta abans que la Llei ho promoguera. Sembla oportú transcriure 
les seues conclusions finals: 
...” Tercera 
L’actual Consell ha recuperat els plans anteriorment enllestits, corregint les contradiccions que 
hi havia i estaven ja detectades, enfortint les línies protectores, fonamentalment. En el camp 
de les classificacions de sòl es poden trobar les majors de les novetats: s’hi han eliminat 
xarxes viàries greument conflictives amb la protecció de l’Horta i també creixements mancats 
de fonament urbanístic o seriosament agressius al medi i el paisatge. Totes aquestes mesures 
gaudeixen de consideració per la seua coherència amb els objectius de qualitat fixats 
inicialment en el document. 

Quarta 
Hi ha, però, un conjunt de mesures que pertanyen més estrictament al camp de la gestió que 
sota l’aixopluc de l’anunciat Avantprojecte de Llei de l’Horta proposen la creació d’un ens 
gestor del territori, on tindrien lloc diversitat d’institucions públiques o privades. S’hi anuncien 
també conceptes de compensació de cessions urbanístiques que pertanyen a l’estricta 
disciplina urbanística. I , finalment,  es proposen mesures de compensació econòmica a 
l’activitat agrícola per part dels que gaudeixen del paisatge com a part de la ciutat, és a dir, 
dels ciutadans metropolitans.” 
 
Resulta innovador el contingut del capítol quart de la Llei que regula les obligacions de la 
propietat del sòl i la seua funció social, a la manera de les lleis del sòl clàssiques de la 
disciplina urbanística i que proposa que en els casos d’abandonament o infrautilització de 
parcel·les agrícoles puguen  imposar-se deures positius al seu titular que n’asseguren l’ús 
efectiu per a fins de desenvolupament econòmic i que podrien ser cultivades per una tercera 
persona o empresa que es dedique a l'activitat agrícola a ple rendiment. La Llei estableix en 
aquest capítol un sistema d’arrendament forçós en favor d'un tercer, amb l’expropiació del dret 
d’ús de les terres de cultiu, encara que es fomenta de manera prioritària la mediació i l’acord 
amistós entre el propietari i el professional cultivador. Aquesta mesur, que tal vegada aixecarà 
consideracions contradictòries, té un cert paral·lel amb la inscripció de béns immobiliaris en el 
Registre Municipal de Solars i Edificis a Rehabilitar determinada pel l’incompliment del deures 
urbanístics d’execució del planejament, instaurat en les lleis urbanístiques estatals i 
autonòmiques de les dècades precedents i d’escassa aplicació i fruits . La remissió a un 
desenvolupament reglamentari potser no dissiparà els interrogants que formula la novetat del 
plantejament en l’àmbit agrícola. 
 
La voluntat del legislador de recuperar sòls degradats de l’Horta es troba en el capítol cinquè i 
es refereix a la zonificació i classificació del sòl de l'Horta, que aporta com a gran novetat la 
consideració de dos nous instruments urbanístics de recuperació de l'Horta: l’enclavament i el 
sector de recuperació de l'horta de València. En ambdós casos es pretén rehabilitar 
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construccions en mal estat de conservació o permetre un índex d’edificabilitat aparentment 
reduït, materialitzat en un terç de l’àmbit a restaurar, havent de dedicar els dos terços restants 
a regenerar i conrear els camps en condicions de cultiu agrícola. En el cas del sector, 
s’alleugeren les exigències de les lleis urbanístiques en matèria d’estàndards,   donades les 
especials característiques d’aquestes parcel·les, amb la doble finalitat d’estimular la reposició 
dels cultius i assolir certa rendibilitat urbanística, la qual cosa entranya una severa 
contradicció. A més, cal parar esment en el fet que l’edificabilitat permesa, hagut compte que 
només un terç és urbanitzable, elevarà el resultat a xifres pròpies de qualsevol perifèria 
urbana. Hi ha, doncs, una greu incoherència en aquestes mesures.  
 
El capítol palesa la voluntat regeneradora del límits urbans, on es produeix bona part de la 
degradació de sòl d’horta per les expectatives urbanístiques i formula una tècnica mixta de 
regeneració i aprofitament urbanístic. Cal, però, una més afinada instrumentació d’ambdues 
figures i les seues relacions amb les lleis urbanístiques. 
 
L’Ens Gestor de l'Horta ocupa el capítol sisè. Adoptarà la forma de consorci, de les 
administracions públiques competents i dels diversos agents socials, econòmics i ambientals. 
Estarà adscrit a la conselleria amb competència d’agricultura i desenvolupament rural i les 
seues funcions comprendran, entre altres, la gestió dels fons que assignen les distintes 
administracions o que s’obtinguen pels instruments financers que, si és el cas, es creen per a 
garantir la pervivència de l’Horta i els seus valors; el suport a la promoció, comercialització i 
diferenciació dels productes d’horta; la representació de tots els agents presents en l’ens i la 
cooperació amb altres territoris de naturalesa semblant, o la gestió del mercat de terres així 
com noves tipologies de contractació sostenible que es generalitzen en altres àmbits del 
territori de valor ambiental i cultural. La necessitat d’aquesta figura de gestió ja fou 
expressada en l’esmentat informe del CVC de 2000, que deia en la consideració tercera: “…és 
necessària la creació d’un organisme supramunicipal i interinstitucional capaç de resoldre 
problemes de dispersió de competències”.  
 
L’Ens gestor s’encarregarà, d’acord amb el capítol setè, de la definició d’un pla de 
desenvolupament agrari, junt amb la conselleria d’agricultura i desenvolupament rural. 
L’Avantprojecte entra de ple en el camp de l’economia agrícola i contempla la millora de les 
estructures agràries i la professionalització de les explotacions; el relleu generacional dels 
professionals agraris; la incentivació de les produccions de qualitat i la millora dels canals de 
comercialització. També es fomentarà la diversificació de les rendes agràries per mitjà de la 
introducció limitada d’activitats terciàries compatibles amb l’activitat agrària, i la recuperació i 
posada en cultiu de terres abandonades o infrautilitzades. Les nombroses funcions atribuïdes a 
l’Ens gestor pertanyen al camp de la gerència bàsicament i la seua manca de caràcter executiu 
i la multiplicitat de responsables finals posa de relleu una certa feblesa conceptual. 
 
L’últim capítol de la Llei regula un Registre d’Explotacions Agràries Professionals de l'Horta de 
València com a requisit imprescindible per a beneficiar-se de les accions o instruments que 
desenvolupe l’Ens gestor de l'Horta de València. S’exigiran unes unitats de treball agrari per 
explotació per a formar part d’aquest Registre i afavorir la millora de la rendibilitat 
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d’explotacions y fomentar els sistemes de cultiu en comú. A més, es regulen les bonificacions 
en les transmissions de finques agrícoles a professionals i empreses les quals podran arribar al 
100 %. 
 
La disposició addicional única es refereix a una exempció parcial de l’estàndard de parc públic 
de xarxa primària (PVP) de la legislació urbanística per a aquells municipis que protegisquen 
els seus sòls d’horta, amb la condició de desenvolupar-hi programes d’ús públic sense alterar 
l’activitat agrària. Amb això, es pretén evitar les classificacions massives de nous sòls 
urbanitzables al cor de l'Horta, la gestió dels quals pot permetre l’obtenció d’aquests espais 
verds, i se substitueixen per espais d’horta contigus al sòl urbà en què es pot compatibilitzar 
un ús públic sostenible sense minva de la qualitat de vida dels ciutadans del municipi. S’hi pot 
produir, però, un incompliment de la Llei urbanística pel que fa a la reserva de parc públic, que 
pertany a l’ordenació estructural, és a dir, que afectaria al conjunt de l’ordenació urbana, del 
pla general corresponent. 
 
En les disposicions transitòries s’exigeix l’adaptació del planejament urbanístic i de les 
declaracions d’interès comunitari que no compten amb aprovació definitiva a les 
determinacions de la Llei, i es regula un règim de fora d’ordenació, no sols per a les 
construccions que no s’adapten a les determinacions de la Llei, sinó també per als elements 
impropis d’aquestes. 
 
III  
Conclusions 
 
Primera.  
Resulta palès que l’Informe del CVC de 2000 és la base o punt de partida de tota altra 
consideració proteccionista de l’Horta, mínimament articulada i els extrems de la qual, són els 
arrels de l’Avantprojecte de Llei de l’Horta: creixement urbanístic que implica la fragmentació i 
ruptura paisatgística; necessitat  d’actualitzar coneixements sobre l’estructura de l’Horta, les 
expectatives de creixement, les alternatives econòmiques, el patrimoni a protegir; necessitat 
d’un pacte social que coordine els diversos interessos; necessària creació d’un organisme 
supramunicipal i interinstitucional; planificació dels cultius per tal de crear una marca de 
qualitat; millora de les infraestructures productives i de les comercials; formació de les noves 
generacions en una gestió moderna de la terra i dels seus productes; viabilitat de formes no 
tradicionals d’explotació dels recursos existents, com ara el turisme o les activitats 
pedagògiques.  
 
Tots aquests extrems gaudeixen de la necessària consistència interna i com a conseqüència la 
valoració que aquesta institució pot fer és positiva i encoratjadora de necessaris 
perfeccionaments per tal d’augmentar la coherència instrumental. 
 
Segona.  
Hi ha una forta continuïtat amb anteriors propostes - més enllà del Dictamen CVC 2000 - i en 
particular amb el precedent i no aprovat Pla d’Actuació Territorial de Protecció de l’Horta, la 
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qual cosa posa de relleu la qualitat i disciplinarietat del treball precedent, que, tanmateix, no 
és explicitat en l’Avantprojecte en estudi, com caldria, per coherència intel·lectual, si més no. 

 
Tercera.  
Ressalta una mancança medul·lar en la matèria econòmica de l’Avantprojecte com és la 
internalització del costos de manteniment de l’Horta en un estat raonable, donat que és sense 
dubte un element urbanístic essencial de la ciutat de Valencia i del conjunt de pobles que s’hi 
troben i que gaudeixen de l’Horta com a veritable parc natural metropolità sense que aquest 
aprofitament immaterial tinga compensació econòmica. En propostes anteriors l’absorció 
d’aquestes externalitats n’era un objectiu bàsic que ara no és present. Seria molt desitjable 
per assolir major consistència que el text a desenvolupar en el futur considerara aquest 
objectiu i arbritara els mitjans coherents. 
 
Quarta.  
La gran varietat de continguts de l’Avantprojecte, territorials, urbanístics, de gestió, de 
propietat del sòl, entre altres, i la seua naturalesa inicial permet trobar a faltar un major 
afinament  i precisió en l’articulació de les diverses matèries, que cal esperar que en el futur 
siguen aportades i permeten reduir la feblesa instrumental. 

 
 

Aquest informe es lliurarà d’acord amb el protocol establert. 
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Annex : Proposta de Zonificació PATOD Horta 2016 
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Informe sobre la inclusión del Jazz en las enseñanzas profesionales de 

Música  
Autor: Comissió de les Arts   

Aprovació: Ple, 25 Juliol 2016 
 

 
 
1. ANTECEDENTES  
 
El Consell Valencià de Cultura es consciente de que la música en la Comunitat Valenciana, en 
cualquiera de sus apartados y formas, es un elemento esencial de la identidad de los 
valencianos, y desde sus inicios ha manifestado su preocupación por cualquier acción o causa 
que tenga relación con la música y su enseñanza. Así, en diversas ocasiones el CVC ha 
colaborado, mediado o recomendado sobre  la materia a través de Informes como el de la 
catalogación como Bien de Interés Cultural Inmaterial (BICI) de las actividades musicales de 
las bandas valencianas, el rock valencià, la música tradicional y popular valenciana, las 
agrupaciones corales valencianas, o la problemática de las Enseñanzas Artísticas Superiores en 
cuanto a la inclusión de titulaciones en el rango universitario. 
 
La  Comisión  de las  Artes  del  CVC, a propuesta del conseller, y profesor de la especialidad 
de jazz del Conservatorio Superior de Música “Joaquín Rodrigo” de Valencia (CSMV), Ximo 
Tébar, acordó  abordar  la  situación  de las Enseñanzas Profesionales de Grado Medio de 
Música en torno al jazz en la Comunitat Valenciana. En la investigación y elaboración de este 
informe han colaborado: Josvi Muñoz (Profesor de Saxofón, Clarinete y Educador de Jazz, 
Graduado en el Berklee College of Music de Boston y fundador-director de L’Aula de Jazz en 
Valencia), los profesores de jazz del CSMV Ramón Cardo y Santi Navalón, José Pruñonosa 
(Licenciado en composición, Máster en investigación musical por la UPV, doctorando 
especialista en jazz), y personal del Servicio de Enseñanzas de Régimen Especial de la 
Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esports. 
 
2. OBJETO DEL INFORME 
 
El objeto del presente informe es, en primer lugar, exponer la situación en la que se 
encuentran las enseñanzas musicales respecto a la especialidad de jazz; y, a continuación, 
apelar a un cambio-adaptación en los currículos de las Enseñanzas Profesionales de Música 
mediante la inclusión de contenidos que preparen y formen a los alumnos que desean cursar la 
especialidad de jazz en el Grado Superior, donde ésta sí está regularizada e implantada. 
 
3. ANÁLISIS DE LA SITUACIÓN ACTUAL 
 
En pro de mantener este Informe lo más breve y enfocado posible, se centrará, especialmente, 
en las contradicciones legislativas que mantienen el problema y en las facilidades legales que 
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permitirían solucionarlo. 
 
Ahora bien, aunque no es el objetivo específico de este informe describir por qué el jazz, y su 
directa relación con la improvisación, es de vital importancia para la educación musical, no 
estaría de más remarcar sus principales beneficios transversales: sociales, interculturales, 
creativos, cognitivos, psicomotrices, educativos, de integración e inclusión, trabajo en equipo, 
incremento lúdico, diversificación, ampliación de opciones laborales, interacción con la música 
popular y folclore autóctono, tecnológicos, administrativos para los centros, mejora de 
capacidades de aprendizaje, etc.  
 
3.1. Justificación cognitiva y social 
 
El jazz, más que una especialidad, es un complemento esencial en la formación de cualquier 
músico hoy en día, su gran influencia puede verse en todos los ámbitos de la música y la 
sociedad actual, y puede ofrecer un amplio abanico de posibilidades laborales a nuestros 
músicos.   
 
Todos los grandes filósofos y educadores históricos como Willems, Suzuki, Vygotsky, Dalcroze, 
Orff, Bruner o Freire, han defendido siempre la improvisación como parte fundamental e innata 
en el músico. 
 
Por otra parte, resulta curioso que la administración pública haya tenido en cuenta medidas 
para el fomento de estilos como el rock, el pop y otros “dialectos” del jazz sin que se haya 
tenido en cuenta que dichos estilos son fruto de las fusiones provenientes del jazz. 
 
Además, una correcta educación en jazz puede potenciar los resultados en aquellos músicos 
que decidan especializarse en otras músicas y especialidades como música barroca, música 
tradicional valenciana, producción musical, etc.  
 
Está sobradamente comprobado que el estudio y el entendimiento del jazz, con semejante 
carga creativa, agudiza las habilidades auditivas y desarrolla una percepción más sensible e 
intuitiva en los estudiantes de los distintos niveles, mejorando los resultados en sus estudios, 
incluso en otras disciplinas, y reduciendo considerablemente el fracaso escolar.  
 
El jazz es un lenguaje de expresión artística y su enseñanza actúa directamente como 
propulsora de la misma, potenciando el  trabajo cooperativo y las inteligencias múltiples del 
alumnado. 
 
3.2. Análisis legal y comentarios 1 
 
La especialidad de jazz en las Enseñanzas Superiores entró en vigor mediante la Ley Orgánica 
1/1990, de 3 de octubre, de Ordenación General del Sistema Educativo LOGSE, publicada en el 

                                                           
1 Este informe incluye un anexo con un análisis de los decretos y disposiciones relacionados con la materia, tanto en la legislación 
nacional (BOE) como autonómica (DOCV). 
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BOE núm. 238 de 4 de octubre de 1990. Esta ley regula y establece la especialidad de jazz en 
las Enseñanzas Superiores de Música, pero, paradójicamente, el jazz no se contempla en el 
campo de las Enseñanzas Musicales previas. Esta circunstancia no solo resulta contradictoria 
en sí misma, sino que además contradice, en varias ocasiones, la normativa planteada en la 
Ley Orgánica 2/2006, de 3 de mayo.  
 
Así pues, el Real Decreto 1577/2006, de 22 de diciembre, por el que se fijan los aspectos 
básicos del currículo de las Enseñanzas Profesionales de Música reguladas por la Ley Orgánica 
2/2006, de 3 de mayo, de Educación, recoge lo siguiente:  

 
Artículo 1.2. La finalidad de las enseñanzas profesionales de música se ordena en tres 
funciones básicas: formativa, orientadora y preparatoria para estudios posteriores. 
 
Artículo 3.j) Cultivar la improvisación y la transposición como elementos inherentes a la 
creatividad musical. 

 
Así mismo, comprobamos que la Ley Orgánica 2/2006 de 3 de mayo está ampliamente abierta 
y capacitada para albergar perfectamente la adaptación necesaria, sin que se tengan que 
realizar mayores alteraciones o incluso modificación alguna en dicha ley. De hecho, la 
contradicción que representa la inexistencia de los contenidos necesarios para garantizar la 
preparación a niveles superiores sí reglados, podría ser incluso considerada como no ajustada 
a la legislación. 
 
 3.3. Resumen de la situación actual 
 

 No existe preparación reglada previa al Grado Superior en la especialidad jazz. Cabe 
remarcar que la actual asignatura optativa “Música y Creatividad”, programada en el 
último ciclo de las enseñanzas profesionales, es insuficiente. En ese sentido, con un sólo 
curso se pretende cubrir las enseñanzas de jazz en ciertos conservatorios y centros de 
enseñanzas profesionales, para, en teoría, orientar al alumno hacia el Grado Superior en 
esta especialidad.  

 
 Los alumnos interesados se introducen y estudian el jazz en academias privadas o a 

nivel individual-particular de forma autodidacta; o viajando a otros países donde sí está 
normalizada la formación del estilo. De hecho, la gran mayoría de los alumnos que 
superan las pruebas de acceso al Grado Superior de Jazz, provienen de escuelas 
privadas de jazz o de clases particulares con los especialistas del género.  

 
 Existe una tendencia de los jóvenes músicos (alumnos-educandos) asociados a 

Sociedades Musicales de la Comunitat Valenciana a la creación de formaciones o Big 
Bands vinculadas a la Banda. Esta iniciativa, en muchos casos, se lleva a cabo con el 
esfuerzo de los propios alumnos, que sufragan ellos mismos los gastos del director-
educador especialista en jazz. 
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 Se constata la inexistencia de puestos de trabajo y oferta laboral en el sector educativo 
musical para los profesionales de este sector, así como para los que actualmente acaban 
la titulación superior en la especialidad de jazz. En ese sentido, se debería reforzar la 
educación musical en otros ámbitos como la enseñanza primaria, secundaria y en las 
universidades, siguiendo el ejemplo de países más avanzados en este aspecto, lo cual 
redundaría no solo en el mercado laboral sino en la formación y creación de públicos.  

 
4. BENEFICIOS Y OPORTUNIDADES LABORALES DE UNA EDUCACIÓN MUSICAL MIXTA 
(Clásico y Jazz)  
 
Con el objetivo de destacar los beneficios de una educación musical mixta, recogemos lo dicho 
por Gunther Schuller:  
 
“No hay ninguna duda que el mundo clásico puede aprender mucho sobre la precisión y 
sutileza rítmica de los músicos de jazz, igual que pueden los músicos de jazz aprender de la 
dinámica, la estructura y contraste de la música clásica.” 2 
 
Actualmente existen disciplinas, oficios y opciones laborales que están vinculadas 
mayoritariamente al conocimiento y dominio de las formas, estructuras y tendencias de la 
música jazz como: 
 

 Música Cine (Compositor o interprete) 
 Música Televisión - Radio (series, sintonías, cabeceras, cortinas…) 
 Música Publicidad (spots, teasers, campañas, anuncios, jingles…) 
 Música Documentales - Audiovisuales 
 Música Videojuegos 
 Director de Big Band 
 Música Pop (director musical, compositor o intérprete) 
 Música Popular Tradicional (director musical, compositor o intérprete) 
 Música Teatro - Danza (compositor o intérprete) 
 Productor discográfico 
 Músico de sesión – freelance (grabaciones, pop, orquestas…) 

 
Además de las opciones laborales que hemos enumerado en este apartado, se podría esperar 
que otras oportunidades laborales surgiesen de una educación musical global y actualizada que 
incluyera el conocimiento del jazz.  
 
5. CONCLUSIONES Y RECOMENDACIONES 
 

1) Debería adaptarse un currículum de las Enseñanzas Profesionales de Música que 
encauce y prepare adecuadamente al alumnado interesado en continuar sus estudios 

                                                           
2 Schuller, Gunther. Musings; the musical worlds of Gunther Schuller. New York: Da Capo Press. Pág 121. 
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superiores en la especialidad de jazz. 
 

2) Asimismo, sería recomendable animar e incentivar a las Escuelas de Música la 
Comunitat Valenciana (reguladas por el Decreto 91/2013, de 5 de julio, por el que se 
regulan las Escuelas de Música de la CV) para que introduzcan el jazz en sus programas 
educativos, así como para la creación de formaciones estables de jazz, o Big Bands, de 
titularidad pública, o bien subvencionadas por las Entidades Públicas y en las 
Sociedades Musicales de la CV (Bandas). 
 

3) Se considera que los docentes destinados a impartir la especialidad de jazz fueran  
expertos en la pedagogía del jazz. 

 
 
Este documento será enviado al protocolo habitual, a los Rectorados de la Universitat de 
València y de la Universitat Politècnica de València, al Ministerio de Cultura y Educación, al 
ISEAC (Instituto Superior de Enseñanzas Artísticas de la Comunitat Valenciana), a las 
Direcciones de los Conservatorios Superiores y Profesionales de Música de la Comunitat 
Valenciana, a la M.I. Academia de la Música Valenciana, a la Federación de Sociedades 
Musicales de la Comunitat Valenciana, a los CEFIRE, a los colaboradores en la redacción del 
informe y a aquellas personas que así lo soliciten. 
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ANEXO al Informe sobre la inclusión del Jazz en las Enseñanzas Profesionales de 
Música 

Análisis de los decretos, disposiciones y objetivos. Legislación estatal (BOE) y Autonómica 
(DOCV). 
 
LEGISLACIÓN NACIONAL 
 
REAL DECRETO 1577/2006, de 22 de diciembre, por el que se fijan los currículo de las 
enseñanzas profesionales de música reguladas por la Ley Orgánica 2/2006, de 3 de mayo, de 
Educación. 
 
En este decreto se recoge lo siguiente: 
 

 Considerando el avance que para las enseñanzas de música supuso la normativa 
emanada de la Ley Orgánica 1/1990, de 3 de octubre, de Ordenación General del 
Sistema Educativo, este real decreto sigue fundamentándose en el estudio de la 
especialidad instrumental o vocal, que actúa como eje vertebrador del currículo y, a la 
vez, pretende avanzar hacia una estructura más abierta y flexible. 

 
En el siguiente artículo 1.2, encontramos el primer incumplimiento, ya que actualmente no 
existe preparación reglada en las Enseñanzas Profesionales hacia el Grado Superior de Jazz, 
reglado desde el año 90: 

 
 Artículo 1.2. La finalidad de las enseñanzas profesionales de música se ordena en tres 

funciones básicas: formativa, orientadora y preparatoria para estudios 
posteriores. 

 
En el artículo 3. “Objetivos específicos de las enseñanzas profesionales de música”, se 
dictamina que las enseñanzas profesionales de música deberán contribuir a que los alumnos y 
alumnas deban conocer las características de otros lenguajes. Entre ellos debería ser 
imprescindible el lenguaje del jazz, madre de las músicas modernas, que hoy y desde el siglo 
XX, representa el mayor porcentaje del consumo musical a nivel global:  
 

 Artículo 3.b) Conocer los elementos básicos de los lenguajes musicales, sus 
características, funciones y transformaciones en los distintos contextos históricos. 

 
En el Artículo 3.i), observamos una de las características fundamentales en el jazz, más que en 
cualquier otro estilo: 
 

 Artículo 3.i) Adquirir y demostrar los reflejos necesarios para resolver 
eventualidades que surjan en la interpretación. 

 
En el Artículo 3.j), encontramos el siguiente requerimiento que parece estar escrito a propósito 
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para las enseñanzas de jazz, puesto que la improvisación y la creatividad son los elementos 
principales de este estilo: 
 

 Artículo 3.j) Cultivar la improvisación y la transposición como elementos 
inherentes a la creatividad musical. 

 
En el Artículo 3.k), la normativa se reafirma en la necesidad de conocer el lenguaje de los 
estilos más relevantes, señalando esta vez elementos más concretos como los recursos 
interpretativos (refiriéndose claramente a la articulación, fraseo, lenguaje improvisado, etc.): 
 

 Artículo 3.k) Interpretar individualmente o dentro de la agrupación correspondiente, 
obras escritas en todos los lenguajes musicales profundizando en el 
conocimiento de los diferentes estilos y épocas, así como en los recursos 
interpretativos de cada uno de ellos. 

 
En el Artículo 3.l), volvemos a encontrar características fundamentales del estilo jazzístico más 
que de cualquier otro estilo: 
 

 Artículo 3.l) Actuar en público con autocontrol, dominio de la memoria y 
capacidad comunicativa. 

 
En el Artículo 4), donde se definen las especialidades, ya podemos observar las de Bajo 
Eléctrico y Guitarra Eléctrica; dos instrumentos totalmente ligados al jazz y a sus dialectos de 
música moderna, además, sin repertorio dedicado dentro de la especialidad clásica. Es un 
signo más de que el jazz debería estar normalizado en este nivel.  
 
LEGISLACIÓN AUTONÓMICA 
 
DECRETO 109/2011, de 2 de septiembre, del Consell, por el que se desarrolla el currículo de 
las especialidades de Bajo Eléctrico y Guitarra Eléctrica establecidas en el Decreto 158/2007, 
de 21 de septiembre, del Consell, por el que se establece el currículo de las enseñanzas 
profesionales de Música y se regula el acceso a estas enseñanzas. 
 
Basta con echar un vistazo a la presente ley (Decreto 109/2011) para hacerse una idea del 
vacío oficial que aún hoy existe entorno a las enseñanzas profesionales de guitarra y bajo 
eléctrico, paradójica cuestión, si pensamos que la enseñanza de ambos instrumentos viene 
siendo una demanda social en auge desde hace ya prácticamente medio siglo.  
 
Como podemos comprobar, las especialidades de Bajo y Guitarra Eléctrica son incorporadas a 
las enseñanzas profesionales de Música en el ámbito de la Comunitat Valenciana en el año 
2007, sin embargo no se establece su currículum, ni se regula el acceso a estas enseñanzas 
hasta el año 2011. 
 
A partir de este año 2011, cada vez son más los centros oficiales que están ofertando estas 
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especialidades (Benimaclet, Sueca, Gandia, Cullera…), y cada vez más municipios se están 
adscribiendo a esta tendencia. 
 
Así pues, con la entrada de la carrera superior de jazz en el Conservatorio de Valencia en el 
año 2009, da la impresión de que el círculo de las enseñanzas musicales “modernas” se 
completa. 
 
Sin embargo, como dicta la normativa aprobada por la Conselleria d'Educació en 2011, para 
poder acceder a estas enseñanzas hace falta superar una prueba de nivel. Podemos observar 
claramente cómo se ha intentado calcar el modelo de las pruebas de las enseñanzas 
profesionales de música “clásica”, añadiendo de manera un tanto artificial obras del repertorio 
tradicional del rock, blues o jazz. Aunque por otro lado resulta de esperar, ya que estas 
disciplinas de guitarra y de bajo eléctrico, son relativamente recientes en el ámbito académico, 
es hasta cierto punto normal que se imite los modelos clásicos. Es justamente en este punto 
donde surge la necesidad de replantear el curriculum de estos instrumentos de una manera 
global.  
 
Siguiendo las experiencias exitosas de otras comunidades autónomas, queremos proponer una 
programación integral que contemple todos aquellos aspectos curriculares, necesarios para la 
formación integral de estos “nuevos” instrumentos, desde un punto de vista contemporáneo y 
realista, pero sin perder de vista la tradición y las circunstancias de nuestros centros 
profesionales de música. 
 
Asimismo, no se contempla la especialidad de Batería, un instrumento que representa por sí 
solo el motor rítmico de la mayoría de estilos actuales, relegado como un simple complemento 
estudiado dentro de la especialidad de percusión clásica en las enseñanzas actuales. 
 
También observamos la existencia de otros instrumentos característicos del jazz como son el 
saxofón, la trompeta, clarinete, contrabajo, flauta, órgano, piano, trombón…, pero sin ninguna 
referencia al potencial educativo de cada uno de ellos dentro del estilo moderno. Estos hechos 
deberían ser corregidos. 
 
DECRETO 158/2007 del 21 de septiembre, por el que se establece el currículo de las 
enseñanzas profesionales de música y se regula el acceso a estas enseñanzas. 
 
Comprobamos que en los objetivos generales y específicos establecidos en el decreto, también 
encontramos alusiones directamente vinculadas al estilo de jazz: 
 
Objetivos generales 
 
 Artículo 4. Objetivos generales de las enseñanzas profesionales de música: 
 

 4.c) Analizar y valorar críticamente las diferentes manifestaciones y estilos musicales.  
 4.e) Participar en actividades de difusión cultural musical que permitan experimentar 
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con la música y disfrutar de la música. 
 
Artículo 5. Objetivos específicos de las enseñanzas profesionales de música: 
 

 5.b) Conocer los elementos básicos de los lenguajes musicales, sus características, 
funciones y evoluciones  en los diferentes contextos históricos.   

 5.c) Utilizar el oído interno como base de la afinación, de la audición armónica y de la 
interpretación musical. 

 5.i) Practicar la improvisación y la transposición como elementos inherentes a 
la creatividad musical. 

 5.j) Interpretar, individualmente o dentro de la agrupación correspondiente, obras 
escritas en todos los lenguajes musicales profundizando en el conocimiento de los 
diferentes estilos y épocas, así como en los recursos interpretativos de cada uno de 
ellos. 

 5.k) Actuar en público con autocontrol, dominio de la memoria musical y capacidad 
comunicativa.  

 5.l) Adquirir autonomía personal en la interpretación musical.  
 

Todos estos objetivos, tanto generales como específicos, tienen como mínimo la misma 
relación directa con el estilo de jazz que con el clásico, incluso algunos más cercanas al jazz.  
 
Además, en los objetivos específicos de cada especialidad, encontramos numerosos objetivos 
directamente vinculados a las enseñanzas de jazz. No las incluiremos en este informe por no 
dilatarlo, pero sí pondremos un par de ejemplos significativos: 

 
Objetivos específicos: 
 
ANEXO I: Descripción de los contenidos de las asignaturas obligatorias 
 
Asignatura: Acompañamiento 
 

3. Improvisar el acompañamiento de una melodía a partir, o no, de un bajo cifrado o 
guión. 
Contenidos: 
 
Bajo Cifrado: Realización en el teclado de cifrados tradicionales. Realización práctica de 
estructuras armónicas que formen frases simétricas con desarrollo de una o varias 
fórmulas rítmicas de acompañamiento que utilicen armonía compacta o disuelta. Aplicar 
de inmediato cifrados escritos o mentales a melodías folklóricas y posibilitar 
acompañamientos pianísticos. Introducción al cifrado americano característico 
en la música de jazz. Utilización y significado de los cifrados básicas más 
habituales en el Jazz. Realización al piano del acompañamiento de melodías de 
jazz que llevan adheridas el cifrado usual, como asimismo de las 
improvisaciones que suelen seguir a la exposición de las mismas. 
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Un segundo ejemplo es el de los Objetivos específicos de los Instrumentos de Viento Madera: 
Flauta Travesera, Oboe, Clarinete, Fagot y Saxofón: 
 

 Demostrar la sensibilidad auditiva necesaria para perfeccionar gradualmente la calidad 
sonora. 

 Interpretar un repertorio que incluya obras representativas de las diversas épocas 
y estilos de dificultad adecuada a este nivel. 

 Practicar la fabricación de lengu  etas dobles (para los instrumentos que las tienen). 
 Demostrar autonomía progresivamente mayor para solucionar cuestiones relacionadas 

con la interpretación: Digitación, articulación, fraseo, etc. 
 Conocer las diversas convenciones interpretativas vigentes en distintos períodos de la 

historia de la música instrumental, especialmente las referidas a la escritura rítmica o a 
la ornamentación.  

 Adquirir y aplicar progresivamente herramientas y competencias para el desarrollo 
de la memoria. 

 Desarrollar la capacidad de lectura a primera vista y aplicar con autonomía 
progresivamente mayor los conocimientos musicales para la improvisación con 
el instrumento. 

 h) Practicar la música de conjunto, en formaciones camerísticas de diversa 
configuración y desempeñando papeles de solista con orquesta en obras de dificultad 
media, desarrollando así el sentido de la interdependencia de los respectivos cometidos. 

 
LEGISLACIÓN QUE POSIBILITA LA INCORPORACIÓN DEL JAZZ EN LAS ENSEÑANZAS 
PROFESIONALES 
 
En el Artículo 5.4 del DECRETO 158/2007 del 21 de septiembre, encontramos el siguiente 
texto que permite y fomenta la autonomía de los centros en pro de la investigación y evolución 
pedagógica: 
 

Artículo 5.4) - Al establecer el currículo de las enseñanzas profesionales de música, las 
Administraciones educativas fomentarán la autonomía pedagógica y 
organizativa de los centros, favorecerán el trabajo en equipo de los profesores y 
estimularán la actividad investigadora de los mismos a partir de su práctica docente. 
 

En el CAPÍTULO II “Del Currículo”: 
 

Artículo 6.2: Las Administraciones educativas determinarán los cursos en los que se 
deberán incluir las asignaturas establecidas en el apartado anterior. Asimismo, podrán 
añadir otras asignaturas dentro de las diferentes especialidades que integran 
las enseñanzas profesionales de música.  
 
Artículo 6.3: Asimismo, las Administraciones podrán potenciar en sus currículos 
distintos perfiles dentro de cada especialidad en los dos últimos cursos de las 
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enseñanzas profesionales de música.  
 
En el CAPÍTULO VI “Correspondencia con otras enseñanzas”: 
 
Disposición adicional primera. Creación de nuevas especialidades. 
 

 1. La relación de especialidades instrumentales o vocales que se incluye en el 
artículo 4 de este real decreto podrá ser ampliada con otras que, por su raíz 
tradicional o grado de interés etnográfico y complejidad de su repertorio, 
repertorio, o por su valor histórico en la cultura musical europea y grado de 
implantación en el ámbito territorial correspondiente, así como debido a las 
nuevas demandas de una sociedad plural requieran el tratamiento de 
especialidad. 

 
 2. La creación de nuevas especialidades será adoptada por el Gobierno, bien a instancias 
de las Comunidades Autónomas o bien por iniciativa propia, oídas éstas. El 
establecimiento del currículo de las posibles nuevas especialidades se regirá por lo 
establecido en el artículo 6 de la Ley Orgánica 2/2006, de 3 de mayo, de Educación. 
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Informe sobre la situación de los jóvenes investigadores  
Autor: Comissió Ciències 

Aprovació: Ple a Sagunt, 30 maig 2016 
 

 
ANTECEDENTES: 
 
Desde la Comisión de Ciencias y la Comisión Jurídica conjuntamente, el Consell Valencià de 
Cultura ha realizado diversos informes, destacando la prioridad de la Ciencia y la Innovación 
como herramientas básicas de nuestra cultura actual e insistiendo también en la defensa de la 
Cultura y la Ciencia como herramientas imprescindibles para cambiar nuestro sistema 
productivo y salir de la crisis económica y social.  
 
En febrero del 2012, el pleno aprobó el nforme sobre la situación del mecenaz o y el 
patrocinio espa ol   en octubre del mismo año, se aprobó el nforme sobre un cambio de 
paradi ma  a ultura y la iencia  oportunidad ante la crisis. Posteriormente, se elaboró una 
serie de documentos específicos sobre la Ciencia y la Investigación: la eclaración de apoyo a 
la iencia y la nvesti ación, aprobada en el Pleno del 24 de junio de 2013; el nforme sobre 
iencia e nvesti ación, con especial mención a la omunitat alenciana, aprobado en el Pleno 

de 24 de febrero de 2014; y un nforme específico, referido al estado de la iencia y la 
nvesti ación en la omunitat alenciana, aprobado en el Pleno del 24 de noviembre del 2014. 

 
Finalmente, el pasado 10 de noviembre del 2015, Día Mundial de la Ciencia, el Consell Valencià 
de Cultura organizó una jornada pública con la presencia de las principales autoridades de la 
Comunidad Valenciana, los rectores de las universidades, los principales líderes empresariales 
y sindicales, y prestigiosos científicos así como jóvenes investigadores, con el objetivo de 
firmar un Pacto Social por la Ciencia, que uniera a la sociedad valenciana en unos puntos 
comunes de defensa de la ciencia, la investigación, el conocimiento y la innovación como ejes 
del modelo productivo y social. 
 
Sin embargo, la firma de este Pacto no fue un punto final de reivindicación, sino la necesidad 
de continuar con el análisis de los problemas a los que se enfrenta la ciencia española y, en 
especial, la valenciana. 
 
JUSTIFICACIÓN 
 
Uno de los primeros problemas que el CVC quiere abordar es la situación de los jóvenes 
científicos, quienes se enfrentan con cuatro problemas fundamentales:  
 

1) la burocratización de la gestión científica. 
2) las repercusiones que los recortes en investigación tienen, especialmente, sobre los 

jóvenes investigadores.  
3) La llamada “fuga de cerebros”. 
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4) La falta de divulgación científica. 
 
Para ello, se han realizado diferentes comparecencias ante la Comisión de Ciencias. 
 
En primer lugar, el 11 de enero del 2016, asistió el científico Carlos Romá-Mateo, investigador 
de enfermedades raras en la Universitat de València, profesor de la Universidad Europea y 
divulgador científico, quien aportó las principales deficiencias que son comunes en todo el 
territorio nacional. 
 
Posteriormente, el 10 de febrero del 2016, la comisión de Ciencias recibió a Vicent Martínez, 
catedrático de Astronomía y Astrofísica de la Universitat de València. Su comparecencia estuvo 
dirigida a la importancia de la divulgación.  
 
Y, por último, el pasado 9 de marzo, compareció el doctor Andreu Escrivà. Es ambientólogo y 
colabora con la Universitat de València como investigador independiente.  
 
LOS PROBLEMAS DE LA GESTIÓN CIENTÍFICA: 
 
Una de las quejas constantes del colectivo científico es el exceso de trabas burocráticas para 
realizar el trabajo de investigación.  
 
Sin embargo, esta situación no es exclusiva de la gestión científica, sino que se enmarca en el 
panorama general de la administración, y afecta tanto a los ayuntamientos como a las 
universidades u otros organismos dependientes de la administración, y sus consecuencias de 
“rigidez” de control llevan, a veces, a situaciones absurdas o incomprensibles, como no 
disponer de remanentes presupuestarios, no poder modificar un objeto de compra, o repetir un 
curriculum de diferentes formas ante cada ventanilla de la administración. Esta rigidez no 
significa mejor control o transparencia, como podemos comprobar ante las continuas 
irregularidades que judicialmente se investigan. 
 
Entrando en la cuestión científica, una opinión generalizada que la comunidad científica ha 
hecho llegar al CVC, se resume en el freno que significa la creciente burocratización de la 
gestión exigida por los organismos financiadores, empezando por Bruselas y continuando por 
nuestro país; la queja continua a este respecto es por qué no se consigue racionalizar 
suficientemente esta gestión, para que no se produzca una utilización inadecuada de los 
recursos, y no se tienda a inmovilizar a los responsables de la investigación con cortapisas y 
burocracias múltiples. 
 
Varias son las consecuencias que genera esta situación: 
 

1. Perversión de la excelencia. 
Los pocos recursos hacen que la elección de personal sea compleja, y en todas las 
ocasiones, no es la excelencia a nivel científico lo que prima, sino el cortoplacismo, la 
inmediatez o cierta arbitrariedad. 
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2. No hay carrera científica definida, como reconocimiento y espacio laboral.  

Una vez terminados los estudios, la situación laboral es difusa. Es necesario disponer 
del propio grupo de investigación para hacer ciencia, con lo que el recurso más estable 
vuelve a ser la Universidad. Las dificultades del emprendimiento, de la autonomía 
laboral, de la investigación en el campo privado, siguen sin resolverse. 
Tampoco se produce suficiente fluidez en el trabajo universitario, ni contratos 
científicos, ni convocatorias amplias que permitan consolidar la carrera científica. 
Aunque los campus españoles son a menudo criticados por su endogamia y su falta de 
renovación.  
Otro problema es la falta de competitividad internacional. En España, “la e celencia no 
ha lle ado a la universidad”, opina Enric Banda, director del área de ciencia y 
medioambiente de la Fundación la Caixa. En otros países las universidades colaboran 
estrechamente con los centros de mayor excelencia. “En Espa a nos falta mezclar m s 
la investi ación con la educación”. “ i todos los espa oles que llevan tres, cinco, diez 
a os en el e tranjero como investi adores postdoctorales an ndose la vida quieren 
volver a Espa a para ser científicos del  o catedr ticos de universidad, tenemos un 
problema porque el país nunca tendr  esa capacidad, ni ahora ni dentro de 50 a os”, 
resalta Enric Banda  (1). 
En los últimos años la capacidad de absorción del sistema español ha sido casi nula. 

 
3. Criterios de evaluación.  

Los criterios de evaluación y seguimiento de los contratos son excesivamente 
burocráticos. Por ejemplo, el excesivo peso de las publicaciones científicas (primando a 
veces la cantidad en lugar de la calidad) o el sistema de producción, quedan obsoletos. 
Los currícula son evaluados de forma excesivamente estricta, lo que intenta garantizar 
la objetividad de evaluación, pero que obvia las “aptitudes”. Tampoco existe un 
curriculum vitae normalizado (existe un modelo del Ministerio de Economía y 
Competitividad - (https://cvn.fecyt.es/ - pero su utilización no está extendida a nivel 
autonómico, por lo que según qué instituciones se exigen diferentes formatos), lo que 
supone una gran inversión de tiempo y recursos materiales por parte de los 
investigadores cada vez que hay que dirigirse a la administración. 

 

• Burocracia excesiva.  
La necesaria burocracia administrativa debe dirigirse a facilitar el control, la evaluación 
y la transparencia, pero sin excesos que dificultan la producción y la investigación.  
En ocasiones, se produce competencia entre administraciones públicas, impidiendo la 
cooperación, el intercambio de personal, compartir equipamiento, o colaboraciones 
conjuntas. 
La rigidez contractual y de evaluación genera un descenso de la productividad, al no 
admitir márgenes para la innovación. En España, pese a que las universidades y los 

                                                           
1 Seis formas de salvar la ciencia. El país. 29 diciembre 2014. 
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grandes centros públicos suponen más del 70% de la investigación que se realiza, no 
cuentan con la flexibilidad e independencia de operación. 
 

5. La mercantilización, un valor social en alza.  
Hay un valor social en alza que se promociona desde las administraciones: la 
mercantilización. La investigación, al igual que la educación, la cultura o la salud, no 
pueden estar únicamente a merced del retorno de la inversión o de una producción 
mercantilizada.  

 
6. La divulgación científica. 

Es cierto que actualmente se hace más divulgación científica, pero aún no es suficiente 
para generar la necesaria conexión con la sociedad y su comprensión acerca del trabajo 
de investigación. Hace falta una mayor fluidez y conocimiento. En este sentido, resulta 
imprescindible una mayor atención a la educación científica.  

 
7. La investigación privada. 

En este mismo informe, ya se ha comentado la débil situación del tejido empresarial en 
su inversión en investigación y desarrollo. 
Aunque está surgiendo un pequeño tejido empresarial con nuevas iniciativas, su 
capacidad de financiación es precaria. Falta mayor conexión entre los estudios y las 
universidades con el sector empresarial.  
Pero, actualmente, la investigación privada todavía está en una situación incipiente, que 
genera incomprensión en el tejido empresarial y financiero, ya que no hay una 
conciencia firme de su importancia. 
Existe un abismo respecto a otros países europeos en los que resulta normal que la 
financiación de los laboratorios científicos sea tanto privada como pública a partes 
iguales. 

 
8. Falta de ayudas posteriores a los estudios. 

Resulta más difícil obtener ayudas post-doctorales en España que investigar en el 
extranjero, lo que genera uno de los motivos del éxodo de muchos jóvenes 
investigadores. 
Las vías de financiación de los estudios son limitadas y estrictas, carentes de 
flexibilidad, como ocurre en otros países europeos o en EEUU. 

 
9. Dinamismo e innovación. 

Si hubiera que señalar un valor que diferencia a España de los países desarrollados que 
apuestan por la Ciencia sería, sin ninguna duda, la capacidad de dinamismo e 
innovación. 
En otros países se valora la iniciativa propia, el error fundamentado antes que una 
repetición memorística del texto, es decir, se valora una de las causas necesarias para 
la investigación: el riesgo.  
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En su momento, ya lo advirtió Oscar Marín, el que fue director del Instituto de 
Neurociencias de Alicante, que lo dejó para dirigir el Centro de Neurobiología del 
Desarrollo del King´s College de Londres, acompañado de ocho científicos de su equipo. 
Señalaba que el problema de España no es sólo de dinero, sino “de oportunidades, de 
dinamismo, de visión de futuro” (2). 
Efectivamente, en ocasiones, hay laboratorios españoles que se nutren de fondos 
europeos para desarrollar sus proyectos, pero encuentran impedimentos para atraer el 
talento de investigadores extranjeros porque no se ve a España como una potencia que 
apueste de forma sólida y decidida por la investigación. 

 
Como consecuencias de estos problemas, España se enfrenta a una importante decisión si 
quiere apostar por el trabajo científico y que los investigadores tengan capacidad de 
subsistencia laboral para desarrollar plenamente esa tarea. Actualmente, ser investigador 
supone dividir el tiempo de investigación con un trabajo remunerado, como dar clases en el 
mejor de los casos, o bien relegar la investigación al tiempo sobrante o tiempo libre como si se 
tratara de una actividad de ocio y no una dedicación profesional. 
 
También  falta desarrollar instrumentos que faciliten el diálogo entre lo público y lo privado, 
como puede ser la tan esperada ley del mecenazgo, que sigue siendo una asignatura 
pendiente. Según el último informe de la Fundación la Caixa, “el sector filantrópico est  
creciendo, pero a n supone menos del 1% de lo que se invierte en  mientras en talia es el 
3% y en eino nido, el 5%”. 
 
LA POSICIÓN DE LA COMUNIDAD VALENCIANA: 
 
De las comparecencias realizadas en la Comisión de Ciencias, se recogen algunas 
consideraciones que ayudan a retratar la situación en nuestra Comunidad. 
 
Uno de los aspectos a destacar es la necesidad de crear un ambiente científico tanto a nivel 
universitario como social. Es sabida la importancia de apostar por la excelencia, pero para que 
la excelencia se forje es necesario que las universidades y los centros de investigación no 
apuesten únicamente por los proyectos con resultado a corto o medio plazo, sino que 
contribuyan a crear un “ambiente científico”, ya que el progreso científico es resultado del 
trabajo en equipo y de conocimientos acumulados. Algún compareciente señalaba que “el 
enfoque exclusivo en la excelencia es una de las causas de que los científicos no tengan 
conciencia de grupo”. Y si es así, tampoco existe permeabilidad a la divulgación y a la 
pedagogía social. 
 
Se destacó también la importancia de invertir en investigación básica. No se puede unir 
exclusivamente la investigación científica a la productividad. La curiosidad intelectual y el 
conocimiento son valores en sí mismos, que se han de fomentar por ellos mismos como bien 
conjunto de un país. 
                                                           
2 Entrevista a Oscar Marín el 29 de diciembre del 2014. 
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Uno de los problemas más acuciantes de los jóvenes científicos es la necesidad de continuidad 
en la carrera de los investigadores, un requisito que generalmente no se cumple, ya que entre 
un proyecto de investigación y otro puede pasar tanto tiempo que el investigador acaba 
abandonando y dirigiendo su conocimiento hacia otros fines como la docencia o el trabajo 
ajeno a la investigación y la innovación. El investigador se enfrenta a un trabajo poco 
remunerado (a veces gratis, por interés propio), sin becas y sin seguridad ni estabilidad. 
 
Y, como queja habitual compartida por el colectivo de jóvenes investigadores de nuestra 
comunidad se encuentra la burocracia excesiva y rígida que se ha convertido en una carga y 
un impedimento que frena la innovación.  
 
Por último, el CVC quiere destacar una de las principales líneas argumentales de los 
comparecientes: la credibilidad y consideración social de los científicos. 
 
Desde este punto de vista, la divulgación se convierte en una responsabilidad social de los 
científicos, que deben hacer partícipe a la sociedad de sus trabajos y descubrimientos, con el 
fin de conseguir una mejor proyección pública.  
 
Por ejemplo, en relación a la divulgación científica, se analizó la situación del portal Conec.es, 
único portal valenciano de divulgación científica, fundado en 2011, pero con una actividad 
intermitente debido a las variables situaciones de financiación. Actualmente está financiado por 
la Fundación Española para la Ciencia y la Tecnología (FECYT), y colabora la Generalitat 
Valenciana, a través de la Dirección General de Universidades, Estudios Superiores y Ciencia, y 
el Observatorio Astronómico de la Universitat de València y la Fundación de la Comunitat 
Valenciana para el Fomento de Estudios Superiores. 
 
Su estabilidad, su difusión y su éxito dependerán de la estabilidad de la financiación y de la 
convicción política de apostar por una herramienta de divulgación y proyección del trabajo de 
nuestros científicos valencianos. Lamentablemente, los científicos no reciben la formación 
necesaria en técnicas de divulgación. 
 
Se felicitó el trabajo realizado por la revista tode, de la Universitat de València, como la 
mejor revista española de divulgación científica. 
 
“Alfabetizar” científicamente a la sociedad debe ser también un objetivo estratégico puesto que 
es una de las formas de aumentar el conocimiento individual de la ciudadanía y, en 
correlación, el nivel educativo del país. 
 
Una vez más, el Consell Valencià de Cultura analiza los datos recogidos en el último informe 
“La investigación científica y el desarrollo tecnológico en la Comunidad Valenciana. 2015” 
realizado por el Alto Consejo Consultivo en I+D+i de la Presidencia de la Generalitat. 
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En relación al análisis que el CVC está realizando, se destacan las siguientes observaciones: 
 

 En relación al marco internacional, y en materia de gasto en I+D como proporción del 
PIB, la Comunidad Valenciana tiene una ratio equivalente al 78,9% de la mediana 
europea. Analizando las 30 principales regiones europeas comparadas, en 2011, la 
 Comunitat Valenciana ocupaba la posición nº 24 por su PIB, la nº 19 por su población 
total y la nº 14 por población activa, pero desciende a la nº 60 en gasto aplicado a I+D 
y la nº 39 por el numero de investigadores existentes, saliendo así del ránking de las 
30 regiones europeas.  
 

 Pese a ello, y según el informe del Alto Consejo Consultivo, en el caso valenciano se 
han intensificado las matriculaciones de doctorado y el volumen relativo de su 
producción científica: en 2013 representaba el 0,29% del total mundial frente al 0,25% 
logrado en 2003. 
 

 También se ha producido una mejora entre la producción científica y su visibilidad. “En 
2003 era mayor el volumen de producción de artículos (0,25% del total mundial) que el 
de citas (0,20%), mientras que en 2013 ambos indicadores han coincidido en el 0,29%, 
mostrando que la mejora cualitativa de las publicaciones se ha incrementado a mayor 
ritmo que la producción”. 
 

 Según el estudio European Innovation Scoreboard (Cuadro de indicadores de la 
innovación regional 2014) aportado por la Comisión Europea, que clasifica en cuatro 
grupos a las regiones europeas, distinguiendo entre las líderes en innovación (34 
regiones), las seguidoras de la innovación (57 regiones), las innovadoras moderadas 
(68 regiones) y las innovadoras modestas (31 regiones), y que ha sido recogido en el 
informe del Alto Consejo Consultivo, la Comunitat Valenciana se sitúa en el tercer 
bloque relativo a “innovadoras moderadas”.  
 

 Hay que destacar un dato realmente positivo en relación al gasto en I+D+i.  La 
Comunitat Valenciana, al igual que España, tuvo un repunte económico de gasto hasta 
2008 que se vio en claro retroceso con la llegada de la crisis y los recortes realizados. 
Sin embargo, a diferencia de lo ocurrido en España, en el ejercicio 2013 se produjo un 
cambio significativo en nuestra Comunidad, pasando el gasto en I+D+i a suponer el 
9,3% del total nacional, cuando en el periodo 2009-2012 apenas significó el 6,1%. Hay 
que remarcar que este aumento se debe especialmente a las inversiones ejecutadas por 
la empresa FORD en su planta de Almussafes. 

 
En el informe del Ato Consejo Consultivo, se advierte de la sensibilidad de las tareas de I+D a 
la presencia de rupturas y discontinuidades temporales, así como al descenso de los recursos 
humanos investigadores, que “no sólo truncan carreras científicas sino porque se impide el 
reemplazo del personal jubilado por nuevos efectivos, envejeciendo de este modo las plantillas 
y reduciendo su futuro rendimiento”. Asimismo, se señala que tanto el total del personal en 
I+D como el del colectivo investigador han tendido a concentrarse en las universidades. 
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Según el Alto Consejo Consultivo de la Generalitat Valenciana, ha decrecido el personal 
investigador entre 2012 y 2013, por lo que la Comunitat Valenciana ha perdido peso en el total 
nacional, situándose en el 9,1%. A su vez, también ha retrocedido estos años el número de 
investigadores que desempeñaban su labor en el sector público, descendiendo la presencia en 
el total español desde el 10,8% al 10,3%. 
 
También se ha visto afectado el personal investigador del sector privado al descender el 
número de empresas innovadoras entre 2012 y 2013, y, por tanto, la proporción respecto al 
conjunto nacional. 
 
CONCLUSIONES 
 
En relación al objeto de este informe, la administración de la gestión científica, el Consell 
Valencià de Cultura advierte de la necesidad de: 
 

1. Iniciar de manera urgente el desarrollo de la Agencia Española de la Ciencia, 
aprobada el 28 de noviembre de 2015, con el fin de mejorar la eficiencia de los 
servicios prestados por la Administración, la coordinación de la gestión científica 
entre todos los organismos públicos, la simplificación de los procesos 
administrativos, la estabilidad de las ayudas públicas, la planificación plurianual de 
los recursos y un sistema de evaluación independiente. 

 
2. Propiciar la aprobación de la necesaria ley del Mecenazgo, con el fin de impulsar que 

la iniciativa privada invierta en investigación. 
 

3. Apostar por la divulgación científica, para generar la necesaria conexión con la 
sociedad y su comprensión acerca del trabajo de investigación. En este sentido, 
resulta imprescindible una mayor atención a la educación científica, así como 
promover la creación de puestos laborales con el perfil de divulgador o comunicador 
de la ciencia, en instituciones y organismos con equipos de investigación. 

 
4. Favorecer el desarrollo conjunto con la comunidad científica de los planes de 

divulgación pedagógica que ayuden a difundir la labor realizada por los 
investigadores y a modificar la cultura social y empresarial basada habitualmente en 
parámetros de beneficios cortoplacistas. 

 
5. Facilitar el acuerdo social y político para preservar la cultura y la ciencia de los 

vaivenes económicos y políticos, que suelen incidir especialmente en los jóvenes 
investigadores.  

 
Este informe se enviará al protocolo habitual, a las Universidades Valencianas, al CSIC, y a los 
comparecientes. 
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n or e sobre el Cant de la Sibil la  
Autor: Css. Llegat Històric 

Aprovació: Ple, 27 Juny 2016  
 

 
 

u  s el Cant de la Sibil.la  
  
El Cant de la Sibil.la és un drama litúrgic, de cant gregorià originàriament, que tingué una gran 
difusió durant l’Edat Mitjana fins que el Concili de Trento prohibí les manifestacions teatrals a 
l’interior dels temples. S’interpreta la vespra del dia de Nadal. Inicialment es cantava en llatí, 
però a partir del segle XIII tenim documentades versions en llengües vulgars. Les primeres 
versions en vulgar apareixen sota la denominació llatina Judicii Signum. 
 
El Cant de la Sibil.la i el Misteri d’Elx són les dos úniques manifestacions supervivents 
d’aquelles representacions litúrgiques, tan abundants antigament a Europa i, concretament, a 
la Corona d’Aragó. En diversos indrets europeus es donava al cant el nom de Processó dels 
Profetes (Procession des Prophètes a Limoges, Rouen, Arles...). A la Catedral de Toledo 
cantava la Sibil.la un xiquet vestit de dona. L’espai geogràfic on està documentat el Cant de la 
Sibil·la des del segle X comprén la Corona d’Aragó1, algunes repúbliques i estats de l’actual 
Itàlia, Castella i França.  
 
Després del concili tridentí desapareix la celebració i només en determinats llocs de la corona 
aragonesa es manté interpretada sovint en llengua vulgar (sabem que a la Seu de València 
s’interpretava així ja en 1533, a la de Vic en 1568, a la d’Urgell en 1580 i a la de Barcelona en 
1569). També apareix a la població sarda de l’Alguer2. A Mallorca el bisbe Diego Arnedo la 
prohibeix en 1570, però en 1575 un nou bisbe, Joan Vich, la restitueix a petició del Capítol 
catedralici amb l’afegit d’algunas cantilenas devotas que se hacían en otras iglesias, 
particularmente en Valencia. 
 
Fins als segles XVI o XVII era cantada amb melodia gregoriana, però la manca de consuetes –
la transmissió era únicament oral—fa necessària la intervenció d’estudiosos folkloristes que, a 
partir especialment del segle XIX, transcriuen la partitura de les diferents versions conegudes i 
fixen les versions actuals, les quals, gràcies a aquelles transcripcions, presenten una gran 
unitat formal a pesar d’algunes lleugeres variacions3.  
 
 
 

                                                           
1 Cal tenir present que la Corona d’Aragó incloïa zones de l’actual estat francés i de l’italià a més de la part hispànica. 
2 A la Catedral de l’Alguer encara s’interpreta la vespra de Nadal la versió en català més extensa de les que actualment 
s’executen, més que la de Mallorca, per exemple. El català és la llengua pròpia històrica de l’Alguer, per bé que el sard i 
l’italià hi tenen una presència cada vegada més rellevant. 
3 Una versió valenciana destacada és la propiciada per Carles Magraner i la seua Capella de Ministrers. 
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Situació jurídica i cultural del Cant de la Sibil.la 
 
El Ple del Consell de Mallorca declarà Bé d’Interés Cultural Immaterial (B.I.C.i.) el Cant de la 
Sibil.la en 2004. El 16 de novembre de 2010 la UNESCO el declarà Patrimoni Cultural 
Immaterial de la Humanitat en la seua manifestació mallorquina. Certament és a Mallorca4, 
tant a la Catedral com en altres esglésies i monestirs, on més es representa5. Però crida 
l’atenció la poca consideració social i cultural amb què s’exterioritza en terres valencianes. 
 
Històricament s’ha cantat en poblacions com Ontinyent, Xeraco i altres valencianes, però  
actualment és sobretot a la Col.legiata de Gandia i a la Catedral de València on s’interpreta –la 
vespra de Nadal, com és de rigor—de manera més rellevant. I la presència valenciana en la 
vigència actual del cant va més enllà, ja que la consueta més utilitzada pels estudiosos, i 
notablement per Manuel Sanchis Guarner en el seu estudi històric6, és d’origen valencià. Una 
prestigiosa formació valenciana de música clàssica, la Capella de Ministrers, la inclou en el seu 
repertori. 
 
Conclusions 
 
1 Proposem a la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esports l’inici d’un 
expedient de declaració de B.I.C.i. del Cant de la Sibil·la, i als ajuntaments de les poblacions 
valencianes on se celebra que la declaren Bé de Rellevància Local (B.R.L.) en reconeixement 
de la importància cultural i social de la peça. 
 
2. Si bé podria formalitzar-se una sol·licitud de declaració de Patrimoni de la Humanitat a 
la UNESCO, possiblement seria més convenient demanar a l’organització internacional 
l’ampliació de la declaració patrimonial mallorquina també a la valenciana7. 
 
3.- En cas que ni la catedral valenciana ni la col·legiata gandiana (per citar només els dos 
espais més rellevants) no formalitzaren la petició a la Conselleria d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esports, el mateix Consell Valencià de Cultura podria sol·licitar la incoació 
corresponent. 
 
El present informe es traslladarà al protocol habitual de destinataris oficials, als capítols de les 
seus de València i de Gandia, i als ajuntaments de València, Gandia, Xeraco i Ontinyent. 
 
 
                                                           
4 Cal destacar entre totes les celebracions mallorquines la de la Catedral i la del Santuari del Lluc on el paper de 
l’escolania dóna una dimensió especial a l’obra.  
5 Una cantant mallorquina, Maria del Mar Bonet, és la protagonista de la celebració barcelonina més destacada a 
l’església de la Bonanova. 
6 Manuel Sanchis Guarner, en un estudi publicat als Quaderns de Literatura “Raixa” (Mallorca 1953), va ser qui 
propicià el redreçament i recuperació social i cultural de les versions mallorquines. 
7 La UNESCO, tot i el gran nombre de patrimonis declarats a Espanya (és el tercer país amb més Patrimonis Mundials, 
després d’Itàlia i la Xina) és molt mirada a l’hora de declarar-ne més però te un criteri més ampli en els casos 
d’ampliació d’un patrimoni ja declarat. 
Evidentment també Catalunya i l’Alger podrien incloure’s en esta ampliació però evidentment això seria una tasca a 
realitzar des d’eixos llocs. 
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Informe sobre l’Escaldà de la Pansa  
Autor: Comissió de Llegat Històric 

Aprovació: Ple, 24 d’octubre 
 

 
 

Antecedents 
 
En el Ple del Consell Valencià de Cultura de 28 de setembre de 2007 s’aprovava un informe 
sobre la declaració com a Béns de Rellevància Local dels riuraus. El Ple de 28 de juny de 2010 
donava el vistiplau a un informe sobre de declaració de BIC del riurau del Mas del Fondo de 
Massarrojos. En ambdós casos s’esmentava la transcendència d’escaldar el raïm per a 
convertir-lo en pansa: El raïm, després d’escaldar se, passa als canyissos que s’exposen al sol 
pe  seca  els ans  nd e la pansa  n cas de pl a àp da en  cald à p sa l s s a 
l’arcada per tal que no es banyen i es barate el raïm moscatell. 
 
Des de l’EATIM de Jesús Pobre, municipi de Dénia, s’adreçaren al CVC amb el propòsit de 
poder declarar l’escaldà de la pansa Bé d’Interés Cultural Immaterial BICi. En diverses 
ocasions membres del CVC es traslladaren a Jesús Pobre per assistir a la tradicional escaldada, 
i l’any 2015 una delegació de l’EATIM1 i de l’Associació d’Amics dels Riuraus es desplaçaren a 
la seu del CVC per tal de mostrar la tradició de convertir el raïm en pansa. Entre els assistents 
a aquella sessió l’escriptora Pepa Guardiola ens lliurà un recull de l’escaldada, i el professor i 
escriptor Lluís Fornés ens proporcionà unes imatges i explicacions del seu propòsit. 
 
Des de fa anys el CVC ha manifestat l’interés cultural que la tradició de l’escaldà de la pansa té 
en els vessants històric, laboral i festiu, així com la transcendència econòmica que representa 
per a Jesús Pobre i tota la comarca de la Marina. 
 
Consideracions històriques i socials 
 
L’investigador i erudit xabià Antoni Espinós2 cita el viatger alemany Jeroni Munzer, que el 1494 
visità la zona, com un dels primers que destaquen la importància i qualitat de la pansa i 
l’escaldada a la Marina. Tres segles després de Munzer, l’any 1795, Antoni Josep Cavanilles, en 
el seu conegut llibre se ac nes s e el e n  de alenc a descriu tot el procés amb una 
precisió pròpia de l’observador apassionat que ell era: n es a pa e del e n  se ace as 
pasa e en la cc den al  de e  c nd c n  p  p en  en an pa e de la a lla ada 

sca el  e ed cen a pasa c end la ad a   escaldand la c n le a  s a se ace de 
las cen as d na as e ec ecen c n a s de adel a  sc   e   p nen desp s 
en n na n a e ead  p  a a  pa a e p eda sal  el a a ca ada de las pa c las 
al al nas  elen a en a  la e a de la le a a ad end  d s  es l as de cal a pa a 

                                                           
1 EATIM: Entitat d’Àmbit Territorial Inferior al Municipi. 
2 El primer viatge de la pansa: del sequer al magatzem. Llibre de festes de les Duanes de la Mar, Xàbia, 2001. 
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cada c a  a c llas de cen a  ec a la le a la p nen a e  en na calde a   n d cen 
l s ac s en n ca  llen  de a e s  sac nd l s n ed a a en e pa a lle a l s al 
endede  

 
La descripció anterior coincideix bàsicament amb el procés actual de l’escaldada. Evidentment 
algunes accions antigues s’han alterat; per exemple el lleixiu d’abans ara pot ser industrial, o 
la caldera de coure ara ho és de ferro; la cassa, antigament de coure perforat, des del segle 
XIX és de fil d’aram... Però la formulació respon totalment a les pràctiques tradicionals de 
l’escaldada. 
 
La pansa de la Marina, com assenyala el mateix Antoni Espinós3, va convertir-se en element 
rellevant de la societat i de l’economia de la zona durant més d’un segle. Dolços típics d’arreu 
d’Europa, com el pl  ca e britànic, es feien amb la pansa de la Marina4; només el daltabaix 
de la Gran Guerra (1914-1917) i l’aparició de panses sense grans (pansa de Corint), més la 
fil·loxera, que tanta destrossa féu en la viticultura valenciana, van malmetre un comerç que 
era essencial. 
 
Una destrossa comercial que afectà tota la societat dels pobles de la Marina, tant des del 
vessant arquitectònic (caiguda de les construccions rurals de riuraus amb els sequers), com 
econòmic (pèrdua de mercats), laboral (desfeta d’empreses de vaixells i feines relacionades 
amb el transport marítim), social (la classe dirigent estava unida als negocis de la pansa, i 
molts dels notables de la zona n’eren empresaris), agrari (destrucció de tasques agrícoles i 
transformació de cultius i/o pèrdua d’espais de conreu), cultural (ho reflecteixen molt bé els 
escrits costumistes de Francesc Martínez i Martínez o la narració de la seua néta, Carmelina 
Sánchez-Cutillas, a a de e an a), polític (diversos alcaldes i representants polítics, com 
ara els alcaldes de Xàbia, Antonio Català o Carlos Cholbi,  tenien negocis de pansa), 
moviments migratoris (l’emigració a Algèria i als Estats Units d’Amèrica fou en bona part 
causada per la manca de treball), de prestigi nacional i internacional (a les exposicions 
nacionals o la Regional de València de 1867, però sobretot a les internacionals de París, 
Filadèlfia, Londres... concediren medalles d’or a la pansa de la Marina), fins i tot religiós (la 
introducció de sensibilitats religioses més enllà de la catòlica com és el cas de l’anglicana de la 
qual –Iglesia Reformada Española- el primer bisbe espanyol fou un originari de Benissa, 
Cabrera Ibars), de costums, formes socials o cerimònies (creació del cementeri anglés de 
Dénia entre altres manifestacions). 
 
En conseqüència, les tasques i els efectes de la producció de panses cal considerar-los d’una 
importància històrica rellevant i d’una transcendència cultural evident. 

                                                           
3 XÀBIA A LES EXPOSICIONS UNIVERSALS DEL SEGLE XIX. LA PANSA. at le  de l’e osici  de la 
Fundació Cirne, Xàbia a les exposicions universals del segle XIX. Pansa, figues seques i riuraus. Xàbia, 2010.  
4 NADAL FARRERAS, JOAQUÍN. Comercio exterior con Gran Bretaña (1777-1914). Madrid, 1978. 
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Espais com el riurau de Jesús Pobre5, al voltant del qual es celebra l’escaldà de la pansa 
habitualment el darrer diumenge del mes d’agost, esdevenen llocs emblemàtics i de referència 
social i cultural remarcables. 
 
Per tot això el Consell Valencià de Cultura exposa les següents conclusions: 
 
Conclusions 

1) La festa denominada popularment escaldà de la pansa, que es celebra habitualment 
el darrer diumenge d’agost a la vora del riurau de Jesús Pobre seguint les tradicions 
i formulacions consuetudinàries, conté elements que la fan digna de rebre la 
consideració de Be d’Interés Cultural Immaterial (BICi i de gaudir de les 
preeminències i beneficis d’eixa declaració cultural. 

2) L’EATIM de Jesús Pobre, l’ajuntament de Dénia o qualsevol altra entitat interessada 
caldrà que s’adrecen a la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esports per 
tal d’iniciar el procediment de la declaració de BICi. 

3) Mentre es substancie el procediment declaratiu de BICi seria convenient que les 
autoritats municipals instaren a la recuperació i iniciaren la declaració de Bé de 
Rellevància Local (BRL) dels riuraus com a articuladors de les celebracions al voltant 
del raïm i de la pansa. 

4) Fóra convenient que l’EATIM de Jesús Pobre, l’ajuntament de Dènia, l’Associació 
d’Amics dels Riuraus i la resta d’institucions i entitats interessades i lligades a la 
celebració, s’adreçaren a la resta de poblacions de la comarca, i encara d’altres 
indrets, per tal de presentar la festa com una activitat de transcendència 
supramunicipal per la seua significació històrica, cultural i social més enllà d’un lloc 
específic. 

5) L’escaldà de la pansa és una celebració d’ampli abast en el territori valencià, raó per 
la qual caldria fer extensives les proposicions  d’este informe a totes les poblacions 
que fan eixa mena de festa. 

 
Este informe s’enviarà amb el protocol habitual a tots els ajuntaments de la Marina, a l’EATIM 
de Jesús Pobre i a l’Associació d’Amics dels Riuraus. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                                           
5 La Fábrica Nacional de la Moneda y Timbre va incloure una vista del riurau, l’any 2015, com a imatge principal en els 
bitllets de participació. 
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Informe sobre les pesqueres de Cingle  
Autor: Comissió de Llegat Històric  

Aprovació: Ple a Sagunt, 30 maig 2016 
 

 
ANTECEDENTS 
 
El dia 29 de març de 2016, al llarg del Ple que el Consell Valencià de Cultura celebrà a Xàbia, 
l’Ajuntament de la població i, en el seu nom, l’alcalde José Chulví, va sol·licitar el suport del 
Consell per a protegir, posar en valor i projectar la importància de tres elements de la Marina 
Alta—molins de vent, pesqueres de cingle i riu-raus—, que configuren d’alguna manera el 
paisatge actual i les activitats pretèrites de la comarca. 
 
La Comissió de Llegat Històric, que té al seu càrrec l’estudi del patrimoni cultural valencià en 
els seus diversos vessants, moments i manifestacions, va acordar en la sessió de 5 d’abril, 
encetar informes sobre els molins de vent i sobre les pesqueres de cingle, i enviar als 
organismes interessats l’informe que, en el seu dia, el Consell Valencià de Cultura va aprovar 
sobre els riu-raus.   
 
JUSTIFICACIÓ 
 
 En essència, la pesquera de cingle és un sistema de pesca que es desenvolupa en un punt 
concret de la base d’un cingle o d’un penya-segat, l’accés al qual es realitza mitjançant la 
instal·lació d’un conjunt de cordes i d’escales fixades al substrat, i des d’on es pesca durant la 
nit i s’utilitza llum per atraure els peixos. El punt des d’on es pesca pot ser un relleix de la 
balma de la base de cingle o del penya-segat i, si aquesta és vertical, s’hi instal·la un canyís a 
manera de relleix. Les persones que practicaven aquesta activitat solien tenir habilitats uns 
refugis que els servien en casos de necessitat. Els suposats pescadors eren, en realitat, 
camperols molt aferrats a la terra però amb unes necessitats econòmiques que els obligaven a 
buscar més recursos a la mar, cosa que els feia coneixedors d’un mínim de cultura marinera 
per tradició heretada de pares a fills i adquirida també per experiència pròpia. 
 
En resum, es podria dir que la pesquera és tant el lloc on es desenvolupava l’activitat com el 
conjunt d’operacions que s’efectuaven per aconseguir el peix. 
 
Quant a la situació, les pesqueres objecte de l’informe, enteses com a llocs físics, s’estenen 
entre el cap de Sant Antoni i el morro de Toix, pels termes municipals (de nord a sud) de 
Xàbia, Poble Nou de Benitatxell, Teulada i Calp.  
 
Quant a les condicions requerides per a l’emplaçament d’una pesquera s’ha de dir que 
comportaven, en la majoria dels casos, moltes dificultats d’aproximació i, en conseqüència, la 
necessitat de construir instal·lacions que permeteren la mobilitat: senzills sistemes amb 
cordes, escales, passamans, troncs encreuats com a passarel·la amb estaques encaixades en 
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clavills o en forats. A més d’això, una vegada completada l’aproximació, el fet d’ancorar un 
canyís des del qual poder pescar no era tasca senzilla perquè es tractava d'un muntatge difícil i 
compromés que implicava un gran risc per al pescador. Els precipicis limitaven la mobilitat i 
seguretat dels instal·ladors en unes condicions de treball molt precàries. Aquesta tasca 
requeria, sovint, la intervenció d’uns quants homes.  
 
Quant a les persones que practicaven aquest tipus de pesca s’ha de dir, de primeres, que no 
eren professionals. Es tractava de llauradors humils o jornalers vinculats a la terra, que, amb 
l'aprofitament eventual dels recursos del mar, complementaven la dieta familiar, el menjar per 
a un o més dies, o bé incrementaven amb la venda del peix els escassos ingressos provinents 
de l'agricultura.  
 
Quant a la tècnica de pesca s’ha de dir que es feia a la nit, amb llum de fanals o carburers per 
captar determinades espècies que acudien atretes per la resplendor, principalment sèpies i 
calamars. A poqueta nit, els pescadors es despenjaven pels dispositius fins a l’emplaçament. 
Paraven els ormeigs segons les distintes tècniques, la destresa del pescador i el tipus de peix 
que s'intentava capturar; de vegades encenien un foc, després sopaven i, més tard, donava 
començament la sessió de pesca, llargues i fosques nits, sense lluna o avançat el minvant, 
amb la profunda foscor com a millor aliada de la pesca. 
 
Pel que respecta a l’espai temporal, s'iniciava a la primeria de gener i acabava a final de març, 
l'etapa més propícia per a les espècies de pas, però podia anticipar-se o també prolongar-se 
fins a l'abril. Les calmes hivernals deixaven llisa la làmina de l'aigua, en les millors condicions 
per a pescar, coincidint amb el període en què sèpies i calamars s'aproximen a la costa.  
 
Quant al vocabulari que configurava l’activitat, tenia una riquesa excepcional i es relacionava 
amb els materials emprats per a la construcció de les pesqueres, el propi de les arts de pesca, 
amb els encenalls, amb les espècies pescades, amb l’oratge, etc. A més, criden l’atenció 
algunes paraules que segueixen la dissociació mar-terra relacionades amb els pescadors-
camperols. És el cas, per exemple, de «corda» en comptes de «cap», que utilitzaria un 
pescador convencional, o de «ramat», «ganao», «manà», en comptes de «banc» o «mola» de 
peix que empraria un professional de la pesca o de la marineria. 
 
Quant a la vigència de l’activitat, s’ha de dir que en els anys seixanta i , sobretot setanta del 
segle anterior, ja no anava ningú a les pesqueres per necessitat. A mitjan segle xx s'havia 
iniciat el declivi d'aquesta tasca, molt activa amb anterioritat a causa de les penúries habituals 
de les societats rurals, aguditzades per les misèries de la postguerra. La millora del nivell de 
vida i l'increment de les alternatives laborals van desplaçar definitivament l'activitat de les 
pesqueres. Hui ja no s'utilitzen ni tan sols esportivament, entre altres causes per la 
sobreexplotació marina amb sofisticats mitjans de pesca en un litoral devorat pel consumisme. 
A més, la contaminació va anar reduint dràsticament les captures, que en l'actualitat 
quedarien molt per davall de les obtingudes en el passat, de tal manera que ja no podrien 
constituir un mitjà per a incrementar ingressos.  
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CONCLUSIONS 
 

1. El Consell Valencià de Cultura considera que la pesquera, entesa com a lloc i com a 
tècnica de pesca realitzada en temps pretèrits al cingles i penya-segats de la costa 
entre el cap de Sant Antoni i el Morro de Toix és un element a protegir, a posar en valor 
i a projectar la seua importància per tal de rescatar per al ciutadà el suggestiu passat, 
tant de l’activitat com dels seus protagonistes.  

2. El Consell Valencià de Cultura considera que les pesqueres podrien ser objecte 
d’atractiu turístic mitjançant un museu etnològic o una col·lecció museística, la 
realització d’enregistrament en format vídeo, maquetes a escala, catalogacions, estudis 
arqueològics, rutes ecoturístiques al voltant de les pesqueres, exposicions itinerants 
que mostraren aquestes manifestacions de pesca i de supervivència econòmica en 
èpoques de penúria, etc. 

3. El Consell Valencià de Cultura considera que caldria protegir els penya-segats de 
l’especulació urbanística mitjançant la restauració de les pesqueres més emblemàtiques 
i de més fàcil accés. Però, caldria advertir que l’interés per recuperar aquesta activitat 
xoca frontalment amb la perillositat que comportaria qualsevol tipus de visita física. 
   

Aquestes conclusions es traslladaran a la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport, 
a la Conselleria de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i Cooperació, a la 
Conselleria de Justícia, Administració Pública, Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques, a 
la Federació Valenciana de Municipis i Províncies, al President i grups parlamentaris de les 
Corts Valencianes, a la Diputació d’Alacant i als Ajuntaments de la Marina Alta. 
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n r e s re ssi e de r i de d’ nterès t r

teri i r de es r es de ste   
Autor: Comissió de Llegat Històric 

Aprovació: Ple a Xàbia, 29 març 2016  
 

 
Antecedents 
 
Amb data 14 de gener de 2016, registre d’entrada núm. 6/2016, s’ha rebut en el Consell 
Valencià de Cultura l’escrit de la directora general de Cultura i Patrimoni de la Conselleria 
d’Educació, Investigació, Cultura i Esport en el que es demana un informe preceptiu, d’acord 
amb el que disposa la Llei 4/98, d’11 de juny, del Patrimoni Cultural Valencià, sobre la possible 
declaració de Bé d’Interés Cultural Immaterial (B.I.C.i.) de les anomenades Normes de 
Castelló, també conegudes com a Normes del 32. 
 
Les Normes de  Castelló 
 
L’ortografia d’una llengua sempre té un component molt convencional. Les paraules poden 
escriure’s de moltes maneres, i de fet s’han escrit de forma ben diversa al llarg de la història. 
En valencià i en totes les llengües. Però l’estabilització ortogràfica és imprescindible per a 
poder fer de la llengua una eina fàcil i adequada a les necessitats de la societat moderna. 
 
El valencià, després d’un llarg període en què deixà d’utilitzar-se en els àmbits formals, tornà a 
recuperar vigor i a ser usat pels nostres escriptors a principis del segle XX. Evidentment, amb 
una ortografia molt vacil.lant. Davant de l’absència d’un referent consolidat, cada autor, 
seguint les seues pròpies inclinacions –cultistes o populistes, modernitzadores o arcaïtzants- 
feia servir la llengua capritxosament. 
 
Tota llengua requereix un procés de maduració. I el primer pas, fonamental, d’aquest procés, 
en la nostra llengua, van ser les Normes de Castelló, les quals propiciarien l’unificació 
ortogràfica amb el consens àmpliament majoritari d’escriptors i usuaris. 
 
En 1932 els escriptors i les entitats més compromesos amb l’ús del valencià, plenament 
conscients de la necessitat social de superar el caos existent, es van aplegar a Castelló de la 
Plana amb la volunta d’unificar criteris ortogràfics. Fou una acció dignificant i honrosa dels 
intel.lectuals i les institucions que hi participaren. Superant vel·leïtats personals, van ser 
capaços de sacrificar les seues pròpies posicions per arribar consensuadament a unes solucions 
unitàries. Cal esmentar, per exemple, el pare Fullana, qui va renunciar a criteris expressats 
anteriorment acceptant les tesis generals. 
 
Acostar-se a les signatures del 32 equival a confeccionar la nòmina de tots aquells que 
treballaven per i amb la llengua des del vessant literari o social: el Seminari de Filologia de la 
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Universitat de València, Lo Rat Penat, la Societat Castellonenca de Cultura, l’Acció Cultural 
Valenciana, la revista  El Camí, l’editorial L’Estel, la Taula de Lletres Valencianes, publicacions 
com El Cuento del Dumenge,.... entre les entitats i associacions. Però és entre els escriptors on  
la unanimitat és absoluta: el pare Lluís Fullana, Nicolau Primitiu, Teodor Llorente i Falcó 
(director del periòdic Las Provincias), Francesc Martínez i Martínez, Maximilià Thous Orts, 
Eduard López-Chavarri, Josep Sanchis Sivera, Bernat Ortín, Salvador Carreres Zacarés, Lluís 
Cebrián Mezquita, Lluís Revest1, Salvador Guinot, Àngel Sànchez Gozalbo, Gaetà Huguet, 
Josep Pascual Tirado, Joan Baptista Porcar, Maximilà Alloza, Honori Garcia, Lluís Sales, 
Francesc Figueras Pacheco, Eduard Martínez Ferrando, Carles Salvador, Almela i Vives, 
Navarro Borràs, Soler i Godes, Emili Gómez Nadal, Adolf Pizcueta, Felip Mateu i Llopis, Manuel 
Sanchis Guarner, Enric Duran i Tortajada, Pasqual Asins, Antoni Igual Úbeda, Joan Beneyto 
Pérez, Angelí Castanyer, Francesc Carreres i de Calatayud, M. Thous Llorens, Ignasi Villalonga, 
Joaquim Reig, Francesc Bosch i Morata... En definitiva, noms emblemàtics del conreu de la 
llengua però també de la societat valenciana de l’època. 
 
Podem assegurar que les Normes de Castelló, amb la codificació que representaren com a 
requisit previ per un ús ortogràfic actualitzat, van consolidar no solament la compenetració 
sinó la possibilitat d’una expansió literària esperançadora. Podem dir que les Normes de 
Castelló foren un pas decisiu per a crear un clima d’estabilitat lingüística i també de difusió de 
la nostra llengua. 
 
El Consell Valencià de Cultura, en el seu Dictamen sobre la Llengua del 13 de juliol de 1998, 
redactat por encàrrec de les Corts Valencianes de 17 de setembre de 1997, assenyalava: Les 
anomenades Normes de Castelló són un fet històric que constituïren i constituïxen un consens 
necessari. El Consell Valencià de Cultura reivindica l’esperit que les féu possible l’any 32 i 
entén que eixes normes han sigut el punt de partida, compartit pels valencians, per a la 
normalització consolidada de la nostra llengua pròpia.. Aquella és un patrimoni lingüístic a 
preservar i a enriquir per l’ens de referència normativa que es proposa en l’apartat que 
seguix... 
 
Les Corts Valencianes, en el Preàmbul de la Llei 7/1998, de 16 de setembre, de creació de 
l’Acadèmia Valenciana de la Llengua, seguint el Dictamen del C.V.C., manifestà: Per altra 
banda, l’any 1932 es firmaven les normes ortogràfiques dites de Castelló, seguides durant 
quaranta anys sense problemes pels literats valencians..... 
 
Així mateix, en l’art. 3 de l’esmentada Llei, s’indicava: L’Acadèmia Valenciana de la Llengua és 
la institució que té per funció determinar l’elaborar, en el seu cas, la normativa lingüística de 
l’idioma valencià. Així com vetlar pel valencià a partir de la tradició lexicogràfica, literària, i la 
realitat lingüística genuïna valenciana, així com la normativització consolidada, a partir de les 
Normes de Castelló. 
 
 
                                                           
1 Lluís iRevest i Carles Salvado foren els autèntics impulsors i animadors del projecte (vd. Les Normes de Castelló, UJI, 
Castelló de la Plana 1993. 
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Bé d’interès cultural immaterial? 
 
A pesar que la discussió sobre què cal anomenar material o immaterial, en un bé patrimonial, 
encara està oberta i és origen de múltiples interpretacions i pol.lèmiques, en el cas de les 
Normes de Castelló, i d’acord amb la sol.licitud formulada per la Direcció General de Cultura i 
Patrimoni, cal manifestar que no queda clara l’adjectivització immaterial. Evidentment, les 
Normes, com a element propi del que assenyalem com a patrimoni immaterial (usos, costums, 
festes, manifestacions...) pot incloure’s com a B.I.C. Immaterial, però si ens atenem a la 
Resolució 2 i concretament a l’apartat 2.3 ( 2.3.1 i 2.3.2)  Elements que formen part del bé, 
ens trobem que tant en 2.3.1 (mecanoscrit) com en 2.3.2 (Casa Martí i Matutano) es fa 
referència a elements materials. En el primer cas un document i en el segon un immoble. 
Probablement el document podria englobar-se en una suposada immaterialitat (sens dubte si 
la transmissió fóra oral) però estem parlant d’un testimoni físic. I en el cas de l’edifici 
(immoble) no hi ha dubte que es tracta d’un bé material.  
 
Sens dubte, l’interrogant que plantegem no afecta a la probable condició de Bé d’Interés 
Cultural de les Normes però caldria desenterbolir qualsevol dubte en l’enunciat del bé. 
 
En tot cas les Normes de Castelló són un referent tan transcendent i històric que ens permet 
presentar les següents conclusions: 
 
Conclusions 
 

1) Les Normes de Castelló, també conegudes com Normes del 32, presenten un 
protagonisme transcendent en la codificació ortogràfica del valencià.   Totes aquelles 
dades, llocs, edificis o personatges que possibilitaren la seua aparició han 
esdevingut referents del patrimoni valencià.  
 

2) Representen un esperit de cohesió, pacificador i de redreçament lingüístic i cultural 
que constitueix un patrimoni rellevant de valencianes i valencians. Raó per la qual el 
Consell Valencià de Cultura estima adequada la qualificació de Bé d’Interés Cultural 
del mecanoscrit original de les Normes i de l’edifici de la Casa Martí i Matutano, on 
es mantingueren els dies 2 i 21 de desembre de 1932 les reunions per a aprovar les 
esmentades Normes, com s’assenyala en l’expedient de la Direcció General de 
Cultura i Patrimoni. 

 
3) Considerem que la qualificació del B.I.C. com a material o com a immaterial no 

afecta a la probable declaració, ja que podria adjectivar-se tant d’una manera com 
de l’altra. 

 
4) Considerem, igualment, que l’edifici (Casa Martí i Matutano), a més de la 

senyalització ja existent, caldria incloure’l en la senyalètica municipal per tal que la 

                                                           
2 Resolució de 3 de desembre de 2015, de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport, per la qual s’incoa 
l’expedient de declaració de Bé d’Interés Cultural Immaterial a favor de les Normes de Castelló 
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visibilitat de l’espai ajude al coneixement del nostre patrimoni. També considerem 
que una edició facsímil de les bases originals de les Normes ajudaria a la seua 
difusió.  

 
 
Aquest informe es traslladarà a la directora general de Cultura i Patrimoni, peticionària de 
l’escrit, al president i als grups parlamentaris de les Corts Valencianes i a la Federació 
Valenciana de Municipis i Províncies, a l’ajuntament de Castelló de la Plana, a la Conselleria de 
Justícia i a la Conselleria de Transparència. 
 

. 
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Informe sobre la possible declaració de Bé d’Interès Cultural 

Immaterial (B.I.C.i.) a favor de les activitats tradicionals de L’Albufera 

de València: la pesca artesanal i la navegació a vela llatina  
Autor: Comissió de Llegat Històric 

Aprovació: Ple a Xàbia, 29 març 2016 
 

 
 
Amb data 14 de gener de 2016 va entrar en el registre general del Consell València de Cultura 
un escrit del director general de Cultura i Patrimoni en què es demanava un informe preceptiu 
per a la possible declaració de B.I.C. immaterial de dos activitats tradicionals de l'Albufera de 
València: la pesca artesanal i la navegació a la vela llatina, segons el que disposa l'article 27.5 
de la Llei 4/98, d’11 de juny, del Patrimoni Cultural Valencià.  La Comissió de Govern i el Ple 
en la seua sessió del mateix mes de gener traslladaren a la Comissió de Llegat Històric i 
Artístic l’escrit de la directora general de Cultura i Patrimoni perquè redactara l'informe 
corresponent.  
 
GEOGRAFIA I HISTÒRIA 
 
El llac de l’Albufera que coneixem en el segle XXI és el resultat de la intervenció humana, al 
llarg de segles d’ús, sobre un llac natural, primitivament salobre, que va quedar segregat de la 
mar per un cordó o restinga arenosa en l’àmbit d’una extensa terra de marjal. El llac va estar 
unit al Mediterrani per una estreta boca de comunicació, la Gola del Rei. La seua primitiva 
condició de llac salobre va permetre l’explotació de salines (el Saler) i també la pesca 
d’espècies marines, almenys fins al segle XVII. 
 
 La presència dels rius Xúquer i Túria, que desemboquen al sud i al nord del llac 
respectivament, va generar, i continua afavorint a pesar de les regulacions, un extens 
aiguamoll costaner. Però ambdós rius han estat la causa del procés gradual de dulcificació de 
l’aigua del llac, tant per les aportacions de les seues avingudes com pels afloraments d’aigua 
dolça en la mateixa zona lacustre (els ullals).  Fenòmens naturals i intervencions humanes 
errònies van determinar, en el segle XVII, el tancament definitiu de la comunicació amb la mar 
a través de la barra arenosa i la definitiva dulcificació de l’aigua.  
 
L’Albufera històrica ocupava molta més superfície que la que hui coneixem. En realitat, l’àrea 
màxima inundada era d’unes 20.000 hectàrees, quasi la totalitat de l’actual superfície del Parc 
Natural de l’Albufera, que és de 21.120 hectàrees. D’eixa superfície, unes 12.000 hectàrees es 
dediquen al cultiu de l’arròs i s’inunden durant el període de tancament de comportes (la 
perellonà). La zona pròpiament ocupada pel llac en l’actualitat és d’unes 2.800 hectàrees. 
L’acció humana, i la necessitat de regular el cicle d’inundació i drenatge del terreny per al 
cultiu de l’arròs, van determinar la construcció de canals de comunicació amb la mar (Goles del 
Pujol, del Perellonet i del Perelló) proveïts de comportes de regulació. D’ací la condició 
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d’artificial del llac, de cicle regulat per al cultiu de l’arròs. Una extensa xarxa de canals i 
séquies de diversa importància permet la irrigació capil·lar de tota la zona humida, que en el 
segle XXI continua rebent aigües del Xúquer (Séquia Reial) i del Túria (excedents, més uns 70 
milions de metres cúbics anuals d’aigües residuals depurades), a més de les aportacions dels 
escolaments i dels ullals.  
 
L’Albufera, i la Devesa, que és la barra arenosa que separa el llac del Mediterrani, van ser 
propietat de la corona des de la Conquista fins a la desamortització de béns reials de l’any 
1865, moment en què la titularitat va passar a l’Estat. Jaume I va voler reservar el paratge per 
a ús reial, si bé els reis successius van fer nombroses cessions de la titularitat o en van 
arrendar l’explotació dels recursos. De la bona o mala gestió d’aquella administració en van 
resultar èpoques d’excel·lent estat del llac i moments d’abandó del paratge.  
 
La gestió estatal, amb tot, no va ser millor que la dels administradors reials. En 1911 es va 
produir la cessió onerosa de l’Albufera a la ciutat de València (per un poc més d’un milió de 
pessetes), que es va fer realitat l’any 1927. En aquell moment, i almenys durant els cinquanta 
anys anteriors, ja s’havien produït gravíssims aterraments que van convertir milers d’hectàrees 
de marjal en terra condicionada (els tancats) per al cultiu de l’arròs. L’Ajuntament de València 
és propietari del llac pròpiament dit i de la Devesa; les riberes del llac pertanyen a un conjunt 
de díhuit municipis.  
 
En el segle XIX i la primera meitat del XX l’Albufera va superar diversos projectes 
amenaçadors que pretenien dessecar-la, obrir-hi un canal de comunicació amb el port de 
Cullera, aplanar-la per a usar-la com a aeroport o altres. En els anys seixanta i setanta del 
segle XX el llac i la Devesa van passar un període crític quan l’Ajuntament en va privatitzar 
467.216 metres quadrats i va consentir-hi la construcció d’una urbanització costanera i el 
traçat d’un passeig marítim sobre el cordó dunar. Suspés el procés d’alteració en setembre de 
1973 gràcies a una forta campanya de conscienciació ciutadana, els ajuntaments posteriors es 
van ocupar de reconduir la situació, recuperar tot el sòl venut i no construït (1983-2002), 
desmuntar el passeig marítim i refer el cordó dunar i la seua flora. Al mateix temps, es van 
aplicar mesures de defensa del llac contra la contaminació de l’aigua i altres tendents a la 
millora de la fauna i la flora.  
 
LA DECLARACIÓ DE B.I.C.: EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Des de fa més de dos mil anys, la vida humana en l’entorn del llac de l’Albufera de València, i 
l’explotació dels seus abundants valors naturals, han donat com a resultat, dins d’un procés 
d’obligada adaptació, una acumulació de riquesa etnològica, artesanal i tradicional de tal 
importància i antiguitat que configura per si mateixa un capítol de la nostra cultura que és 
convenient respectar, protegir i fomentar. 
 
Un llarg procés d’adaptació al medi natural, assentat sobre usos i costums tradicionals en el 
treball i en l’habitatge, i igualment en l’alimentació, han donat com a resultat un extens 
catàleg de peculiaritats que, de forma molt excepcional, s’han mantingut al llarg del temps, 
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amb molt poques alteracions, gràcies a l’aïllament en què han viscut els habitants d’este 
paratge natural. 
 
L’Albufera de València, la seua fauna, la seua flora i el paisatge, gaudixen de les màximes 
proteccions mediambientals, autonòmiques, nacionals i internacionals. La principal és la que li 
va concedir la Generalitat Valenciana, en 1986, amb la llei de creació del Parc Natural de 
l’Albufera, que garantix una adequada protecció de la fauna, la flora i el fràgil sistema que 
articula el llac i el seu cicle anual de vida aquàtica. Altres reconeixements han continuant 
protegint, en 1990, 1994 i 2002, la importància internacional d’esta zona humida dins dels 
cicles migratoris dels ocells.. No obstant això, fins ara no han gaudit de protecció específica el 
conjunt d’elements i valors culturals, etnològics, artesanals, gastronòmics i esportius que s’han 
derivat de la prolongada relació de l’home que viu i treballa en el llac amb el medi que el 
rodeja. 
 
SET MODALITATS D’ACTIVITAT 
 
Eixos valors ancestrals que mereixerien ser també definits i protegits poden derivar-se 
d’almenys set modalitats d’acció, aprofitament o activitat, com són: 

-         Les institucions que regulen el moviment de comportes que fan augmentar o 
disminuir el nivell del llac al llarg del cicle anual, i les seues regles ancestrals. 

-         La caça, amb el seu conjunt de modalitats, costums i normes, que en alguns casos es 
remunten a l’Edat Mitjana. 

-         La pesca, amb les seues modalitats, arts, costums i regles, i amb la tradició del 
sorteig dels llocs de treball dels pescadors. 

-         El cultiu de l’arròs, una activitat d’extraordinària importància econòmica i natural, 
que, amb el seu cicle de treball, basat en l’aigua, articula la vida del llac. Modernitzat en 
el segle XX, el cultiu d’arròs és posseïdor, no obstant això, d’una llarga tradició. 

-        L’hàbitat humà i les construccions de qualsevol tipus, reunides o disperses, tant les 
que donen recer a les persones com les que servixen per a conservar collites, albergar 
motors, molins o pesca. Per citar-ne només la principal, l’origen de la barraca valenciana 
té les seues arrels en esta part de la València agrícola. 

-         La navegació a vela llatina o a perxa i la seua artesania associada, que és la 
construcció, el calafatament i el manteniment de les embarcacions. 

-         La gastronomia, que ha creat plats propis basats en la caça i la pesca del llac, amb 
formes específiques de condimentació. 
  

Hem d’advertir, a més, que estes set branques de l’especialització laboral van haver de 
conviure, en temps històrics, amb altres tres no menors, com van ser les salines, l’extracció de 
llenya i el pasturatge, perquè la Devesa va ser lloc de pastura de la ciutat. Per a comprendre la 
seua importància, basta dir que la major part d’elles són posseïdores d’un riquíssim lèxic i 
vocabulari que forma part de la part més rica de la parla valenciana. 
 
No s’ha de tancar esta consideració global sense entendre que el llac de l’Albufera, i la Devesa 
del Saler, a més del seu gran valor paisatgístic, i la seua riquesa en fauna i flora, han generat 
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al llarg dels segles unes seqüeles d’extraordinari valor en el camp de la cultura valenciana: si 
la literatura s’ha ocupat amb intensitat de la vida en el llac –i ací tenim, per citar només un 
autor, algunes obres de Vicente Blasco Ibáñez-- també la pintura i el gravat, el cine i la 
fotografia, s’han ocupat per extens dels valors estètics i etnològics de l’Albufera, fins a reunir 
un generós compendi d’especialitats i obres. 
 
No obstant això, el document que se’ns proposa des de la Conselleria de Cultura opta per la 
definició, el subratllat i la protecció com a Bé d’Interés Cultural de caràcter immaterial de 
només dos d’estes activitats humanes tradicionals: la pesca artesanal i la navegació a vela 
llatina. Ens n’ocuparem d’ací en avant, de forma exclusiva, si bé pareix raonable assenyalar 
que qualsevol d’elles atresora tants i tan singulars valors que mereixeria també estar protegida 
per una declaració de Bé d’Interès Cultural Immaterial. 
 
LA PESCA 
 
La pesca es practica en el llac de l’Albufera des de temps immemorial. En aigües salobres, 
primer, i després en aigua dolça, l’home ha aprofitat les espècies del llac i ha depurat, a base 
de centenars d’anys de pràctica, unes formes específiques de pesca, realitzades en paratges 
establits i coneguts i dotades d’arts i ferraments especialment dissenyats. 
 
Anguiles, llises, tenques i llobarros són les espècies que, en l’actualitat, continuen reportant 
algun benefici als pescadors després de les minves que s’han produït en les captures des dels 
anys huitanta i noranta del segle XX. A l’Albufera, en algunes ocasions, s’han arribat a pescar 
fins a noranta tones de peix en una sola jornada, fet excepcional que en l’actualitat no es 
produïx. 
 
La pesca està regulada des de l’any 1250 per concessió reial. La corona deixava pescar a 
qualsevol ciutadà a canvi d’una cinquena part de les captures o del seu valor. La Comunitat de 
Pescadors del Palmar, que va ser seguida, segles després, per les comunitats de Catarroja i 
Silla, és hereva d’una tradició continuada a través del temps i de les moltes vicissituds per les 
quals ha travessat el llac. A la casa social de la Comunitat del Palmar es conserven valuosos 
documents amb la història de la institució i records de qualsevol tipus que farien molt 
convenient que la declaració de BIC s’estenguera a les seues instal·lacions. 
 
Per a la pesca en el llac hi ha una extensa i especialitzada gamma d’arts i d’aïnes amb 
denominacions específiques. Adaptades després de centenars d’anys d’experiència, eixes arts 
eren manufacturades en la pròpia comunitat per mans expertes, especialitat que encara 
subsistix en la població del llac. Per a la pesca de la llisa o el llobarro s’usen els cridats “monot 
de cuina” i “morenell clar”; per a la captura de l’anguila s’usen “gànguil”, “mornell” i 
“mornella”. Dotzenes de diferents arts de pesca configuren el vocabulari específic del llac. 
 
En la mateixa seu social del Palmar, el segon diumenge del mes de juliol se celebra, en 
presència d’autoritats, el Sorteig dels Redolins, una cerimònia ancestral que adjudica a cada 
confrare el seu lloc de pesca durant la temporada següent. Abans n’hi havia més de cent llocs 
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a sortejar, que permetien una vida folgada o de mera supervivència, segons la seua 
qualificació. Cada un dels llocs té una denominació concreta, la qual cosa per si sola configura 
un catàleg d’identificació d’alt valor toponímic i lingüístic. Hem d’advertir que cada un dels 
pescadors té també una marca o segell peculiar per al seu ús en els documents de la 
Comunitat, norma procedent de quan l’analfabetisme impedia altres formes d’identificació. A la 
casa social de la Comunitat se’n conserva una col·lecció completa. 
 
La Comunitat de Pescadors del Palmar té en l’actualitat uns quatre-cents socis, dels quals un 
centenar continuen en actiu i practiquen regularment la pesca d’anguiles i llises, que són les 
espècies més rendibles i abundants. Els llocs sortejats en els últims anys han estat cinquanta-
huit. Després d’uns anys de tensions, la Comunitat de Pescadors del Palmar va resoldre 
satisfactòriament la reivindicació de les dones com a aptes per a optar a l’adjudicació de 
redolins; en estos moments la igualtat de drets de pesca està garantida a la llum de la 
Constitució Espanyola. 
 
En l’actualitat, l’activitat pesquera en el llac s’enfronta a alguns problemes, més enllà de 
l’imprescindible manteniment de la qualitat i la quantitat de l’aigua. Es tracta del  control de 
les espècies invasores del llac, especialment dels corbs marins que devoren milers de quilos de 
peix diàriament; de la necessitat que s’autoritzen cremes selectives de mates per al 
sanejament vegetal, i de la conveniència que es respecten les tradicions i el calendari en 
l’obertura de comportes, ja que esta pràctica està sent substituïda pel bombeig de cabals, de 
manera que es tanca la comunicació física entre el llac i el Mediterrani. 
  
LA NAVEGACIÓ A VELA LLATINA 
 
L’aïllament d’esta zona lacustre va determinar que tot moviment humà haguera de fer ús, 
durant segles, de sistemes de transport fluvial. Els principals assentaments humans van estar 
en les riberes i en l’illa del Palmar, que no va tenir ponts de comunicació amb terra ferma fins 
ben entrat el segle XX. Els enormes treballs d’aterrament, però també el moviment de les 
persones, pescadors o mers habitants del llac, i el transport de mercaderies, el correu diari o 
els seguicis funerals, van haver de fer-se, durant centúries, junt amb la pesca, la caça i el 
cultiu de l’arròs, per mitjà del moviment d’embarcacions. 
 
Tot això va generar, amb el pas del temps, unes modalitats de navegació i un disseny de les 
embarcacions amb característiques específiques, adaptades a l’escassa profunditat de l’aigua i 
als vents i brises dominants. 
 
És així com van nàixer les modalitats de navegació a perxa i les que aprofiten la força del vent 
per mitjà de la vela llatina. El barquer, amb la perxa fent força contra el fons, maneja 
l’embarcació i la dirigix amb una autonomia de moviments que no necessita de timoner. En la 
modalitat de vela, s’usa la triangular llatina, de procedència mil·lenària i adaptada a la 
perfecció a les necessitats del llac. El disseny de les embarcacions, de fons pla, s’ha depurat 
amb el pas dels segles fins a arribar a graus extrems de simplicitat i eficàcia en la navegació. 
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Els diversos usos, oficis i necessitats han donat com a resultat un extens catàleg 
d’embarcacions, des de les menudes, d’ús individual o per a un màxim de tres persones, 
usades per a la caça o la pesca, fins a les de gran eslora, aptes per al transport de fins a vint 
persones i destinades al correu diari. Les eslores tradicionals usades en el llac van des dels 16 
pams fins als 25, passant pels 18, 21 i 22 pams, en la categoria de transport de persones, que 
reben la denominació d’“albuferencs”. Per a càrregues superiors, la classificació ancestral del 
llac passa a les denominades “barques”, que es construïen per a una capacitat d’un “càrrec” o 
d’un i mig –un càrrec equivalia a uns 700 quilos de pes, sent indiferent si es parla d’arròs o de 
terra. 
 
La següent categoria d’embarcacions és la dels “barquetots”, barques de pes de fins a nou 
metres d’eslora que navegaven carregades fins a la borda, amb l’aigua a pocs centímetres de 
la coronació. Les més grans barques conegudes superen els dotze metres d’eslora; n’és un 
exemple singular la que transporta el Crist del Palmar en la festa anual, capaç de carregar 
l’anda i més de vint persones. 
 
No s’ha d’oblidar que, en els grans canals, històricament es va emprar també la modalitat de 
sirga, que consistia en l’arrossegament de les pesades barques, en els canals  de poc calat, per 
mitjà de cordes (sirgues) estirades per hòmens o per parelles d’animals situats en els camins 
laterals. D’això en queden no poques proves físiques en determinats paratges  de la llacuna. 
 
En temps moderns, les barques de l’Albufera van incorporar motors de vapor o dièsel. Esta 
última modalitat està permesa en els usos i regulacions municipals del llac, sempre que la 
transmissió siga interna i es respecte la fisonomia clàssica de l’embarcació; no obstant això, 
està prohibida la navegació amb motors forabord a fi de preservar tant la puresa de les 
tradicions com la fauna i la flora. De les barques dedicades al transport de persones ha de ser 
citat el Rabatxol, llegendari correu del llac que, des del segle XIX fins als nostres dies, acumula 
un llarg historial. El correu es va moure a vela llatina fins a l’any 1921, en què es va construir 
una barca dotada de motor de vapor. 
 
Històricament cal destacar la gran perícia i experiència que els mariners del llac van acumular. 
La seua intel·ligent forma d’aprofitar els peculiars vents de la llacuna els va portar a una 
mestria en el maneig de les veles i les arts de l’aparell d’embarcacions que els va fer meréixer 
el reconeixement reial. En temps forals, la Corona es va reservar el servici dels mariners del 
llac per al vaixell almirall reial i va fer previsió que els mariners de l’Albufera estigueren 
exempts d’altres servicis militars. 
 
També la història ha determinat una llarga especialització en la construcció i el calafatament 
de les embarcacions que s’han estat movent durant segles en el “lluent” i en la xarxa de canals 
del llac. Sense plànols, per mitjà de l’ús de tradicions heretades de generació en generació, els 
barquers han construït i perfeccionat centenars d’embarcacions que han seguit prototipus 
tradicionals, adaptant el disseny i els aparells a la millor eficiència de la navegació. 
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LA RECUPERACIÓ 
 
L’amenaça d’abandó que en alguns moments va posar en dubte la pervivència dels valors 
tradicionals i de les modalitats artesanes de navegació i de construcció d’embarcacions, va 
portar com a reacció, en els últims anys setanta, a un procés de recuperació i nova valoració 
de tot el que estava en risc de perdre’s. És així com en les confraries de pescadors del llac va 
ressorgir la modalitat de navegar pel llac, a vela o a perxa, dissociada fins i tot de la pesca, 
com a mera pràctica esportiva o de pervivència d’una especialitat. 
 
Este fenomen creixent ha alimentat al seu torn el renaixement de la construcció i el 
manteniment d’embarcacions i l’arribada de nous fusters de ribera. Les professions artesanals 
del llac, d’esta manera, no s’han perdut, sinó que s’han recuperat en mans noves que han 
procurat rescatar de l’abandó barques que es donaven per perdudes, alhora que reprenien 
mesures, cànons, materials i tècniques de construcció que estaven en risc de desaparició. 
 
Encara que des de l’any 1978 se celebren exhibicions, tant de navegació a perxa com de vela 
llatina, la primera Associació de Vela Llatina va sorgir en 1988 en el port de Silla. 
Posteriorment van nàixer associacions al Palmar (1990) i a Catarroja, que en té dos, nascudes 
en 1995 i 2006, esta última denominada de Peixcadors del Port de Catarroja. Uns quants 
centenars de socis donen vida a la recuperació de la vela llatina en el llac i celebren exhibicions 
i concursos que compten amb el suport dels ajuntaments respectius i del Parc Natural de 
l’Albufera. En l’actualitat ja s’han celebrat exhibicions concurs de vela llatina durant 36 anys; hi 
participen embarcacions  de les localitats amb associació, més altres procedents d’Albal, 
Alfafar i Massanassa. 
 
UNS VALORS A MANTENIR 
 
La relació que antecedix, sent a penes un testimoni concís, porta fàcilment a la conclusió que 
tant la pesca a l’Albufera com la navegació en el llac, a perxa o a vela llatina, són activitats 
que acumulen un ric patrimoni cultural, etnològic, històric i tradicional que mereix ser 
preservat i potenciat; com a forma d’agrair els esforços dels que han fet que eixes activitats no 
s’extingiren i com a resposta adequada per a aconseguir que les generacions futures les 
continuen coneixent, apreciant i fruint-ne. 
 
CONCLUSIONS 
 
1.- El Consell Valencià de Cultura informa a favor de la declaració de Bé d’Interés Cultural de 
caràcter Immaterial, per part de la Generalitat Valenciana, de la pesca tradicional a l’Albufera 
de València i de la navegació a vela llatina en el llac. 
 
2.- El Consell Valencià de Cultura considera que altres costums, artesanies i tradicions en 
l’entorn de l’Albufera podrien ser objectes de la mateixa consideració de Bé d’Interés Cultural 
Immaterial, en este o en altres documents ulteriors, i fa expressa menció de les arts 
tradicionals de la caça, les modalitats d’hàbitat en el llac, el cultiu de l’arròs, les institucions 
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que cuiden de la regulació de les aigües del llac i la gastronomia, ja que totes elles formen, 
amb la pesca i la navegació a vela llatina, un conjunt de valors impossibles de dissociar. 
3.- El Consell Valencià de Cultura encorataja les institucions i autoritats, especialment la 
Generalitat i els ajuntaments propietaris i riberencs del llac, a continuar perseverant en la 
conservació dels valors històrics, etnogràfics i culturals de l’Albufera i la Devesa, i en la 
protecció de la seua fauna i la seua flora. 
 
4.- Estes conclusions es traslladaran a la Direcció General de Cultura i Patrimoni, a les Corts 
Valencianes, al Consell de la Generalitat, a la Conselleria de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació, a la Conselleria de Justícia, Administració Pública, Reformes 
Democràtiques i Llibertats Públiques, a les diputacions provincials valencianes, a l’Ajuntament 
de València, als ajuntaments riberencs, a la Federació Valenciana de Municipis i Províncies i a 
les entitats concernides en el present informe. 
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Informe sobre la declaración de BIC con categoria de Bien Mueble a 

favor de la Cruz de Labradrores o exaltación de la Santa Gruz, de la 

Ciudad de Orihuela, conocida popularmente como La Diablesa  
Autor: Comissió Llegat Històric 

Aprovació: Ple Algemesí, 28 novembre 2016 
 

 
Antecedentes 
 
La Conselleria de Educación, Investigación, Cultura y Deporte de la Generalitat Valenciana, en 
fecha  05.07.16, publicó en el DOCV nº 7824, una resolución por la que se incoa expediente de 
declaración de Bien de Interés Cultural, con categoría de Bien Mueble, a favor de la Cruz de 
Labradores, conocida popularmente como La Diablesa, de la ciudad de Orihuela (Alicante). 
 
Siendo preceptivo el informe del Consell Valencià de Cultura como entidad consultiva de la 
Generalitat, la Dirección General de Cultura y Patrimonio de la Conselleria solicitó por 
documento fechado el 01. 09.16,  fecha de entrada en el CVC en 08.09.16, informe favorable 
para la declaración mencionada.  
 
Descripción de la obra 
 
La denominación de Bien, objeto de la declaración, es: La Cruz de los Labradores, El Triunfo de 
la Cruz, o La Diablesa que es como popularmente se la conoce. 
 
Con independencia de quien encargara esta obra, lo cierto es que salió en procesión por 
primera vez, en 1695. En la actualidad, la salida de este Paso tiene lugar el Sábado Santo. La 
datación de La Diablesa nos confirma que es el Paso más antiguo de Semana Santa de 
Orihuela. 
 
Tiene unas dimensiones aproximadas de 326 x 150 x 150 cm. El escultor Nicolás de Bussy 
realizó este paso entre 1694-1695, tallado en madera y policromado. Desfila en Semana 
Santa, en la procesión del Sábado Santo y está ubicado en el Museo Arqueológico Comarcal de 
Orihuela (Alicante). 
 
El grupo escultórico está formado por una peana sobre la cual se disponen: el globo terráqueo, 
al cual se entrelazan con las piernas por sus flancos, un esqueleto y un  ser andrógino de 
aspecto grotesco y gestos sobrecogedores y lascivos (La Diablesa). Sobre el globo terráqueo 
se sitúa una gran nube con seis angelitos y cuatro cabezas de querubines. Los ángeles 
sostienen los instrumentos de la Pasión de Cristo (la escalera, la caña con la hiel y la esponja, 
la corona de espinas, las tenazas, el martillo y la cruz). Coronando el conjunto, se levanta una 
gran cruz. 
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Simbolismo 
 
El conjunto tiene todo él una complejidad iconográfica, un lenguaje profundamente simbólico, 
es una metáfora plástica que representa el triunfo de la Cruz en la que murió Cristo. 
 
Ese triunfo de la Cruz tiene lugar sobre los tres enemigos del alma del cristiano: el mundo, 
representado por el globo terráqueo, el demonio, figura recostada a la derecha, ser de rostro 
tremebundo con alas de murciélago, cola y cuernos, de morfología ambigua y, La Diablesa 
(carne y pecado). Finalmente, la Muerte, representada por un esqueleto, también recostada y 
en el lado izquierdo. 
 
Lo que hace peculiar este Paso procesional es su originalidad iconográfica. Podemos decir que 
se trata de una obra escultórica atrevida y muy singular, alejada de la escultura religiosa del 
momento, con algún ejemplo  precedente como el Paso sevillano de la Canina y la Columna de 
la Peste de Viena (1687). 
 
Todo el conjunto está impregnado de un realismo dramático, la composición quizás adolece de 
sentido armónico y equilibrio. También se puede observar que la obra, en algunas de sus 
partes (tratamiento de la nube y de algún otro elemento), es de taller, cosa frecuente en la 
época y que además refuerza el hecho del breve periodo de tiempo en que ésta fue realizada. 
 
El escultor 
 
Nicolás de Bussy y Mignani (Estrasburgo 1650- Valencia 1706). Escultor que desarrolla su obra 
dentro del barroco español, con influencias flamencas e italiana. 
 
Recibe en nuestro país el legado del periodo más brillante de la escultura religiosa española, 
tallada en madera y prodigiosamente  policromada, de los siglos XVI y XVII. Le preceden entre 
otros, escultores como Alonso Berruguete, Juan de Juni, Gregorio Fernández, Martínez 
Montañés, Alonso Cano o Pedro de Mena, alguno de ellos contemporáneo suyo. 
 
Parece ser que el artista vino a España formando parte del séquito de don Juan de Austria, 
llegando a desempeñar el cargo de escultor de cámara del rey Carlos II, obteniendo durante la 
regencia de Mariana de Austria el  hábito de la Orden de Santiago. Se estableció en Valencia y 
también en Enguera, donde contrajo matrimonio. Tuvo taller en Alicante, Elche, Murcia y 
Madrid. Realiza su obra, sobretodo, en piedra y en madera. Con la primera materia interviene 
en la portada barroca de la Catedral de Valencia, en la de Sta. María de Alicante, en la de la 
Concatedral de la misma ciudad y también en la de Sta. María de Elche. 
 
De su obra tallada en madera, entre otras, cabe citar el Cristo de Enguera y el de la Sangre de 
Murcia. Para esta misma ciudad realiza El Calvario de Diegos y un Crucifijo, y en Orihuela el 
Paso llamado La Diablesa, objeto de este informe. 
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Hombre de profunda religiosidad, lo cual se aprecia en su obra, ingresó como novicio en la 
Cartuja de Segorbe, trasladándose después al convento de La Merced de Valencia, donde 
falleció en diciembre de 1706. 
 
El historiador D. Fernando Araujo Gómez en su obra Historia de la Escultura en España, desde 
principios del siglo XVI hasta finales del siglo XVIII, de 1885, lo presenta de esta manera: “ 
Fray Nicolás Bussy, traído por Don Juan de Austria, de Italia, escultor de Cámara, caballero del 
hábito de Santiago y padre mercenario después en Segorbe, autor de un Ecce-Homo y una 
Dolorosa para este último convento, del famoso Cristo de la Misericordia y otras varias obras 
en Murcia, Granada y Valencia”. 
 
Valores patrimoniales 
 
El conjunto escultórico también se distingue por el lugar que ocupa en la Procesión. Forma 
parte del Santo Entierro. Organizada desde sus orígenes por la corporación municipal junto con 
otros pasos religiosos y un personaje denominado “caballero cubierto”, persona de mérito 
escogida por las autoridades oriolanas para llevar el pendón negro con los símbolos de la 
Pasión y el escudo de Orihuela. La comitiva, encabezada por el caballero cubierto, sale de la 
Iglesia de las Santas Justa y Rufina, presidida por la corporación municipal, de allí hasta la 
Catedral donde se incorpora el Obispo. Al templo no entra La Diablesa, sino que prosigue en 
solitario rodeando la catedral y se reincorpora a la procesión cuando ésta sale. Es memoria de 
una antigua tradición que veta el acceso del Paso a la misma, por su contenido profano. 
 
La procesión del Santo Entierro de Orihuela está documentada desde principios del siglo XVII, 
siendo La Cruz de Labradores el Paso más antiguo conservado, llamado también La Exaltación 
de la Cruz. 
  
Proceso de restauración 
 
En 2012 el Ayuntamiento de Orihuela y la Generalitat Valenciana, a través de la Unidad de 
Conservación, Restauración e Investigación  IVC+R  de la Generalitat, firmaron un convenio de 
colaboración para restaurar esta singular escultura. El paso del tiempo y  distintas 
circunstancias hacían necesaria esta intervención. 
 
El principal deterioro de la obra se produjo en el año 1934, pues el esqueleto quedó en parte 
destruido y fue restaurado en profundidad después de la Guerra Civil. 
 
Han sido varias las intervenciones que ha tenido la escultura, sobre todo las que afectan a la 
policromía, que ya no era la original creada por Bussy.  En esta última restauración se han 
solucionado los problemas de policromía, así como el sellado de las grietas provocadas por el 
movimiento natural de la madera en respuesta a las fluctuaciones ambientales de temperatura 
y humedad relativa y a su uso procesional, quedando tras esta intervención, el conjunto 
escultórico plenamente recuperado y estabilizado. 
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CONCLUSIONES 
 
1.- El Consell Valencià de Cultura considera que el Paso Procesional de la Cruz de Labradores, 
conocida como La Diablesa, de la ciudad de Orihuela, reúne las condiciones para ser declarado 
Bien de Interés Cultural con categoría de Bien Mueble, por la importancia del escultor, interés 
y calidad de la obra escultórica, así como por su singularidad iconográfica, haciendo de este 
Paso un referente artístico, histórico y de identidad de todo el pueblo oriolano. 
2.- El CVC recomienda la máxima protección para todo el protocolo de la procesión, que va 
íntimamente ligado a la obra y que hacen de estos valores el merecimiento de esta distinción 
cultural. 
3.- El CVC recomienda un plan de divulgación del BIC para que el resto de la Comunidad 
Valenciana tenga conocimiento de obra y procesión tan singulares y representativas de la 
ciudad de Orihuela. 
 
Este informe se enviará al protocolo habitual y al Ayuntamiento de Orihuela. 
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Informe sobre la declaració de BIC amb categoria de bé moble a favor 

de la Gloriosa Ensenya de l’Oriol d’Orihuela  
Autor: Comissió de Llegat Històric 

Aprovació: Ple Algemesí, 28 novembre 2016 
 

 
 

Antecedents 
 
La Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport, amb data 05.07.16, va publicar en el 
DOCV núm. 7824, una resolució per la qual s'incoava expedient de declaració de Bé d’Interès 
Cultural, amb la categoria de bé moble, a favor de la Gloriosa Ensenya de l’Oriol d’Orihuela. 
 
Al ser preceptiu l'informe de Consell Valencià de Cultura, com a entitat consultiva de la 
Generalitat, la Direcció General de Cultura de la conselleria va sol·licitar, per document datat el 
01.09.16, data d’entrada al CVC 80.09.16, informe favorable per a la declaració esmentada. 
 
Justificació 
 
La Gloriosa ensenya d'Oriol, Bandera de la Ciutat d'Oriola o Pendó d'Oriola és una de les 
ensenyes o banderes de major antiguitat de l’Estat Espanyol. És l’estendard de la ciutat. 
Consta de dues parts ben diferenciades: 
 
La bandera, de 231 cm de llargària i 130 cm d’amplària. Als 152 cm s’estreny per formar una 
llengüeta de 79 cm de llargària i 42 cm d’amplària. Es va confeccionar al segle XIV i al llarg de 
la Història s’hi han afegit brodats, cintes de seda, serrells, etc. 
 
El teixit està confeccionat amb domàs carmesí als dos costats i tot el contorn està rematat 
amb serrells daurats de 5 cm. 
 
Els brodats pertanyen a distintes èpoques, des del segle XV al segle XVIII. Ha estat restaurada 
dues vegades, una al llarg de 1957 i una altra que va començar en 2008. 
 
Quant a la descripció dels brodats i a l’anvers, en camp de gules, hi ha les santes Justina i 
Rufina, patrones de la ciutat, orlades amb garlandes. A la dreta i en la part de baix, l’escut 
d’Aragó i als costat de les santes, en diagonal, dos oriols nimbats d’or, amb les ales 
desplegades i orlats amb el lema erodii domus du  eorum est. La resta dels brodats 
consisteixen en onze llambrequins alacranats i set estrelles d’or. 
 
Quant al revers, hi ha el reial escut de Felip V, timbrat amb la corona reial espanyola i 
encerclat amb el collar de l’Orde del Toisó d’Or. Entre l’escut i el toisó, una condecoració amb 
llaç que per la forma de colom de plata en camp d’atzur, s’identifica amb l’Orde de l’Esperit 
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Sant. Hi ha, com a l’anvers, dos oriols nimbats d’or i amb les ales desplegades, 17 
llambrequins alacranats i huit estrelles d’or. 
 
L’Oriol, ocell amb el nom emparentat amb el de la ciutat, remata el suport de la bandera. Té 
unes dimensions de 40 x 27 x 18 cm. Apareix amb una pota que descansa sobre un tronc 
mentre que amb l’altra empunya una espasa que sembla fer honor al lema Semper ensis 
vester prevaluit (Sempre van prevaldre les vostres espases), concedit a la ciutat pel Privilegi 
Reial del Morabatí pel rei Pere el Cerimoniós.  
 
L’Oriol és una delicada obra de plata sobredaurada, llavorada i cisellada, obra de l’orfebre 
oriolà Miguel Ruvira, de l’any 1732, per substituir l’anterior oriol de fusta tallada i daurada que, 
dit al pas, també va substituir un oriol anterior que es va emportar el cardenal Lluís de 
Belluga, Virrei de València, quan la ciutat es va rendir a les tropes de Felip V. 
 
Es té constància històrica de les característiques de la bandera des de l’any 1600: 
Es de domàs carmesí guarnit ab moltes alcarchofes de or bordades e altres estelles e ab les 
armes Reals de un part e de altra les figures de les benaventurades Santes Justa e Rofina e a 
les dos parts les armes de la Ciutat e guarnit alderredor de un passamà de or ample ab sa vara 
daurada ab arres torçades, e sa funda e un drap blanch en que està embelt lo dit pendó... 
 
Quan a l’oriol, apareix documentat per primera vegada en 1602: 
Lo pendó de dompas broslat de pinyes e flors de or ab sa llança daurada, cinch cordóns de 
seda vermeñña ab ses borles y en lo pendó les himages de les benaventurades Santes Justa e 
Rofina e les bolses guarnides de fil de or pera portar lo pendó e lo auriol de argent daurat e lo 
drap et àlias que li fonch acomanat. 
 
Dels cordons de seda acabats en borles per a ser portats pels representants de les autoritats, 
hi ha notícies des de 1605. 
 
La Gloriosa Ensenya de l’Oriol es trau al balcó de la Casa Consistorial per l’Alcalde-President de 
la Corporació Municipal el dia en què se celebra la reconquesta de la ciutat, exactament, el 17 
de juliol de cada any («Dia del pájaro», en boca dels oriolans), festivitat de les santes Justina i 
Rufina. 
 
Eixe dia, des de les 0 hores, la bandera de la ciutat s’exposa de manera pública per a la 
contemplació dels ciutadans. Al llarg del matí, té lloc la baixada pel balcó de l’Ajuntament i es 
traslladada pel Síndic portador de l’estendard el qual va acompanyat per la corporació 
municipal, un representant del cabildo i altres autoritats, cadascuna d’elles portadora d’una de 
les cintes que arranquen de la bandera.   
 
El recorregut s’inicia a l’Ajuntament en direcció a la catedral des d’on ixen les imatges de les 
patrones. El recorregut processional es dirigeix a l’església de les santes Justa i Rufina on se 
celebra una missa. En acabar-se la celebració, hi ha una desfilada solemne pel centre històric 
de la ciutat fins al monument de l’Armengola (personatge de llegenda que va salvar la població 
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cristiana d’una matança) i, des d’aquest punt, torna a l’Ajuntament. La Gloriosa Ensenya de 
l’Oriol s’hissa al balcó principal de la casa consistorial fins a la mitjanit. Després, es retirada a 
l’interior on romandrà tot l’any. 
 
Hi ha mimetismes essencials entre les celebracions cíviques de la Reconquesta realitzades per 
les ciutats de València i d’Orihuela que són, com asseguren els tractadistes, una lògica 
conseqüència d’un multisecular passat en comú. Aquest mimetisme es concreta en l’acte de 
baixada i pujada de les dues ensenyes, en les cimeres —un rat penat i un oriol—, en el privilegi 
d’inclinar-se només davant Déu i el Rei, en l’existència dels cordons de seda per a ser portats 
per les autoritats, en la processó cívica, en la importància i participació en els actes de la 
festivitat... 
 
Associada a la celebració del 17 de juliol, se celebren a la ciutat tot un conjunt d’activitats, 
culturals i lúdiques, des de la crida, els passa carrers, desfilades, revetlles, concerts, 
conferències, exposicions, etc. a la festa de moros i cristians, que se celebren abans i després 
del «Día del Pájaro», data central de les festes més importants i populars de la ciutat 
d’Orihuela.  
 
Conclusions 
 

1. El Consell Valencià de Cultura considera que la Gloriosa Ensenya de l’Oriol d’Orihuela 
reuneix les condicions per ser declarada Be d’Interès Cultural amb categoria de Bé 
moble pel seu interés artístic, històric, etnològic i identitari. 

2. El CVC recomana la protecció del protocol de la processó cívica del dia 17 de juliol pel 
fet d’estar directament relacionada amb la Gloriosa Ensenya de l’Oriol.  

3. El Consell Valencià recomana que s’establisca un pla de divulgació del BIC que implique 
el coneixement per part de la resta del territori d’una festa i d’una ensenya tan 
representativa de la identitat d’Orihuela. 

4. Aquest informe s’enviarà al protocol habitual i a l’Ajuntament d’Orihuela. 
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Declaració a propòsit de la Resolució COP21 sobre Canvi Climàtic 
Autor: Css. Ciències 

Aprovació: Ple, 27 Juny 2016 
 

 
 

El Consell Valencià de Cultura (CVC) és la institució consultiva i assessora de més alt rang de 
la Generalitat Valenciana en matèria cultural. I és destacable la seua permanent preocupació 
per qüestions científiques relacionades amb la qualitat mediambiental i, més particularment, 
amb la necessària lluita contra el canvi climàtic que resulta ja una realitat inqüestionable.   
   
Amb anterioritat a l’última Cimera de París, el CVC va convocar la sessió monogràfica de 7 
d’octubre de 2015 esertificaci , reforestaci  i cicle hidrol gic en el editerrani. n un context 
de canvi climàtic, amb la participació d’experts i especialistes de primer orde, la qual va 
permetre establir una presa de posició del CVC, la denominada Declaració d’Ondara, aprovada 
en sessió plenària celebrada el 23 de novembre de 2015 en l’ajuntament de la mateixa 
localitat. 
 
En esta Declaració, el CVC es felicita per l’èxit de la cimera “en l’elaboració d’un protocol 
contra el canvi climàtic”, llança “una crida enèrgica a la societat civil de la Comunitat 
Valenciana per l’adopció d’una conducta mediambiental responsable en la lluita contra el canvi 
climàtic”, i exigix respectuosament als poders públics que posen en pràctica “polítiques 
encaminades a la reducció d’emissions i a la construcció d’un nou model energètic i hidrològic”. 
Esta Declaració es va fer arribar al Govern Francés i a la pròpia Cimera de París a través de les 
autoritats mediambientals autonòmiques i amb la col·laboració de l’Institut Francés de 
València.  
 
Després de diverses sessions de la Comissió de les Ciències en què es va seguir el 
desenrotllament de l’esmentada cimera i de les seues resolucions provisionals i definitives, la 
comissió va organitzar un “microseminari” monogràfic a propòsit de la Resolució final amb la 
intervenció d’experts sectorials com la catedràtica de periodisme científic Carolina Moreno, el 
professor d’arquitectura Enrique Nieto, la mediambientalista de Greenpeace Tatiana Nuño, la 
periodista i escriptora Maria Josep Picó i el jove investigador independent Andreu Escrivà.  
 
Tots ells van valorar de forma crítica, per bé que positiva, l’esforç realitzat en la cimera, la 
presència de la pràctica totalitat dels estats, i algunes de les mesures més operatives que es 
deduïxen de l’atenció específica a assumptes com: i) recomanacions, criteris i seguiment de la 
Mitigació; ii) l’Adaptació i el suport en este camp a països en desenrotllament; iii) l’atenció a 
pèrdues i danys amb el reforç i tramitació de peticions al ecanisme nternacional de ars via 
per a les p rdues i dan s relacionats amb el canvi climàtic; iv) recomanacions i decisions sobre 
finançament i rendiment de comptes de les parts; v) decisions i peticions de finançament 
d’investigació i seguiment d’accions i resultats en relació amb el Desenrotllament i 
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Transferència de Tecnologia; vi) el foment de la capacitat i un  pla de treball sobre 
col·laboració i cooperació entre les Parts que atendrà el Comité de París sobre Foment de la 
Capacitat; vii) metodologia, recomanacions i iniciatives per al foment de la transparència; viii) 
l’elaboració d’un Balanç Mundial a partir dels corresponents informes i assessoraments; i ix) la 
facilitació i compliment que es deduïxen de la composició i funcions del Comité d’Experts. A 
més de la publicació de les clàusules finals en la pàgina web de la cimera. 
 
Especial interés presenta per al CVC la literalitat del següent paràgraf inclòs en el preàmbul de 
la Resolució: “Reconeixent que el canvi climàtic és un problema de tota la humanitat i que, en 
l’adopció de mesures per a fer-li front, les Parts haurien de respectar, promoure i tenir en 
compte les seues respectives obligacions relatives als drets humans, el dret a la salut, els drets 
dels pobles indígenes, les comunitats locals, els migrants, els xiquets, les persones amb 
discapacitat i les persones en situacions vulnerables i el dret al desenrotllament, a més de la 
igualtat de gènere, l’apoderament de la dona i l’equitat intergeneracional”. També la 
plataforma de difusió Zona dels Actors No Estables per a l’Acció Climàtica i els continguts de 
l’art. 10 respecte a la transferència de tecnologia i de l’art. 18, pel qual es regula l’Òrgan 
Subsidiari d’Assessorament Científic i Tecnològic i la participació de les “parts” no pertanyents 
a la Conferència.  
 
En conseqüència, el Consell Valencià de Cultura reitera una vegada més la seua preocupació 
pel calfament global, per la responsabilitat de l’activitat humana tant en l’abús dels recursos 
energètics com en l’excés d’emissions contaminants i, particularment, per la molt negativa 
contribució de les grans ciutats, la indústria i el transport no sostenible. I es compromet al 
degut seguiment i a la participació, si és procedent, en les accions derivades de la Resolució de 
la Cimera de París COP21 –subscrita per l’ONU a Nova York el passat 22 d’abril amb la 
presència de 171 països, responsables del 93% de les emissions globals—i en la divulgació 
científica que facilite el seu millor coneixement per la societat valenciana, i es congratula de 
que LA CONVENCIÓ DE L’ONU PER AL CANVI CLIMÀTIC I L’ACORD DE PARÍS haja sigut 
distingit recentment amb el Premi Princesa d’Astúries d’enguany 2016. 
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Informe sobre una reglamentación de los Museos Valencianos  
Autor: Comissió de les Arts 

Aprovació: Ple, 25 Juliol 2016 
 

 
 
ANTECEDENTES 
 
La Orden de 6 de febrero de 1991, de la Conselleria de Cultura, Educación y Ciencia, reguló el 
reconocimiento de Museos y Colecciones Museográficas Permanentes de la Comunidad 
Valenciana, en cumplimiento de las competencias exclusivas que en materia de Archivos, 
Bibliotecas, Museos, Hemerotecas y demás centros de depósito cultural que no sean de 
titularidad estatal, tiene la Generalitat Valenciana, así establecido en el artículo 31.6 del 
Estatuto de Autonomía. 
 
La antedicha Orden distingue: 
 1º.- Museos. Son instituciones de carácter permanente, abiertas al público, sin 
finalidad de lucro, orientadas al interés general de la CV, que reúnen, adquieren, ordenan, 
conservan, estudian, difunden y exhiben de forma científica, didáctica y estética, con fines de 
investigación, disfrute o promoción científica y cultural, conjuntos y colecciones de bienes de 
valor cultural. 
 2º.- Colecciones museográficas permanentes. Son aquellas que reúnen bienes de 
valor histórico, artístico, científico y técnico, o de cualquier otra naturaleza cultural, y que por 
lo reducido de sus fondos, escasez de recursos y carencia de técnico, no puedan cumplir las 
condiciones mínimas para desarrollar la función cultural encomendada a los Museos. 
 
CONDICIONES DE LOS MUSEOS Y LAS COLECCIONES 
 
Definidos uno y otro, la legislación valenciana determina las funciones y requisitos que debe 
cumplir cada uno de ellos. 
   
 Requisitos de los Museos: 
1.- Disponer de instalaciones permanentes, suficientes y adecuadas1. 
2.- Disponer de un técnico superior a su cargo. 
3.- Disponer de un Inventario o Libro de Registro2. 
4.- Disponer de un horario de apertura al público no inferior a 15 horas semanales. 
5.- Disponer de Presupuesto que garantice un funcionamiento mínimo. 
6.- Realizar resúmenes estadísticos de visitas al Museo3. 
 

                                                           
1 Esta ‘suficiencia’ la determina la Dirección General de Patrimonio Cultural. 
2 Según los modelos oficialmente establecidos. 
3 Se remite a la Dirección General de Patrimonio Cultural, de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport, 
con la periodicidad que reglamentariamente se haya determinado. 
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 Funciones de los Museos 
1.- La conservación, catalogación, restauración y exhibición ordenada de las colecciones. 
2.- La investigación en el ámbito de sus colecciones o de su especialidad. 
3.- Llevar un inventario o Libro de Registro. 
4.- La elaboración y publicación de catálogos y monografías de sus fondos. 
5.- El desarrollo de una actividad didáctica respecto a sus contenidos. 
6.- Otras funciones que pudieran determinar sus estatutos con carácter específico. 
 
 Requisitos de las colecciones museográficas 
1.- Instalaciones estables, suficientes y adecuadas. 
2.- Disponer de un inventario de fondos.4 
3.- Ser visitables por el público por lo menos un día a la semana. 
 
La Dirección General de Patrimonio Cultural, ocasionalmente, podrá conceder a las Colecciones 
museográficas permanentes, asesoramiento técnico y subvenciones para sus actividades. 
 
La Conselleria d’ u  es igació, Cultura i Esport podrá anular el reconocimiento de 
Museo y Colección Museográfica Permanente, cuando estos dejen de cumplir alguno de los 
requisitos exigidos. 
 
ESTADO DE LA CUESTIÓN. ADACE 
 
Aún cuando la Orden de la Generalitat Valenciana es clara y entrada en detalle en cuanto a la 
determinación y singularización técnica de los Museos y las Colecciones, no fija aspectos claves 
como, entre otros, la caracterización del director de Museo o responsable de colecciones. 
 
Para resolver algunas de estas lagunas, en 2004 nació la Asociación de Directores de Arte 
Contemporáneo de España, ADACE, que tiene como fines propugnar el reconocimiento de la 
museología, asesorar y cooperar con los organismos nacionales e internacionales en el 
desarrollo y cumplimiento de la legislación relacionada con la museología y los museos 
y establecer un código deontológico de la profesión.  
 
En este sentido redactó una propuesta, que ha sido generalmente aceptada, por la que 
determinaba el perfil técnico que debe reunir un director de Museo y sus funciones principales, 
que se pueden sintetizar en:  
 
1.- La dirección artística y patrimonial del Museo.  
2.- La dirección de los servicios que el Museo preste y de las actividades que realice. 
3.- El asesoramiento técnico del resto de órganos del Consorcio.  
4.- o o e    e e  e  Museo  o  e o s e e s  u  o  e    
proponer a la Comisión Delegada la compra de obras de arte cuando el valor supere los 15.000 

 
5.-La elaboración del programa artístico y de contenidos incluido en el contrato programa.  
                                                           
4 Debe realizarse según el modelo oficial establecido. 
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6.- La emisión de un informe preceptivo sobre la aceptación de donaciones, legados y 
herencias.  
7. Las otras funciones que le puedan delegar el resto de órganos del Consorcio. 
 
Para ello el/la director/a deberá contar con titulación superior universitaria y acreditar una 
trayectoria y experiencia en la dirección de centros de arte contemporáneo.  
 
EL CASO VALENCIANO 
 
En el ámbito valenciano no existe una normativa general de aplicación a los directores de 
Museos de titularidad pública, al no haberse suscrito las propuesta de la ADACE ni ninguna 
otra del mismo tenor, lo que origina un cierto desorden reglamentario y de comportamiento, 
consecuentemente no disponemos de un reglamento de dirección de museos que determine y 
fije sus tareas, responsabilidad y actitudes. 
 
Casi la totalidad de las Colecciones museográficas permanentes valencianas y muchos Museos, 
no tienen director/a, sino a lo sumo estas tareas son atendidas por un responsable que 
voluntariosamente las realiza y las primeras carecen de un horario público conocido, según se 
deriva de la información que se ofrece en las páginas web municipales, o si lo tienen no se 
respeta. 
 
No existe un reglamento general de dirección de museos, ni hemos dado con un inventario 
solvente de museos que incluya la determinación de sus singularidades y especificaciones 
técnicas, aún cuando es preceptivo y reglamentario que los museos sean organismos 
autónomos, por ello deben disponer de presupuesto propio, plantilla de trabajadores, estatutos 
que los definan, Consejo de dirección que los gobiernen, Patronato que los gerencie, y comités 
asesor y científico que velen por la calidad y el rigor de lo expuesto, según lo indicado en los 
requisitos y funciones museísticas antes señalados y recogidos por la Orden del 6 de febrero 
de 1991. 
 
CONCLUSIONES. 
 
A.-. Debe exigirse un cumplimiento más estricto de lo dispuesto en la Orden de 6 de febrero 
de 1991, de la Conselleria de Cultura, Educación y Ciencia, que regula el reconocimiento de 
Museos y Colecciones Museográficas Permanentes de la Comunidad Valenciana. 
 
B.- Dados los ’Museos’ que funcionalmente son meras dependencia municipales, es exigible de 
la Conselleria de Educació, Investigació, Cultura i Esport, que vigile el que se cumplan los 
requisitos y funciones regladas de forma que se evite el actual desorden. 
 
C.- Lo más eficaz sería que los Museos dependieran de un Patronato, formado por organismos 
autonómicos, las diputaciones, ayuntamientos, universidades, etc. que aporten el presupuesto 
anual y de gestión, lo que no implicaría ningún cambio respecto a la propiedad de las 



Annexos

213

   
  
 
 
   

4 
 

colecciones que en cada caso pueden seguir siendo municipales, o provinciales, o de la 
institución oportuna.  
 
D.- Para ser museo de la CV hay que cumplir con lo indicado en la Orden de Reconocimiento 
de Museos del año 1991, Orden que acaba de cumplir 25 años y desde entonces, no ha vuelto 
a reglamentar nada en este ámbito, es más, la misma Ley del Patrimonio Cultural Valenciano, 
a estas fechas, no ha sido reglamentariamente desarrollada, por lo que urge que se acometan 
estas tareas. 
E.- No están unificados ni los inventarios ni los modelos de actas, tampoco existe, como sería 
deseable, una Red de Museos Valencianos que los ponga a todos en común. 
 
F.- La Red de Museos Valencianos, tendría como tareas determinar y difundir los modelos de 
actas adecuados y liderar esta área cultural, por medio de un repertorio de normas de 
cumplimiento general, con especial responsabilidad en la autorización de la apertura de nuevos 
Museos y Colecciones o el cierre de alguna de las existentes. 
 
Si una autoridad local o provincial indica que no puede abrir el museo con horario fijo, ni tiene 
inventariadas sus piezas, ni un catálogo solvente, porque carece de presupuesto para ello, la 
Red debería hacerse cargo de esas tareas o desaconsejar la creación del Museo o la Colección, 
o cerrar la ya existente. Es más útil realizar aportaciones a Museos consolidados, que abrir uno 
nuevo para después tenerlo cerrado. 

 
Este informe se remitirá al protocolo habitual. 
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Informe sobre la presencia del dibujo y la escultura en los Museos de 

Bellas Artes  
Autor: Comissió de les Arts 

Aprovació: Ple, 24 d’octubre 2016 
 

 
 
ANTECEDENTES 
 
El Consell Valencià de Cultura, ha mostrado desde siempre su gran interés a la vez que 
preocupación, por el tema de los museos, pues entiende que son contenedores de cultura y 
patrimonio, al mismo tiempo que muestran, conservan, difunden y proyectan conocimiento y 
riqueza cultural. 
 
Así, en enero de 2008 realizó un informe sobre la “Accesibilidad a los museos” y últimamente 
otro, referente a la “Reglamentación de los Museos Valencianos de titularidad pública”.  
 
El presente informe es una reflexión que queremos trasladar a las estancias públicas, con el 
objetivo de que puedan, en la medida de lo posible, subsanar el hecho de que por una serie de 
causas, tanto el Dibujo como la Escultura tienen, a nuestro criterio, inadecuada relevancia y 
representación en los Museos de Bellas Artes y en el caso concreto de nuestra Comunidad, aun 
habiendo excepciones. 
 
CONSIDERACIONES 
 
El Dibujo, pensamos, tiene poca visibilidad en los Museos de Bellas Artes debido a seis 
razones; las dos primeras, técnicas como son el soporte (papel, normalmente) y los 
materiales: lápices, carboncillos, ceras, tintas, etc. 
 
Soporte y materiales hacen del Dibujo una técnica frágil e inestable en su conservación y que 
como consecuencia, su exposición en los museos sea problemática, lo cual no ocurre en otras 
manifestaciones plásticas, o no con la misma intensidad. 
 
Las restantes razones son de índole conceptual y cultural, que repercuten en la valoración del 
Dibujo. Así, la tercera, parte del hecho de que su representación sea monocolor, lo cual por 
razones obvias hace que su análisis y comprensión sean más complejas en el espectador. 
La cuarta es que, para el gran público, su aparente sencillez técnica hace que el Dibujo 
parezca un “arte menor”. 
 
En quinto lugar, considerar que tan sólo es un proceso al servicio de un fin, un puente entre la 
idea y la obra definitiva. 
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Por último, el tratamiento que pensamos se da a esta materia en la actualidad en los Planes de 
Estudios, en la Educación Secundaria y posteriormente en las Facultades de Bellas Artes. 
 
Entendemos que las razones técnicas son fácilmente subsanables en cuanto se dote a los 
museos de gabinetes de dibujo especialmente adaptados para su exposición. Éstos contarían, 
además, con el soporte de conservadores especialistas en la restauración y mantenimiento del 
soporte papel, así como de las instalaciones adecuadas de alto nivel que existen. Respecto a 
las de tipo conceptual y cultural, pensamos que son más complejas de resolver y para 
solucionarlas requieren un gran esfuerzo pedagógico y tiempo, pues como decía Benjamín 
Franklin: “Dime y lo olvido, explícamelo y lo recuerdo”. 
 
Nosotros compartimos aquello que Luis Vitet escribió en 1828: “El Dibujo es otra cosa que el 
manejo del lápiz y la representación material de las formas y los cuerpos, es pensamiento, 
concepción, sentimiento y carácter…, el Dibujo es el Arte entero. Es el principio, la base, y el 
alma al mismo tiempo”. 
 
Hay casi tantas formas de representación de este lenguaje universal, como vertientes del 
conocimiento. Artistas y tratadistas en el Renacimiento, plantean el Dibujo, además, como el 
instrumento de investigación por excelencia, capaz de alcanzar el mejor y más científico 
análisis del hombre y del mundo que lo circunda. 
 
También tomamos como referente para explicar y explicarnos la importancia del Dibujo, el 
hecho de que Miguel Ángel en su vejez destruyera parte de sus dibujos, celoso como era de no 
dar a conocer su proceso creativo, a la vez que a sus más íntimos amigos, Vittoria Colonna y 
Tomasso Cavalieri, les regalara sus preciados diseños. 
 
Así pues, la peculiar potencia expresiva del Dibujo, ni aun cuando éste sea un puro tanteo, una 
insinuación de contorno, unos grafismos simples, unos trazos sobre el soporte…, nos informan 
sobre la personalidad estética, anímica y psicológica del artista, de la semántica de su 
expresión plástica. 
 
La Escultura. En algunos aspectos, el motivo de la poca presencia de la escultura en los 
Museos de Bellas Artes (especialmente en los siglos XX y XXI) es similar a la del Dibujo, 
aunque tiene matices diferenciadores que pasamos a determinar. 
 
En primer lugar, la realización escultórica en su proceso técnico requiere un mayor esfuerzo 
físico por parte del artista. Dibujos, bocetos tridimensionales a escala, modelados, vaciados, 
cera, fundición en metales, talla en mármoles y maderas, utilización de otros materiales 
igualmente complejos, etc.., hacen que la dedicación y estudio por parte de los futuros artistas 
sea menor que la referente a la Pintura (esto se puede comprobar observando la matriculación 
de los alumnos/as en las Facultades de Bellas Artes). 
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La segunda causa (semejante al Dibujo) sería el esfuerzo que el espectador ha de realizar para 
traducir de la realidad objetiva que se presenta ante sus ojos, la interpretación volumétrica 
que de ésta hace el escultor, exenta normalmente de color, en aras a su sobriedad conceptual. 
 
En tercer lugar, también es muy importante señalar las limitaciones que impone la práctica 
escultórica, conceptuales unas (casi todo se puede hacer pero no todo se debe hacer), técnicas 
otras, ya que la materia siempre se opone a las intenciones del escultor. Ilustramos este 
planteamiento con palabras de Henry Moore: “Yo no hago figuras de pie corpóreas porque se 
quiebran por los tobillos.., por eso las hago recostadas”.(Detrás de esta declaración 
sumamente sincera y aparentemente sencilla, se encierra todo un profundo discurso teórico-
práctico de la Escultura). 
 
Estos aspectos que hemos referido, entre otros, hacen que este arte que desde principios de la 
Historia del Arte fue casi hegemónico, tuviera menos visibilidad a partir del siglo XIX. 
 
Y hacer notar de nuevo el aspecto de la “policromía” que utilizada con frecuencia en épocas 
anteriores, tal vez hizo la Escultura más accesible al gran público. Ponemos ejemplos como el 
busto de Nefertiti, la Dama de Elche o nuestra gran escultura barroca. 
 
Por todo lo expuesto anteriormente y como decíamos al principio de este informe, el CVC 
advierte con preocupación que en los Museos de Bellas Artes y específicamente en los de 
nuestra Comunidad (salvo excepciones), la exposición del Dibujo y la Escultura sobre todo 
respecto a la obra de los siglos XX y XXI, es insuficiente. 
 
La falta de visibilización de estas artes en los espacios públicos puede llevar, a nuestro criterio, 
a una concepción parcial y deficitaria del discurso de las artes plásticas de parte de sus 
procesos creativos, de los distintos conceptos de interpretar la realidad que circunda al hombre 
y sus distintas sensibilidades. 
 
CONCLUSIONES 
 
1.- Se deben potenciar en los Museos de Bellas Artes los gabinetes de Dibujo, debidamente 
acondicionados para el fin expositivo. 
 
2.- La instalación museística de la Escultura no siempre es la apropiada, dado que en muchas 
ocasiones se instala como “elemento decorativo”, por lo cual el visitante la mira pero no la ve. 
Creemos necesario un mayor esfuerzo pedagógico en el planteamiento de su ubicación. 
 
3.- En los programas didácticos de los museos se debería hablar y razonar más extensamente 
sobre el dibujo y la escultura con el fin de formar al público en estos apartados de las Artes, 
así como celebrar exposiciones temporales. 
 
4.- Sería deseable que en las Enseñanzas Medias y sobre todo en las Facultades de Bellas 
Artes, se potenciaran más estas dos facetas. 
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5.- Convendría que los medios de comunicación en sus programas culturales difundiesen estos 
temas, con el fin de estimular y crear opinión sobre el particular. 
 
Este informe se enviará al protocolo habitual, además a:  
Direcciones Generales de Museos, Ministerio de Educación, Cultura y Deporte, Facultades de 
Bellas Artes y medios de comunicación valencianos. 
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VOTO PARTICULAR ACERCA DEL INFORME “SOBRE LA PRESENCIA DEL DIBUJO Y LA 
ESCULTURA EN LOS MUSEOS DE BELLAS ARTES” 
 
En el Pleno del Consell Valencià de Cultura del día 24 de octubre de 2016, he votado en contra 
del documento de referencia y deseo, además, dejar constancia del voto particular que se 
desprende de la siguiente manifestación: 
 
1. El Informe de referencia contiene –a mi juicio- numerosas valoraciones parciales o 
imprecisas, así como una innecesaria y discutible argumentación en asuntos tan complejos 
como los planes de estudios o las condiciones de exhibición museística. 
 
2. Las denominadas conclusiones, con una carácter más próximo a puros juicios de valor, se 
reparten de forma indiscriminada en aspectos de instalación museística, enseñanzas, o medios 
de comunicación, en cierta medida alejados de la argumentación anterior y –a mi juicio- más 
alejados todavía de las atribuciones, funciones y objetivos de este CVC, por cuanto invaden 
responsabilidades de terceros. 
 
Por todo ello, he manifestado en el Pleno que considero este Informe inexacto en los 
términos en que ha sido redactado, y he propuesto –sin éxito- que fuera retirado 
antes de su votación. 
 
Por lo que, en aplicación del art. 14 del Reglamento del CVC en concordancia con el art.25 de 
la Ley 12/1985, elevo y razono el presente VOTO PARTICULAR. 
 
En Valencia, a 24 de octubre de 2016 
José María Lozano Velasco 
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Informe sobre la adecuación tecnológica en los museos valencianos  
Autor: Comissió de les Arts 

Aprovació: Ple Algemesí, 28 novembre 2016 
 

 
 
Antecedentes 
 
La comisión de las Artes del CVC se ha venido mostrando atenta a la situación, estado, 
evolución y renovación de los Museos valencianos de titularidad pública, razón por la cual ha 
realizado informes sobre algunos de sus más destacados aspectos, entre los cuales destacan: 
 ––“Informe sobre el anteproyecto de Reglamento de Museos”. (11.X.2002). 
 ––“Informe sobre el aparcamiento y accesibilidad de los museos de la CV”. (25.II.08). 
 ––“Informe sobre museos científicos y la posible creación de un museo de Historia Natural en 
la ciudad de Valencia., (28.VII. 2008). 
––“Informe sobre una reglamentación de los museos valencianos”. (25.VII. 2016). 
 ––“Informe sobre la presencia del dibujo y la escultura en los museos de Bellas Artes” 
(24.X.2016). 
––Descontados los referidos a la creación y viabilidad de un Museo Marítimo y otros.  
 
Esta preocupación es la que ha llevado a la Comisión a observar el grado de actualización 
tecnológica, en su sentido de tecnología aplicada, en nuestros museos, por entender que se 
trata de un elemento clave en el desarrollo y modernización de la oferta museística valenciana. 
 
Consideraciones previas 
 
La actual concepción de un museo, está muy alejada de la de un lugar de culto, de una 
pinacoteca o una colección ordenada de piezas de bellas artes destinada a su mera 
contemplación pasiva, para convertirse en un lugar de encuentro y experimentación. Los 
grandes museos de hoy conjugan multiplicidad de opciones artísticas, música, desfiles, nuevas 
experiencias, proyecciones audiovisuales, adecuaciones tecnológicas y otras muchas opciones 
en las que lo artístico se significa. 
 
Un museo hoy, no es un lugar privilegiado que únicamente convoca a expertos e 
investigadores, historiadores o estudioso, sino que por las razones de la cómoda movilidad de 
los individuos y la democratización de los accesos a la cultura, se ha convertido en un espacio 
general, al que asisten miles de visitantes, escolares, turistas, curiosos e incluso despistados 
que se dejan llamar por los distintos reclamos que invitan a asistir a sus sesiones, razón por la 
que los museos han de añadir a sus atractivos, procedimientos, mecanismos y procesos de 
divulgación de su discurso expositivo para hacerlo comprensible a las personas de menor 
formación cultural, como modo de subrayar su singularidad dentro del conjunto de museos de 
una ciudad o de un país, y, además, hacer accesible sus contenidos a las personas con 
diferentes deficiencias auditivas, visuales, de movilidad, etc. En esto tiene una gran 
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responsabilidad la mediación instrumental de las T.I.C., las nuevas Tecnologías de la 
Información y la Comunicación.   
 
El desafío tecnológico  
 
Está generalmente admitido que los museos actuales deben ser lugares entretenidos, incluso 
divertidos y siempre sorprendentes, en cuyas salas suceden cosas extraordinarias, puesto que 
no es nada extraño que el visitante se encuentre en su programación ordinaria, con ejercicios 
de performance, recitales de músicas diversas o una serie de  proyecciones, en contra de la 
idea clásica que entendía el museo como un lugar de contemplación pasiva y silencio activo. 
 
Para esto se utilizan procedimientos de discriminación de los distintos grupos de visitantes, 
entre aquellos formados por especialistas, estudiantes o personas con educación artística que 
cumple unos objetivos específicos, y los formados por personas con escasa formación sobre la 
materia singular del museo, por lo que conviene adaptarlo a estos diferentes perfiles de 
visitantes, y eso es posible mediante el aprovechamiento de las nuevas tecnologías y sus 
aplicaciones, con contenidos multimedia, uso de los Smartphone y las experiencia con gafas 
3D, por poner ejemplos bien concretos. 
 
La mayoría de los grandes museos españoles se han adaptado a los nuevos retos tecnológicos, 
aún cuando se encuentran en un proceso de transición, no así los valencianos que, salvo 
excepciones muy sabidas como, por poner un caso bien elocuente, el MARQ de Alicante, en 
este campo, de norte a sur, muestran deficiencias bien notables. En los museos internacionales 
es habitual la interactuación con los móviles, las tabletas, los Smartphone y las audio guías en 
sus dos versiones, gratuitas o de pago, y ese avance, en términos generales, no está 
suficientemente incorporado a nuestra red museística pública. 
 
Según una encuesta de Museums Association realizada sobre 175 museos internacionales, el 
50% tenían sus páginas web adaptadas para móviles, el 63% estaba preparado para la 
utilización de códigos QR, y el 40% para audio-guías clásicas, a lo que seguían otras 
adaptaciones para tabletas. Por contraste, el 60% indicó que su personal no tenía tiempo para 
actualizar estas adaptaciones, otros carecían de presupuesto para esta adecuación tecnológica 
y el 23 por ciento reconocía no disponer de conocimientos suficientes sobre estas materias. 
Solo el 50% de los museos encuestados tenían activados correctamente los códigos QR o la 
red de wifi abierta. 
 
No disponemos de una encuesta o datos de similar fiabilidad en el caso de los museos 
valencianos, por lo que la información hemos de deducirla de la lectura de sus páginas web y 
lo indicado en sus ofertas publicitadas. 
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La experiencia tecnológica y la docente 
 
La mayoría de los grandes museos disponen de una visita virtual, alguna de tanto detalle como 
el Museo Británico cuyas salas se pueden recorrer con el Google Street View, o el Museo del 
Prado que ofrece una guía completa virtual como también hace el Museo de Arte de Catalunya. 
 
Pero donde se está llevando a cabo un esfuerzo mayor es en aquellas aplicaciones tecnológicas 
para uso de jóvenes estudiantes o incluso de escolares infantiles, que  hallan en los 
Smartphone y en las tabletas un muy entretenido auxiliar. Es claro que en la actualidad que el 
visitante se lleve un Smartphone al museo es de mayor utilidad que la anterior dependencia de 
las audio-guías clásicas. 
 
El Museo de las Ciencias de Londres dispone de la instalación “Fiducial Voice Beacons” por 
medio de la cual cada niño que visita sus salas, puede controlar entorno a 40 instalaciones. El 
Thyssen-Bornemisza ofrece un muy amplio catálogo de juegos y recursos educativos de gran 
atractivo para los niños, y de una indudable eficacia pedagógica, como lo tiene el Museo Naval 
de Madrid, donde es posible unir cuentos, juegos y guías del museo. 
 
El Metropolitan Museum of Art ofrece un juego “Murder at the Met” según el cual los niños se 
descargan esta aplicación e intentan resolver un asesinato hurgando por las distintas salas. 
Estos desarrollos han llegado a tanto que desde 2012 Nintendo ofrece aplicaciones especificas 
para museos entre los que está el Louvre y Play Station oferta una consola para el Tyssen. 
 
Los museos de vitrina y panel, están siendo relegados y sustituidos por aquellos que ofrecen 
experiencias que permiten una mayor inmersión, lo que evita que los visitantes de menor edad 
o los de menor formación o información cultural, se vean condenados a pasear y mirar por las 
salas con escasos rendimientos. Las pantallas táctiles, fase tecnológica primera, cumplen una 
función muy atractiva y satisfactoria, pues además potencian la interactividad y el recorrido 
provechoso, suprimen los aspectos más monótonos de la visita y facilitan el aprendizaje. 
 
Conclusiones 
 
Ante la contundencia de los cambios que se están produciendo, la misión que cumplen las TIC 
y otras nuevas tecnologías, y la rapidez con la que evolucionan estos aspectos, el CVC reitera 
y propone: 
 
1.- Que se revise en su totalidad con intención de actualizarla, la Orden del 6 de febrero de 
1991 que regula los Museos y Colecciones museográficas valencianas. 
 
2.- Que se redacte el reglamento que debería desarrollar la Ley del Patrimonio Cultural 
Valenciano. 
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3.- Que se estudie la viabilidad de crear una Red de Museos Valencianos que unifique 
técnicamente los procedimientos de nuestros museos, de acuerdo a lo indicado en el informe 
del CVC de 28 de julio de 2016. 
 
4.- Que se lleve a cabo un inventario básico de necesidades tecnológicas de los museos 
valencianos de titularidad pública.  
 
5.- Que se establezca un programa de actualización tecnológica de los museos valencianos, 
según criterios específicos y propios, acordes con nuestra singularidad. 
 
 
Este informe se remitirá al protocolo habitual.  
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Autor: Comissió de les Arts 

Aprovació: Ple, 25 abril 2016 
 

 
ANTECEDENTES 
 
En la Comisión de las Artes del 11 de Febrero del presente año, el conseller Ricardo Bellveser 
sugirió la idea de hacer un informe sobre las agrupaciones corales valencianas. En la 
Comisión de las Artes del 10 de Marzo se concretó el hacer dicho informe. 
 
Después de múltiples indagaciones y con la ayuda del Presidente de la FECOCOVA (Federación 
de Coros de la Comunidad Valenciana), D. José Cantó Molina, y de D. Francesc Valldecabres 
Sanmartín (Director del Orfeón Universitario de Valencia), podemos hacer las siguientes 
consideraciones sobre la situación actual de este sector. 
 
SITUACIÓN ACTUAL 
 
El preámbulo de la ley 2/ 1998, de 12 de mayo, Valenciana de la Música, de la Generalitat 
Valenciana dice textualmente: “La música en sus múltiples formas y manifestaciones es una 
de las artes más cultivadas en la Comunidad Valenciana. Forma parte de su cultura y es una 
de las artes que más le identifica como pueblo”. También dice la citada ley: “El objeto de la 
presente ley es el fomento, protección, coordinación, planificación, difusión y promoción de la 
música en la Comunidad Valenciana y la creación de los medios y condiciones necesarias para 
que la sociedad valenciana desarrolle su cultura musical en sus diferentes facetas”. 
 
Es por lo tanto voluntad y obligación del legislador, apoyar la cultura musical de la Comunidad 
Valenciana en todos sus aspectos y sin distinción de ninguna clase. 
 
El Consell Valencià de Cultura cree que no se está aplicando este objetivo ya que las 
agrupaciones corales, de vasta tradición en nuestra Comunidad, no están recibiendo similar 
apoyo institucional al que reciben otras sociedades musicales. 
En la Federación de Coros de la Comunidad Valenciana, creada en 1999, figuran gran número 
de agrupaciones al día de hoy y desde luego podemos decir, sin miedo a equivocarnos, que 
hay muchas más agrupaciones que no están federadas.  
 
La mayoría de las sociedades musicales, además de tener la banda como conjunto primordial 
y principal, están creando diversas clases de orquestas (de cámara, de cuerda o sinfónicas) y 
coros de todo tipo (de niños, de personas mayores, mixtos, de voces blancas o de voces 
graves). 
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Los datos de FECOCOVA son los siguientes: 
Coros federados: 198        
Coristas: 10.159        
Directores y jefes de cuerda: 227 
Escuelas Corales: 22       
Niños participantes: 1185       
Monitores: 86 
 
Hay que señalar que el tamaño de las agrupaciones varía sensiblemente. La Schola Cantorum 
de Algemesí, por ejemplo, tiene 250 cantantes. La Escola Coral de Quart de Poblet cuenta con 
más de 300. Estas son de las más numerosas. El número de coralistas que componen las 
agrupaciones corales varía mucho de unas a otras, dependiendo del tipo de coro que 
pretenden formar. A veces, dentro de la misma agrupación, figuran distintos grupos que 
disponen de distintas cantidades de cantores. 
 
Las agrupaciones corales son asociaciones musicales y la mayoría de ellas no disponen de 
locales propios de ensayo, aunque realizan también una labor musical y social comparable a 
cualquier otro colectivo. 
 
FECOCOVA tiene, al igual que otras federaciones musicales y a pesar de no recibir ayudas 
institucionales, escuelas corales en las cuales los niños y niñas reciben formación sociocultural 
y musical. Realizan encuentros e intercambios, contribuyen a la mejora del patrimonio 
musical valenciano mediante concursos de composición coral y están implicados en la 
formación continua de los directores organizando cursos de dirección coral. 
 
Sin duda, de recibir ayuda institucional de acuerdo con la realidad y en términos parecidos a 
otras Comunidades Autónomas de España o las que la propia Comunidad Valenciana da a 
otros colectivos musicales, la FECOCOVA podría, no solamente consolidar sus actividades, 
sino llevar a cabo actuaciones que hoy en día no puede realizar por falta de medios 
económicos. 
 
Todas las actividades se materializan con gran esfuerzo económico por parte del colectivo 
coral, puesto que las ayudas que se perciben se han visto aminoradas sustancialmente cada 
año, en especial tras la crisis de las obras sociales de las entidades bancarias. 
 
De la misma manera que existe la Orquesta Joven o la Banda de la Comunidad Valenciana, 
también existe el Cor FECOCOVA (de la Federació de Cors de la Comunitat Valenciana). Se 
creó con el fin de tener una agrupación estable y representativa en el ámbito coral no 
profesional de la Comunidad Valenciana. Inició su actividad a mediados del 2005 bajo la 
dirección de un equipo técnico integrado por Josep R. Gil-Tárrega como Director Titular, Sergi 
Bosch (Subdirector), Victoriano Goterris (pianista acompañante), Mª de los Llanos y Carmen 
Botella (Técnica vocal). 
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Está integrado por cantores de sólida formación y amplia experiencia coral procedentes de 
toda la Comunidad Valenciana que, después de pasar un proceso de selección, realizan 
periódicamente encuentros con ensayos intensivos en los que preparan los repertorios a 
interpretar posteriormente en diversos conciertos. Sus objetivos son difundir la música coral 
valenciana, así como servir de foro de encuentro e intercambio para los coristas de la 
Comunidad. Estos cantores trasladan sus vivencias y experiencias a las agrupaciones de las 
que proceden y contribuyen también al enriquecimiento musical y humano de nuestras 
agrupaciones corales. 
 
Además, hay una gran cantidad de coros que destaca por la actividad que realizan en 
diferentes ámbitos y vertientes y que dinamizan las diferentes poblaciones y comarcas de 
todo nuestro territorio, tanto en Alicante, como en Castellón y en Valencia. Entre ellas 
podemos mencionar el Orfeó d’Aldaia, que recientemente ha recibido el premi Guaix d’Escola 
Valenciana; la Coral de la ONCE, la Coral Infantil Juan Bautista Comes, el Orfeó Veus Juntes, 
el Orfeón Cantabile de Alicante, el Coro de Cámara de Valencia, la Coral Renàixer de 
Vilamarxant, la Coral de Benaguasil y un larguísimo etcétera.  
 
Y, por supuesto, las grandes agrupaciones corales de la ciudad de Valencia. En primer lugar, 
el Orfeó Universitari de València, fundado en 1947, que se ha convertido en una agrupación 
que cuenta con un alto número de jóvenes estudiantes de música que toman la pertenencia a 
esta agrupación como una excelente actividad que completa su formación en los 
conservatorios valencianos, y que ha estrenado un sinfín de obras sinfónico-corales en 
Valencia y España y que actualmente desarrolla uno de los proyectos musicales más 
interesantes de nuestro país, con el Projecte Residències, que dinamiza la composición coral 
valenciana; la Societat Coral El Micalet, sociedad decana fundada por Salvador Giner, 
promotora de diferentes iniciativas; el Orfeó Valencià Navarro Reverter, que se ha 
especializado en el repertorio sinfónico-coral y ha consolidado un proyecto serio y de calidad; 
el Coro Universitario Sant Yago; los Pequeños Cantores de Valencia, uno de los mejores coros 
infantiles de todo el estado, la Escolania dels Desemparats, etc.  
 
Además, cada universidad ha incorporado la actividad coral como oferta para sus alumnos. 
Algunas de ellas son la Politécnica de Valencia, la Universitat d’Alacant, la Universitat Jaume I 
de Castelló y otras universidades privadas. 
 
A pesar de todo ello, la mayor parte de estas agrupaciones no cuentan ni con las 
infraestructuras mínimas necesarias, ni siquiera las de mayor arraigo de la capital, ni con la 
visibilidad que les correspondería por la importancia de su actividad cultural, tanto formativa 
como por los valores que inculca en cualquier ámbito social o poblacional. El movimiento coral 
valenciano tuvo momentos realmente destacados en los años 80, tanto por las iniciativas que 
se forjaron en su entorno como porque representó una nueva vía de movilización cultural. 
Hay que resaltar que hoy día es una actividad que ha visto que la edad de sus componentes 
aumenta sin una necesaria incorporación de nuevos miembros jóvenes y que las iniciativas 
que se toman desde las diferentes agrupaciones tienen poca relevancia, y que el contacto 
entre las asociaciones podría mejorarse.  
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La gestión que cada uno de estos grupos tiene sigue siendo similar al de hace 30 años, sin la 
necesaria renovación de las estructuras, como sí ha ocurrido en Euskadi, Navarra o 
Catalunya, donde estas agrupaciones han pasado a tener un sistema de mecenazgo, se han 
convertido algunas en fundaciones y han recibido un gran apoyo institucional, tanto de la 
administración municipal como autonómica. 
 
A continuación incluimos en el presente informe los gráficos recibidos de FECOCOVA. Estos 
gráficos nos ayudarán a poder defender con mayor fuerza la importancia que tienen, en 
nuestra Comunidad, las agrupaciones corales. 
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CONCLUSIONES Y RECOMENDACIONES 
 
1. El CVC sugiere a las agrupaciones corales la conveniencia de federarse para lograr una 
mejor organización y obtención de sus objetivos, como ocurre con las bandas de música. 
2. El Cor de la Generalitat es un modelo profesional que demuestra la musicalidad y la calidad 
de voces que tenemos en nuestra Comunidad. De la misma manera que nos encontramos 
instrumentistas valencianos en orquestas y bandas de todo el mundo, también comprobamos 
que hay solistas vocales importantes en los teatros de ópera. Así pues, parece conveniente 
potenciar las agrupaciones corales que fomenten la existencia de futuros cantantes 
profesionales. 
3. El CVC cree que la Generalitat debería prestar el mayor apoyo posible a las agrupaciones 
corales y colaborar en el fomento de su consolidación, actividades y creación de nuevas 
agrupaciones. 
4. El CVC recomienda la organización de actividades para que las agrupaciones puedan tener 
puntos de encuentro con agrupaciones similares por edad, calidad, número de miembros, etc., 
acompañadas de campañas de sensibilización y de una mayor visibilidad del mundo coral en 
medios de comunicación, en la futura radio y TVV, etc. En este sentido, se recomienda que los 
auditorios públicos cedan sus espacios para festivales corales y conciertos de especial interés. 
5. Asimismo, recomienda la organización de cursos, que también contemplen el asesoramiento 
legal y la formación para la gestión de las entidades. 
6. El CVC considera conveniente potenciar el contacto entre compositores y agrupaciones para 
crear un espacio de creatividad e interés por el mundo coral como el que tuvimos en épocas 
pasadas, en las que la generación de grandes compositores, desde Palau, M. Salvador, 
Blanquer, Blanes, etc., aumentaron la producción coral valenciana.   

 
EL CVC enviará este informe a la Conselleria d’Educació, Investigació, Ciència i Esport, a la 
Conselleria de Transparència, a la Conselleria de Justícia, a la Federació Valenciana de 
Municipis i Províncies, al president de les Corts y a los grupos parlamentarios, a la FECOCOVA 
y a los colaboradores en su redacción. 
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Acord sobre transparència institucional 

(adjunta vot particular Sr. Lozano) 
Autor: Comissió de Govern 

Aprovació: Ple, 29 febrer 2016 
 

 
 
El president del Consell Valencià de Cultura proposa a cada un dels membres de la institució 
’ següent: 
 

1 ’ ’
relacionades amb funcions exercides com a càrrecs públics, renuncien 

’
membres del Conse ’
funcionament de la institució. 
 

2 ’
’ a institució 

’
ocupe algun càrrec de responsabilitat. En queden exceptuats els membres de la 

’ es 
organismes. 
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VOTO PARTICULAR ACERCA de “LA PROPOSTA D`ACORDS SOBRE TRANSPARÈNCIA 
INSTITUCIONAL”. 
 
En el Pleno del Consell Valencià de Cultura del día 29 de febrero de 2016, me he abstenido 
de votar el documento de referencia y deseo, además, dejar constancia del voto particular 
que se desprende de la siguiente manifestación. 
 
1. A mi juicio es improcedente e innecesario someter a votación plenaria una propuesta de 
instancia de la Presidencia, que como tal no requiere acuerdo alguno. 
 
2. El contenido explícito de la misma, la renuncia voluntaria y cautelar al ejercicio de las 
funciones para las que fueron elegidos y nombrados los consejeros, no depende de otra cosa 
que no sea su propia voluntad de hacerlo. Se les inste o no a ello. 
 
3. Aún admitida la adenda propuesta por la Sra. Marcos, el segundo parágrafo de la propuesta 
carece de sentido, puesto que no es sino una redundancia o consecuencia inmediata del 
primero si se diera la renuncia voluntaria y cautelar. 
 
4. Finalmente, deseo declarar mi discrepancia fundamental con la propuesta, y es que no me 
encuentro en disposición moral de instar a la renuncia de un consejero, salvo en los casos 
establecidos en el art. 11 de la Ley 12/1985 del CVC. 
 
Por tanto, he manifestado en el Pleno que considero esta Propuesta inadecuada en los 
términos en que ha sido redactada, y me he abstenido de participar en la votación 
 
Por lo que, en aplicación del art. 14 del Reglamento del CVC en concordancia con el art.25 de 
la Ley 12/1985, elevo y razono el presente VOTO PARTICULAR. 
 
En Valencia, a 29 de febrero de 2016 
 
 

 
 
José María Lozano Velasco 
 
Aquest vot particular, s’adhereixen el Sr. Vicente Farnós de los Santos i la Sra. Consuelo Ciscar 
Casabán 
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Informe sobre la sol·licitud de reconeixement com Acadèmia de la 

Comunitat Valenciana de L’Acadèmia Valenciana de la Música  
Autor: Comissió de les Arts 

Aprovació: Ple, 25 gener 2016 
 

 
Antecedents.- 
 
Amb data 12 de novembre de 2015, número de registre 577, ha tingut entrada al registre 
general del Consell Valencià de Cultura escrit de la directora general d’ Universitat, 
Investigació i Ciència, núm. registre d’eixida 28620/559, en el qual sol.licita informe preceptiu 
sobre la inscripció com Acadèmia de la Comunitat Valenciana de l’Acadèmia Valenciana de la 
Música. 
 
D’acord amb l’apartat dos de l’article 10 del Decret 91/2015 de 12 de juny del Govern Valencià 
(DOCV núm. 7550 de 17 de juny) entre els documents necessaris per al procediment 
declaratiu hi consta: ....l’informe de l’Alt Consell Consultiu en I+D+I de la Presidència de la 
Generalitat quan les finalitats de l’Acadèmia siguen d’investigació, científics o tecnològics, 
l’informe del Consell Valencià de Cultura en la creació d’acadèmies de les arts o les lletres. 
Conseqüentment, dades les finalitats culturals de l’Acadèmia Valenciana de la Música, el 
Consell Valencià de Cultura ha d’elevar l’informe corresponent. 
 
L’Acadèmia Valenciana de la Música.- 
 
L’Acadèmia de la Música Valenciana es crea l’any 2002 a l’empara del registre d’associacions , 
aprovant-se els seus estatuts per la Generalitat Valenciana i inscrivint-se  al Registre 
d’Associacions de València, amb el número 12460, el 4 d’octubre d’eixe mateix any.  
 
Els objectius que manifesta com finalitat de la seua actuació van de la pràctica i foment de la 
investigació a la publicació de materials relacionats amb la música, tot i passant entre altres 
propostes per l’organització de diverses activitats (conferències, concerts, exposicions, 
seminaris, concursos,....) així com la creació d’un Centre Documental. 
 
En l’organització de l’Acadèmia, a més d’una presidència d’honor a nom de D. Salvador Giner i 
Vidal, es contempla un president, un rector acadèmic, el secretari i el vice-secretari, el 
tresorer-copmptador, la junta de govern, uns acadèmics investigadors, uns altres 
corresponents, els membres de número, membres numeraris i uns membres d’honor. També 
es fa constar l’existència de seccions adjuntes a la junta de govern: Documentació i tràmits, 
publicacions, investigació, arxiu, seminaris i sessions científiques, i serveis jurídics. 
 
L’Acadèmia de la Música Valenciana per tal de convertir-se en Acadèmia de la Comunitat 
Valenciana amb la denominació d’Acadèmia Valenciana de la Música ha complimentat la 
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documentació corresponent al Decret 91/2015 composta per: Sol.licitud de reconeixement com 
acadèmia, estatuts, reglament del règim intern, rendició de comptes, activitats de l’acadèmia i 
curricula dels promotors.  
 
L’entrada en vigor de l’esmentat Decret 91/2015, regulador de la creació d’acadèmies 
científiques, culturals i artístiques, permeté que l’Acadèmia Valenciana de la Música inste la 
seua inscripció  com Acadèmia de la Comunitat Valenciana, tot i remarcant l’àmplia i rica 
tradició musical valenciana. 
 
Per tot això, el Consell Valencià de Cultura eleva les següents conclusions: 
 
1.- La gran tradició musical valenciana, en diverses vessants com la de compositors, 
interpretació, concertística,  com la més popular d’agrupacions musicals o bandes, avala la 
necessitat d’una institució que coordine i propicie els elements constitutius de la música 
valenciana. Raó per la qual el Consell Valencià de Cultura considera escaient l’aprovació de 
l’Acadèmia Valenciana de la Música. 
 
Aquest informe s’enviarà a la Dtra. Gral. d’Universitat, Investigació i Ciència de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Ciència, peticionària del dictamen, i als grups parlamentaris de les Corts 
Valencianes. 
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Informe sobre los Derechos del Niño  
Autor: Comissió Jurídica 

Aprovació: Ple Algemesí, 28 novembre 2016 
 

 
 
ANTECEDENTES 
 
El Consell Valencià de Cultura ha manifestado repetidamente su preocupación y ha emitido 
declaraciones e informes sobre los comportamientos que generan violencia y agresiones, en 
particular contra los colectivos más vulnerables. Así, por ejemplo, el 27 de febrero de 2012, el 
Pleno del CVC aprobó la Declaració sobre les percepcions i les actitudes socials cap a la dona, y 
el 23 de febrero de 2015 aprobó el Informe sobre la Violencia de Génere. Tras este informe, la 
Comisión Jurídica y de Interpretación Reglamentaria emitió el Informe sobre las personas 
mayores, que fue aprobado por el Pleno del CVC el 21 de diciembre de 2015. 
 
Pese a sus actividades con niños y jóvenes, ejemplificadas en el Concurso Escolar literario y de 
dibujo que nuestra institución convoca cada año, y en las visitas colectivas de colegios e 
institutos a nuestra sede, que tienen lugar casi todos los meses, cabe afirmar que el CVC ha 
emitido pocos informes dedicados exclusivamente a la infancia. Ahí está, sin embargo, el 
Informe sobre violencia escolar, emitido en 2007, y el que actualmente está preparando la 
Comisión Jurídica y de Interpretación Reglamentaria sobre el mismo tema. 
 
El incremento en los últimos años de casos de violencia contra menores de edad, incluso 
dentro del hogar –lo que se conoce como violencia doméstica o intrafamiliar–, y también de 
abuso y explotación sexual infantil, nos obliga, en un primer informe, a reflexionar con cierta 
urgencia sobre los derechos de los niños desde el punto de vista legal y universal, y a recordar 
su vigencia y la obligatoriedad de su cumplimiento. Posteriormente, esta comisión estudiará 
otros aspectos del maltrato infantil, y la situación en la Comunidad Valenciana. 

 
DECLARACIÓN DE GINEBRA DE LOS DERECHOS DEL NIÑO (1924) 
 
Antes del siglo XX, el cuidado de los niños desprotegidos o desvalidos quedaba a cargo de la 
beneficencia, conjunto de instituciones que la administración ponía a disposición de los más 
necesitados para proporcionarles sustento, y desarrollo físico y personal. El concepto de 
caridad prevalecía sobre la noción de derecho, que ni siquiera se consideraba. 
 
Fue en 1919 cuando Eglantine Jebb (1876-1928), activista social británica, fundó Save the 
Children, organización no gubernamental, para ayudar a los millones de niños refugiados y 
desplazados diseminados por Europa después de la Primera Guerra Mundial. Eglantine Jebb 
elaboró en 1923 la primera Declaración de los Derechos del Niño, y convenció a la Sociedad de 
Naciones, predecesora de la Organización de las Naciones Unidas (ONU), para que aprobara 
esa misma declaración en 1924. 
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Es la conocida como Declaración de Ginebra sobre los Derechos del Niño, el primer texto 
histórico que reconoce la existencia de derechos específicos para las niñas y niños, y la 
responsabilidad de las personas adultas sobre su bienestar. El texto, que carecía de fuerza 
vinculante para los Estados, contiene derechos sociales, pero no civiles. Cuenta con solo cinco 
artículos: 
 

1. El niño debe ser puesto en condiciones de desarrollarse normalmente desde el punto de 
vista material y espiritual. 

2. El niño hambriento debe ser alimentado; el niño enfermo debe ser atendido; el niño 
deficiente debe ser ayudado; el niño desadaptado debe ser reeducado; el huérfano y 
abandonado deben ser recogidos y ayudados. 

3. El niño debe ser el primero en recibir socorro en caso de calamidad. 
4. El niño debe ser puesto en condiciones de ganarse la vida y debe ser protegido de 

cualquier explotación. 
5. El niño debe ser educado inculcándole el sentimiento del deber que tiene de poner sus 

mejores cualidades al servicio del prójimo. 
 

DECLARACIÓN DE LOS DERECHOS DEL NIÑO (1959) 
 
Tras la Segunda Guerra Mundial, y a la vista de la nueva crisis de niños refugiados y 
desplazados motivada por la contienda, la ONU quiso actualizar la declaración de 1924 y 
consideró varias opciones, entre ellas la posibilidad de redactar un nuevo borrador. Numerosos 
gobiernos participaron en el proceso de redacción. Una versión levemente ampliada, con siete 
puntos en lugar de cinco, fue adoptada en 1948. Luego, el 20 de noviembre de 1959, la 
Asamblea General de las Naciones Unidas adoptó una Declaración de los Derechos del Niño, 
basada en la estructura y el contenido del original de 1924, con diez principios. Una resolución 
de acompañamiento insta a los gobiernos a reconocer estos derechos, a esforzarse por su 
aceptación y a publicitar el documento lo más ampliamente posible. Esa fecha, el 20 de 
noviembre, es desde entonces el Día Universal del Niño. 
 
Los diez principios son los siguientes: 

1) El niño disfrutará de todos los derechos enunciados en esta Declaración. Estos derechos 
serán reconocidos a todos los niños sin excepción alguna ni distinción o discriminación 
por motivos de raza, color, sexo, idioma, religión, opiniones políticas o de otra índole, 
origen nacional o social, posición económica, nacimiento u otra condición, ya sea del 
propio niño o de su familia. 

2) El niño gozará de una protección especial y dispondrá de oportunidades y servicios, 
dispensado todo ello por la ley y por otros medios, para que pueda desarrollarse física, 
mental, moral, espiritual y socialmente en forma saludable y normal, así como en 
condiciones de libertad y dignidad. Al promulgar leyes con este fin, la consideración 
fundamental a que se atenderá será el interés superior del niño. 

3) El niño tiene derecho desde su nacimiento a un nombre y a una nacionalidad. 
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4) El niño debe gozar de los beneficios de la seguridad social. Tendrá derecho a crecer y 
desarrollarse en buena salud; con este fin deberán proporcionarse, tanto a él como a su 
madre, cuidados especiales, incluso atención prenatal y postnatal. El niño tendrá 
derecho a disfrutar de alimentación, vivienda, recreo y servicios médicos adecuados. 

5) El niño física o mentalmente impedido o que sufra algún impedimento social debe 
recibir el tratamiento, la educación y el cuidado especiales que requiere su caso 
particular. 

6) Para el pleno y armonioso desarrollo de su personalidad, el niño necesita amor y 
comprensión. Siempre que sea posible, deberá crecer al amparo y bajo la 
responsabilidad de sus padres y, en todo caso, en un ambiente de afecto y de 
seguridad moral y material. Salvo circunstancias excepcionales, no deberá separarse al 
niño de corta edad de su madre. La sociedad y las autoridades públicas tendrán la 
obligación de cuidar especialmente a los niños sin familia o que carezcan de medios 
adecuados de subsistencia. Para el mantenimiento de los hijos de familias numerosas 
conviene conceder subsidios estatales o de otra índole. 

7) El niño tiene derecho a recibir educación, que será gratuita y obligatoria por lo menos 
en las etapas elementales. Se le dará una educación que favorezca su cultura general y 
le permita, en condiciones de igualdad de oportunidades, desarrollar sus aptitudes y su 
juicio individual, su sentido de responsabilidad moral y social, y llegar a ser un miembro 
útil de la sociedad. El interés superior del niño debe ser el principio rector de quienes 
tienen la responsabilidad de su educación y orientación. Dicha responsabilidad incumbe, 
en primer término, a sus padres. El niño debe disfrutar plenamente de juegos y 
recreaciones, los cuales deben estar orientados hacia los fines perseguidos por la 
educación. La sociedad y las autoridades públicas se esforzarán por promover el goce 
de este derecho. 

8) El niño debe, en todas las circunstancias, figurar entre los primeros que reciban 
protección y socorro. 

9) El niño debe ser protegido contra toda forma de abandono, crueldad y explotación. No 
será objeto de ningún tipo de trata. No deberá permitirse al niño trabajar antes de una 
edad mínima adecuada. En ningún caso se le dedicará ni se le permitirá que se dedique 
a ocupación o empleo alguno que pueda perjudicar su salud o su educación o impedir 
su desarrollo físico, mental o moral. 

10)  El niño debe ser protegido contra las prácticas que puedan fomentar la discriminación 
racial, religiosa o de cualquier otra índole. Debe ser educado en un espíritu de 
comprensión, tolerancia, amistad entre los pueblos, paz y fraternidad universal, y con 
plena conciencia de que debe consagrar sus energías y aptitudes al servicio de sus 
semejantes. y asi como se lo respeta, debe respetar a sus mismos 
 

LA CONVENCIÓN DE LOS DERECHOS DEL NIÑO (1989) 
 
Hacia finales del siglo XX, la psicología infantil y otras ramas de la ciencia nos ayudaron a 
entender que los niños y las niñas no son meras criaturas limitadas y dependientes de los 
adultos, que precisan de la protección y la educación que estos puedan darles para convertirse 
algún día en personas responsables y competentes, sino sujetos capaces de conocer el mundo, 
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de reaccionar ante él y de expresar sus conocimientos con los lenguajes más variados, que 
merecen ser considerados y atendidos. 
 
Esa nueva perspectiva llevó a la conclusión de que no debían ser considerados como futuros 
ciudadanos ni como ciudadanos de segunda categoría, sino como ciudadanos de pleno 
derecho, con todos los efectos y con todas las consecuencias. No bastaba con protegerlos. 
Había que respetarlos y reconocerles las capacidades que tienen desde los primeros instantes 
de sus vidas. 
 
Así pues, otro 20 de noviembre, treinta años después de la Declaración de 1959, la Asamblea 
General de la ONU aprobó la Convención sobre los Derechos del Niño (CDN). 
 
A diferencia de las declaraciones anteriores sobre el mismo tema, que no eran vinculantes, la 
convención es un tratado de obligado cumplimiento para los Estados firmantes, que se 
comprometen a adecuar su marco normativo a los principios de la CDN y a destinar todos los 
esfuerzos que sean necesarios para lograr que cada niño goce plenamente de sus derechos. 
 
La convención reúne en un único texto los derechos civiles, políticos, sociales, económicos y 
culturales de los niños, entendiendo como tales, como afirma el artículo primero, a todos los 
seres humanos que tienen menos de dieciocho años. Subraya, naturalmente, aquellos 
derechos que se desprenden de su especial condición de seres humanos que, por no haber 
alcanzado el pleno desarrollo físico y mental, requieren de protección especial, y convierte a 
las personas adultas en sujetos de responsabilidades. 
 
Como todos los tratados sobre derechos humanos, el texto de la CDN se fundamenta en tres 
grandes principios: los derechos son universales, es decir que conciernen a todos los niños y 
niñas; son indivisibles, dado que la CDN no jerarquiza los derechos que contiene, y, 
estrechamente vinculado con lo anterior, son interdependientes. En otras palabras, no hay 
primacía de un derecho sobre los demás, por cuanto el cumplimiento de cada uno depende de 
la garantía efectiva del resto.  
 
Destacaremos algunos ejemplos: 

Artículo 12. Los Estados Partes garantizarán al niño que esté en condiciones de 
formarse un juicio propio el derecho de expresar su opinión libremente en todos los asuntos 
que afectan al niño, teniéndose debidamente en cuenta las opiniones del niño, en función de la 
edad y madurez del niño. 
 
Como señala el pensador y psicopedagogo italiano Francesco Tonucci (n. 1940) en la 
introducción del libro Los derechos de la infancia (Anaya, 2014), «es un artículo impresionante. 
Lo que quiere decir es que todos los adultos del mundo, en 1989, prometieron solemnemente 
a todos los niños del mundo que no volverían a tomar ninguna decisión que afectara a sus 
vidas sin consultarles, sin tener en cuenta su opinión.» 
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Artículo 13. El niño tendrá derecho a la libertad de expresión. Ese derecho incluirá la 
libertad de buscar, recibir y difundir informaciones e ideas de todo tipo, sin consideración de 
fronteras, ya sea oralmente, por escrito o impresas, en forma artística o por cualquier otro 
medio elegido por el niño. 

Artículo 31. Los Estados Partes reconocen el derecho del niño al descanso y el 
esparcimiento, al juego y a las actividades recreativas propias de su edad y a participar 
libremente en la vida cultural y en las artes. 

Artículo 32. Los Estados Partes reconocen el derecho del niño a estar protegido contra 
la explotación económica y contra el desempeño de cualquier trabajo que pueda ser peligroso 
o entorpecer su educación, o que sea nocivo para su salud o para su desarrollo físico, mental, 
espiritual, moral o social. 

Artículo 37. Los Estados Partes velarán por que ningún niño sea sometido a torturas ni 
a otros tratos o penas crueles, inhumanos o degradantes. No se impondrá la pena capital ni la 
de prisión perpetua sin posibilidad de excarcelación por delitos cometidos por menores de 18 
años de edad. 

Artículo 39. Los Estados Partes adoptarán todas las medidas apropiadas para promover 
la recuperación física y psicológica y la reintegración social de todo niño víctima de: cualquier 
forma de abandono, explotación o abuso; tortura u otra forma de tratos o penas crueles, 
inhumanos o degradantes; o conflictos armados. Esa recuperación y reintegración se llevarán a 
cabo en un ambiente que fomente la salud, el respeto de sí mismo y la dignidad del niño. 
 
Y así sucesivamente. Son 54 artículos, algunos de ellos con varios apartados. 
 
CONSIDERACIONES 
 
En todo el mundo, los derechos de los niños están siendo vulnerados continuamente. 
Pensemos en la venta de niños, en los millones de niños refugiados y desplazados diseminados 
por todas partes, como consecuencia de las guerras y otros conflictos armados, en el empleo 
de esos mismos niños como bombas humanas o como escudos humanos, como niños soldados 
y como sicarios, como víctimas de la alienación, de la fragmentación social, de la explotación 
laboral y sexual, de la prostitución y de su utilización en la pornografía.  
 
En su último informe de Observaciones sobre España (2009), el Comité de los Derechos del 
Niño, organismo de la ONU que tiene la función de examinar los progresos realizados en el 
cumplimiento de las obligaciones contraídas por los Estados Partes que han ratificado la CDN, 
ponía un énfasis especial en algunos aspectos insatisfactorios como: 
 

1) La falta de coordinación entre las instituciones de las diferentes comunidades 
autónomas. 

2) La ausencia de unos datos estadísticos fiables y globales sobre infancia que recojan 
la realidad de los niños y niñas en España. 

3) La situación de los menores extranjeros no acompañados. 
4) La situación de los niños y niñas en los centros de protección. 
5) Las tasas de fracaso escolar o de pobreza infantil de nuestro país 
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Otra carencia es el desconocimiento bastante generalizado del derecho de participación 
infantil, esto es el derecho de niños y niñas a expresar sus opiniones y a ser tenidas en cuenta, 
lo que hace que sean ignorados a la hora de tomar decisiones. 
 
Se detecta también la inexistencia de un procedimiento uniforme que determine el interés 
superior del niño o niña, que garantice la interpretación particularizada de cada caso. 
 
Hay también una falta general de difusión y conocimiento de la Convención sobre los Derechos 
del Niño, tanto entre los adultos como entre los niños. 

 
CONCLUSIÓN 
 
La supervivencia, la protección y el desarrollo de los niños son imperativos de desarrollo de 
carácter universal y forman parte integrante del progreso de la humanidad.  
 
Por ello, el Consell Valencià de Cultura exhorta a todas las instituciones y los poderes públicos 
que nos representan, y también a la sociedad civil y a las personas que la forman, a conocer y 
difundir la Convención de los Derechos del Niño, tanto entre niños como entre adultos, como 
medida para luchar contra el maltrato infantil en todas sus formas y la explotación y el abuso 
que se ejerce sobre los niños. 
 
Este texto, en caso de aprobarse, se enviará a la Generalitat Valenciana y a otras instituciones, 
según el protocolo habitual.  
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Memòria de les comissions
Comissió de les Arts
MEMÒRIA DE LA COMISSIÓ DE LES ARTS (2016)

Al llarg de l’any 2016, la Comissió de les Arts es va 

reunir onze vegades en sessió ordinària: el 14 de 

gener, el 11 de febrer, el 10 de març, el 7 d’abril, 

el 5 de maig, el 9 de juny, el 7 de juliol, el 8 de 

setembre, el 6 d’octubre, el 10 de novembre i el 

13 de desembre. De totes les reunions es va donar 

puntual informació al Ple del Consell.

La comissió durant 2016 ha estat formada pels 

membres següents: Vicente Ferrero Molina, 

president; Consuelo Ciscar Casabán; Manuel 

Ángel Conejero-Tomàs Dionís-Bayer; Enrique García 

Asensio; Luis Prades Perona; Ximo Tébar; i Ramon 

Rosselló Ivars, secretari. Així mateix, han assistit 

regularment a les reunions el president del CVC, 

Santiago Grisolía, el vicepresident del CVC, Ricardo 

Bellveser, i el secretari del CVC, Jesús Huguet.

INFORMES I ALTRES DOCUMENTS

Al llarg de l’any, la comissió va aprovar i va promoure 

tota una sèrie de textos i d’informes, que van ser 

enviats a la Comissió de Govern i aprovats al Ple 

corresponent:

- Informe sobre la sol•licitud de reconeixement 

com a Acadèmia de la Comunitat Valenciana de 

l’Acadèmia Valenciana de la Música (gener)

- Informe sobre els relleus escultòrics col•locats per 

la II República als carrers de València (març) 

- Informe sobre les agrupacions corals valencianes 

a la Comunitat Valenciana (abril)

- Informe sobre la inclusió del jazz en els 

ensenyaments professionals de música (juliol)

- Informe sobre una reglamentació de museus 

valencians públics (juliol)

- Informe sobre la situació dels autors teatrals 

valencians (setembre)

- Informe sobre l’adequació tecnològica als 

museus valencians (novembre)

- Informe sobre la presència del dibuix i l’escultura 

als museus de Belles Arts (novembre)

COMPAREIXENCES I ACTIVITATS

La comissió va rebre en la reunió de febrer el 

Sr. Manuel Muñoz Ibáñez, president de la Reial 

Acadèmia de Belles Arts de Sant Carles de València; 

al mes de juny tingueren lloc les compareixences 

del Sr. Manuel Olcina, director del MARQ d’Alacant, 

i de la Sra. Gema Sala, responsable de l’àrea de 

Didàctica del mateix museu.

Des de la comissió de les Arts es van propiciar les 

activitats següents del CVC:

- Taula redona sobre el “Cant Valencià” 

(10/11/2016)

- Homenatge al pintor Ximo Michavila (13/12/2016) 

RESUM DE L’ACTIVITAT DE LA COMISSIÓ PER SESSIONS

SESSIÓ DE GENER

Prèviament al tractament dels punts de l’orde del 

dia, la comissió acorda incloure-hi la intervenció del 

conseller Vicente Farnós de los Santos, per petició 

pròpia, per a informar de la sessió del Consell 

General del Consorci de Museus de la Comunitat 

Valenciana del 14 de desembre de 2015. 

El conseller Farnós informa que el pressupost del 

Consorci de Museus es nodrix de les aportacions de 

set socis institucionals: la Generalitat Valenciana, les 

tres diputacions provincials i els ajuntaments de les 

tres capitals de província. L’Ajuntament de València 

no ha fet efectives les seues aportacions des de 

2010. Les aportacions, que en origen eren de 150.000 

euros per entitat, van ser reduïdes posteriorment. 

La Generalitat Valenciana ha continuat pagant la 

seua part, i a més es fa càrrec de la gestió de l’edifici 

del Centre del Carme –on té la seu el consorci –, de 

la dels Banys de l’Almirall, i de les exposicions del 

Centre d’Art Contemporani de Castelló de la Plana 

–a través actualment de CulturArts. A més, informa 

que el consorci ha convocat un concurs per a 

Memòria de gestió interna
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proveir la plaça de gerent d’acord amb un manual 

de bones pràctiques. La programació d’exposicions 

de 2016 està en suspens, en espera d’una redefinició 

de l’entitat i de la provisió de la plaça de gerent. 

No hi ha res previst pel que fa a la programació de 

2017. Finalment, exposa que el consorci compta 

per a 2016 amb un pressupost de 4.290.000 euros. 

Tant les diputacions com els ajuntaments socis de 

l’entitat estan a l’espera d’una nova definició de 

l’entitat abans de decidir la continuïtat de les seues 

aportacions.

La comissió acorda felicitar el pintor Juan Genovés 

i el president del parlament espanyol per la decisió 

d’exhibir permanentment el quadre “L’abraçada”, 

fins ara conservat en el magatzem del Museo Reina 

Sofía, en les dependències del Congreso.

El president comunica que la consellera Soledad 

Giménez Muñoz ha renunciat a la seua vocalia en 

la comissió per ingressar en la Comissió Jurídica.

La comissió aprova l’informe, i el seu trasllat 

a la Comissió de Govern i al Ple, redactat pel 

conseller Jesús Huguet, favorable a la inscripció de 

l’Acadèmia Valenciana de la Música en el registre 

oficial d’acadèmies valencianes.

La comissió acorda convocar el Sr. Muñoz Ibáñez, 

president de la Reial Acadèmia de Belles Arts de 

Sant Carles, a la seua sessió ordinària del vinent mes 

de febrer.

La comissió estudia l’organització d’una taula 

redona i d’una exposició de dibuixos de l’artista en 

la seu del Consell Valencià de Cultura amb motiu de 

l’Any Pinazo. La consellera Consuelo Ciscar queda 

encarregada de comunicar-se amb el director 

del Museu de Belles Arts de València José Ignacio 

Casar Pinazo, per a l’organització de l’exposició i de 

la taula redona, integrada per quatre participants.

La comissió aprova el text, redactat pel seu president, 

d’una carta-manifest en suport del Círculo de Bellas 

Artes de la ciutat de València. 

El conseller Ximo Tébar presentarà en la sessió vinent 

un primer esborrany d’informe sobre l’ensenyament 

de la música de jazz.

El conseller Ricardo Bellveser presentarà en la sessió 

vinent un text d’introducció a l’estudi del Reglament 

de directors de museu.

SESSIÓ DE FEBRER

Compareixença del Sr. Manuel Muñoz Ibáñez, 

president de la Reial Acadèmia de Belles Arts de 

Sant Carles de València. El compareixent repassa 

la història de l’Acadèmia, obra de la Il•lustració 

fundada en 1768 –en 2018 se’n celebrarà el 250 

aniversari –segons el model de l’Academia de Bellas 

Artes de San Fernando de Madrid, la qual li prestà 

els primers materials utilitzats en l’ensenyament. 

El Sr. Muñoz Ibáñez n’és el cinquanté president. 

Dedicada a l’erudició i la investigació artístiques i 

també a l’ensenyament teòric i pràctic de les arts, 

fins a 1846 s’hi van impartir classes d’arquitectura i 

fins a 1870 de mestria d’obres. En 1814, després de 

la Guerra del Francés, va rebre sis quadros donats 

per convents desafectats, i una altra sèrie d’obres 

procedents de la Desamortització de Mendizábal 

en 1836, tots els quals foren l’origen del patrimoni 

artístic de la institució i, amb el temps, del Museu 

de Belles Arts de València. El compareixent entrega 

a la comissió documentació sobre altres aspectes 

de la institució que presidix, com el nombre d’obres 

d’art de la col•lecció, el seu fons bibliogràfic i el 

fons documental. L’Acadèmia va fer en el seu dia 

un projecte museogràfic per al Museu de Belles Arts 

de València, que no s’ha fet públic –el museu ha 

anunciat que pròximament en presentarà un de 

propi. 

La comissió celebra la recent restauració dels 

frescos de l’església de Sant Nicolau de València 

i proposa felicitar la Fundación Hortensia Herrero, 

patrocinadora dels treballs, i el rector de la 

parròquia, mossén Antonio Corbí.

El president de la comissió lamenta que en l’última 

edició de la Fira de Còmics d’Angulema no hi 

haguera representació espanyola ni valenciana.

El president informa de la creació de la plataforma 

“Seguir creando” de defensa de la compatibilitat 

de percepció per part dels artistes de pensions de 

jubilació i d’honoraris per drets d’autor, conferències 

i altres activitats professionals.

S’aprova el text de la Memòria 2015 presentat 

pel secretari i el del document “Observacions i 

recomanacions” presentat pel president de la 

comissió.

El conseller Ricardo Bellveser presenta un primer 

text de propostes per a una possible reglamentació 

de la direcció dels museus valencians de titularitat 

pública i aclarix que es tracta només del principi de 
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l’estudi previst.

La consellera Ciscar informa sobre les gestions per a 

l’organització d’una exposició de dibuixos d’Ignacio 

Pinazo i d’una taula redona sobre l’artista. Tota la 

informació es passarà per escrit a la Comissió de 

Govern per a la seua aprovació.

Ricardo Bellveser proposa diferents temes d’estudi: 

les corals valencianes, aprofitant el 75é aniversari 

de la Coral Polifònica Valentina, i la conservació 

de rètols artístics de noms de carrers de la ciutat 

de València del període de la II República. També 

comenta el projecte que s’està posant en marxa 

sobre València Ciutat de la Música, sobre el qual el 

CVC es podria pronunciar.

SESSIÓ DE MARÇ

La comissió aprova la proposta de redacció d’un 

informe sobre l’ensenyament de la música de jazz en 

els conservatoris de música valencians, presentada 

pel conseller Ximo Tébar, el qual es compromet a 

sotmetre un esborrany d’informe a la consideració 

de la comissió en la seua sessió d’abril.

La consellera Consuelo Ciscar presenta un 

document amb el projecte expositiu de dibuixos 

d’Ignacio Pinazo i d’una taula redona sobre l’artista. 

La comissió aprova que el projecte es trasllade 

a la consideració de la Comissió de Govern si 

s’aconseguix subsanar a temps les deficiències 

observades relatives al cost previst de l’exposició.  

La comissió aprova el trasllat a la Comissió de 

Govern i a la consideració del Ple de l’informe 

sobre rètols de carrers de la ciutat de València en 

forma de relleus escultòrics col•locats en temps de 

la II República espanyola, redactat i presentat pel 

president de la comissió i pel vicepresident Ricardo 

Bellveser.

La comissió examinarà l’informe sobre una 

reglamentació de la direcció dels museus valencians 

de titularitat pública en la seua sessió vinent, una 

vegada incorporades al text les observacions 

i modificacions aportades pel president de la 

comissió.

Es presenta una proposta de redacció d’un informe 

sobre la situació dels cors valencians presentada pel 

vicepresident Ricardo Bellveser. La comissió delega 

la redacció de l’informe en els consellers Consuelo 

Ciscar, Enrique Garcia Asensio i Ximo Tébar.

La comissió expressa el seu pesar per la mort del 

dolçainer Josep Blasco.

La comissió sol•licitarà que es pose data a la 

convocatòria d’una taula redona sobre cant 

tradicional valencià ja aprovada anteriorment.

La comissió col•laborarà amb el conseller Manuel 

Ángel Conejero en l’estudi que prepara per a la 

Comissió de Ciències sobre les relacions entre arts 

i ciència.

SESSIÓ D’ABRIL

El president comunica que finalment es va fer arribar 

a la Comissió de Govern el projecte i pressupost 

de la projectada exposició de dibuixos d’Ignacio 

Pinazo, i que en la seua sessió del 18 de març passat 

la Comissió de Govern va desestimar el projecte 

per consideracions econòmiques que ell no es veu 

competent per a avaluar però també per la falta 

de condicions del local previst -el vestíbul de la seu 

de la institució-.

El Sr. Ricardo Bellveser demana disculpes per no 

haver pogut enllestir la redacció de l’informe 

sobre una reglamentació de la direcció de museus 

valencians de titularitat pública i espera poder 

presentar el text en la sessió de maig. 

El conseller Garcia Asensio pren la paraula i presenta 

la proposta d’informe sobre agrupacions corals 

valencianes. També explica que hi ha una part 

de l’informe que ha estat aportada pel conseller 

Tébar. La comissió aprova diverses modificacions a 

la redacció del text i acorda el trasllat de l’informe a 

la Comissió de Govern i a l’aprovació del Ple.

La consideració i possible aprovació del text de 

l’informe sobre la situació dels estudis professionals 

de l’especialitat de jazz, presentat pel conseller 

Ximo Tébar, s’ajorna a la sessió vinent per no haver-

se presentat amb l’antelació preceptiva perquè 

poguera ser estudiat pels consellers abans de la 

seua discussió en la comissió.

El Sr. Conejero Tomàs continua redactant un 

document sobre les relacions entre ciència i art, que 

actualment està integrat per una sèrie de reflexions, 

que traslladarà als consellers, encara no refoses en 

una redacció final. 

Per requeriment de la Sra. Consuelo Ciscar, el 

secretari de la institució Jesús Huguet diu que es 

reprendran les gestions per a celebrar la projectada 
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taula redona sobre el cant tradicional valencià.

SESSIÓ DE MAIG

Per proposta del secretari, la comissió li encarrega 

redactar cartes de felicitació als artistes i companyies 

valencians distingits en l’última edició dels Premios 

Max de les arts escèniques recentment concedits.

La comissió estudia el text d’informe sobre els 

estudis professionals de jazz presentat pel conseller 

Ximo Tébar. Els consellers demanen introduir diverses 

modificacions en el text, sobretot per abreujar-lo i 

simplificar-lo en la part de caràcter més tècnic. 

Finalment, la comissió acorda incloure’n l’aprovació 

en la sessió de juny vinent.

El conseller Ricard Bellveser reparteix als membres 

de la comissió dos textos: “Sobre un reglament dels 

museus valencians” i “Museus reconeguts de la 

Comunitat Valenciana”. A partir dels textos s’enceta 

un torn d’intervencions i, finalment, s’acorda 

incloure la qüestió en l’orde del dia de la sessió de 

juny vinent.

El secretari Ramon Rosselló presentarà en la sessió 

vinent unes notes introductòries a l’estudi de la 

situació dels autors teatrals valencians.

La comissió acorda manifestar la seua adhesió a la 

commemoració per la Universitat de València del 

476 aniversari de la mort de Lluís Vives.

La comissió acorda demanar a l’Ajuntament de 

València que siga dedicat un carrer al pintor Vicent 

Macip.

La comissió acorda felicitar el pintor Joaquín 

Michavila per la concessió de la Medalla d’Or del 

Círculo de Bellas Artes de Valencia.

La comissió acorda felicitar el Patronat del Tractat 

d’Almisrà pel 40é aniversari de la representació 

anual del tractat.

La comissió acorda felicitar la Sra. Ágata Marquiégui 

Soloaga per la Menció Especial dels Premis Europa 

Nostra 2016 obtinguda pel seu treball d’investigació 

El patrimonio hidráulico en la provincia de Alicante, 

i a la Diputació Provincial d’Alacant per l’ajuda 

concedida a la investigació de la Sra. Marquiégui 

Soloaga.

SESSIÓ DE JUNY

Compareixença del Sr. Manuel Olcina, director del 

MARQ d’Alacant, i de la Sra. Gema Sala, responsable 

de l’àrea de Didàctica del mateix museu. El 

president de la comissió dóna la benvinguda als 

compareixents i recorda que la seua presència 

es relaciona en primer lloc amb l’estudi proposat 

pel vicepresident de la institució i president de la 

Comissió de Llegat Històric, Sr. Ricardo Bellveser, 

sobre la conveniència d’una reglamentació de les 

àrees directives dels museus públics valencians.

El Sr. Olcina fa una exposició, il•lustrada amb gràfics 

projectats, de la història del Museu Arqueològic 

d’Alacant (MARQ), des dels orígens en 1932 fins a 

la construcció de l’edifici actual en 2000, “primera 

gran inversió cultural de la ciutat d’Alacant des de 

1847, any de la construcció del Teatro Principal”. 

També descriu els equipaments i les instal•lacions del 

museu, i l’estructura institucional, dividida en Museu 

–amb funcions de 1) conservació, 2) investigació, i 

3) difusió científica--; i Fundació –amb les funcions 

de 1) promoció, 2) dinamització, i 3) difusió social. 

També formen part del MARQ dos jaciments 

arqueològics: el del Tossal de Manises i el de la 

Illeta dels Banyets. El museu es justifica per la seua 

contribució al progrés social. La Sra. Sala exposa les 

activitats didàctiques i socials del museu, dirigides a 

escolars i també a facilitar l’accés al coneixement 

arqueològic i històric de grups especials, com 

discapacitats o fins i tot població reclusa.

El Sr. Ricardo Bellveser planteja les següents 

irregularitats en el sistema museístic valencià: caldria 

observar la distinció de la legislació autonòmica 

entre museus i col•leccions privades; hi ha museus 

dirigits per tècnics sense titulació superior; caldria 

reglamentar les àrees de direcció dels museus i 

també la xarxa museística valenciana en conjunt; 

la major part dels museus valencians no tenen 

patronat propi; falten models d’inventari i fins i tot 

d’actes.

Vist l’informe sobre els estudis professionals de jazz i 

efectuades diverses correccions en el text, la comissió 

acorda sotmetre a votació la versió corregida en la 

seua sessió de juliol vinent. Els consellers enviaran els 

seus comentaris sobre l’informe al ponent, Sr. Ximo 

Tébar, per correu electrònic. 

SESSIÓ DE JULIOL

El secretari informa de diferents assumptes que van 
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ser tractats en la Comissió de Promoció Cultural 

i que poden ser d’interès per a la Comissió de les 

Arts, com són la proposta d’un Museu Marítim, una 

seu valenciana de CaixaForum i els pressupostos 

de 2017 del Ministeri de Cultura per a la Comunitat 

Valenciana.

La comissió efectua lleugeres modificacions de 

redacció en l’informe sobre la inclusió del jazz en els 

estudis professionals de música i n’aprova el trasllat 

a la Comissió de Govern i a l’aprovació del Ple.

Diferents membres de la comissió valoren 

positivament la informació rebuda a través de la 

compareixença del director i de la responsable 

de l’àrea de didàctica del Museu Arqueològic 

d’Alacant. A partir de la informació s’enceta un torn 

d’intervencions en què es plantegen diferents temes 

que podrien ser tractats per la comissió. S’acorda 

obtenir informació sobre els paràmetres utilitzats pel 

Ministerio d’Educación, Cultura y Deportes per a 

qualificar els museus públics com a “centres d’I+D” i 

sobre per què cap museu públic valencià consta en 

la llista ministerial de museus qualificats com a tals 

centres d’I+D. A més, es plantegen altres assumptes 

interessants per ser tractats com són el foment del 

públic escolar als museus i del turisme cultural així 

com també les seccions de dibuix i escultura als 

museus.

La comissió acorda el seu trasllat a la Comissió 

de Govern i a l’aprovació del Ple l’informe sobre 

reglamentació de museus valencians públics, 

redactat i presentat pel vicepresident Sr. Ricardo 

Bellveser. 

El conseller Ramon Rosselló, ponent de l’estudi, 

informa sobre el procés de realització de l’informe 

sobre els autors de teatre i explica que disposa de 

documents facilitats per l’Associació Valenciana 

d’Escriptores i Escriptors de Teatre. En la vinent 

sessió de setembre presentarà un primer esborrany 

de l’informe sobre la situació dels dramaturgs 

valencians.

La comissió lamenta el traspàs de l’actriu Isabel 

Tortajada i acorda enviar el seu condol a la família. 

SESSIÓ DE SETEMBRE

El president de la comissió proposa als membres 

enviar cartes de condol arran de les morts de 

Joaquín Michavila, Canito i Remigio Soler.

El president de la comissió proposa fer un 

homenatge a Joaquín Michavila, idea que rep el 

suport de la Comissió. El conseller Ricardo Bellveser 

proposa que es cree un grup de treball reduït per 

a aportar una idea de consens sobre l’homenatge 

al pintor. El president de la Comissió proposa que la 

comissió estiga formada per Luis Prades, Consuelo 

Ciscar, Ximo Tébar, Ricardo Bellveser i ell mateix. Esta 

comissió presentarà una proposta d’homenatge en 

la pròxima reunió.

El conseller Rosselló presenta l’esborrany d’informe 

sobre la situació dels autors teatrals valencians. El 

conseller Rosselló, autor de l’esborrany, accepta 

revisar el text amb les diferents aportacions dels 

consellers i, amb les modificacions pertinents, 

s’acorda traslladar l’informe a la Comissió de 

Govern.

El president de la Comissió presenta el document 

que ha redactat sobre la presència del dibuix 

i l’escultura als museus de Belles Arts. Diferents 

consellers consideren que l’assumpte té molt 

d’interès i que el document pot ser la base d’un 

informe, per a la qual cosa caldria incorporar al 

text unes conclusions i recomanacions seguint el 

model habitual d’informe del CVC. S’acorda que el 

president presentarà una proposta d’informe en la 

reunió del mes d’octubre.

SESSIÓ D’OCTUBRE

El president de la comissió presenta l’informe que ha 

preparat sobre la presència del dibuix i l’escultura als 

museus de Belles Arts. Diversos consellers plantegen 

algunes modificacions, especialment pel que fa 

a l’apartat de les conclusions. Així, amb una sèrie 

d’esmenes, la comissió acorda elevar este informe 

a la Comissió de Govern.  

El president de la comissió expressa que el més 

adequat seria que l’homenatge previst al pintor 

Michavila tinguera lloc abans que acabe l’any. 

El format que proposa el president és el d’una 

taula redona i que l’acte estiga acompanyat 

per un quadre del pintor propietat de la família. 

La consellera Ciscar informa que ha parlat amb 

Horacio Silva perquè hi participe. El president de 

la comissó, per la seua banda, ho ha fet amb la 

filla del pintor amb la mateixa intenció. El conseller 

Prades passa una llista amb persones que haurien 
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de ser convidades a l’acte i planteja possibles 

aspectes de Michavila que caldria considerar per 

a la taula. El conseller Bellveser presenta un paper 

titulat Algunas consideraciones sobre el homenaje 

a Joaquín ‘Ximo’ Michavila, com a orientació per 

a l’homenatge. El conseller Huguet considera que 

la taula redona hauria d’estar formada per un 

màxim de tres persones. A més, proposa que l’acte 

d’homenatge tinga lloc el dia de la comissió de 

desembre a les 12. El president de la comissió i el 

conseller Bellveser s’oferixen per preparar un díptic 

per a l’homenatge.

Es plantegen noves propostes d’informes. El 

president de la comissió proposa fer un informe sobre 

els quadres de Vicente López a Oriola, proposta 

que rep el suport de la Comissió. Es recorda que 

està pendent per a una propera reunió l’informe 

sobre I+D+i als museus públics valencians, a càrrec 

del conseller Bellveser. El president recorda que els 

membres de la comissió poden fer-li arribar noves 

propostes d’informes per a tractar en properes 

reunions.

S’aprova passar a la Comissió de Govern la 

proposta, presentada pel conseller Bellveser, de 

donar la Medalla del CVC a Maria Teresa Oller.

La consellera Císcar recorda que està pendent de 

fixar la data per a la taula redona sobre el cant 

valencià tradicional. Es planteja la possibilitat de fer-

la el mateix dia de la comissió del mes de novembre, 

proposta que és aprovada pels membres de la 

comissió.

S’aprova enviar una carta de condol per la mort de 

Juan de Ribera Berenguer.

El conseller Bellveser planteja la situació del Consell 

Assessor de l’IVAM, en el qual hauria d’estar present 

el CVC. El secretari de la institució farà les gestions 

oportunes per saber com es troba, a hores d’ara, la 

representació del CVC al Consell Assessor de l’IVAM, 

d’acord amb el Reglament de l’IVAM.

El conseller Conejero presenta un text sobre ciència 

i art, que es planteja com una declaració de 

caràcter general i no com un informe. El conseller 

proposa que els consellers li poden enviar per correu 

electrònic suggeriments o idees per al document.

SESSIÓ DE NOVEMBRE

El president de la comissió llig una carta del director 

del Museu de Belles Arts de València agraint-li 

l’informe La presencia del dibujo y la escultura en 

los museos de Bellas Artes.

El conseller Huguet explica alguns problemes 

relacionats amb l’acte de concessió de la Medalla 

d’Honor a M. Teresa Oller a causa del seu estat de 

salut.

La consellera Ciscar s’interessa pels convidats a la 

taula redona de l’homenatge al pintor Michavila, 

a més de la filla. El president de la comissió diu que 

seran Aurora Valero i Horacio Silva. Així mateix, el 

president informa que el díptic que s’ha preparat 

per a l’acte ja està enllestit i es troba a la impremta.

El secretari de la comissió demana felicitar als 

organitzadors de la Trobada Internacional d’Arts 

Escèniques (IETM) que s’ha celebrat a València 

durant els primers dies del mes de novembre. 

El conseller Bellveser explica les principals idees de 

l’informe sobre l’adequació tecnològica als museus 

valencians. S’aprova l’informe i passa a la Comissió 

de Govern.

La consellera Ciscar planteja preparar un informe 

sobre les dones artistes valencianes. En este sentit, 

exposa algunes idees i dades que caldria tindre 

en consideració per a la redacció de l’informe, 

el qual completaria el volum editat el 2010 per 

l’Ajuntament de Burjassot, a càrrec d’Amparo 

Pastor, Mujeres valencianas en el arte, la política y 

la ciencia. S’aprova la realització d’este informe, 

assumpte que serà inclòs en l’orde del dia de la 

propera reunió.

El conseller Farnós explica la reunió del Consell 

Rector del Consorci de Museus amb l’aprovació del 

Compte General, en què s’ha aprovat l’auditoria 

del 2015, i de la qual en resumix breument els punts 

principals. Deixa a disposició dels consellers la 

documentació corresponent. Ja que, per falta de 

temps, el conseller Farnós no pot acabar d’explicar 

amb detall tot el que es va tractar en la reunió del 

Consorci de Museus, s’acorda que torne a assistir a 

la propera reunió de la comissió.

El conseller Bellveser exposa a la comissió que han 

tret l’escultura de Ramón de Soto que hi havia a 

Vilafamés, se suposa que per mal estat, i proposa 

demanar a les autoritats municipals informació 

sobre la qüestió. S’aprova enviar-los una carta amb 

esta demanda.
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SESSIÓ DE DESEMBRE

La consellera Ciscar passa als consellers informació 

escrita en forma de guió per a la preparació de 

l‘informe Dones artistes de la Comunitat Valenciana, 

amb antecedents, objectius i conclusió. Comunica 

que el conseller Rosselló s’ha oferit per encarregar-

se de la part dedicada a les arts escèniques. La 

consellera Ciscar planteja per a la propera reunió 

la compareixença de tres expertes en la matèria, 

Victoria Combalía, Aurora Valero i Rosa Puchades, 

d’acord amb la disponibilitat que tinguen. S’aprova 

aquesta proposta de compareixences per a la 

comissió de gener.

El conseller Farnós completa la informació que va 

començar a donar en la comissió anterior sobre la 

reunió del Consell Rector del Consorci de Museus 

del dia 4 d’octubre. El conseller explica que el 

pas del Consorci a ens públic de la Generalitat 

comporta algunes dificultats que s’han d’anar 

solucionant. Així, la plantilla està en procés de 

funcionarització i caldrà fer una relació de llocs de 

treball. També exposa que el Consorci ha deixat 

de gestionar els Banys de l’Almirall i que deixarà de 

gestionar La Gallera a partir de 2017. Així mateix, 

s’ha aprovat l’auditoria de 2015 i informa que en 

esta s’han detectat alguns problemes que s’han 

d’anar solucionant. A més, comenta que l’ens no 

disposa encara d’un pla d’igualtat. A continuació, 

passa a exposar allò tractat en la reunió del 

Consell Rector del Consorci de 12 de desembre: 

l’aprovació del pressupost de 2017, les diferents 

convocatòries que s’han portat a terme d’acord 

amb les noves directrius i línies de programació, 

la nova web, el canvi de nom per al Centre del 

Carme (s’ha proposat el nom de Centre de Cultura 

Contemporània), l’eliminació del preu d’entrada 

i la firma d’un conveni de col•laboració amb el 

Museu d’Art Modern i Contemporani Es Baluard de 

Palma. El conseller Farnós deixa a disposició dels 

consellers tota la documentació comentada. La 

comissió acorda fer un seguiment de les activitats 

del Consorci al llarg dels propers mesos.

El secretari de la comissió explica que ha estat 

revisant la documentació enviada per a la revisió de 

la llei de Patrimoni i que té previst presentar alguna 

proposta a la Comissió Jurídica i Reglamentària. 

S’acorda que els consellers interessats a fer-hi 

aportacions poden fer-li arribar les seues idees o 

propostes i que estes seran tractades en la reunió 

del mes de gener. El conseller Huguet explica que 

la Comissió Jurídica i Reglamentària ha preparat un 

nou document de treball, el qual s’enviarà a totes 

les comissions.

El conseller Huguet, que ha assistit a una reunió 

convocada per la conselleria d’Educació, 

Investigació, Cultura i Esports, apunta les primeres 

impressions sobre la intenció de canviar la llei 

valenciana de Mecenatge.

RECOMANACIONS DE LA COMISSIÓ DE LES ARTS 

2016

1. Observem que els recursos econòmics que 

assigna l’Administració a la cultura en general i a les 

arts en particular, seguixen sent insuficients, la qual 

cosa impedix, entre altres, que les activitats arriben 

als sectors més joves de la societat en la mesura 

que considerem seria convenient. En este sentit, 

seria recomanable que es destinaren més esforços 

i accions a la difusió artística i a la creació de nous 

públics.

2. En la mateixa línia de difusió per a totes les capes 

socials, seria desitjable que els gravàmens sobre l’ús 

i gaudi dels béns culturals fóra menys elevat.

3. Alhora, hem de seguir insistint que s’impulse un 

model cultural molt ampli que il•lusione a tots, 

dissenyat amb criteris de qualitat i descentralitzat, 

que arribe així a totes les capitals i municipis de 

la nostra Comunitat. Amb esta finalitat, tant la 

Generalitat com les diputacions i les administracions 

municipals haurien de col•laborar estretament per 

rendibilitzar tots els mitjans i recursos.

4. Caldria promoure les activitats artístiques des de 

la base, amb rigor i qualitat. Seria pertinent, per 

tant, fomentar l’ensenyament i la presència de les 

mateixes a tots els nivells educatius, des de l’escola 

fins a la Universitat, amb criteris d’excel•lència. 

 

5. Pel que fa a la música, seria necessari incloure 

l’especialitat de música popular i tradicional 

valenciana als conservatoris superiors de música i 

la de jazz als conservatoris professionals. A més, es 
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podrien fomentar orquestres de cambra formades 

per alumnes dels conservatoris. Es podria impulsar 

més la música popular i tradicional, la música de 

jazz i els concerts de les nostres bandes i de les 

agrupacions corals.

6. Caldria promoure els diferents sectors i professionals 

de les arts escèniques, amb la pertinent utilització 

de les instal•lacions i equipaments que posseïm a 

tot el territori.

7. Pel que fa a les arts plàstiques, caldria organitzar 

exposicions i convocar certàmens perquè aquest 

mitjà d’expressió cale en tota la societat. Alhora, 

que els museus i sales d’exposicions públiques facen 

el màxim esforç perquè els objectius que tenen 

definits arriben a tots els àmbits. Igualment, caldria 

augmentar el número de beques o d’ajudes als 

artistes visuals i audiovisuals.

8. També convindria fer cada vegada més èmfasi, 

des del sistema educatiu, per inculcar el respecte, 

la cura i el gaudi del nostre gran pratrimoni artístic.

9. Així mateix, recomanem que es facen els 

esforços necessaris per a millorar les infraestructures 

i equipaments dels centres destinats als 

ensenyaments artístics.

10. Preguem el màxim interés i protecció per a la 

llengua pròpia dels valencians.
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Comissió de Llegat històric
Al llarg de 2016, la Comissió de Llegat  Històric i 

Artístic del Consell Valencià de  Cultura s’ha reunit 

en 11 sessions ordinàries, celebrades en la seu del 

consell. Han assistit, amb regularitat, els membres 

del CVC que en formen part: 

• Il. Sr. Ricardo Bellveser Icardo, president de la 

comissió 

• Il. Sr. Vicente Ferrero Molina

• Il. Sr. Vicente González Móstoles

• Il. Sr. Jesús Huguet Pascual

• Il. Sr. Enric Lluch i Girbés

• Il. Sr. José María Lozano Velasco

• Il. Sr. Vicente Muñoz Puelles

• Il. Sr. Francisco Pérez Puche

• Il. Sr. Luis Prades Perona

• Il. Sra. Glòria Marcos Martí, secretària

També hem comptat amb la presència del M. Il. Sr. 

Santiago Grisolía, president del Consell Valencià de 

Cultura. 

Les sessions es realitzaren en les dates següents:

• 12 de gener 

• 9 de febrer

• 8 de març

• 5 d’abril

• 6 de maig

• 7 de juny

• 5 de juliol

• 6 de setembre

• 4 d’octubre

• 8 de novembre

• 2 de desembre

Al llarg d’aquest període s’han produït les 

compareixences següents:

• Sr. Julio Badenes Almenara, cronista oficial del 

Puig de Santa Maria.

• El Sr. Julio Badenes recorda la significació 

històrica del castell del Puig de Santa Maria i del 

seu entorn, i fa una defensa de la conveniència 

de restaurar-ne algunes parts.

Al llarg de l’any  es varen aprovar els següents 

informes, que després passaren al Ple del CVC per 

a ser aprovats de manera definitiva:

• Informe sobre la recuperació i l’ús dels refugis 

antiaeris de la guerra civil espanyola.

• Informe per a la declaració de BIC immaterial 

de les activitats tradicionals de l’Albufera de 

València: pesca artesanal i navegació de vela 

llatina.

• Informe per a la declaració de BIC immaterial 

de les Normes de Castelló.

• Informe sobre  la declaració de BIC dels molins 

de vent de la Marina Alta.

• Informe per a la declaració de BIC de les 

antigues pesqueres dels penya-segats de 

Xàbia.

• Informe sobre la declaració de BIC del Cant de 

la Sibil•la en esglésies valencianes.

• Informe sobre la declaració del Montgó com a 

Parc Cultural.

• Informe sobre la declaració de BIC a favor de 

la Diablessa d’Orihuela.

• Informe sobre la declaració de BIC a favor de 

l’Oriol d’Orihuela.

• Informe sobre la situació de la vil•la Cornelius 

de l’Ènova.

A més dels informes citats, es varen suscitar debats 

al voltant de  les següents qüestions:

• En la sessió de 9 de febrer el president de la 

comissió fa notar les funcions atribuïdes al 

Consell Valencià de Cultura en els articles 8 i 

23.2 (copiats a continuació) de la Llei 9/2014, de 

29 de desembre, de la Generalitat Valenciana, 

d’Impuls de l’Activitat i del Mecenatge Cultural 

a la Comunitat Valenciana. La Llei 9/2014, si 

bé va ser publicada en el Diari Oficial de la 

Generalitat Valenciana el 31 de desembre de 

2014, no s’ha dut mai a la pràctica. Amb tot, la 

comissió acorda sol•licitar a la Comissió Jurídica 

i d’Interpretació Reglamentària que estudie el 

fet i n’informe.

Altres qüestions debatudes a la comissió han estat:    
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• Estudi de la normativa referent a la figura de 

Parcs Culturals.

• Afectació a la protecció del patrimoni que 

suposa la malla metàl•lica col•locada 

últimament sobre la barana del terrat de la torre 

del Miquelet de la Seu de València.

• Estat del xalet de l’arquitecte Demetri Ribes a la 

platja de les Arenes de València, que s’integrarà 

en un informe més ampli que inclourà també 

l’estat de les naus del mateix arquitecte situades 

a l’Estació del Nord de la ciutat.

• Estat de les construccions de l’antiga Fàbrica 

de Murs e Valls de València (murs del caixer 

del riu Túria al pas per la ciutat i altres elements 

monumentals associats a la mateixa obra)

• Proposta de col•laboració amb la Comissió 

Jurídica i d’Interpretació Reglamentària per a la 

redacció d’un informe sobre Sagunt com a cap 

i casal de la romanització del territori valencià.

• Valoració de plaques commemoratives o 

indicadores, situades a la ciutat de València 

i obra d’artistes reconeguts del temps de la II 

República espanyola, ocultes o danyades per 

obres o instal•lacions posteriors.

• Debat al voltant de la demanda d’adhesió 

de l’ajuntament de Llíria respecte al mosaic 

Els dotze treballs d’Hèrcules, que ara està en el 

Museu Arqueològic Nacional.

• Debat al voltant del deteriorament d’alguns 

béns immobles declarats  BIC: les covetes de 

Sant Joan del Mercat, la Casa de la Serena,  

la vil•la romana de l’Ènova, el despoblat de 

Berfull… 

• Informacions al voltant de les obres al Palau del 

Temple de València.

PROPOSTES I RECOMANACIONS

El valencià és el nostre valor patrimonial més 

important, per tant proposem a les administracions 

públiques i a les institucions, tant públiques com 

privades, que incrementen els seus esforços per 

a millorar el coneixement i l’ús social de la nostra 

llengua.

Al Consell Valencià de Cultura estem observant 

la necessitat de modificar les figures de protecció 

del nostre patrimoni. També observem, amb  

preocupació creixent, l’abandó i el progressiu 

deteriorament d’alguns dels béns culturals 

valencians, així com la falta d’iniciatives que puguen 

garantir una gestió que en permeta la conservació; 

per tot això proposem la modificació de la Llei de 

Patrimoni Valencià.

València, febrer de 2017
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Comissió Jurídica
Memòria de la Comissió Jurídica i d’Interpretació 

Reglamentària de l’any 2016

SESIONES:

La Comisión ha tenido 11 sesiones, con una 

periodicidad mensual, excepto el mes de agosto. 

No ha habido ninguna sesión extraordinaria.

ASISTENTES:

Como miembros de la comisión, han asistido de 

forma regular:

• Sr. Santiago Grisolía, presidente del Consell 

Valencià de Cultura.

• Sra. Josefa Frau Ribes, presidenta de la comissión

• Sr. Jesús Huguet Pascual.

• Sr. Vicente Muñoz Puelles

• Sr. Martín Quirós Palau

• Sra. Ana Noguera Montagud, secretaria.

Se incorpora como nuevo miembro de la comisión 

la Sra. Soledad Giménez Muñoz.

Además, se ha contado como invitados en algunas 

sesiones, en función del tema a tratar: Sra. Gloria 

Marcos Martí, Sr. Ximo Tébar, el Sr. Ricardo Bellveser 

y  el Sr. José María Lozano.

INFORMES: 

La Comisión Jurídica ha realizado los siguientes 

informes:

Informe sobre las pensiones y derechos de autor.

• Atendiendo las preocupaciones de los 

creadores españoles y valencianos, que ven 

amenazada su supervivencia al final de sus 

vidas, el CVC aboga por la compatibilidad de 

la percepción de las pensiones de jubilación 

con los rendimientos de trabajo derivados de la 

actividad creativa.

Informe sobre El Estatuto del Artista. 

• Manifestamos la necesidad de modificar 

la normativa laboral y de seguridad social, 

teniendo en cuenta los modelos de los sistemas 

establecidos en países de nuestro entorno, así 

como otras recomendaciones para regular la 

vida profesional de nuestros artistas.

Informe sobre la creación de un Sello Patrimonial de 

Obras Singulares. 

• Se propone la creación de un Sello Patrimonial 

de Obras Singulares que se concedería a obras 

concretas y emblemáticas, existentes en el 

territorio valenciano o fuera de él, que puedan 

considerarse contribuciones valencianas a la 

cultura universal.

Informe sobre la Musicoterapia. 

• Se decidió no llevar adelante el informe al 

considerar que no era competencia del CVC. Y 

se remitió a la Asociación y los comparecientes 

a la institución adecuada. 

 

Informe sobre els Drets del Xiquet

• El Consell Valencià de Cultura exhorta a todas 

las instituciones y los poderes públicos que nos 

representan, y también a la sociedad civil y a 

las personas que la forman, a conocer y difundir 

la Convención de los Derechos del Niño, tanto 

entre niños como entre adultos, como medida 

para luchar contra el maltrato infantil en todas 

sus formas y la explotación y el abuso que se 

ejerce sobre los niños.

OTROS ASUNTOS: 

Además de los mencionados informes, la Comisión 

Jurídica ha debatido y se ha pronunciado sobre 

otros temas de interés y actualidad.

Sobre el uso de redes sociales.

• Ha sido voluntad de la Comisión Jurídica, 

y especialmente de la consejera Soledad 

Giménez, estudiar la incorporación de las redes 

sociales en la actividad cotidiana e informativa 

del CVC. Ante ello, se realizó un informe para la 

Presidencia.

Sobre la Ley de Mecenazgo.

• La Comisión Jurídica remitió, a iniciativa propia, 

los informes y estudios que el CVC ha venido 

realizando al Secretario Autonómico, Albert 
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Girona, en materia de mecenazgo y patrocinio. 

Sobre el Reglamento del código ético del CVC

• La Comisión Jurídica realizó una sesión abierta 

a todos sus consejeros bajo la propuesta de 

debatir un código ético de caràcter interno. 

Tanto la sesión de debate como el borrador 

de informe sirvieron para el documento que la 

Comisión de Gobierno elaboró, atendiendo a 

sus competencias, que fue aprobado en Sesión 

Plenaria.

Sobre “Fes Cultura”, programa cultural presentado 

por la Generalitat Valenciana.

• La Comisión realizó, a iniciativa propia, un 

debate y valoración del programa “Fes Cultura”. 

Se procedió a invitar al Secretario Autonómico 

Albert Girona a una sesión de la comisión, con 

carácter abierto a todos los consejeros del CVC.

Declaración para el pleno realizado en Sagunto, 

solicitando el “Sello de Patrimonio Europeo”

• Se elaboró una Declaración, que se presentó 

ante el Ayuntamiento de Sagunto en el pleno 

realizado en su sede. En dicha declaración, el 

CVC hizo constar lo siguiente: “considerando 

el gran valor patrimonial de la ciudad de 

Sagunto y su larguísima historia, y vista la actual 

unanimidad institucional y social reunida 

en torno de la Declaración de la Capital 

Valenciana de la Romanización, proponemos 

al Gobierno Valenciano que ponga en marcha 

los trámites para solicitar que se otorgue al 

conjunto monumental de Sagunto, el Sello de 

Patrimonio Europeo.

Sobre RTVV.

• La Comisión ha seguido de cerca las gestiones 

parlamentarias para una nueva ley de la futura 

RTVV. Por ello, solicitó la comparecencia del 

Secretario Autonómico de Comunicación, con 

quien se estuvo debatiendo el futuro de la RTVV 

y la preservación y uso del patrimonio.

Propuesta de organización de las Medallas del CVC

• La Comisión Jurídica, a propuesta del 

vicepresidente Ricard Bellveser, presentó una 

propuesta a la comisión de gobierno, con el 

fin de normalizar las tres medallas (oro, plata 

y bronce) existentes actualmente en el CVC, 

proponiendo nuevas denominaciones.

Revisión de la Ley valenciana de patrimonio

• A iniciativa de la propia comisión, se ha iniciado 

el estudio de la Ley Valenciana de Patrimonio 

4/98, al considerar que es necesario revisar 

las lagunas de la ley y actualizarla según las 

nuevas demandas patrimoniales. Para ello, se 

ha establecido una metolodogía de trabajo y 

se ha contado con la participación del resto de 

comisiones.

COMPARECIENTES: 

Durante el año 2016, con el fin de realizar nuestros 

informes, la Comisión Jurídica ha recibido a los 

siguientes comparecientes: 

• Sr. Ramón Cardo, músic i professor del 

conservatori.

• Sr. Vicente Castelló, professor UJI Castelló, en 

matèria laboral i seguretat social

• Sr. Vicente Alejandro March, President 

de Musicoteràpia per a parlar sobre el 

reconeixement acadèmic i el sistema de salut 

de la musicoteràpia

• Sr. Albert Girona, secretari autonòmic de 

Cultura per a explicar el Pla Estratègic de 

Cultura i la implicació amb el CVC

• Sr. José María Vidal, secretari autonòmic de 

Comunicació, per a informar de la situació 

de la RTVV, tant la seua possible posada en 

funcionament com l’arxiu patrimonial

• Sra. Alicia Sellés, presidenta del Col•legi de 

Bibliotecaris, i de la Sra. Mª Jesús Carrillo, cap 

de servici del Llibre i Biblioteques 

ACTOS: 

Homenaje a Pilar Faus: 

• La Comisión Jurídica fue la encargada de 

realizar un homenaje a la ex-consejera del CVC, 

Pilar Faus Sevilla. Se decidió hacer coincidir el 

homenaje con el Día Mundial de las Bibliotecas, 

el 24 de octubre. Se realizó una mesa redonda 



Annexos

255

con la participación de Santiago Grisolía, Jesús 

Huguet, Gloria de Frutos, Carolina Sevilla y 

Cecilio Alonso.

• Asimismo, se acordó solicitar a las diferentes 

administraciones que la Biblioteca Pública pase 

a llamarse “Biblioteca Pública Pilar Faus”.

RECOMENDACIONES:

1. El CVC muestra su preocupación por la situación 

laboral y de futuro de los creadores españoles y 

valencianos, tanto en lo relativo a sus pensiones 

y derechos de autor, como en un futuro “Estatuto 

del Artista”.

2. Siguiendo con la labor de salvaguarda del 

patrimonio como memoria colectiva de la 

sociedad valenciana, hemos presentado la 

creación de un Sello Patrimonial Valenciano, que 

se otorgaría anualmente a las obras concretas 

que pasen a formar parte de un relato cultural 

de nuestra historia.

3. Los derechos humanos son la base de nuestra 

convivencia y, un año más, el CVC hace 

hincapié en la necesidad de vigilar de forma 

constante por parte del conjunto de la sociedad 

civil y política, la protección de los derechos 

individuales, y en particular los derechos de los 

niñ@s.

Comisión Jurídica

-Febrero 2017 –
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Comissió de Ciències
La Comisión de las Ciencias está formada en la 

actualidad por los siguientes consejeros:

• Il. Sr. Martín Quirós Palau. Presidente de la 

Comisión.

• Il. Sr. Manuel Ángel Conejero Tomás

• Il. Sr. Vicente Farnós de los Santos.

• Il. Sra. Josefa Frau Ribes

• Il. Sra. Gloria Marcos

• Il. Sr. Vicente Muñoz Puelles

• Il. Sra. Ana Noguera Montagud

• Il. Sr. José María Lozano Velasco. Secretario de 

la Comisión.

Esta configuración es el resultado de la nueva 

constitución que se produjo en la sesión ordinaria 

del mes de septiembre del año 2014 y no se ha visto 

modificada desde entonces

Habitualmente fueron acompañados en todas las 

sesiones por:

• M. Il. Sr. Santiago Grisolía. Presidente del CVC

• Il. Sr. Jesús Huguet Pascual. Secretario del CVC

Durante el año 2016 la Comisión de las Ciencias ha 

tenido once sesiones, diez de ellas ordinarias y una 

extraordinaria, en las primeras han sido tratados 

como asuntos relevantes los que se indican a 

continuación:

• Jóvenes científicos e investigadores.

• Resolución sobre cambio climático COP21.

• Arte y ciencia.

• Sobre la Ley de Mecenazgo y una nueva 

redacción a nivel CV.

• Cambio climático y sus consecuencias en la CV.

• Incendios Forestales

• Sobre el Tratado Transatlántico de Libre 

Comercio.

• Mujeres científicas en la CV.

• Revisión Ley valenciana de Patrimonio Cultural.

Y la sesión extraordinaria con carácter de 

Microseminario con el título Valoración crítica de la 

resolución sobre cambio Climático de la Cumbre 

de París COP21, de cuatro horas de duración, 

celebrada el seis de abril, con la participación de 

los siguientes expertos sectoriales: Dra. Carolina 

Moreno, Catedrática de Periodismo Científico 

de la UVEG; Dr. Enrique Nieto, Profesor Titular de 

Proyectos Arquitectónicos de la UA; Dra. Tatiana 

Nuño, medioambientalista de Greenpeace; Dra. 

María José Picó, periodista especializada en 

medio ambiente; y Dr. Andreu Escrivá, investigador 

independiente. Asistieron a la misma algunos 

invitados así como otros consejeros del CVC 

además de los miembros de la Comisión.

Para el análisis y reflexión de los miembros de la 

Comisión, previamente a la elaboración de Informes 

y su aprobación, en su caso, para ser debatidos 

en el Pleno correspondiente se han celebrado 

las comparecencias de los siguientes expertos o 

especialistas en la materia:

Sobre jóvenes investigadores y científicos en la 

Comunidad Valenciana

• Dr. Carlos Romá Mateo.

• Dr. Andreu Escrivá. 

Sobre divulgación científica en la Comunidad 

Valenciana

• Dr. Vicente Martínez. Catedrático UVEG

 

Sobre la Resolución sobre Cambio Climático de la 

Cumbre de París COP21

• Dra. Carolina Moreno. Catedrática UVEG. 

• Dr. Enrique Nieto. Profesor Titular UA.

• Dra. Tatiana Nuño. Greenpeace.

• Dra. María José Picó. Periodista.

• Dr. Andreu Escrivá. Investigador independiente.

Sobre la Campaña contra incendios forestales del 

verano de 2016

• Sra. Dña. Manuela Roldán. Jefa de Servicio de 

extinción de Incendios Forestales de la Agencia 

de Seguridad y Respuesta a las Emergencias de 
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la Generalitat Valenciana.

Sobre el Tratado Transatlántico de Libre Comercio 

(TTIP).

• Sr. Alberto Martínez.

Sobre posibles consecuencias del Cambio Climático 

en la CV.

• Sr. Juliá Álvaro Prat. Secretario Autonómico de 

Medio Ambiente de la Generalitat Valenciana.

Sobre mujeres científicas en la CV.

• Dra. Capitolina Díaz. Catedrática UVEG.

• Sra. Amparo Mañés. Directora Igualdad UVEG.

• Dra. Carolina Moreno. Catedrática UVEG.

INFORMES APROBADOS.

Tras el Microseminario Valoración crítica de la 

resolución sobre cambio Climático de la Cumbre 

de París COP21 se aprobó la correspondiente 

Declaración sobre la Resolución sobre Cambio 

Climático COP21, a partir de la propuesta elaborada 

por los consejeros Muñoz Puelles, Noguera, Quirós 

y Lozano, que fue definitivamente aprobada en el 

Pleno de julio de 2016.

A continuación se indica sintéticamente el 

contenido de cada sesión.

11.01.2016   

• Memoria anual. 

• Jóvenes investigadores y científicos

• Comparecencia del Dr. Romá.

10.02.2016   

• Cambio climático. Resolución COP21

• Comparecencia Dr. Martínez.

09.03.2016

• Jornada sobre Cambio Climático.

• Arte y ciencia.   

• Comparecencia Dr. Escrivá.

• Población apícola.

06.04.2016

• Sesión extraordinaria. Microseminario sobre 

Resolución Cambio Climático COP21.

• Comparecencia Dra. Moreno, Dr. Nieto, Dra. 

Nuño, Dra. Picó y Dr. Escrivá.

04.05.2016

• Declaración sobre Resolución COP21.

• Ley de mecenazgo.

08.06.2016

• Declaración sobre Resolución COP21.

• Ley de mecenazgo.

• Tratado Transatlántico Libre Comercio (TTIP)

06.07.2016

• Cambio Climático y consecuencias en la CV.

• Tratado Transatlántico Libre Comercio (TTIP)

07.09.2016

• Campaña incendios forestales 2016.

• Comparecencia de la Sra. Manuela Roldán.

05.10.2016

• Arte y ciencia.

• Comparecencia Sr. Juliá Álvaro.

09.11.2016

• Mujeres científicas.

• Revisión Ley valenciana de Patrimonio Cultural.

• Comparecencia Sr. Martínez sobre TTIP.

14.12.2016

• Mujeres científicas en la CV.

• Ley valenciana de Patrimonio Cultural.

• Seguimiento de la Cumbre de Marrakech 

(COP22).

La Comisión ha prestado especial atención, con 

carácter recurrente, a las siguientes cuestiones:

• Ciencia e investigación. Jóvenes investigadores 

y científicos. Mujeres científicas. Inversión en 

I+D+I.

• Cambio climático.

• Incendios Forestales

• Ley de Mecenazgo y Ley de Patrimonio Cultural.
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Dada la importancia de las mismas y el interés 

que permanentemente suscitan en el CVC, la 

Comisión encarece a la Administración un riguroso 

cumplimiento y el seguimiento de sus objetivos y 

desarrollo.
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Promoció Cultural
√ Els membres de la Comissió de Promoció del C. V. 

C. al llarg de l’exercici del 2016 van ser:

• President del Consell Valencià de Cultura ,M. Il. 

Sr. Santiago Grisolía

• President de la Comissió, Il. Sr. Vicente González 

Móstoles

• Il. Sr. Ricardo Bellveser Icardo

• Il. Sra. Consuelo Císcar Casaban

• Il. Sr. Enrique García Asensio

• Il. Sr. Francisco Pérez Puche

• Il. Sra. Soledad Giménez Muñoz

• Il. Sr. Enric Lluch i Girbés

• Il. Sr. Ramón Rosselló Ivars

• Il. Sr. Vicente Farnós de los Santos

• Secretari de la Comissió, Il. Sr. Enric Lluch Girbés

Relació d’informes realitzats per la comissió:

• Informe sobre drets d’autor i Llei de Propietat 

Intel•lectual.

• Informe sobre poesia contemporània 

valenciana.

• Informe sobre la situació de la música 

contemporània valenciana.

• Informe sobre el PATOD de l’Horta.

• Informe sobre l’Avantprojecte de Llei de l’Horta 

de València.

• Informe sobre el Pla de Protecció de l’Entorn 

dels Béns d’Interés Cultural: Botànic, St. Miquel i 

St. Sebastià i Porta de Quart.

• Informe sobre el futur centre cultural de Bombas 

Gens.

• L’informe sobre la Ceramo.

Compareixents

• Vicent Flor, director de la Institució Alfons el 

Magnànim.

• Francesc Colomer, secretari autonòmic de 

Turisme i director de l’Agència Valenciana de 

Turisme.

• Josep Lluís Galiana i Joan Cerveró, especialistes 

en música contemporània.

• José Luis Pérez Pont, director del Consorci de 

Museus.

• Abel Guarinos, director de l’Institut Valencià de 

Cultura.

• Josep Gregori i Gonçal López-Pampló, director 

i cap d’edicions respectivament del grup 

editorial Bromera.

Relació d’assumptes tractats i acords presos en les 

sessions programades al llarg de l’any:

SESSIÓ DE 13 DE GENER DE 2016 

• La comissió aprova el text d’un escrit sobre el 

suposat excés de publicacions de la Generalitat 

Valenciana emmagatzemades i no distribuïdes.

• La comissió aprova el text d’un informe sobre 

drets d’autor i Llei de Propietat Intel•lectual 

presentat pel conseller Vicente Muñoz Puelles.

• La comissió aprova l’informe presentat per la 

consellera Ana Noguera sobre els continguts 

de la taula redona de poetes valencians 

contemporanis organitzada per la institució.

• La comissió estudiarà l’impacte del turisme 

cultural, per proposta del vicepresident Ricardo 

Bellveser.

• El president de la comissió i el conseller José 

María Lozano s’encarregaran d’un estudi 

sobre la situació conceptual de l’arquitectura 

contemporània.

SESSIÓ DE 8 DE FEBRER DE 2016 

• Compareixença de Vicent Flor, director de la 

Institució Alfons el Magnànim.

• La comissió espera rebre en la seua sessió de 

març vinent la compareixença del secretari 

autonòmic de Turisme.

• La comissió aprova el text de la Memòria 2015 

presentat pel seu secretari.

• La comissió aprova el projecte de celebració 

en la seu del CVC d’una jornada de recitacions 

poètiques coincident amb el Dia Mundial de la 

Poesia (21 de març) i la seua organització per 

part dels dos ponents: el vicepresident Ricardo 

Bellveser i la consellera Ana Noguera.

• La comissió desestima continuar ocupant-se 

de la qüestió de les publicacions d’organismes 

de la Generalitat no distribuïdes, després de 

la manifestació escrita que ja va traslladar el 

president del CVC per a la seua difusió.

• La consellera Soledad Giménez proposa estudiar 
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la situació de la música contemporània a la 

ciutat de València. El conseller García Asensio 

reafirma la seua posició envers el recolzament a 

la música per part de les institucions. La comissió 

acorda convidar per a informar sobre la qüestió 

els músics Joan Cerveró i Josep Lluís Galiana.

• La comissió proposarà a la Comissió Jurídica que 

estudie la situació en què es troba la Llei 9/2014, 

de 29 de desembre, de la Generalitat Valenciana, 

d’impuls de l’activitat i del mecenatge cultural a 

la Comunitat Valenciana, en la qual s’atribueixen 

al Consell Valencià de Cultura determinades 

responsabilitats.

SESSIÓ DE 7 DE MARÇ DE 2016

• Compareixença del secretari autonòmic de 

Turisme i director de l’Agència Valenciana de 

Turisme, Sr. Francesc Colomer.

• El vicepresident Ricardo Bellveser informa de 

l’organització del recital poètic col•lectiu que 

tindrà lloc de les 8 a les 19 hores del vinent 21 de 

març en la seu de la institució.

• Pla estratègic de cultura. El vicepresident 

Ricardo Bellveser informa de la presentació 

d’un projecte de Pla Estratègic de la Cultura 

per part d’Econcult, xarxa d’investigació del 

Departament d’Economia Aplicada de la 

Universitat de València. La comissió preveu 

convidar el professor Pau Rausell per a informar 

del pla estratègic, quan la seua elaboració estiga 

més avançada.

• El conseller Vicente Muñoz Puelles presenta 

una proposta de participació del CVC en la 

commemoració del quart centenari de la mort 

de Miguel de Cervantes. La comissió delega 

en els consellers Muñoz Puelles, Rosselló Ivars i 

Lluch i Girbés l’organització d’una taula redona 

sobre Cervantes en abril o maig vinents. També 

es preveu presentar en setembre novetats 

editorials valencianes relacionades amb l’obra 

de Cervantes.

SESSIÓ DE 8 D’ABRIL DE 2016

• Compareixença dels Srs. Josep Lluís Galiana i 

Joan Cerveró sobre la programació de música 

contemporània. El conseller García Asensio es 

ratifica en la importància de la música com a 

part imprescindible de la cultura amb majúscules.

• La comissió aprova proposar la celebració d’una 

taula redona sobre el Quixot i el Tirant el 19 de maig 

vinent a partir de les 12 hores, amb la participació 

de Rafael Beltrán, catedràtic de la Universitat de 

València, i Joan Ignasi Soriano, becari de l’Institut 

Interuniversitari de Filologia Valenciana de la 

Universitat d’Alacant. En setembre es preveu que 

les editorials Bromera i Algar presenten les seues 

últimes novetats relacionades amb les obres de 

Miguel de Cervantes.

• La comissió acorda enviar una felicitació pels 

seus nomenaments als nous responsables de 

CulturArts i del Consorci de Museus i demanar-los 

la seua compareixença en un futur pròxim.

SESSIÓ DE 2 DE MAIG DE 2016 

• Compareixença de José Luis Pérez Pont, director 

del Consorci de Museus

• Els consellers Ramon Rosselló i Vicente Muñoz 

Puelles informen de la preparació de la taula 

redona sobre el Tirant i el Quixot que se celebrarà 

el 19 de maig a la seu de la institució.

• S’ha confirmat la compareixença del director de 

l’Institut Valencià de cultura, Sr. Abel Guarinos, en 

la sessió del mes de juny.

SESSIÓ DE 6 DE JUNY DE 2016

• Compareixença d’Abel Guarinos, director de 

l’Institut Valencià de Cultura.

• Taula redona “Del Tirant al Quixot”. N’informa 

el conseller Vicente Muñoz Puelles. La comissió 

estudiarà en la seua sessió vinent la seua proposta 

d’organitzar taules redones regularment amb la 

mateixa fórmula utilitzada: dos ponents, cada 

un dels quals exposa una ponència in extenso, 

col•loqui final i publicació de les ponències en la 

web de la institució. 

• La comissió aprova l’informe sobre la situació de 

la música contemporània.

SESSIÓ DE 4 DE JULIOL DE 2016

• La comissió acorda la següent llista de qüestions 

a estudiar a partir de la sessió de setembre vinent, 

amb indicació dels ponents:

• Estudi de les partides culturals dels Pressuposts 

Generals de l’Estat, dels Pressuposts Generals de 

la Generalitat Valenciana i dels d’altres nivells 

administratius. Conseller Francisco Pérez Puche. 
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• Nous “agents culturals”: Edifici Veles i Vents, 

possible CaixaForum València, projecte de 

centre sociocultural en l’edifici de Bombas Gens, 

projecte de museu marítim de València. Conseller 

Francisco Pérez Puche.

• Noves arquitectures. Consellers Vicente González 

Móstoles i José María Lozano.

• Autors de la Decadència. Consellers Enric Lluch, 

Ramon Rosselló, Ricardo Bellveser, Francisco 

Pérez Puche.

• Promoció cultural i econòmica, marques, 

denominacions d’origen. Consellers Ricardo 

Bellveser, Vicente Farnós. 

• L’economia del bé comú, estudi per decidir, 

encara sense ponents.

• Cinema valencià – guionistes. Consellers Ramon 

Rosselló i Enric Lluch.

SESSIÓ DE 5 DE SETEMBRE DE 2016

• La Comissió es dóna per assabentada que el 

president de la comissió està redactant dos 

informes, un sobre el Pla Especial de Protecció 

de l’entorn dels Béns d’Interés Cultural, i un 

altre sobre el Pla d’Acció Territorial d’Ordenació 

de l’Horta de València, per a presentar en les 

pròximes comissions d’octubre i novembre.

• El president de la comissió, a més, en farà un altre 

sobre el Pla d’Acció Metropolitana.

• La Comissió es dóna per assabentada que el 

conseller Francisco Pérez Puche presentarà un 

document per a portar al Ple corresponent sobre 

les necessitats pressupostàries valencianes en 

matèria de Cultura.

• La comissió considera oportú que el CVC expresse 

la seua opinió sobre la creació de nous espais 

culturals en edificis emblemàtics valencians.

• S’ajorna l’estudi-informe sobre Noves 

Arquitectures i els estudis sobre la promoció 

cultural i econòmica, l’economia del bé comú i 

la situació del cinema valencià.

• La Literatura de la Decadència es farà en format 

de taula redona amb dos ponents encara no 

consignats.

• Les publicacions sobre el Quixot i el Tirant es 

presentaran en acabar la comissió del dia 3 

d’octubre, a les 13 hores.

SESSIÓ DE 3 D’OCTUBRE DE 2016

• El president proposa que la nota sobre la 

indefinició pressupostària en matèria de Cultura 

s’ajorne fins que no se’n tinguen més dades o el 

pressupost total. I que es faça en col•laboració 

amb la Comissió Jurídica. Per ara s’ajorna.

• El secretari de la comissió proposa que els 

membres del Consell aprofiten els seus viatges 

per a recopilar informació sobre els BIC d’arreu.

• El secretari del Consell demana al president, que 

és també membre de la Comissió de Llegat, que 

aquesta comissió hauria de fer un escrit per a 

la Generalitat demanant responsabilitats per la 

situació de ruïna del BIC de Berfull. El president de 

la comissió ho proposarà a la Comissió de Llegat, 

per si és possible fer-ho entre les dos comissions.

• El conseller Pérez Puche exposa la idea de fer dels 

cronistes locals Observadors del Patrimoni Local. 

La consellera Marcos diu que convé prudència 

en això i no alçar expectatives.

• El conseller Pérez Puche informa sobre la situació 

dels edificis Bombes Gens, Museu Marítim, 

Caixafòrum i Banys de l’Almirall. 

• El conseller Pérez Puche informa sobre les 

exposicions de l’Any Pinazo.

• El president fa un resum de l’informe sobre el 

PATOD de l’Horta. S’acorda endurir una mica la 

conclusió quarta.

• El president recorda que està pendent 

l’informe sobre l’Horta Sud i sobre el Pla d’Acció 

Metropolitana.

• Respecte a l’estudi sobre la Decadència, 

s’acorda proposar els ponents A. Ferrando, 

V. Escartí i E. Casanova. El secretari intentarà 

convéncer-los per al mes de gener.

• El conseller Bellveser proposa la Medalla del 

Consell per a M. Teresa Oller i farà la proposta per 

escrit.

• El conseller Pérez Puche proposa felicitar 

la Generalitat pel dia dels Palaus Oberts. El 

conseller Bellveser proposa esperar per a fer-ne 

una que incloga totes les mesures programades. 

El president conclou que la felicitació es farà 

per tots els actes de la programació per al 9 

d’Octubre.

SESSIÓ D’11 DE NOVEMBRE DE 2016

• S’aprova i passa a la Comissió de Govern 

l’informe sobre l’Avantprojecte de Llei de l’Horta 
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de València.

• S’aprova i passa a la Comissió de Govern 

l’informe sobre el Pla de Protecció de l’Entorn 

dels Béns d’Interés Cultural: Botànic, St. Miquel i 

St. Sebastià i Porta de Quart.

• S’aprova convertir la informació sobre el futur 

centre cultural de Bombas Gens en informe 

llevant l’apartat de Comentaris, i passar-lo a la 

Comissió de Govern.

• La comissió queda a l’espera de l’esquema de 

treball que sobre la qüestió de la revisió de la Llei 

de Patrimoni ha d’aportar-los la Comissió Jurídica.

• Per a la taula redona sobre la Literatura de la 

Decadència es planteja la possible data del 6 de 

febrer de 2017.

• Els pròxims informes que aportarà el conseller 

Pérez Puche seran sobre la Ceramo i Caixafòrum.

SESSIÓ D’1 DE DESEMBRE DE 2016

• Es felicita el conseller Pérez Puche per l’informe 

que va fer en el seu dia sobre les Falles de València 

i que va servir per a la decisió de la declaració de 

la UNESCO.

• S’acorda felicitar Joan Francesc Mira per la 

Medalla d’Or que ha rebut de la Universitat de 

València.

• Per a la comissió de gener el conseller Pérez 

Puche aportarà l’esborrany d’un informe sobre 

els pressupostos en matèria cultural.

• Per a la comissió de gener hi haurà les primeres 

aportacions per a la revisió de la Llei de Patrimoni.

• L’esborrany sobre el Pla d’Acció Territorial tornarà 

a la comissió de gener perquè la comissió tinga 

temps de valorar possibles aportacions.

• L’informe sobre la Ceramo s’aprova amb algun 

canvi menor.

• El possible informe sobre premsa impresa i 

digital es tractarà en la comissió de gener per a 

concretar millor l’abast del treball.

PROPOSTA DE CONCLUSIONS

La Comissió de Promoció Cultural, a les vista de les 

sessions celebrades i els debats i informes haguts al 

llarg de l’any 2016:

1. Mostra el seu interés pel desenvolupament de 

l’avantprojecte del PATOD de l’Horta i sobre el 

Pla d’Acció Metropolitana de València. I ho fa 

mitjançant uns informes aprovats en Comissió i, 

posteriorment, pel Ple.

2. Troba motius suficients per a encetar informes 

sobre el nous espais culturals, tant públics com 

privats (edificis Bombes Gens, Ceramo, Museu 

Marítim, Caixafòrum, Veles e Vents, Banys de 

l’Almirall, etc.) i, alhora, sobre els altres espais que 

estan en procés de recuperació.

3. Amb la mateixa intensitat que en el curs anterior, 

insta al Govern de l’Estat, Comunitat Valenciana, 

Diputacions i Ajuntaments a mantenir pressupostos 

adequats en matèria de cultura, educació, I+D+I, 

patrimoni històric i cultural, que garantisquen la 

continuïtat dels diversos projecte encetats.

4. Considera oportú i d’especial interés el Pla 

Especial de Protecció de l’Entorn dels Béns 

d’Interés Cultural.

5. Manifesta la seua preocupació envers les 

necessitats pressupostàries en matèria cultural. 

6. Mostra el seu interés per la poesia actual, per la 

música popular i per les manifestacions musicals 

contemporànies.
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Gestió econòmica-financera 2016
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1. C
O
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R

A
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EN
TS

1.379.015,09
(+) del Pressupost corrent

925.657,95
(+) de Pressupostos tancats

114.546,39
(+) de operacions no pressupostàries

338.810,75
(+) de operacions com

ercials
0,00
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1.608.140,13
(+) del Pressupost corrent

1.264.488,38
(+) de Pressupostos tancats

6.319,43
(+) de operacions no pressupostàries

337.332,32
(+) de operacions com

ercials
0,00

I. Flux net de Tresoreria de l'exercici (1-2)
-229.125,04

-229.125,04
3. Saldo inicial de Tresoreria

632.725,50
II. Saldo final de Tresoreria (I+3)

403.600,46
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El Consell en els mitjans de comunicació

	

		

19% 

12% 10% 

10% 

9% 

8% 

6% 
5 1% 

Incidència	per	temàtiques

1_Informes	i	declaracions	aprovades	al	2016

2_Funcionament	i	relació	Consell	Valencià	de	
Cultura	i	Govern	Valencià

3	_Visites	i	plens

4_Altres	declaracions	protecció	patrimoni	i	
recolzament	cultural

5_Homenatges	i	medalles	

6_Recolzament	Patrimoni	de	la	Humanitat

7_Informes	i	actes	altres	anys

8_Entrevistes	i	distincions	a	membres	i	
exmembres

9_Presentació	de	publicacions

10_Concursos	literaris	i	dibuix

11_Condolències

Al llarg de 2016, els mitjans de comunicació van publicar unes 300 informacions. Les notícies, els articles 

d’opinió i les entrevistes referides a l’activitat del Consell Valencià de Cultura (CVC), membres i exmembres 

ocuparen bona part de les pàgines dels diaris locals i comarcals, tant en les edicions impreses com en les 

digitals, a més de la premsa generalista de la Comunitat Valenciana i estatal, com també en xarxes socials 

d’altres entitats. 

El CVC també va enviar als mitjans un total de 25 notes de premsa, entre convocatòries, comunicats, 

declaracions i reaccions del president, en torn a les activitats i actuacions que desenvolupa la institució.  De 

les que adjuntem el text i una memòria fotogràfica.

El següent gràfic mostra, per temàtiques, les informacions que més difusió tingueren durant l’any passat.
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25/01/2016  

EL CVC REP EL SECRETARI AUTONÒMIC DE CULTURA

El secretari autonòmic de Cultura, Albert Girona, 

ha exposat este matí davant del Ple del Consell 

Valencià de Cultura els “dotze vectors”, en la seua 

expressió de la nova política cultural, concretats 

en: 1) procediment de selecció i nomenament de 

responsables d’institucions culturals amb adequació 

a una normativa de bones pràctiques, amb 

independència política i amb llibertat d’acció per a 

dur a terme el programa o projecte en funció del qual 

hagen estat elegits; 2) aprovació d’un pla estratègic 

de cultura, fruit de consultes amb tots els sectors 

implicats (experts, professionals del sector, agents 

econòmics, institucions) i d’un pacte per la cultura; 

3) canvis legislatius, referits als reglaments interns 

de diverses institucions, com l’IVAM, el Consorci de 

Museus o el Palau de les Arts; 4) Abandó de la política 

cultural basada en subvencions; 5) millorar els òrgans 

de govern de les institucions culturals; 6) una política 

d’inversions realista, orientada a mantenir els grans 

contenidors culturals existents, sense inversions en la 

construcció de nous, ja que alguns dels existents no 

s´utilitzen adequadament, i a més el deute generat 

no podrà liquidar-se fins al 2020; 7) obrir les entitats i 

contenidors culturals a la societat; orientació a crear 

nous públics; 8) foment de la llengua i la cultura 

pròpies; coordinació de totes les administracions 

per a dur les manifestacions culturals a tot el territori; 

projecció a l’exterior dels creadors i productors 

culturals valencians (presència en fires, etc.) i 

presència en òrgans culturals d’abast estatal; 9) estudi 

de noves formes de mecenatge i de finançament; 

10) coordinació entre institucions per a impulsar 

diversos plans: de foment del cinema i l’audiovisual 

valencià, pla de promoció del llibre i la lectura, 

gestió de biblioteques públiques, modernització de 

la gestió del patrimoni documental; 11) revisió de la 

Llei de patrimoni cultural valencià, nou Reglament 

d’arqueologia, Llei de museus; 12) extensió de les 

activitats culturals a tot el territori valencià.

Al final de la seua intervenció, Albert Girona s’ha 

referit a la necessitat de construir un relat nou de la 

cultura valenciana no basat en el que ha qualificat 

d’ocurrències, un treball per al qual ha demanat 

la col·laboració del CVC. Posteriorment, el Ple de 

l’entitat ha continuat la seua sessió ordinària, ja sense 

la presència del secretari autonòmic, en la qual 

ha aprovat un informe sobre la conveniència de 

conservar i habilitar alguns dels refugis antiaeris de 

la guerra civil encara en bon estat de conservació, 

per tal de preservar la memòria històrica; un altre 

informe sobre drets d’autor i la legislació referent 

a la propietat intel·lectual (a més, la Comissió 

Jurídica està treballant en un informe sobre la 

incompatibilitat entre la percepció de drets d’autor 

i el cobrament de pensions per jubilació, i un tercer 

a favor de reconèixer a l’Acadèmia Valenciana de 

la Música la qualificació d’acadèmia valenciana. 

Finalment el Ple ha aprovat les bases d’execució del 

règim pressupostari, comptable i de l’administració 

administrativa  per a l’exercici 2016 i un informe 

econòmic d’execució del pressupost corresponent 

al segon semestre de 2015. Tota esta informació ja 

pot ser consultada en la pàgina web de la institució.

26/01/2016 

VISITA PROGRAMA TALLER D’OCUPACIÓ PROMOCIÓ 

TURÍSTICA DE L’AJUNTAMENT DE VALÈNCIA

Notes de premsa
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29/02/2016 

SESSIÓ PLENÀRIA DEL CONSELL VALENCIÀ DE CULTURA

Consell Valencià de Cultura, València, 29 de febrer 

de 2016. El Ple del Consell Valencià de Cultura ha 

celebrat hui la seua sessió ordinària mensual, en la 

qual s’han aprovat els documents següents:– Un 

informe presentat pel vicepresident Ricardo Bellveser 

en nom de la Comissió de Llegat Històric i Artístic 

en què es demana una protecció efectiva de 

determinats elements de l’anomenada “obra del riu”, 

com bancs i monuments commemoratius: “Informe 

sobre l’estat de la barana del riu Túria i altres obres de 

la Fàbrica de Murs i Valls de la ciutat de València”.– 

Un informe sobre la impossibilitat que els escriptors i 

altres professionals artístics puguen compatibilitzar el 

cobrament de pensions de jubilació i el d’honoraris 

professionals o rendiments de les seues obres.– 

Un acord de compromís voluntari dels consellers 

d’abstenir-se d’assistir a les sessions de la institució en 

cas d’incórrer en la condició, dictada per un jutge, 

d’investigats per les seues activitats en l’exercici de 

funcions públiques.– La liquidació del pressupost de 

la institució de l’any 2015. Finalment, el president 

Santiago Grisolía ha anunciat la seua intenció de 

concedir la Medalla del Consell Valencià de Cultura 

a la doctora Ana Lluch.

01/03/2016 

ACORD SOBRE TRANSPARÈNCIA INSTITUCIONAL

El president del Consell Valencià de Cultura proposa 

a cada un dels membres de la institució l’assumpció 

del compromís següent: 

1 Que en cas d’incórrer en la condició, dictada per 

un jutge, d’investigat en causes relacionades amb 

funcions exercides com a càrrecs públics, renuncien 

voluntàriament, de manera cautelar, a l’exercici 

de les seues funcions com a membres del Consell 

Valencià de Cultura, a fi de preservar l’autoritat 

moral i el bon funcionament de la institució. 

2 Que tot membre del Consell Valencià de Cultura 

incurs en la condició d’investigat definida en el punt 

1 s’abstinga de participar en estudis i treballs de la 

institució relacionats amb activitats d’organismes 

públics o privats en els quals haja ocupat o ocupe 

algun càrrec de responsabilitat. En queden 

exceptuats els membres de la institució nomenats 

representants seus com a vocals de consells assessors 

d’altres organismes. 

VOTO PARTICULAR ACERCA de “LA PROPOSTA 

D`ACORDS SOBRE TRANSPARÈNCIA INSTITUCIONAL”. 

En el Pleno del Consell Valencià de Cultura del 

día 29 de febrero de 2016, me he abstenido 

de votar el documento de referencia y deseo, 

además, dejar constancia del voto particular que 

se desprende de la siguiente manifestación. 1. A 

mi juicio es improcedente e innecesario someter a 

votación plenaria una propuesta de instancia de 

la Presidencia, que como tal no requiere acuerdo 

alguno. 2. El contenido explícito de la misma, la 

renuncia voluntaria y cautelar al ejercicio de las 

funciones para las que fueron elegidos y nombrados 

los consejeros, no depende de otra cosa que no sea 

su propia voluntad de hacerlo. Se les inste o no a 

ello. 3. Aún admitida la adenda propuesta por la Sra. 

Marcos, el segundo parágrafo de la propuesta carece 

de sentido, puesto que no es sino una redundancia 

o consecuencia inmediata del primero si se diera 

la renuncia voluntaria y cautelar. 4. Finalmente, 

deseo declarar mi discrepancia fundamental con la 

propuesta, y es que no me encuentro en disposición 

moral de instar a la renuncia de un consejero, salvo 

en los casos establecidos en el art. 11 de la Ley 

12/1985 del CVC. Por tanto, he manifestado en el 

Pleno que considero esta Propuesta inadecuada 

en los términos en que ha sido redactada, y me he 

abstenido de participar en la votación Por lo que, en 

aplicación del art. 14 del Reglamento del CVC en 

concordancia con el art.25 de la Ley 12/1985, elevo 

y razono el presente VOTO PARTICULAR. En Valencia, 

a 29 de febrero de 2016 José María Lozano Velasco
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10/03/2016

VISITA FALLA NA JORDANA

11/03/2016 

VISITA FÉNIX TROYANA

21/03/2016

MARATÓN POÉTICO DEL CVC

En diferentes ocasiones, el Consell Valencià de 

Cultura ha prestado atención a la singularidad del 

momento que está viviendo la creación poética 

valenciana, la cual se está consolidando como 

una de las manifestaciones culturales más vivas del 

panorama español. Así lo expresó en la Declaración 

sobre el Día Mundial de la Poesía, que se aprobó 

en la Comisión de las Artes del 6 de marzo del 2014, 

señalándose en aquella ocasión que la poesía 

valenciana “se ha convertido en una llamada de 

atención a la importancia del pensamiento, la 

reflexión y la crítica como bases de la construcción 

de sociedades más cultas y solidarias”, y en términos 

similares lo había venido destacando en años 
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anteriores y sucesivos. Este año 2016 el CVC quiere 

celebrar este día con un maratón poético, que 

se inaugurará el lunes 21 de marzo, a las 12 de a 

mañana, en el Palau de Forcalló (Calle del Museo, 3 

de Valencia) con asistencia de los más destacados 

poetas, tanto en valenciano como en castellano, y 

en el que se leerán poemas, propios de los autores 

que asistan, o de otros poetas, de cualquier periodo 

histórico o país que se quiera escoger, así como 

poemas visuales, concretos, clásicos, performances 

o interpretaciones. El acto será de libre acceso 

hasta completar el tiempo previsto de ocho horas, 

bastará para ello acudir a la sede del CVC en el 

espacio de duración del maratón, o en caso de 

grupos, anunciarlo antes para poder programar 

ordenadamente la actividad. El Consell Valencià 

de Cultura, con anterioridad, ha celebrado unas 

Jornadas de poéticas en las que se reflexionó sobre 

la importancia de dar una mayor visibilización de la 

poesía valenciana y sus agentes, cuya destacada 

actividad cultural se expande en innumerables 

espacios públicos y privados de nuestro territorio, 

organizados en torno a asociaciones poéticas o 

tertulias, valiéndose de lecturas, presentaciones de 

libros y de manifestaciones poéticas. Con la voluntad 

de que estos propósitos se convirtieran en un estímulo 

para que la poesía siga siendo una actividad cultural 

viva, dinámica y creativa, el CVC da ahora un paso 

más al organizar el I Maratón Poético Valenciano, 

en el Palau de Forcalló, lugar de encuentro de los 

poetas valencianos.

29/03/2016 SESSIÓ PLENÀRIA A XÀBIA

Xàbia, 29 de març de 2016. El Consell Valencià 

de Cultura ha celebrat hui a Xàbia la seua sessió 

plenària del mes de març, convidat per la corporació 

municipal a visitar la ciutat i a interessar-se per 

diversos béns del patrimoni històric local i comarcal 

de gran valor etnològic, com són els molins de 

vent, les pesqueres en els penya-segats costaners i 

els riuraus. En el curs de la sessió, el Ple del CVC ha 

aprovat tres informes referents a declaracions de 

BIC: un a favor de la declaració BIC de les Normes 

de Castelló, o Normes del 32, acord històric per la 

unificació ortogràfica del valencià; un altre per a la 

protecció de dos activitats tradicionals de l’Albufera 

de València: la pesca artesanal i la navegació a vela 

llatina; i finalment un en què es demana la protecció 

i dignificació de rètols artístics de carrers de la ciutat 

de València col·locats en temps de la II República, 

obres d’artistes reconeguts efectuades en l’estil Déco 

de l’època. En la part de la sessió oberta al públic, 

després de la intervenció del professor Santiago 

Grisolía, president de la institució, en la qual ha oferit 

els servicis de sanció i de mediació del CVC en els 

projectes culturals de la la corporació municipal, els 

consellers han exposat davant d’una audiència que 

omplia a vessar la Sala del Ple de l’Ajuntament de 

Xàbia l’estructura del Consell Valencià de Cultura, el 

seu funcionament basat en els treballs de comissions 

informatives que posteriorment passen a l’aprovació 

del Ple, i els continguts d’estos treballs, dels quals 

els mitjans de comunicació valencians donen 

regularment notícia. Hem de destacar la presència 

en la sessió de regidors d’altres localitats de la Marina 

Alta, com són l’alcalde del Verger, el de Pego, el del 

Poble Nou de Benitatxell, el de Jesús Pobre i el tinent 

d’alcalde de Dénia. Finalment, José Chulvi, alcalde 

de Xàbia, ha pronunciat un interessant discurs en 

el qual ha reivindicat el paper de la cultura en el 

desenvolupament social –“la recerca cultural ha de 

passar de la funció decorativa a la motora”–, i ha 

demanat la col·laboració del CVC per a aconseguir 

el reconeixement dels béns damunt esmentats 

(molins de vent, pesqueres i riuraus). El president 

Santiago Grisolía i la resta de consellers s’han mostrat 

més que disposats a respondre a les demandes de 

l’alcalde. Després de la sessió, els consellers han visitat 

l’exposició de la Fundació CIRNE i el Museu de Xàbia.
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31/03/2016

REUNIÓ AMB MANUEL ALCARAZ RAMOS, CONSELLER 

DE TRANSPARÈNCIA, RESPONSABILITAT SOCIAL, 

PARTICIPACIÓ I COOPERACIÓ DE LA GENERALITAT 

VALENCIANA 

31/03/2016 

REPRESENTACIÓ MIRACLE DE SANT VICENT ALTAR DEL 

CARME

06/04/2016 

MICROSEMINARI CSS. CIÈNCIES: ACORD COP21 PARIS

11/04/2016 

COMPAREIXENÇA JULIO BADENES : CASTELL DEL PUIG

19/04/2016 

PREMI FUNDACIÓ PRINCESA DE GIRONA

Sílvia Osuna, Premi Fundació Princesa de Girona 

Recerca Científica 2016 

La premiada ha estat guardonada per obrir una 

nova via a l’abaratiment de fàrmacs mitjançant la 

química computacional 19 d’abril de 2016, València 

– Sílvia Osuna Oliveras (Castelló d’Empúries, Girona, 

1983) ha estat guardonada amb el Premi FPdGi 

Recerca Científica 2016 per la seva contribució a 

una nova forma de desenvolupament d’enzims –

els catalitzadors químics de la vida– que permetrà 

abaratir la producció de fàrmacs. El jurat, reunit en 

aquesta ocasió a la seu del Consell Valencià de 

Cultura, ha comunicat aquesta tarda el resultat 

de la seva deliberació que, de forma unànime, 

premia a Osuna “per la seva recerca enfocada al 

desenvolupament d’enzims a la carta mitjançant la 

química computacional per a la síntesi i producció 

de fàrmacs”. Els membres del jurat del Premi FPdGi 

Recerca Científica per a aquesta edició han estat 

María Blasco Marhuenda, Directora del Centre 

Nacional de Recerques Oncològiques (CNIO) i 

membre del Consell Assessor de la FPdGi; Emilio 

Lamo de Espinosa, catedràtic de sociologia de 

la Universitat Complutense i membre del Consell 

Assessor de la FPdGi; Avelino Corma, químic 

fundador i exdirector de l’Institut de Tecnologia 

Química; Oriol Mitjà, Premi FPdGi Recerca Científica 

2013; i Jorge Wagensberg, editor, escriptor i professor 

de la facultat de Física de la Universitat de Barcelona 

i també membre del Consell Assessor de la FPdGi. 

El veredicte destaca a la premiada “per la seva 

excel·lència científica, l’audàcia en el plantejament 
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de la seva recerca i la capacitat d’innovació en el 

desenvolupament d’una nova tecnologia”. Després 

de la sorpresa inicial per la concessió del Premi, 

que ha qualificat com “un gran reconeixement”, la 

científica alt empordanesa, que actualment treballa 

al parc tecnològic de la Universitat de Girona, ha 

explicat l’emoció que li suposa treballar amb els 

enzims, “els veritables catalitzadors del cos, els que 

fan que la vida existeixi”. “Gràcies a la química 

computacional –afegeix Osuna– podem modificar 

aquests enzims de forma natural i, per tant, provocar 

les reaccions al cos que nosaltres volem, perquè els 

enzims es comportaran com nosaltres volem. Estem 

parlant de reaccions més pures, netes i ràpides 

que, en el moment de desenvolupar fàrmacs en 

permetran abaratir costos de producció i, fins i tot, 

ser molt més sostenibles en el procés”. L’acte de 

València suposa el tercer anunci dels guanyadors 

dels Premis Fundació Princesa de Girona d’enguany, 

després dels d’Arts i Lletres (Saragossa, 17 de març) 

i Empresa (Granada, 5 d’abril). Els premis Fundació 

Princesa de Girona reconeixen la trajectòria 

innovadora i exemplar de joves d’entre 16 i 35 anys, 

així como la d’una entitat que treballi en benefici 

dels joves. La categoria Recerca Científica premia, 

específicament, a joves científics (incloent-hi els que 

es dediquen a les ciències humanes i socials) amb 

projectes o experiències de recerca destacats en la 

seva disciplina, emprenedors, innovadors i amb un 

elevat potencial de desenvolupament futur. De les 

209 candidatures presentades a concurs en aquesta 

setena edició dels Premis FPdGi, un total de 74 han 

optat al guardó en la categoria Recerca Científica. 

Després de la deliberació del jurat, reunit al Palau de 

Forcalló, seu del Consell Valencià de Cultura, una 

trentena de joves valencians han pogut intercanviar 

experiències i inquietuds amb els membres del 

jurat, en un dels ja tradicionals dinars encontre que 

l’FPdGi organitza amb motiu d’aquests actes de 

proclamació. La celebració s’ha tancat a la solemne 

Aula Capitular del Centre del Carme amb una taula 

rodona que ha volgut respondre a la pregunta: “Quin 

paper tindrà la ciència espanyola en els principals 

avenços dels propers 10 anys”. El debat ha comptat 

amb la intervenció dels membres del jurat i també 

de Samuel Sánchez, Premi FPdGi Recerca Científica 

2015, i ha estat moderat per Jorge Wagensberg. 

Sílvia Osuna, Premi FPdGi Recerca Científica 2016 

Nascuda a Castelló d’Empúries el 1983, Sílvia Osuna 

Oliveras és llicenciada i doctora en química per la 

Universitat de Girona. Ha realitzat estades d’estudi i 

recerca a institucions com la University of California 

a Los Angeles (Estats Units) o la Université Libre de 

Bruxelles (Bèlgica). La seva recerca s’ha centrat en 

el desenvolupament del projecte MetMoDEzyme, 

que té com a objectiu desenvolupar un protocol 

computacional que permeti dissenyar enzims per 

abaratir els preus de producció dels fàrmacs. Els 

enzims són els catalitzadors de la natura que fan 

possible totes les reaccions químiques necessàries 

per a la vida. Premis Fundació Princesa de Girona 

2016 Els Premis Fundació Princesa de Girona consten 

de quatre guardons individuals i un per a entitats que 

treballin en favor dels joves. A més de la categoria 

Recerca Científica, també es donen els següents 

premis: 

· El Premi FPdGi Arts i Lletres, que reconeix la trajectòria 

de joves amb un talent i una obra prometedora en 

qualsevol de les disciplines de les arts i lletres (cinema, 

teatre, dansa, gastronomia, música, fotografia, 

pintura, vídeo, arquitectura, moda, escultura, 

literatura, disseny i qualsevol altra manifestació 

artística). El Premi 2016 va ser anunciat el passat 17 

de març a Saragossa i va recaure, amb caràcter ex 

aequo, en el percussionista Andrés Salado i la poeta 

Elena Medel. 

· El Premi FPdGi Empresa, que reconeix a aquells 

joves amb iniciativa emprenedora que hagin liderat 

o estiguin impulsant projectes d’empresa originals i 

viables que destaquin pel seu impacte positiu en 

la societat. El passat 5 d’abril, a la Universitat de 

Granada, es va donar a conèixer el guardonat 

d’aquest any, Sergio Álvarez Leiva, CEO de CartoDB, 

reconegut per la seva innovadora proposta 

cartogràfica, que permet visualitzar i analitzar en 

mapes grans quantitats de dades recollides amb tot 

tipus de dispositius mòbils. 

· El Premi FPdGi Entitat, que s’anunciarà el proper 

26 d’abril a Madrid, i que destaca la trajectòria 

d’institucions emprenedores que treballen en pro dels 

joves, fomentant l’esperit emprenedor, l’ocupació i la 

inserció laboral, l’educació i l’èxit escolar, la vocació 

i el talent. 

· I el Premi FPdGi Social, que s’anunciarà el 5 de 

maig a Barcelona, distingeix a joves que, pel seu 

lideratge i compromís personal, hagin aconseguit 
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èxits en la creació i l’impuls de projectes d’integració 

de persones i grups marginats o en risc d’exclusió 

amb una visió innovadora i en el marc d’entitats o 

empreses socials. La cerimònia de lliurament dels 

Premis FPdGi 2016, que estan dotats amb 10.000 

euros i una reproducció d’una obra de l’escultor 

Juan Muñoz, tindrà lloc el proper 1 de juliol, sota 

la presidència de S. M. els Reis, en el marc d’un 

programa de dos dies d’activitats a la ciutat de 

Girona. La primera jornada estarà dedicada a 

diverses activitats de foment de l’emprenedoria 

entre els joves, al centre històric de Girona, així com 

una nova edició dels Close Encounters. L’endemà 

tindrà lloc la III Jornada Educar el Talent Emprenedor 

des de l’escola i la trobada anual de participants en 

el programa Apadrinant el Talent. 

20/04/2016

VISITA ESCOLAR IES MARIA CARBONELL BENETÚSSER

26/04/2016

MEDALLA DE PLATA DEL CONSELL VALENCIÀ DE 

CULTURA PER A LA DOCTORA ANNA LLUCH

El Consell Valencià de Cultura ha imposat avui la seua 

Medalla a la prestigiosa oncòloga i investigadora 

Anna Lluch. L’acte ha tingut lloc en la Sala del Ple de 

la seu de la institució, plena de gom a gom per la gran 

assistència a l’homenatge retut a la científica, i ha 

comptat amb la presència dels màxims representants 

polítics valencians, encapçalats pel president de la 

Generalitat, Ximo Puig, i el de les 

Corts, Enric Morera, i de representants d’institucions 

acadèmiques i mèdiques. També hi han assistit, entre 

altres, el portaveu del PSPVPSOE a les Corts Manuel 

Mata, el secretari autonòmic de Cultura Albert 

Girona, la secretària autonòmica de Sanitat Dolores 

Salas, un representant de la Diputació de València, 

responsables i facultatius de l’Hospital Clínic de 

València, de l’Institut d’Investigació Sanitària INCLIVA 

i representants de la Reial Acadèmia de Medicina 

de la Comunitat Valenciana, de la Universitat de 

València, del CEU San Pablo i de la Universidad 

Europea. Tal com ha proclament el secretari del 

Consell Valencià de Cultura, Jesús Huguet, en la 

lectura de l’acta de concessió: “La Dra. Lluch és fidel 

exponent d’un principi assumit pel Consell Valencià 

de Cultura com a eix de la seua missió. Anna Lluch, 

en les seues investigacions i aportacions en el camp 

de l’oncologia, se’ns manifesta com un referent 

internacional de la lluita contra el càncer de mama, 

amb la seua contribució per tal d’identificar i avaluar 

marcadors tumorals. Però l’arrelament a la identitat 

pròpia la du a unir ciència i cultura, com un tot 

indestriable, que propicia des de la solidaritat, la 

preocupació social o la inquietud formativa, un 

servici a la comunitat que formem les valencianes i 

els valencians”. El professor Santiago Grisolía, 

president del Consell Valencià de Cultura, ha 

presentat la Dra. Anna Lluch com un exemple de l’alt 

nivell d’excel·lència de la comunitat científica 

valenciana i ha recordat a les autoritats presents la 

necessitat d’honorar, en els pressuposts de la 

Generalitat per a l’any 2017, el compromís adquirit 

amb el Pacte per la Ciència firmat amb representants 

acadèmics i empresarials en novembre de l’any 

passat. Esta és la còpia completa del seu discurs: 

“Señoras y señores Bienvenidos a la entrega de la 

Medalla del Consell Valencià de Cultura a la Doctora 

Anna Lluch Hernández. Es un honor recibirles en esta 

casa, que es la suya y de todos los valencianos. 
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Permítanme dirigirles unas palabras. En noviembre 

del año pasado muchos de los presentes suscribimos 

un pacto por la ciencia. En ese pacto todos los 

firmantes nos comprometimos con una modernización 

de nuestro sistema productivo en la que el papel de 

la investigación científica tiene que ser decisivo. Pues 

bien, nuestros científicos están listos para cumplir su 

parte del pacto y este homenaje de hoy a la Doctora 

Anna Lluch pretende hacer visible esa realidad. La 

realidad de que tenemos científicos de primerísima 

fila. Y de primera fila tenemos a muchos más. Y 

tenemos un ejército de jóvenes promesas que no 

desea más que ponerse a trabajar. Finalmente, por 

suerte tenemos un gobierno que ha dado muestras 

de entender de qué va la economía del 

conocimiento. Lo que no tenemos, desde luego, son 

recursos suficientes. Pero habrá que sacarlos de 

donde sea, porque en ello nos va el futuro. Lo digo 

porque dentro de poco algunos de ustedes se 

pondrán a trabajar en los presupuestos de la 

Generalitat para el año que viene. Y esta institución 

que presido me ha mandado pedirles que, cuando 

se pongan con los presupuestos, se acuerden de 

nuestro pacto de noviembre. Y que, hasta donde 

sea posible, intenten cumplirlo y hacerlo cumplir. Y, 

por lo mismo, yo quisiera que en ese momento 

también se acordaran de este homenaje de todos 

nosotros a la Doctora Anna Lluch. Porque la Doctora 

Lluch es un ejemplo del altísimo nivel que puede 

alcanzar el trabajo de nuestros investigadores. 

Contar con una científica tan brillante como ella 

tiene que llenarnos de orgullo como valencianos. 

Pero también debe infundirnos a todos sentido de la 

responsabilidad. Si ella ha cumplido con creces, los 

demás quedamos obligados a hacer nuestra parte, 

a cumplir con nuestra parte del pacto. Por eso, 

cuando se presentó la propuesta de conceder a la 

Doctora Anna Lluch la Medalla del Consell Valencià 

de Cultura, el acuerdo a favor de los miembros de 

este Consell fue immediato y unánime. Lo 

consideramos un gesto obligado de reconocimiento 

a su brillante aportación al conocimiento científico 

en una especialidad tan importante para todos 

como es la oncología. Pero también lo consideramos 

desde el punto de vista de la oportunidad, 

considerando la capacidad de nuestra investigadora 

y de su trabajo para representar de manera ejemplar 

el nivel de la comunidad científica valenciana ante 

nuestra clase política, ante nuestra clase empresarial 

y ante el conjunto de nuestra sociedad. Por lo tanto, 

no me extenderé recordándeles el currículum de la 

Doctora Anna Lluch. Todos somos conscientes de lo 

merecido del homenaje que hoy le tributamos, y la 

respuesta de los presentes a la convocatoria de este 

acto lo demuestra de sobras. En este momento todos 

nos sentimos a su lado. Y en el futuro, recordando 

este momento, espero que todos nos sintamos al 

lado de nuestra comunidad científica, que la 

Doctora Anna Lluch representa de manera tan 

brillante, y con unos resultados tan positivos para la 

sociedad. Muchas gracias a todos por su atención”. 

Y esta és la còpia de la intervenció de la Doctora 

Anna Lluch, en la qual ha recordat el caràcter 

col·lectiu de la investigació científica, ha demanat 

fer un esforç per reservar-hi recursos suficients i ha 

suggerit l’interés d’impulsar una bona llei de 

mecenatge, com a font complementària de 

finançament de la investigació: “Bon dia. Molt 

Honorable President d ela Generalitat, Molt Excel·lent 

President de les Corts Valencianes, Molt Il·lustre 

President del Consell Valencià de Cultura, Excm. 

President de la Reial Acadèmia de Medicina, 

Il·lustríssim Director General de l’INCLIVA, dignes 

autoritats, amigues i amics. Vull en primer lloc agrair 

al Consell Valencià de Cultura la distinció que hui 

se’m fa, atorgant-me esta medalla que vol ser un 

reconeixement a una tasca científica, clínica i 

docent en el món de la medicina. En els temps 

actuals, qualsevol activitat investigadora mai és, ni 

podria ser, una tasca individual, sinó fruit d’una 

col·laboració estreta de gran equips interdisciplinars. 

És per això que vul compartir esta distinció amb els 

qui, amb el seu treball diari, fan possible els avanços 

de la ciència mèdica, la seua ràpida trasllació en els 

tractaments als pacient, així com a tots els qui 

participen, directament o indirectament, en la 

formació de les noves generacions de metges. I eixe 

treball compartit el fem, i volem continuar fent-lo, 

des d’una sanitat pública i des de la universitat 

pública, que les volem de la màxima qualitat, al 

servici de la ciutadania i sense cap tipus de 

discriminació per raons socials o econòmiques. Fruit 

d’eixe treball interdisciplinar, els avanços de la 

medicina en general, i més concretament en la 

investigació del càncer, han estat enormes i deuen 

continuar sent-ho. Ara més que mai és necessari que 
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els recursos destinats a la investigació i a la formació 

acadèmica siguen suficients per a no aturar els grans 

avanços obtinguts fins a hui, perquè una societat 

que no potencie la investigació i la qualitat de la 

formació està condemnada al retrocés social i 

econòmic. No ignorem les especials dificultats 

econòmiques actuals, però mai poden ser motiu per 

a detraure els recursos necessaris per a la investigació. 

Cal plantejar-se que potser siga l’hora d’impulsar 

una bona llei de mecenatge que puga col·laborar, 

encara que de manera subsidiària, amb els recursos 

públics pertinents per a no aturar la necessària 

investigació en qualsevol camp, i de manera especial 

en el de la salut, per la seua enorme incidència 

social. La investigació i l’assistència mèdica busquen 

un futur millor, i este desafiament requerix sobretot 

d’un suport decidit, que ens acoste a l’excel·lència, 

millorant permanentment els resultats obtinguts en 

estos dos àmbits. I vulguera aprofitar el fet d’estar en 

el marc del Consell Valencià de Cultura per a fer 

èmfasi en la formació dels nous metges i metgesses. 

Crec que el metge del present, com també el del 

futur, ha de tindre una mirada escrutadora de 

l’entorn globalitzat en el que viu, per a conéixer les 

tendències que marquen el futur i avançar 

científicament, adequant l’exercici de la pràctica 

mèdica sense perdre en cap moment el respecte a 

la dignitat dels pacients. La formació de les noves 

generacions de metges ha d’incorporar en els seus 

programes la comprensió del pacient i la seua 

manera de reaccionar a la malaltia i al patiment. 

Igualment, ha de partir d’una profunda vocació de 

servici, amb una gran empatia amb els pacients. Ha 

de ser compassiu i solidari per a liderar un sistema 

sanitari veritablement al servici de la societat. Este ha 

de ser el nostre compromís com a investigadors i com 

a metges. La nostra societat així ho espera i s’ho 

mereix. I no podem ni devem defraudar-la”.

19/05/2016

CONSELL VALENCIÀ DE CULTURA DEL TIRANT AL 

QUIXOT. ENTRE LLIBRES I CAVALLERS

Este matí ha tingut lloc en la seu del Consell 

Valencià de Cultura un col·loqui sobre el Quixot 

i el Tirant protagonitzat pels acadèmics Rafael 

Beltrán Llavador, del Departament de Filologia 

Espanyola de la Universitat de València, i Joan Ignasi 

Soriano, investigador del l’Institut Interuniversitari de 

Filologia Valenciana a la Universitat d’Alacant. Els 

conferenciants han repassat les relacions entre dos 

obres mestres de les dos grans tradicions literàries 

ibèriques: Tirant lo Blanc i el Quixot, tant pel que fa 

al fons comú de les novel·les de cavalleries, com als 

seus distints itineraris editorials, i a la seua significació 

com a obres pròpies de l’esperit del Renaixement. Les 

intervencions dels especialistes han estat seguides 

d’un col·loqui amb el públic, i especialment amb 

els membres de la institució, també literats, Jesús 

Huguet, Ricardo Bellveser i Vicente Muñoz Puelles.
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27/05/2016

POMELL DE FLORS DEL CORPUS

30/05/2016

EL CVC DEMANA PER A SAGUNT EL ‘SEGELL 

PATRIMONIAL EUROPEU’

Consell Valencià de Cultura, Sagunt, 30 de maig de 

2016. El Ple del Consell Valencià de Cultura, reunit 

excepcionalment a Sagunt en una de les seues sessions 

anuals fora de la seu de la institució, ha aprovat una 

Declaració per la qual demana al Govern valencià 

que pose en marxa els tràmits necessaris per a sol·licitar 

que s’atorgue al conjunt monumental de Sagunt el 

Segell de Patrimoni Europeu. El Segell de Patrimoni 

Europeu és una iniciativa de la Unió Europea que té 

com a objectiu posar en relació el patrimoni amb el 

desenvolupament sostenible de les regions i difondre 

el coneixement de la riquesa que suposa la diversitat 

per a les generacions futures. Poden optar al segell 

els monuments, llocs arqueològics, llocs de memòria, 

els paisatges culturals, el patrimoni contemporani 

o el patrimoni immaterial, associats a un lloc, que 

hagen tingut un paper fonamental en la història 

europea, de la integració europea o de la Unió. Els 

requisits exigits són: tractar-se d’un valor europeu 

simbòlic, que el projecte promoga la dimensió 

europea i comptar amb un pla de treball definit. La 

declaració ha estat aprovada per unanimitat del Ple 

de la institució, en presència de l’alcalde de Sagunt, 

Quico Fernández, d’altres membres de la corporació 

municipal i de veïns assistents a l’acte. Igualment el 

Consell Valencià de Cultura ha declarat formalment 

el seu suport a la sol·licitud de declaració de Sagunt 

com a Patrimoni de la Humanitat. En la mateixa sessió, 

la institució assessora en matèria cultural ha aprovat 

la seua Memòria 2015, un informe sobre la situació 

i les expectatives dels jóvens investigadors científics 

valencians, i dos més sobre tema patrimonial: un 

sobre les “pesqueres de cingle” de la costa de Xàbia 

i un altre sobre els molins de vent de la Marina Alta. Al 

terme de la sessió, els membres del Consell Valencià 

de Cultura han visitat la Via del Pòrtic, un notable 

jaciment arqueològic localitzat a finals del segle XX, 

amb restes romanes, paleocristianes i musulmanes, 

recentment habilitat de manera exemplar, ja que s’hi 

ha aconseguit resoldre la coexistència del respecte 

al patrimoni amb el desenvolupament urbà del 

jaciment museitzat es troba en els baixos d’un edifici 

de nova construcció.
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31/05/2016

LLIURAMENT DE PREMIS DE LA X EDICIÓ DEL CONCURS 

ESCOLAR LITERARI I D’IL·LUSTRACIÓ I EXPOSICIÓ

El professor Santiago Grisolía, president del Consell 

Valencià de Cultura, ha presidit este matí en la seu de 

la institució la cerimònia de lliurament de premis de la 

IX edició del seu concurs escolar literari i d’il·lustració, 

dedicat enguany al tema dels moviments migratoris 

i la crisi dels refugiats. En les seues paraules de 

benvinguda als escolars premiats i a professors i 

pares assistents, el científic ha subratllat que la crisi 

migratòria no admet solucions fàcils, i que estava 

segur que els treballs premiats eren altres tantes crides 

a la reflexió sobre un assumpte molt preocupant i de 

màxima actualitat. L’edició 2015-2016 del concurs 

ha comptat amb la participació de 1.671 alumnes 

de 72 centres d’ensenyament d’ESO, FP i Batxillerat, 

de tot el territori valencià. S’hi han presentat 576 

obres literàries breus, de diversos gèneres, 18 d’elles 

premiades, i 1.085 obres gràfiques, amb 12 premis, 

que quedaran exposades en el Centre del Carme 

fins al 30 d’agost vinent. La inauguració de l’exposició 

s’ha efectuat a continuació de l’acte de lliurament 

dels premis i ha comptat amb la presència de José 

Luis Pérez Pont, nou director del Consorci de Museus.

21/07/2016

PRESENTACIÓ LLIBRE “UN VIAJE A FILIPINAS” DE JOSEP 

JOAQUIM BONET I SERRA

PRESENTACIÓ DEL LLIBRE EDITAT PER L’INSITUT ALACANTÍ 

DE CULTURA JUAN GIL-ALBERT A LA SEU DEL CONSELL 

VALENCIÀ DE CULTURA  

 

L’Institut Alicantí de Cultura Juan Gil-Albert ha 

presentat a la seu del Consell Valencià de Cultura, 

el facsímil Un viaje a Filipinas (1891), de Josep 

Joaquim Bonet, amb pròleg de Emilio Soler i un estudi 

introductori de Vicent Ortuño. 

L’obra editada en facsímil per l’Institut Alicantí de 

Cultura Juan Gil-Albert es va escriure en 1891 per 

un veí d’Ondara, Josep Bonet, que narra la seua 

vida com a soldat en Filipines abans de la seua 

independència d’Espanya. 

En l’acte han intervingut el President del Consell 

Valencià de Cultura, Santiago Grisolía, el Director 

de l’Institut Alacantí de Cultura Juan Gil-Albert, 

José Ferrándiz Lozano, el Director de Publicacions 

de l’Institut Alicantí de Cultura Juan Gil-Albert, Joan 

Borja, l’historiador Emilio Soler Pascual i Vicent Ortuño 

Ginesta, Gerent de la Mancomunitat Cultural de la 

Marina Alta. 

El professor Grisolia ha donat la benvinguda i obert 

les portes del CVC  a l’Institut Alicantí de Cultura Juan 

Gil-Albert, qualificant-lo com ”institució germana en 

la cultura” i recordant amb emotivitat al qui va ser 

primer president del Consell Valencià de Cultura.   

José Ferrándiz  ha assenyalat que aquest manuscrit 

no és sinó el testimoni dels milers de soldats espanyols 

que van viure la mateixa experiència . Un fet de gran 
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transcendència històrica, social i visual.  

Joan Borja ha agraït que l’Institut Alicantí de Cultura 

Juan Gil-Albert poguera disfrutar de la casa cultural 

de tots els valencians, que és el Consell Valencià de 

Cultura. 

Emilio Soler, ha fet un recorregut de l’història de 

Filipines des del seu descobriment fins a la marxa o 

venda de Filipines per Espanya als Estats Units. També 

ha indicat que l’edició facsímil respecta l’obra 

original escrupulosament, un llibre de viatjes on es 

critica durament a l’administració colonial espayola 

pel seu abandonament de la colonia.  

Vicent Ortuño, ha explicat cóm un fet casual, el 

rescat d’un llibre que anava al fem, pot abocar al 

coneixement de les experiències i vivències que 

l’autor volia transmetre als seus “lectors”, familiar i 

amics. 

L’acte ha comptat amb la presència del President 

de la Generalitat, Ximo Puig, així com de Joan Lerma, 

senador pel PSPV, els consellers del Consell Valencià 

de Cultura i nombroses personalitats del món cultural 

valencià.

26/09/2016

SESSIÓ PLENÀRIA A L’AJUNTAMENT DE LLÍRIA

El Consell Valencià de Cultura s’ha reunit avui en sessió 

plenària a Llíria, en vespres de les festes de Sant Miquel. 

Ha sigut a l’edifici gòtic de Ca la Vila, l’ajuntament, on 

els han rebut l’alcalde, Manolo Civera, i els membres 

de la corporació. Abans d’una roda de premsa 

conjunta el Consell ha lliurat al consistori una placa 

commemorativa de l’acte.  Poc abans del migdia 

s’ha iniciat el Ple Ordinari del Consell amb l’ordre del 

dia previst, en què entre altres qüestions i a proposta 

del conseller José María Lozano, el Consell acorda 

per unanimitat adherir-se a la Universitat Politècnica 

de València, a la Reial Acadèmia de Sant Carles 

i a l’aval personal del sr. Colalucci, en el suport a 

la candidatura de Pilar Roig al Premi Nacional de 

Conservació i Restauració de Béns Culturals. Quan 

s’ha acabat el Ple Ordinari ha començat la Sessió 

Extraordinària, de portes obertes, a la qual s’ha afegit 

l’alcalde. Santiago Grisolía, el president del Consell, 

ha iniciat la Sessió Extraordinària celebrant en unes 

paraules l’oportunitat de fer l’acte a la capital del 

Camp de Túria, perquè l’ajuntament ha declarat  

l’any 2017 l’Any dels 12 treballs d’Hèrcules.  

Santiago Grisolía ha parlat de l’ambició i la dificultat 

del  projecte, que requerirà l’esforç conjunt 

d’administracions i institucions diverses, entre les quals 

el Consell Valencià de Cultura. Ara es complixen 100 

anys des que es va descobrir a Llíria elmoscaic romà 

del mateix nom que actualment s’exposa al Museu 

Arqueològic de Madrid, i es vol aconseguir el retorn 

temporal de la peça per a convertir-la en l’objecte 

central d’una gran exposició al Museu Arqueològic 

de Llíria. La intenció última és la de fer de Llíria una 

visita obligada per als estudiosos i els visitants que 

s’interessen pel passat romà. Després els presidents 

de les comissions del Consell Valencià de Cultura han 

explicat els temes en què s’ocupen actualment, i ha 

tancat la sessió l’alcalde Manolo Civera. L’estada a 

Llíria ha finalitzat amb una visita a les termes romanes 

i als mausoleus

03/10/2016 

ENTREGA MEDALLA CVC 30 ANIVERSARI EDICIONS 

BROMERA

Del Tirant Al Quixot. 30 Anys De L’Editorial Bromera.

Es presenten en la seu del Consell Valencià de Cultura 
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els llibres que l’editorial Bromera ha editat sobre el 

Tirant i el Quixot en commemoració del IV centenari 

de la mort de Cervantes 

Consell Valencià de Cultura, València, 3 d’octubre 

2016. Al migdia ha tingut lloc en la seu del Consell 

Valencià de  Cultura la presentació dels llibres que 

sobre el Tirant lo Blanc i el Quixot ha publicat l’editorial 

Bromera. Santiago Grisolía, el president del Consell, 

ha donat la benvinguda a Josep Gregori, el director 

gerent, i a Gonçal LópezPampló, el director literari. 

Tot seguit, Enric Lluch, membre de la institució, ha fet 

un breu repàs dels 30 anys de l’empresa editorial, i ha 

donat pas a les intervencions de Josep Gregori i de 

López-Pampló.  

Gregori s’ha felicitat pel bon moment de la narrativa 

i la poesia valencianes, cosa que fa més fàcil, ha 

dit, un dels reptes de l’editorial, que és traure de 

la invisibilitat els escriptors valencians. Per la seua 

banda, López-Pampló, el director literari, ha parlat 

específicament dels llibres que han anat publicant 

de Cervantes i Martorell a través dels segells Bromera 

i Algar, en valencià i castellà respectivament. Ha 

remarcat la importància dels clàssics en qualsevol 

cultura, i de quina manera intenta Bromera adreçar-

se a diversos públics amb diverses adaptacions 

d’estos dos clàsssics: des de les versions per als 

públics en edats escolars (i en diversos idiomes), a 

versions teatrals, passant pels llibres de gran format 

profusament il·lustrats. 

Entre el públic estaven els diputats Mercedes 

Caballero i Fernando Delgado. Este últim ha lloat 

l’esforç de l’empresa, i ha valorat especialment el 

risc que assumix publicant tanta varietat de llibres 

sobre el Quixot i el Tirant perquè, ha dit, seria molt 

pitjor el risc d’oblidar-los. 

Al final de l’acte el president del Consell Valencià 

de Cultura, Santiago Grisolía, ha lliurat la Medalla 

del Consell a Josep Gregori, el director gerent de 

Bromera, pels 30 anys de l’editorial.

07/10/2016

VISITA COL·LEGI ART MAJOR DE LA SEDA

19/10/2016

PILAR ROIG REP LA MEDALLA D’HONOR DEL CONSELL 

VALENCIÀ DE CULTURA. 

La responsable de la restauració de les pintures 

de Sant Nicolau, candidata al Premi Nacional de 

Restauració 2016, reivindica la continuïtat de les 

obres en Sant Joan del Mercat 

València, 19 d’octubre.- La restauradora Pilar Roig 

ha rebut de mans del president del Consell Valencià 

de Cultura, Santiago Grisolía, la Medalla d’Honor 

de la institució en un acte al Palau de Forcalló, que 

s’ha quedat menut per la quantitat de convidats 

que han acudit a la cita. Pilar Roig és la responsable 

de la restauració dels frescos de l’església de Sant 

Nicolau de València, que ha tingut un èxit popular 

formidable i un reconeixement unànime de la crítica 

internacional.  

Esta intervenció de Pilar Roig en la ciutat venia 

precedida de les restauracions de les pintures de 

la basílica de la Mare de Déu dels Desemparats 

i de la volta de Sant Joan del Mercat, que es 
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poden considerar un punt i a banda, respecte a 

la repercussió pública, de les actuacions sobre el 

patrimoni artístic en València. 

Ha presidit l’acte Santiago Grisolía, que ha donat la 

paraula al conseller del CVC  José M. Lozano, col·lega 

de Pilar Roig en la Universitat Politècnica, perquè 

fera una aproximació personal a l’homenatjada. 

Tot seguit, Jesús Huguet, secretari de la institució, ha 

llegit l’acord del Ple del Consell en què es concedí la 

Medalla d’Honor a Pilar Roig.  

I després d’unes paraules de Santiago Grisolía 

sobre el valor de la restauració, Pilar Roig ha pres la 

paraula en un breu parlament d’agraïment, però 

també reivindicatiu de la necessitat ineludible de 

salvaguardar el patrimoni, també ara en temps 

de crisi, tant des de l’esfera pública com des de la 

privada. Ha valorat el treball de restauració com un 

treball d’equip, interdisciplinar, que de pas actua com 

a formador dels restauradors del futur. I ha acabat 

el seu parlament reivindicant la continuació de les 

obres sobre els frescos de Palomino en l’església de 

Sant Joan del Mercat. 

Al Palau de Forcalló, entre molts altres, ha acudit 

una representació de la Universitat Politècnica 

encapçalada pel rector Francisco J. Mora i per Julia 

Osca, del Departament de Conservació, de la vida 

política, amb la directora general de Cultura de la 

Generalitat Carmen Amoraga i de l’ajuntament 

de València, de la Fundació Hortensia Herrero, de 

CulturArts, de l’església de Sant Joan del Mercat, 

de l’Acadèmia de Belles Arts de Sant Carles i, per 

descomptat, els membres del Consell Valencià de 

Cultura, a més d’amics i familiars.

24/10/2016 

HOMENATGE DEL CVC A PILAR FAUS SEVILLA

En el Dia Mundial de les Biblioteques

València, 24 d’octubre.- Aprofitant el Dia Mundial 

de les Biblioteques, el Consell Valencià de Cultura 

ha fet un homenatge a Pilar Faus (Madrid, 1925 – Las 

Palmas,2008), que va ser la primera directora de la 

Biblioteca Pública de València i membre delConsell 

Valencià de Cultura (1994-1998).

La seu del Consell de Cultura de València, al Palau de 

Forcalló, ha tornat a quedar desbordada de públic. 

Hi han acudit Albert Girona, secretari autonòmic de 

Cultura, Xaro Tamarit, subdirectora general del Llibre, 

Arxius i Biblioteques, Francesc Rodrigo,president 

de l’Associació de Bibliotecaris Valencians, Romà 

Seguí, director actual de la Biblioteca Pública de 

València, i el vice-rector de la Universitat Jaume I de 

Castelló. A més, molts altres col·legues i representants 

d’institucions públiques. I, per descomptat, la família i 

els amics de Pilar Faus.

En l’acte han participat Carolina Sevilla (també 

exdirectora de la Biblioteca Pública de València, 

Gloria de Frutos i Cecilio Alonso (escriptors), i Jesús 

Huguet (secretari delCVC), que van acompanyar a 

Pilar Faus en la seua trajectòria personal, professional 

i intel·lectual, i que han parlat sobre ella en tots estos 

aspectes.

Carolina Sevilla ha remarcat tot una vida professional 

dedicada, entre altres objectius, a un objectiu clar, el 

de la dignificació de la professió del bibliotecari. Gloria 

de Frutos s’ha estés sobre els orígens de la Biblioteca 

Pública de València i la xarxa de col·laboradors que 

es va acabar creant al seu voltant, i Cecilio Alonso ha 

exposat les fonts intel·lectuals de Pilar Faus, a cavall 

entre les tendències tradicionals de la historiografia 

espanyola i les més modernes de l’Escola dels 

Annales i la seua introducció entre nosaltres per 
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Vicens Vives. Per acabar estes intervencions, Jesús 

Huguet ha fet esment dels quatre anys de trajectòria 

de Pilar Faus en el Consell Valencià de Cultura, on va 

ser la primera dona membre de la institució.

Després, Ana Noguera ha llegit l’escrit d’adhesió del 

Consell perquè la Biblioteca Pública de València 

passe a portar el nom de l’homenatjada. El secretari 

autonòmic de Cultura s’hi ha adherit en nom de la 

Generalitat, i Santiago Grisolía, el president de la 

institució, ha agraït la presència de la neboda de 

la bibliotecària i li ha fet entrega de la Medalla del 

Consell.

L’acte s’ha acabat amb la lectura d’una carta 

d’agraïment de la filla de Pilar Faus, a qui li ha 

sigut impossible desplaçar-se a València per a 

l’homenatge, que ha llegit en el seu nom i en el de 

tota la família Isabel Faus, la seua neboda.

25/10/2016

PLE DEL CONSELL VALENCIÀ DE CULTURA

València, 24 d’octubre.- El Consell Valencià de 

Cultura s’ha reunit en sessió plenària este matí. 

Entre els assumptes tractats destaquen l’aprovació 

d’una sèrie d’informes que provenen de les diverses 

comissions de treball en què es repartixen els 

consellers.  

Destaquen, per la seua importància, l’informe sobre 

el Pla d’Acció Territorial de l’Horta de València 

(PATOD), redactat per Vicente González Móstoles, el 

de l’Escaldà de la Pansa, redactat per Jesús Huguet, 

el del monestir de Sant Jeroni de Cotalba, a càrrec 

de Francisco Pérez Puche, i el de la presència del 

dibuix i l’escultura als museus de belles arts, que ha 

escrit Vicente Ferrero. Estos informes es publicaran 

pròximament en la web del Consell Valencià de 

Cultura. 

Abans d’acabar el Ple s’ha fet un recordatori dels 

actes previstos en la seu del CVC del Palau de 

Forcalló: una taula redona sobre el Cant d’Estil (el 

dia 10 de novembre a les 12 hores), i la taula redona 

el Dia Internacional de la Música sobre Pep Gimeno 

el Botifarra  (el dia 21 de novembre també a les 12 

hores). 

El següent Ple del Consell Valencià de Cultura tindrà 

lloc a Algemesí el dia 28 de novembre, amb una 

sessió oberta al públic en acabar el Ple Ordinari.

27/10/2016

VISITA ESCOLAR IES HENRI MATISSE

10/11/2016

TAULA REDONA CANT D’ESTIL VALENCIÀ

El cant valencià és una expressió paraigua en què 

s’agrupen estils diversos de cant monòdic, bàsicament 

el que prové de les faenes del camp (l’antic cant a 

l’aire) i el d’arrel més urbana (albaes). Això, que per a 

molts era pràcticament una relíquia del passat, en els 

últims anys ha pres una volada increïble, de manera 

que s’ha estés pertot arreu amb molta força i s’han 

multiplicat les associacions que l’ensenyen. Però és 

veritat que també han començat a marcar-se les 

diverses tendències estètiques i d’ideologia, com és 

normal que passe en les manifestacions artístiques 

de les societats complexes. En la valenciana també. 

De manera que el Consell Valencià de Cultura va 

considerar oportú reunir en una taula redona quatre 

artistes de qualitat indiscutible que representen tot 

això. Victoria Sousa Victorieta, cantadora, Manuel 
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Marzal, president de l’Associació d’Estudis del Cant 

Valencià, Josep Aparicio Apa, cantador, i Josemi 

Sánchez, versador. Presidia la taula Vicente Ferrero, 

president de la Comissió de les Arts del CVC. 

En la qüestió de noms es van vore de seguida les 

diferències entre les dos maneres d’entendre esta 

música tradicional. Per a uns, cant d’estil és una 

expressió poc genuïna, i hauria de ser només cant 

valencià. Per a Manuel Marzal, els objectius han de 

ser “la protecció, la conservació i la restauració” 

d’esta tradició musical. Però per a Josemi Sánchez, 

la denominació no és important, sinó que és el 

contingut el que ha de donar sentit de futur al cant 

tradicional dels valencians. I això passa per escoltar 

la veu de les noves escoles populars de música que 

aporten saba nova, per la professionalització dels 

grups de veu i instruments, i per un canvi en el model 

de discurs per a atraure la gent jove. 

Però el consens és real davant de la preocupació 

per la renovació generacional de cantadors i públic. 

Tots han coincidit que cal donar major funcionalitat 

al cant, de manera que no aparega només en 

festes tradicionals, sinó que servisca per a tota classe 

d’actes festius dels valencians. I que seria convenient 

un circuit professional estable, com tenen altres 

manifestacions culturals.

20/11/2016

DECLARACIÓ SOBRE ELS DRETS DEL XIQUET

El Consell Valencià de Cultura ha manifestat sovint la 

seua preocupació i ha emés declaracions i informes 

sobre els comportaments que generen violència 

i agressions, en particular contra els col·lectius més 

vulnerables.

Hui, 20 de novembre de 2016, Dia Universal del 

Xiquet, és un dia excel·lent per a recordar el més 

vulnerable d’eixos col·lectius i per a homenatjar els 

xiquets i les xiquetes de tot el món, i en particular els 

de la Comunitat Valenciana.

Fa 27 anys, el 20 de novembre de 1989, l’Assemblea 

General de l’ONU va fer una promesa a tots els 

xiquets i xiquetes, que faríem tot el possible per 

a protegir i promoure els seus drets: els drets a 

sobreviure i a prosperar, a aprendre i a créixer, a què 

les seues veus foren escoltades i a aconseguir el seu 

desenvolupament complet.

La promesa es va plasmar en la Convenció sobre els 

Drets del Xiquet, un document que, a diferència de les 

declaracions anteriors, és de compliment obligatori 

per als països que el firmen. La idea subjacent, que 

llavors pareixia revolucionària, era que els xiquets, 

des del naixement, són ciutadans de ple dret, amb 

tots els efectes i amb totes les conseqüències. No n’hi 

ha prou de protegir-los. Cal respectar-los i tindre en 

compte les seues opinions i les seues capacitats.

Però l’increment en els últims anys de casos de 

violència i maltractament contra menors d’edat, 

inclús dins la família, i també d’abús i explotació 

sexual infantil, ens obliga als adults a reconéixer 

que encara estem molt lluny de complir les nostres 

promeses.

La supervivència, la protecció i el creixement dels 

xiquets són imperatius de caràcter universal i formen 

part integrant del progrés de la humanitat.

Amb esta declaració, el Consell Valencià de Cultura 

manifesta el seu suport a la Convenció dels drets 

del xiquet i a tots els xiquets i xiquetes valencians, als 

quals ret un merescut homenatge.

Santiago Grisolía, president del CVC

21/11/2016

HOMENATGE I ENTREGA MEDALLA D’HONOR DEL CVC 

A PEP GIMENO “BOTIFARRA”, EL TRANSMISSOR

València, 21 de novembre. Palau de Forcalló. 

Dimarts dia 22 és el Dia Internacional de la Música, 

i el Consell Valencià de Cultura va decidir enguany 

fer un homenatge a la música d’arrel tradicional 

valenciana. En este cas representada pel gran Pep 

Gimeno Botifarra, al qual se li ha concedit la Medalla 

d’Honor del Consell. 
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Pep Gimeno és un xativí reconegut molt més enllà 

de les fronteres valencianes, en un cas extraordinari 

d’èxit de la música popular cantada. Els seus 

començaments no es diferencien massa d’altres que 

s’han dedicat a la música popular, però el seu èxit es 

deu no solament a la seua faena de recuperació de 

la cultura oral, sinó també a la capacitat que té per 

a afegir una sensibilitat moderna a tota esta tradició. 

L’acte l’ha presentat el president Santiago Grisolía 

amb unes paraules de benvinguda als convidats i al 

públic que ha omplit la sala de plens del Palau de 

Forcalló. Tot seguit el secretari, Jesús Huguet, ha llegit 

l’acta per la qual s’atorgava a l’artista la Medalla 

d’Honor de la institució, i ha donat pas a Antoni 

Martínez, que ha fet la laudatio del cantador. Una 

part del treball d’Antoni Martínez ha estat dedicat 

al cantador; és l’autor del primer  llibre sobre ell, 

La veu de la memòria. Pep Gimeno ‘Botifarra’. Ha 

explicat que el segle XX s’ha caracteritzat per una 

pèrdua massiva de costums i tradicions a causa dels 

grans canvis socioculturals. Hi havia el perill que es 

perderen per a sempre. Però artistes com Gimeno 

són una garantia que això no passarà.  

Segons ell, Pep Gimeno és el renovador més significat 

i trascendental per a la nostra cultura des que va 

cantar la primera albà en públic, allà pel 1982. Ha fet 

també un repàs de la seua discografia i dels premis 

rebuts, i l’ha situat en una posició privilegiada, a 

cavall entre la nova música i la tradicional, a punt de 

trencar la invisibilitat de la música tradicional i fer-la 

un art de masses. 

Botifarra ha donat les gràcies per la Medalla d’Honor. 

Però ha recordat que el reconeixement és per a 

tota la gent que s’ha bolcat en la música popular. 

En paraules seues, és per al poble. Finalment, 

Pep Gimeno ha regalat als presents dos cançons 

populars: unes catalinetes infantils i un romanç, La 

huída a Ekipto, que li va ensenyar Emilieta la del 

sindicat. Entre altres, han assistit a la concessió de 

la medalla el secretari autonòmic de Cultura, Albert 

Girona, i l’alcalde de Xàtiva, Roger Cerdà.

22/11/2016 

VISITA FALLERES MAJORS DE VALÈNCIA 2017

28/11/2016 

PLE DEL CVC A ALGEMESÍ

EL CONSELL VALENCIÀ DE CULTURA HA TORNAT A 

ALGEMESÍ  

Algemesí, 28 de novembre de 2016, L’última  vegada  

que el Consell Valencià de Cultura es va reunir en 

sessió plenària a Algemesí va ser en el 2005. Es pot 

dir que aquell any començava una relació especial  

i molt profitosa. Les festes de la Mare de Déu de la 

Salut encara no havien sigut declarades Bé d’Interés 

Cultural. Li faltaven cinc anys per a ser-ho. I sis per a 

ser declarades Patrimoni Immaterial per la UNESCO, el 

reconeixement més important que un esdeveniment 

cultural pot rebre al món. 

Es pot dir sense faltar gens a la veritat que els informes 

que aleshores va elaborar el Consell Valencià de 

Cultura van ajudar, i de quina manera, a aconseguir-
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ho. Per això la visita d’este dilluns, per a celebrar la 

sessió plenària oberta a tots els veïns del poble, ha 

sigut com una mena de buscat retrobament, que 

s’ha volgut fer coincidir exactament amb el mateix 

dia en què ara fa cinc anys les festes de la Mare de 

Déu de la Salut van ser declarades Patrimoni de la 

Humanitat. Era també un 28 de novembre. El de 2011. 

L’alcaldessa Marta Trenzano ha rebut a la porta 

de l’ajuntament els membres del Consell i el seu 

president, Santiago Grisolía, i els ha acompanyat fins 

a la sala on el Consell s’ha reunit en sessió ordinària 

per a tractar les diferents qüestions i informes que les 

comissions de treball havien portat per a l’ocasió.  

El ple ha aprovat dos informes per a la declaració 

de BIC de la Diablessa  i l’Oriol  d’Orihuela, elaborats 

per la Comissió de Llegat Artístic, i dos informes 

més de la Comissió de Promoció Cultural: un sobre 

l’Avantprojecte de Llei de l’Horta i l’altre sobre el Pla 

Especial de l’Entorn del Jardí Botànic i la Porta de 

Quart de València. També ho ha fet amb un sobre el 

futur Centre Cultural de Bombes Gens i amb l’últim de 

l’ordre del dia, un informe sobre els Drets dels Xiquets. 

El ple, a proposta del conseller José María Lozano, 

ha volgut guardar un minut de silenci per la mort 

de l’alcaldessa de València, Rita Barberà, i al 

mateix temps, a proposta del conseller Vicente 

González Móstoles, reconéixer l’ajuntament actual 

pel tractament exquisit que ha donat al decés. 

En acabar el ple, la sessió s’ha obert als membres 

de l’ajuntament d’Algemesí i als veïns del poble. 

L’alcaldessa i Santiago Grisolía han intercanviat 

discursos. L’alcaldessa ha anunciat el començament 

del procés per a declarar BIC la plaça de bous de 

la vila, a proposta del plenari de l’ajuntament, i el 

president del Consell Valencià de Cultura ha tornat 

a recordar que la institució està al servei de totes les 

institucions. 

Els presidents de les comissions del CVC han explicat 

en públic, un a un, els temes que porten entre mans i 

la manera que tenen de tractar-los. 

Al final de l’acte el Consell Valencià de Cultura ha 

anat a visitar el Museu de la Festa i a la basílica 

de Sant Jaume, que és el centre neuràlgic de les 

celebracions de la Mare de Déu de la Salut i el cor 

del poble, ja que va ser bastida de dalt a baix amb 

l’esforç de tots els algemesinencs.

29/11/2016 

PRESENTACIÓ LLIBRE “KAVAFIS. ANTOLOGIA POÈTICA”

El Palau de Forcalló ha sigut hui testimoni d’un acte 

poc habitual: la presentació de la reedició d’un llibre 

de poesia, Kavafis. Antologia poètica, que es va 

publicar fa més de 30 anys.

LA CIUTAT TORNA A KAVAFIS 

València, 29 de novembre. Seu del Consell Valencià 

de Cultura. El Palau de Forcalló ha sigut hui testimoni 

d’un acte poc habitual: la presentació de la reedició 

d’un llibre de poesia, Kavafis. Antologia poètica, que 

es va publicar fa més de 30 anys. 

Passa sovint que, esgotada l’edició d’un llibre, l’obra 

no es reedita mai. I, si tenia interés, l’obra és buscada 

en llibreries d’ocasió i envejada quan es descobrix en 

els prestatges d’algú.  

Este és el cas del llibre que hui s’ha presentat al Palau 

de Forcalló. Konstandinos Kavafis no va ser un poeta 

contemporani ni en el seu temps ni ara, ni es pot dir 

que siga un èxit de vendes. Però alguna gent ha 

continuat llegint-lo amb devoció, i el seu valor ha 

crescut en els últims decennis a casa nostra i a tot 

Occident en general. 

Kavafis. Antologia poètica està prologat per Ramón 

Irigoyen, que va triar els poemes de l’antologia i 

en va fer la versió castellana. Ell mateix va triar les 

traduccions en la nostra llengua, en les versions de 

Carles Riba i Alexis E. Solà. I es va editar l’any 1984 

per a l’Encontre d’Escriptors que es va celebrar 

aleshores a la ciutat de València. El president del 

Consell Valencià de Cultura, Santiago Grisolía, 

després d’unes paraules sobre el poeta, ha donat la 
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benvinguda a tres persones que foren protagonistes 

d’aquella primera edició de Kavafis. Vicent Garcés 

era aleshores regidor de Cultura de València, Vicente 

Muñoz Puelles estava en l’organizació de l’Encontre 

d’Escriptors, i Ricard Pérez Casado era l’alcalde de 

la ciutat. Muñoz Puelles, ara membre del Consell, 

ha fet un repàs per algunes edicions del poeta i per 

alguns personatges amb què l’ha volgut identificar. 

Vicent Garcés ha parlat de l’espai mediterrani com 

un espai d’aventura, i ha explicat que per això 

optaren per editar Kavafis l’any 84, perquè reunia les 

característiques de la diversitat que l’administració 

municipal del moment veia en la idea mediterrània, 

i que considera que són vigents ara més que mai: 

la diversitat, el diàleg, com a vacunes contra 

l’enfrontament. 

Per acabar, l’exalcalde Pérez Casado va recordar 

aquell any de 1984: i entre altres, escriptors com ara 

Bassani, Darwish, Ben Jelloun i els germans Goytisolo, 

que estigueren entre nosaltres en l’Encontre 

d’Escriptors. Aleshores, ha dit, el Mediterrani era un 

escenari secundari per a la política mundial. Però 

que això ara ha canviat, i la nostra mar comuna viu 

un moment crític entre la pau i el conflicte. Figures 

com la del poeta Kavafis ens recorden molt del que 

ens és comú i que volem salvaguardar.   

30/11/2016

MEDALLA DEL CVC A MARIA TERESA OLLER

MARÍA TERESA OLLER, RECONEGUDA PEL CONSELL 

VALENCIÀ DE CULTURA

València, 30 de novembre de 2016. Consell Valencià 

de Cultura. La Medalla d’Honor del Consell que 

ha rebut hui Maria Teresa Oller (València, 1920) 

ha suscitat la unanimitat d’importants institucions 

valencianes, que s’han volgut adherir explícitament 

a l’homenatge i estar presents en l’acte. La Reial 

Acadèmia de Belles Arts de Sant Carles estava 

representada pel seu president, Manuel Muñoz 

Ibáñez, la Real Acadèmia de Cultura Valenciana pel 

seu vicedegà, Daniel Sala, i l’Acadèmia Valenciana 

de la Llengua, per Artur Ahuir.

M. Teresa Oller, compositora i musicòloga, ha dedicat 

tota una vida a la recopilació sistemàtica de la 

música popular i a la investigació del nostre folklore. 

Fruit d’això són, entre altres treballs, els diversos 

Cançoners que va començar a editar Salvador Seguí 

,que arrepleguen una gran quantitat de música de 

tot el territori valencià i que en definitiva són el gran 

corpus musical dels valencians; ella hi va participar 

de manera importantíssima. Però no només les seues 

investigacions s’han dedicat a la música d’arrel 

més popular, sinó que també s’han dirigit al rescat 

d’arxius musicals d’importància incalculable de la 

catedral de València i del Col·legi del Corpus Christi 

dels segles XVI, XVII i XVIII.

L’acte de concessió de la Medalla, al Palau de 

Forcalló, l’ha presidit Santiago Grisolía, on el secretari 

de la institució, Jesús Huguet, ha llegit l’acta del 

Consell Valencià de Cultura en què s’acordava el 

reconeixement.

Manuel Muñoz Ibáñez ha glossat els mèrits de M. Teresa 

Oller sobretot com a recopiladora i transcriptora de 

més de 3.000 cançons populars de tot arreu de la 

geografia valenciana, com una part més del seu 

caràcter polifacètic, i l’ha definida coma persona 

clau de la música valenciana.

Daniel Sala, que li ha prologat dos llibres, ha recordat 

una part més personal d’Oller, la de secretària del 

Mestre Palau, i ha intentat fer entendre el caràcter 

quasi heroic d’aquells primers investigadors i 

recopiladors de camp.
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13/12/2016. 

TAULA REDONA I HOMENATGE AL PINTOR MICHAVILA

XIMO MICHAVILA I LA PINTURA VALENCIANA 

MODERNA 

 València, 13 de desembre de 2016. Palau de Forcalló. 

En la seu del Consell Valencià de Cultura, amb la 

presència de bona part dels membres del Consell, 

s’ha fet un homenatge al pintor Ximo Michavila, 

que va morir a finals d’agost. Michavila ha deixat 

una marca inesborrable en la història de la pintura 

valenciana i en el treball d’una sèrie de pintors que 

en van ser deixebles.  

L’acte l’ha presentat el president Santiago Grisolía, i 

Vicente Ferrero, president de la Comissió de les Arts, 

ha introduït els participants. Però esta vegada es pot 

dir que l’ha copresidit també el quadre del pintor 

Cases de llevant, propietat del Consell Valencià de 

Cultura, que ha canviat temporalment d’ubicació 

per a la taula redona. Han participat la catedràtica 

i pintora Aurora Valero i el també catedràtic i pintor 

Horacio Silva, que va col·laborar amb Michavila 

en més d’una empresa artística. Estava prevista la 

presència també de Carmen Michavila, la filla del 

pintor, però raons de salut li ho han impedit. 

Aurora Valero ha insistit especialment en l’aspecte de 

pedagog del pintor de l’Alcora. Ella va ser testimoni 

privilegiat de la manera que tenia d’ensenyar 

composició i tècnica pictòrica, estructura, partició 

del pla i el valor de l’espai en relació amb el buit. 

I també com el caràcter reflexiu i innovador de la 

seua pintura evolucionava amb el temps. En paraules 

de la mateixa Aurora Valero, “des de la diagonal 

fins al paisatge de l’Albufera, des de la fredor fins a 

l’emoció i la mesura“, una evolució que ha volgut 

resumir amb l’expressió “el misteri del llac“. 

Per la seua banda, Horacio Silva ha volgut remarcar 

la generositat de Michavila a través dels records 

personals. L’any 1968, quan Silva tenia 18 anys, el 

va convidar el mestre a col·laborar en la pintura 

dels murals de la volta de l’església de Sant Sebastià 

de València. Esta va ser la primera de les moltes 

col·laboracions artístiques que van fer durant molts 

anys, i per a Silva, indicativa de la manera distinta, 

generosa, d’exercir el mestratge que tenia Ximo 

Michavila. 

Horacio Silva ha volgut acabar reivindicant un carrer 

de la ciutat de València amb el nom del pintor

15/12/2016 

PRIMERS PREMIS LITERARIS SOBRE DONES IL·LUSTRES 

DEL CONSELL VALENCIÀ DE CULTURA

Hui s’ha lliurat la primera edició dels premis Dones 

il·lustres valencianes, que el Consell Valencià de 

Cultura va decidir convocar cada dos anys per als 

alumnes valencians d’ESO i Batxillerat-FP. 

 

L’acte, que ha començat amb unes paraules de 

Santiago Grisolía, president del jurat, ha comptat en 

la taula presidencial, a més, amb la vicepresidenta de 

les Corts Valencianes, Carmen Martínez, la diputada 

Llum Quiñonero, l’acadèmica de l’AVL Immaculada 

Cerdà, i la secretària del jurat del Primer concurs 

literari sobre dones il·lustres valencianes i consellera 

del Consell Valencià de Cultura, Ana Noguera. 

 

Els premis volen incidir en l’educació en valors, en 

la igualtat entre homes i dones, i en el foment de 
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la capacitat creativa de la joventut valenciana. 

Són objectius ambiciosos. Però pel simple fet que es 

tractava de la primera convocatòria no s’esperava 

un èxit de tanta magnitud.  

El cas és que s’han presentat al concurs més de 400 

treballs (222 d’ESO i 182 de Batxillerat-FP). I s’ha donat 

un premi per cada curs d’ESO i de Batxillerat-FP; sis 

en total, a més d’uns acèssits. Però fonts del jurat 

expliquen, a més, unes altres dades que indicarien 

que a partir d‘esta primera edició els premis poden 

convertir-se en una tradició de prestigi i també 

d’importància social.  

La primera, que les dones valencianes tractades 

han sigut ni més ni menys que 134. I la segona, que 

els treballs no s’han ocupat només de les dones 

que a tots ens vénen al cap d’una certa (o molta) 

rellevància històrica i artística, sinó de moltes altres 

actives en el segle XX i fins i tot d’ara, amb trajectòries 

menys conegudes però d’espectre molt més ampli: 

polítiques, empresàries, científiques, etc. 

A l’acte han acudit, a més de les persones citades 

i dels membres del Consell Valencià de Cultura, 

diverses personalitats de la vida cultural, política i del 

món educatiu, que s’han barrejat amb la joventut 

dels premiats. 

23/12/2016.  

PLE CONSELL VALENCIÀ DE CULTURA, 22 de desembre 

de 2016 

València, 22 de desembre. Palau de Forcalló.- A punt 

de començar les festes de Nadal, el Consell Valencià 

de Cultura s’ha reunit en la seua seu del carrer Museu 

per a celebrar l’últim ple de l’any en curs. 

A les 12 del migdia, i presidit per Santiago Grisolía, 

els membres del Consell han començat a debatre 

els assumptes propis de l’ordre del dia. S’han tractat 

diverses qüestions reglamentàries, i els presidents de 

les comissions han fet un repàs dels assumptes tractats 

i pendents en cada una d’elles, com és habitual. 

Però d’importància pública cal destacar, entre 

altres qüestions, l’aprovació dels informes relatius a 

la fàbrica de la Ceramo de Benicalap, i a la vil·la 

romana dels Alters (o vil·la Cornelius de l’Ènova) i de 

les seues pedreres del Buixcarró. 

Per últim s’ha aprovat felicitar la catedràtica Adela 

Cortina per la seua investidura com a doctora honoris 

causa per la Universitat Politècnica de València, i fer-

la extensiva al rector de la Universitat.
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X Concurs literari i de dibuix sobre les 
migracions humanes i la crisi migra-
tòria.

Modalitat dibuix
1r ESO

PREMI: 

Una Europa tancada…..  VÍCTOR CONEJERO MARTÍNEZ. IES Arabista Ribera. Carcaixent.

ACCÈSSIT:

El mundo es de todos…. ZOE YEROMENKO LLÀCER. Secció d’Educació Secundària de l’SES Sivera Font a 

L’Alcúdia de Crespins.

2n ESO

PREMI: 

We are the same… CLARA ROYO DÍAZ.  IES El Caminás. Castelló de la Plana.

ACCÈSSIT: 

Simplemente humanos. ANA PORCAR PONCE. IES El Caminàs. Castelló de la Plana.

3r ESO

PREMI:

Trecarem les barreres. GLÒRIA PONS MARTÍNEZ. Col•legi Parroquial Don José Lluch. Alboraia.

ACCÈSSIT: 

No transporto una bomba. CONCHITA SEIJÓ.  Complexe Educatiu Mas Camarena. 

4r ESO

PREMI: 

Ayúdanos a salir del pozo. IANA MALYNKA. Secció de Secundaria de l’IES Josep de Ribera a La Pobla del 

Duc.

ACCÈSSIT:

¿Nuestro futuro?  GONZALO DE LA HOZ CASAÑOLA. IES San Blas. Alacant.

• 576 redaccions
• 1095 dibuixos
• 72 centres participants
• 1671 alumnes
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PREMI AL CENTRE MÉS DESTACAT EN DIBUIX, NIVELL ESO: IES EL CAMINÀS. CASTELLÓ DE LA PLANA.

1r BATXILLERAT / CICLES FORMATIUS

PREMI: 

Condicionats per la ignorància. MILA ALBERO CATALÀ. IES Biar.

ACCÈSSIT:

El salto hacia la libertad.  LOURDES ARNAUTU. IES Matilde Salvador. Castelló de la Plana.

2n BATXILLERAT / CICLES FORMATIUS

PREMI 

Esta sociedad tiene diferentes conceptos de jugar.. VÍCTOR SALES SALES. IES La Plana. Castelló de la Plana.

ACCÈSSIT:

No human being is ilegal.  STEFANIA MAGDALENA TIRLE. IES La Plana. Castelló de la Plana. 

PREMI AL CENTRE MÉS DESTACAT EN DIBUIX NIVELL BATXILLERAT / CICLES FORMATIUS: 

IES LA PLANA. CASTELLÓ DE LA PLANA.
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Una Europa tancada…..  VÍCTOR CONEJERO MARTÍNEZ. IES Arabista Ribera. Carcaixent.
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El mundo es de todos…. ZOE YEROMENKO LLÀCER. Secció d’Educació Secundària de l’SES Sivera 

Font a L’Alcúdia de Crespins.
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We are the same… CLARA ROYO DÍAZ.  IES El Caminás. Castelló de la Plana.



Memòria 2016

296

Simplemente humanos. ANA PORCAR PONCE. IES El Caminàs. Castelló de la Plana.
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Trecarem les barreres. GLÒRIA PONS MARTÍNEZ. Col•legi Parroquial Don José Lluch. Alboraia.
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No transporto una bomba. CONCHITA SEIJÓ.  Complexe Educatiu Mas Camarena. 
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Ayúdanos a salir del pozo. IANA MALYNKA. Secció de Secundaria de l’IES Josep de Ribera a La 

Pobla del Duc.
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¿Nuestro futuro?  GONZALO DE LA HOZ CASAÑOLA. IES San Blas. Alacant.
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Condicionats per la ignorància. MILA ALBERO CATALÀ. IES Biar.
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El salto hacia la libertad.  LOURDES ARNAUTU. IES Matilde Salvador. Castelló de la Plana.
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Esta sociedad tiene diferentes conceptos de jugar.. VÍCTOR SALES SALES. IES La Plana. Castelló 

de la Plana.
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No human being is ilegal.  STEFANIA MAGDALENA TIRLE. IES La Plana. Castelló de la Plana. 
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Modalitat Literària

1r ESO

PREMI: 

Hacia un futuro mejor. ÁGATA TORRES PIÑOL. IES Nit de l’Albà. Elx.

ACCÈSSITS:

La historia d’Essien. NÚRIA BELENGUER JIMÉNEZ. Col•legi Parroquial Don José Lluch. Alboraia.

Desde diferentes luce. INÉS CORTELL CERDÀ. IES Manuel Sanchis Guarner. Castelló de Rugat.

2n ESO

PREMI:

La vida de Aylan. ALBA GALLEGO MOLTÓ.  IES Pare Arqués. Cocentaina.

ACCÈSSITS: 

Tots tenim lloc a París. ÀNGELA MARTÍNEZ LLUCH. Col•legi Parroquial Sant Antoni Abat. Canals.

Migracions. ALEJANDRO VALERI DOMÉNECH RIBÉS. IES El Caminàs. Castelló de la Plana.

3r ESO

PREMI:

Memòries d’una síria. SARA SANTANA RIBÉS. Col•legi Nostra Senyora de la Consolació. Castelló de la Plana.

ACCÈSSIT:

El viaje de Azucena.  NURIA MÍNGUEZ GARCÍA.  IES Nit de l’Albà. Elx.

Pulsacions.  AMPARO DE MARTIN ANASTASIO.  Col•legi Parroquial Don José Lluch. Alboraia.

4r ESO

PREMI: 

Una historia jamás contada. ISABELA ROJAS HERNÁNDEZ. Col•legi Escuelas de San José. València.

ACCÈSSITS:

Travesía de un refugiado. ALEJANDRO SERRA SAIZ.  Col•legi Santa María Marianistas. Alboraia.

Blanco y negro. SANDRA PONZ RODRÍGUEZ.  Col•legi Santa Ana. València.
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PREMI AL CENTRE MÉS DESTACAT NIVELL ESO: 

IES NIT DE L’ALBÀ. ELX.

1r BATXILLERAT / CICLES FORMATIUS

PREMI: 

Triste realidad. MARTA ARTEAGA IBÁÑEZ. Col•legi Santa Ana. València.

ACCÈSSITS:

L’Estrela Polar. GUANG XU.  Col•legi Esclavas de María. València.

La mort entre els llavis. CRISTINA BASTIDA MOLINA.  Col•legi Esclavas de María. València.

2n BATXILLERAT / CICLES FORMATIUS

PREMI:

Paral•lelisme i retòrica. CARLOS GONZÁLEZ TORMO.  Col•legi Esclavas de María. València.

ACCÈSSIT:

Como la vida misma. ALFRAN GARCÍA VAQUERO.  Col•legi Parque Colegio Santa Ana. València. 

Refugiada en un manuscrito. JUNCAL CONCEJO GINER.  Col•legi Santo Tomás de Villanueva-Agustinos.

PREMI AL CENTRE MÉS DESTACAT NIVELL BATXILLERAT I CICLES FORMATIUS: 

COL•LEGI ESCLAVAS DE MARÍA. VALÈNCIA.
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I Concurs literari sobre dones il·lustres 
valencianes.

• 408 redaccions
• 38 centres participants

1r ESO

PREMI: 

Marta Miralles Gómez, Col•legi Esclaves de Maria (València). Manuela Ballester.

ACCÈSSIT:

Sandra M. Serrano Martín, IES Districte Marítim. Pilar Soler, mujer ilustre valenciana. 

Lucía Villagrasa Rodríguez, Col•legi Villa Fátima de Borriana. Anna Maria Lluc i Hernández. 

Estefanía González Vázquez, Col•legi Esclaves de Maria.  Pilar Mateo: científica y doctora.

2n ESO

PREMI: 

Inés Cortell Cerdá, IES Manuel Sanchis Guarner. Manuela Ballester.

ACCÈSSIT: 

Lola Marco Alors, IES El Caminàs de Castelló. Matilde Salvador i Segarra.

Noa Belenguer Mellado, IES El Caminàs de Castelló. Alejandra Soler.

Carmen Llinares Gómez, Col•legi N. Senyora dels Dolors de Benidorm. Libertad Blasco Ibáñez: la vida en una 

maleta.

3r ESO

PREMI:

Iván Ortega Sanchis. IES El Clot (València) Elena Just.

ACCÈSSIT: 

Lucía Padilla Carrillo. IES Tháder. Isabel de Villena.

4r ESO

PREMI: 

Daniel Vásquez, Karín Al-Rachid, Nacho Burgos, Alberto Ibáñez, Shartak Baral, Paula Martínez, Raquel Vela, 

Inés Ferhat, Raquel Sarrato i Carles Antón. IES Rascanya (València). Dones científiques. La nova generació.

ACCÈSSIT:
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Cristina de la Calle López. Col•legi Esclaves de Maria.  Sor Isabel de Villena.

Natalia Sánchez Caballero. Academia Jardín. Elionor Esparza de Alcañiz.

PREMI AL CENTRE MÉS DESTACAT EN DIBUIX, NIVELL ESO: 

Col•legi Esclaves de Maria de València.

1r BATXILLERAT / CICLES FORMATIUS

PREMI: 

Jade Guillardeau. Complejo Educativo Mas Camarena. “El diario de la mujer”.

ACCÈSSIT:

Mercedes López Carro.   IES Vicent Castell de Castelló. Josefina López Sanmartín, la veu d’un poble.

Nicolás Pastor Berdún. Complejo Educativo Mas Camarena. “Doce pasos hasta el 3.6” 

2n BATXILLERAT / CICLES FORMATIUS

PREMI: 

Alejandro Madrid Valiente. IES Clara Campoamor. Sendera silenciosa. Biografía novelada de Matilde Llòria.

ACCÈSSIT: 

Sonia Catalán Benavente. IES Jordi de Sant Jordi. Relato sobre Isabel de Villena.

Luis Campello Agulló. IES La Torreta. Biografia y entrevista a Cristina Alcázar.

PREMI AL CENTRE DOCENT NIVELL BATXILLERAT I CICLES FORMATIUS: 

Complejo Educativo Mas Camarena.
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 I CONCURS DONES IL•LUSTRES VALÈNCIANES  2016

ANNEX. Relació de centres participants.

Academia Jardin    València-València

CD. Oratorio Festivo de San Miguel  Orihuela-Alacant

Col.legi  Esclavas de Maria   València-València

Col.legi Villa Fátima    Borriana-Castelló

Col•legi Escuelas de Artesanos  València-València

Col•legi Fundació Divina Providència Vinaròs-Castelló

Col•legi Fundació Sant Vicent Ferrer  San Antonio de Benagéber-València

Col•legi Jesús-Maria    València-València

Col•legi Nuestra Señora de los Dolores Benidorm-Alacant

Col•legi Vilavella    València-València

Complejo Preuniversitario Mas Camarena Paterna-València

IES Almussafes     Almussafes-València

IES Barri del Carmen    València-València

IES Clara  Campoamor   Alaquàs-València

IES Consuelo Aranda    Alberic-València

IES Districte Marítim    València-València

IES El Caminàs     Castelló-Castelló

IES El Clot València    València-València

IES El Moli de Sol    Mislata -València

IES Els Èvols     l’Alcúdia-València

IES Francesc Ferrer i Guardia   València-València

IES Henri Matisse    Paterna-València

IES Honorio Garcia    La Vall d’Uixó-Castelló

IES Jordi de Sant Jordi    València-València

IES José Vilaplana    Vinaròs-Castelló

IES La Serranía     Chelva-València

IES La Torreta     Elx-Alacant

IES La Vega Baja    Callosa de Segura-Alacant

IES La Vereda     La Pobla de Vallbona-València

IES Llopis Marí     Cullera-València

IES Manuel  Sánchis Guarner   Castelló de Rugat-València

IES Pare Vitòria     Alcoi-Alacant

IES Rascanya     València-València

IES San Pascual      Dolores-Alacant

IES Tháder     Orihuela-Alacant

IES Thiar     Pilar de la Horadada-Alacant

IES Vicent Castell Domènech   Castelló-Castelló

IES Vicente Gandía    Villanueva de Castellón-València
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 I CONCURS DONES IL•LUSTRES VALÈNCIANES  2016

ANNEX. Relació de “Dones Il•lustres” que han estat relatades en els diversos treballs.

• Elisa Agost Gómez. Pintora

• Enriqueta Agut.Mestra republicana

• Julia Alarcón

• Carmen Alborch. Política i escriptora

• Cristina Alcázar. Actriu

• María Concepción Aleixandre. Científica i ginecòloga

• Concha Alós. Escriptora

• Carmen Amoraga. Periodista, escriptora i política

• Celia  Amorós. Filòsofa

• La Armengola. Personatge fictici

• Olimpia Arozena Torres. Primera professora de la Universitat de València

• MatildeAsensi. Escriptora

• Marta Baldó. Exgimnasta rítmica, medallista olímpica

• Manuela Ballester. Artista Plàstica

• Rita Barberá. Periodista, economista i política. Exalcaldesa de València

• María Beneyto. Poeta

• Maria Purificación Benito. Art tèxtil i historiadora

• María Blasco. Científica. Directora del CNIO

• Libertad Blasco-Ibáñez.  Filla. Llegat Vicente Blasco Ibañez

• Lucrecia Bori. Cantant Lírica

• Margarida  Borrás. Transsexual

• Aitana Braza Boïls. Científica

• Carmen Calvo. Artista plàstica

• María Cambrils Sendra. Socialista i Feminista

• Clara Campoamor. Feminista, advocada, política

• Patricia Campos Doménech. Aviadora i futbolista

• María Carbonell Sánchez. Pedagoga i escriptora

• Ana Carrascosa. Deportista judoka

• MónicaCarrillo Martínez. Periodista TV i escriptora

• Lola Casas. Escriptora

• Carolina Cerezuela. Actriu, presentadora i cantant

• Luisa Cervera Hoyo

• María Ascensión Chirivella Marín. Advocada. Primera llicenciada en Dret que pogué col•legiar-se a 

Espanya  per a exercir.

• Antonia Chust Mir. Pintora

• VictoriaCivera. Pintora i escultora

• Isabel Clara-Simó. Escriptora

• Jennifer Colino. Gimnasta

• Joana Condesa Lluch. Fundadora de les Esclaves de Maria

• Elena Córcoles. Atleta

• Adela Cortina. Filòsofa

• Inma Cuesta. Actriu

• Dolores  Devesa  Orts. Documentalista Filmoteca nacional

• Aurora Díaz-Plaja i Contestí. Escriptora
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• Ana MªDrack. Cantautora

• Ana Duato. Actriu

• Ariadna Edo Beltrán. Nadadora, medallista paralímpica

• María Eguel

• Elionor  Esparza de Alcañiz. Jueva conversa cremada a la foguera

• Rosa  Estruch Espinós. Mestra, primera alcaldessa de Vilallonga

• Amalia Fenollosa. Escriptora i poetessa

• María Teresa Fernández de la Vega. Política

• Isabel Fernández Gutiérrez.  Deportista judoka

• Isabel Ferrer Giner. Noble i benefactora, que invertí els seus diners a fer una escola per als pobres

• Micaela Flores Amaya. Bailaora flamenca i pintora

• Germana de Foix. Virreina de València

• Dolores Font Cortés. Empresària

• Juana Francés.  Pintora , única dona membre i fundadora del Grup El Paso

• Fernanda Francés Mexía. Pintora

• Felipa Jerónima Galés. Editora e impressora

• Laura Gallego. Escriptora

• Lola Gaos. Actriu

• Clotilde García del Castillo. Esposa, musa i assistent  de Sorolla

• Ana Belén García Milán. Actriu

• María Rosa Gil. Catedràtica de guitarra, guitarrista

• Teresa Gil de Vidaura. Tercera esposa de Jaume I

• Soledad Giménez. Cantante, compositora i productora. Membre del Consell Valencià de Cultura

• Alicia Giménez Bartlett. Filòloga, escriptora

• Lara González Ortega. Esportista de handbol

• Francisca Guarch . Lluitadora guerres carlistes

• Paula Guardiola Doménech

• Silvia Hernández Tramoyeres

• Hortensia Herrero. Mecenes

• Ana Maria Ibars. Mestra

• Amparo Iturbi .Pianista, 1895

• Dorotea Joanes. Pintora

• Margarida Joanes. Pintora

• Carme Jordà. Pilot de Fórmula 1

• Amalia Jover. Sindicalista

• Elena Just Castillo. Creadora de la lògia femenina “Las hijas de la Unión”

• Matilde Lloria. Escriptora

• Ana Lluch. Metge oncòloga i científica

• Josefina López Sanmartín. Política

• Carmen Martínez Coca

• Lucía Martínez Priego. Científica

• Rita Mas Molla, La Rulla. Republicana, activista

• Pilar Mateo Herrero. Científica i empresària

• Isabel Medina 

• Mencía  de Mendoza. Aristòcrata s. XV

• Mónica Merenciano. Judoka invident i triple medallista paralímpica

• Maria Luisa Merlo. Actriu

• Carmen Miquel. Escriptora
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• María Moliner. Bibliotecària i arxivera

• Concha Montaner. Atleta

• Anna Montañana.  Deportista bàsquet

• Patricia  Montero. Actriu

• María Mulet. Mestra, escriptora i poetessa

• Empar Navarro i Giner. Mestra i política

• Carmen Noguera Valero. Pintora

• Pilar de la Oliva. Presidenta del Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat  Valenciana

• Mònica Oltra. Política

• Piedad Ortells. Advocada

• Leire Pajín. Política

• Diana Palazón. Actriu

• Laura Pamplona. Actriu

• Carolina Pascual. Gimnasta rítmica

• Toñi Pastor. Empresària

• Matilde Pérez Molla. Primera alcaldessa de Espanya a Quatretonda

• Concha Piquer. Cantant

• Alejandra Quevedo

• Maria Nieves Rebolledo, BEBE. Cantant

• Yurema Requena. Nadadora

• Vanesa Romero. Actriu

• Presentación Sáez de Descatllar. Docent de la càrcel de dones i feminista

• Matilde Salvador. Música i compositora

• Pepita Samper. Primera Miss Espanya

• Anna Sanchís. Ciclista professional

• María Sancho. Pintora

• María José Sanz Oses. Mare d’una alumna

• Matilde Segarra Gil. Pintora

• Soledad Sevilla. Pintora

• Pilar Soler. Socialista i feminista, activista

• Alejandra Soler. Militant comunista, mestra republicana valenciana 

• Manuela Solís Clarás. Ginecòloga

• Patricia Soriano Pozo. Primera dona bombera

• Maria Teresa Oller. Compositora i folklorista musíca tradicional valenciana

• Maria TeresaTorró. Tenista

• Carmen Tur Melchor. Cantant lírica

• CarmeVidal. Empresària

• Na Carroça de Vilaragut. Lleial a Jaume I

• Sor Isabel de Villena. Escriptora i poetessa

• Rosa María Visiedo. Rectora universitat CEU Cardenal Herrera

• Alba Vives Bono.

• María Ascensión Xirivella. Primera advocada de València

• Ariadna
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